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Αθήνα, σήµερα στις 11 Δεκεµβρίου 2015, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.24’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν από αυτό, να καλοδεχτούµε και τα παιδιά, που είχαν την
υποµονή να περιµένουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 11ο Γυµνάσιο Ιλίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός, σύµφωνα µε
τα άρθρα 129 και 132 του Κανονισµού της Βουλής, θα απαντήσει
στη δεύτερη µε αριθµό 270/24/7-12-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ένωσης Κεντρώων και Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Βασιλείου Λε-
βέντη, σχετικά µε τα κριτήρια επιλογής για την ίδρυση νέων κέν-
τρων υποδοχής προσφύγων τύπου «hotspot» στην ελληνική
επικράτεια και ιδίως στη νήσο Κω.

Στη συνέχεια, ως δεύτερη, θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό
239/21/1-12-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ντόρας Μπακογιάννη
προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τους χειρισµούς της Κυβέρ-
νησης στη διαδικασία ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών.

Οι τυπικοί χρόνοι είναι οι εξής: Στην πρωτολογία του ο Βου-
λευτής έχει δύο λεπτά και στη δευτερολογία τέσσερα λεπτά, ενώ
ο Πρωθυπουργός στην πρωτολογία του έχει έξι λεπτά και στη
δευτερολογία του τρία λεπτά. 

Σε αυτές τις διαδικασίες υπάρχει πάντοτε µία σαφής διάθεση
να δίνονται µέχρι και οι διπλάσιοι χρόνοι και προς τον Βουλευτή
και βεβαίως προς τον Πρωθυπουργό. Θα παρακαλούσα, όµως,
να τηρηθούν κατ’ ελάχιστον τα όρια της οικονοµίας µίας συνε-
κτικής συζήτησης, γιατί αµέσως µετά θα συζητηθούν έξι ακόµα
επίκαιρες ερωτήσεις καθώς και µία επίκαιρη επερώτηση, επίσης
πάνω σε φλέγοντα ζητήµατα, που θα πάει ενδεχοµένως µέχρι το
απόγευµα. Δηλαδή, η Βουλή σήµερα έχει ένα βεβαρηµένο πρό-

γραµµα.
Ο Πρωθυπουργός µιλά από του Βήµατος. Όποιος, όµως, από

τους δύο –ή και οι δύο- εκ των ερωτώντων Βουλευτών θέλει, µπο-
ρεί, επίσης, να µιλήσει από του Βήµατος.

Τον λόγο έχει ο κ. Λεβέντης, για να αναπτύξει την πρώτη επί-
καιρη ερώτηση προς τον Πρωθυπουργό.

Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να µιλήσετε και από τη θέση σας και
από το Βήµα. Όπως εσείς νοµίζετε. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η ερώτηση
γίνεται από κάτω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρωθυπουργέ, έχει
ζητηθεί να ακολουθηθεί αυτή η διαδικασία.

Κύριε Λεβέντη, έχετε τον λόγο. 
Σας δίνω τέσσερα λεπτά, αντί για δύο, για την πρωτολογία και

θα δούµε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, έχω µορφώσει την εντύπωση ότι και στο προ-
σφυγικό η Κυβέρνηση προχειρολογεί. Αυτό θα κοστίσει. Το ίδιο
συνέβη και στο οικονοµικό, που έλεγε ότι διαπραγµατεύεται, δια-
πραγµατεύεται, διαπραγµατεύεται και όταν έβγαλε ο κ. Σόιµπλε
το πρόγραµµα ότι δεν θέλει άλλα δάνεια, δεν θέλει άλλα µνηµόνια,
αλλά ανθρωπιστική βοήθεια για την Ελλάδα, γιατί θα ξεσπούσε
τροµακτική κρίση, τότε ο κύριος Πρωθυπουργός έκανε την από-
λυτη υποχώρηση και τα υπέγραψε όλα.

Ενώ έλεγε ότι διαπραγµατεύεται και ο ελληνικός λαός περί-
µενε, ίσως, να υποχωρήσουν οι ξένοι, τελικά έγινε πλήρης υπο-
χώρηση της Ελλάδος στο οικονοµικό. 

Το ίδιο και στο προσφυγικό υπό την εξής έννοια: Από το ότι
δεν θέλουµε η FRONTEX να αναµειχθεί στο πώς διαχειριζόµαστε
την εθνική µας ανεξαρτησία, φτάσαµε σε ένα σηµείο που, όταν
είπαν για Σένγκεν ΙΙ, υποχωρήσαµε τελείως και τα υπογράψαµε
πάλι όλα. Το να ισχυρίζεσαι ότι διαπραγµατεύεσαι και τελικώς να
υποχωρείς πλήρως, µπορεί να πουλάει επικοινωνιακά -ότι δια-
πραγµατεύεσαι-, αλλά ζηµιώνει τη χώρα. 

Θα προσπαθήσω να σας πω δυο λόγια από κάτι που διάβασα,
παρ’ όλο που δεν συνηθίζω να διαβάζω, επειδή είναι το θέµα τέ-
τοιο: Χωρίς σχέδιο, χωρίς οργάνωση για τους πρόσφυγες, µετα-
νάστες, επτακόσιες εξήντα εννιά χιλιάδες άνθρωποι ήρθαν στην
Ελλάδα το 2015. Ύπατη Αρµοστεία του ΟΗΕ. Όλο και περισσό-
τεροι συγκεντρώνονται στην Αθήνα χωρίς να υπάρχει κανένας
προγραµµατισµός για τη φιλοξενία και τη διαχείρισή τους. Επέ-
στρεψαν από την Ειδοµένη δυόµισι χιλιάδες άνθρωποι. Όσοι µε-
ταφέρθηκαν στην Ειδοµένη η Ευρωπαϊκή Ένωση θεωρεί ότι δεν
έχουν προσφυγικό προφίλ, οπότε, αν σε έναν µήνα δεν καταθέ-
σουν αίτηση για άσυλο, πρέπει να εγκαταλείψουν τη χώρα. Πολ-
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λοί από αυτούς έφυγαν προς άγνωστη κατεύθυνση, ούτε στο Τα-
εκβοντό ούτε στο Ελληνικό, αναζητώντας άλλους τρόπους δια-
φυγής. Ποιοι είναι αυτοί; Έχουµε κανένα στοιχείο; Θα δούµε.
Λήγουν τα νοµιµοποιητικά τους έγγραφα, πρέπει να εγκαταλεί-
ψουν σε λίγες µέρες τη χώρα και δεν γνωρίζουµε ούτε πού είναι. 

Ενώ η επιχείρηση αποµάκρυνσης των προσφύγων είχε απο-
φασιστεί τρεις µέρες πριν από την πραγµατοποίησή της, όταν
έφτασαν οι µετανάστες στην Αθήνα, δεν είχε οργανωθεί ο τόπος
που θα φιλοξενηθούν. Ταυτόχρονα, δεν υπήρχε πρόνοια για τη
σίτιση, ενώ υπάρχουν εκατοντάδες δωρεές από τους πολίτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου της ‘Ενωσης Κεν-
τρώων)

Τέσσερις χιλιάδες νεοεισερχόµενοι έφτασαν χθες από τα
νησιά στην Αθήνα. Ο Δήµαρχος των Αθηναίων κ. Καµίνης µιλάει
για εγκλωβισµό χιλιάδων ανθρώπων στην πρωτεύουσα, χωρίς να
υπάρχουν ούτε καν οι στοιχειώδεις υποδοµές.

Πρώτον, η επίκαιρη ερώτησή µου προς τον κύριο Πρωθυ-
πουργό έγινε για την Κω, γιατί ήταν εδώ ο Δήµαρχος και µου πε-
ριέγραψε κάτι φρικτά πράγµατα, ανησυχίες τροµακτικές για το
νησί. Αυτήν τη στιγµή, όµως, έχουµε τέσσερις Δηµάρχους της
Αττικής -του Αλίµου, του Ελληνικού και της Αργυρούπολης, που
είναι ένας Δήµος, του Παλαιού Φαλήρου και της Γλυφάδας- που
έχουν ξεσηκωθεί. Ταεκβοντό, Ελληνικό, δοµές προσωρινής φι-
λοξενίας προσφύγων και ευάλωτων οµάδων πολιτών τρίτων
χωρών σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, που τελικά µόνο προσω-
ρινή δεν είναι. Οι δήµαρχοι µιλάνε για µόνιµη δοµή ανοικτής φι-
λοξενίας. Δεν υπάρχει προσωρινότητα, κύριοι!

Χθες το βράδυ έγιναν επεισόδια στο γήπεδο του Ταεκβοντό
µε συµπλοκές µεταξύ µεταναστών, µεθυσµένους µετανάστες.
Βγήκαν κατσαβίδια. Μπήκε µέσα στο γήπεδο διµοιρία των ΜΑΤ.
Τα γνωρίζετε, φαντάζοµαι, αυτά. Κανένας προγραµµατισµός της
Κυβέρνησης. Η συνέχιση του δράµατος της Ειδοµένης, εδώ και
είκοσι πέντε µέρες, και στην Αττική. Ας µην ξεχνάµε ότι πάνω από
1,2 εκατοµµύριο ευρώ είναι η ζηµιά που υπέστησαν µόνο οι µε-
ταφορείς από τον αποκλεισµό και τη κατάληψη της γραµµής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Ένωσης Κεντρώων)

Επίσης, η επίκαιρη ερώτηση που υπέβαλα στον κ. Τσίπρα είναι
και για το φιάσκο που είχαµε µε τη FRONTEX. Αρχικά η Κυβέρ-
νηση δεν ήθελε τη FRONTEX. Το είπα και εισαγωγικά. Και όταν
οι εταίροι µάς απείλησαν µε έξοδο από τη Συνθήκη Σένγκεν αν
δεν τηρούσε ο Πρωθυπουργός τις δεσµεύσεις που είχε αναλάβει
για το προσφυγικό, η Ελλάδα υπέβαλε αίτηµα για την ανάπτυξη
οµάδας άµεσης επέµβασης της FRONTEX, τη RABIT, στα νησιά
του Αιγαίου, προκειµένου να ενισχυθεί η φύλαξη των εξωτερικών
συνόρων.

Επίσης, η χώρα µας δέχθηκε -οι γνωστές παλινωδίες του ΣΥ-
ΡΙΖΑ εις βάρος της χώρας- αυτό που είχε συµφωνήσει από τον
Οκτώβριο ο Έλληνας Πρωθυπουργός και η µη εκπλήρωσή του
αποτελούσε βασικό πρόβληµα, την αποστολή, δηλαδή, προσω-
πικού της FRONTEX στα σύνορα µε την πρώην Γιουγκοσλαβική
Δηµοκρατία της Μακεδονίας. Αυτό ήταν κι ένα από τα πάγια αι-
τήµατα των κρατών - µελών που η Αθήνα δεν είχε εκπληρώσει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, τα υπό-
λοιπα στη δευτερολογία σας. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο ακόµα για να ολο-
κληρώσω την επίκαιρη ερώτηση µου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα υπάρχει και δευτερο-
λογία. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Δυο λεπτά δεν νοµίζω ότι…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δυο λεπτά, όχι. Ένα λεπτό.
Έχουµε πάει ήδη στα επτά λεπτά.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Σε ένα λεπτό δεν µπορώ. Δεν είναι σποτ. Μόνο στα σποτ γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, ελάτε. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ο Πρωθυπουργός έχει δεχθεί εγκατάσταση πενήντα χιλιάδων
προσφύγων στην Ελλάδα, χωρίς να έχει κατοχυρωθεί η αναλο-

γική κατανοµή σε άλλες χώρες και η Ελλάδα δεν έχει κάνει τί-
ποτα γι’ αυτό. Τα hotspots στα νησιά θα φιλοξενούν επτά χιλιά-
δες άτοµα, αλλά τόσοι φτάνουν στα νησιά σε µια µέρα µέσα. Η
Κυβέρνηση δεν είναι καλή στα µαθηµατικά. Υπάρχει κίνδυνος να
εγκλωβιστούν στην Ελλάδα χιλιάδες πρόσφυγες. Επίσης, έχουν
σταµατήσει οι άµεσες επαναπροωθήσεις όσων δεν είναι πρόσφυ-
γες. 

Σύµφωνα µε τον νόµο ΚΕΠΥ, κέντρα πρώτης υποδοχής ή hot
spots, είναι κέντρα ταυτοποίησης και καταγραφής, παραποµπής
σε διαδικασία ασύλου µε δοµές φιλοξενίας και παραποµπής σε
διαδικασία επιστροφής για όσους δεν δικαιούνται άσυλο. Η κα-
ταγραφή, η διαπίστωση της εθνικότητας, η φωτογράφηση πρέ-
πει να γίνει µέσα σε σαράντα οκτώ έως εβδοµήντα δυο ώρες,
ενώ η παραµονή µπορεί να φτάνει και τις είκοσι πέντε ηµέρες. 

Το αστυνοµικό και λιµενικό προσωπικό είναι υπεύθυνο για την
καταγραφή και τη φύλαξη του χώρου. Δεν είναι, ωστόσο, χώρος
κράτησης, όπως είναι η Αµυγδαλέζα. Δεν νοείται κράτηση των
φιλοξενουµένων σε ΚΕΠΥ. 

Το νοµοθετικό πλαίσιο…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν υπέβαλα την ερώτησή µου. Θα ήθελα µερικά δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Την υποβάλατε. Είναι γρα-

πτή η επίκαιρη ερώτηση. Έχει υποβληθεί. Έτσι γίνεται αυτή η
διαδικασία. Η ερώτηση σας έχει υποβληθεί ήδη µε το ερωτηµα-
τικό µέσα.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Έχει υποβληθεί, αλλά θέλει εξήγηση, γιατί ο Πρωθυπουργός πη-
γαίνει µε νόµο του 2011, κύριε Πρόεδρε -ο οποίος νόµος έγινε
µε ανάγκες του 2008- να αντιµετωπίσει ένα τσουνάµι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα του το υποµνήσετε στη
δευτερολογία σας. Αυτή η διαδικασία…

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Και τα hotspots δεν έχουν νοµοθετηθεί καταλλήλως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε! 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εφευρίσκονται χώροι, αντιδρούν οι δήµαρχοι, πάµε από µέρος
σε µέρος. Όπως συνέβη, δηλαδή, µε τον ΦΠΑ στα σχολεία, που
τον πήγαµε στα κρασιά, τον πήγαµε, δεν ξέρω πού τον πήγαµε.
Και στο τέλος πού κατέληξε ο ΦΠΑ; Ακόµα δεν έχω καταλάβει
πού κατέληξε ο ΦΠΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Συνοψίστε τα στη δευτερολογία σας αυτά. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Χειροκροτούσατε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ ότι έφυγε ο ΦΠΑ από τα σχο-
λεία. Εσείς τον είχατε πάει στα σχολεία. Χειροκροτούσατε για το
δικό σας λάθος; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μάλιστα. Ευχαριστώ. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καθίστε, κύριε Πρόεδρε.

Σας ευχαριστούµε. 
Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαδικασία αυτή έχει κάποιους

κανόνες. Βεβαίως, εγώ είµαι ανοικτός να τους κάνουµε πιο ελα-
στικούς, να υπάρχει ο διάλογος. Όµως, πάντοτε η διαδικασία
είναι συγκεκριµένη: Υπάρχει µια γραπτή ερώτηση που καλείται
αυτός που ρωτάει να την αναπτύξει µέσα σε δυο λεπτά, άντε τέσ-
σερα. Και η ανάπτυξη γίνεται συνήθως από κάτω, διότι δεν λέει
κάτι καινούργιο. Η βασική παρέµβαση του ερωτώντος είναι κατά
τη διάρκεια που δίνεται δεύτερη φορά ο λόγος, όχι για την ανά-
πτυξη της επίκαιρης ερώτησης, αλλά για την ουσιαστική παρέµ-
βαση, που, βεβαίως, εγώ είµαι ανοικτός να υπάρχει και
ελαστικότητα στον χρόνο. Αυτό, για να γνωρίζουµε λίγο και να
τηρούµε κάποιους κανόνες, για να µη βγαίνουµε έξω από το
πλαίσιο. 
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Στην ουσία τώρα. Είναι η τρίτη φορά που έρχοµαι στη Βουλή
να απαντήσω σε ερώτηση που αφορά το προσφυγικό. Και είναι
λογικό. Βιώνουµε µια τεράστια κρίση, παγκόσµια, θα έλεγα. Είναι
ίσως από τις µεγαλύτερες µετακινήσεις πληθυσµού που έχει συ-
ναντήσει η ανθρωπότητα µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Είναι
η µεγαλύτερη σίγουρα! Και περνάει όλη αυτή η µετακίνηση και
η κρίση από τη χώρα µας, από τα νησιά µας, τα νησιά του ανα-
τολικού Αιγαίου. 

Εδώ πρέπει να προσπαθήσουµε να διαχειριστούµε ένα θέµα
µε έγνοια, βεβαίως, για τους πολίτες µας, µε έγνοια, όµως, και
για αυτούς τους ανθρώπους. Πρέπει, δηλαδή, να διαχειριστούµε
ένα θέµα, χωρίς να ενδώσουµε στον βάρβαρο λαϊκισµό της βίας,
των φρακτών και των τειχών που υψώνονται σήµερα στην Ευ-
ρώπη και των παράνοµων επαναπροωθήσεων στη θάλασσα. 

Θα επιµείνουµε σε αυτήν την πολιτική του ανθρωπισµού, της
αλληλεγγύης και του Διεθνούς Δικαίου, όσο κι αν αυτό είναι δύ-
σκολο στις µέρες µας. Αυτό είναι για την Ελλάδα µία υποχρέωση
ηθική, αλλά είναι και µια υποχρέωση νοµική απέναντι στο Διεθνές
Δίκαιο και πρέπει να την τηρήσουµε.

Εύχοµαι και ελπίζω ότι σε αυτή µας την προσπάθεια θα έχουµε
δίπλα µας από εδώ και στο εξής, πλην της Χρυσής Αυγής φυ-
σικά, όλες τις πτέρυγες του ελληνικού Κοινοβουλίου. Διότι είναι
εύκολο κανείς να καταγγέλλει και να κατηγορεί τους πολίτες που
ψηφίζουν τη Χρυσή Αυγή –µία νεοναζιστική οργάνωση- και τη
φέρνουν στο Κοινοβούλιο, αλλά να υποβοηθά αυτή τη διαδικα-
σία, αναπαράγοντας και µέσα και έξω από τη Βουλή την ατζέντα
της ακροδεξιάς, µε επικίνδυνους λαϊκισµούς, κινδυνολογίες και
καταστροφολογίες. Διότι νοµίζω ότι και σήµερα πολλοί, δυστυ-
χώς, δεν συµµερίζονται τις αυτονόητες αρχές, που καθοδηγούν
την πολιτική της χώρας στο προσφυγικό ζήτηµα.

Το τελευταίο διάστηµα έγινε πράγµατι µια συντονισµένη προ-
σπάθεια, µε αναπαραγωγή αναληθών δηµοσιευµάτων, να εµφα-
νιστεί ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θέτει θέµα εξόδου της χώρας από
το Σένγκεν, επειδή δεν πληροί τους όρους, τις προϋποθέσεις και
τις υποχρεώσεις της. 

Αυτό, λοιπόν, το φοβικό κλίµα προσπαθούν να το καλλιεργή-
σουν, πράγµατι, ορισµένοι ακραίοι κύκλοι στην Ευρώπη από
χώρες που έχουν αντιµετωπίσει το προσφυγικό ζήτηµα υψώνον-
τας τείχη και φράκτες, τη στιγµή που η Ελλάδα δείχνει ένα πρό-
σωπο αλληλεγγύης σε αυτούς τους ανθρώπους που γίνονται
έρµαια των διακινητών και πνίγονται στο Αιγαίο. Από αυτούς, λοι-
πόν, τους κύκλους αναπαράγονται απειλές, οι οποίες, όµως, δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Θέλω να επαναλάβω, βεβαίως, ότι αυτό το θέµα δεν είναι το
καλύτερο δυνατό για να υπάρχει µία µικροκοµµατική αντιπαρά-
θεση και µία αντιπαράθεση η οποία στερείται σοβαρότητας, θα
έλεγα, δεν είναι το καλύτερο θέµα για να κάνει κανείς αντιπολί-
τευση. Υπάρχουν τόσα άλλα. Διότι στη σπουδή τους ορισµένοι
να κάνουν εύκολη κριτική, διακινδυνεύουν τη διεθνή θέση της
χώρας. Υπ’ αυτήν την έννοια είναι ένα ζήτηµα εθνικής ευθύνης.

Δυστυχώς, για όλους αυτούς που αναπαράγουν αυτές τις
ανεύθυνες κινδυνολογίες, την προηγούµενη εβδοµάδα το Συµ-
βούλιο των Υπουργών Εσωτερικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης όχι
µόνον δεν απείλησε την Ελλάδα, όχι µόνο δεν της έδειξε τον
δρόµο την εξόδου από τη Σένγκεν, όπως είχαν ορισµένοι εδώ
προεξοφλήσει ότι θα συµβεί, αλλά, αντιθέτως, έδωσε επισήµως
και συγχαρητήρια στην Ελλάδα, διότι παρά τις τεράστιες δυσκο-
λίες των υπέρογκων ροών αλλά και τις οικονοµικές δυσκολίες
που αντιµετωπίζουµε, ανταποκρινόµαστε µε υπεράνθρωπες προ-
σπάθειες στις υποχρεώσεις µας.

Σχετικά µε το ερώτηµά σας, κύριε Λεβέντη, σε ό,τι αφορά τα
νησιά και τη δηµιουργία κέντρων ταυτοποίησης, που έχουν ονο-
µαστεί «hotspots» -εν πάση περιπτώσει, εµένα δεν µου αρέσει να
χρησιµοποιώ αυτήν την ορολογία-, θέλω να σας πω τα εξής: Η
επιλογή του τόπου εγκατάστασης των κέντρων ταυτοποίησης –
και θέλω να το ξεκαθαρίσω- δεν επιβλήθηκε ούτε από την ελλη-
νική Κυβέρνηση ούτε από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά από την
ίδια την πραγµατικότητα και από τη γεωγραφία. Τα νησιά µας
είναι το πρώτο ευρωπαϊκό έδαφος που βρίσκουν οι πρόσφυγες
µε τις βάρκες των διακινητών, που κατά δεκάδες εκατοντάδες
επιβαίνουν σε αυτές, όταν εισέρχονται στα χωρικά ύδατα.  

Όταν εισέρχονται στα χωρικά ύδατα, η µόνη υποχρέωση που
έχουµε απέναντι σε ανθρώπους που κινδυνεύει η ζωή τους προ-
φανώς είναι η περισυλλογή και η διάσωση και όχι η επαναπρο-
ώθηση, το οποίο γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι είναι παράνοµο
µε βάση το Διεθνές Δίκαιο. Και βεβαίως, όταν άνθρωποι κινδυ-
νεύουν στα χωρικά µας ύδατα, τους διασώζουµε και τους µετα-
φέρουµε στη στεριά, όπου υποχρέωσή µας στη στεριά είναι να
παρασχεθούν οι πρώτες βοήθειες και στα κέντρα που οικοδο-
µούµε µε δυσκολίες -στα κέντρα ταυτοποίησης- να γίνει η προ-
βλεπόµενη διαδικασία ταυτοποίησής τους, για να δούµε πόσοι
από αυτούς έχουν το δικαίωµα να ζητήσουν άσυλο, πόσοι από
αυτούς µπορούν να προχωρήσουν και να πάνε στις χώρες όπου
θέλουν να πάνε και τι γίνεται µε κάποιους οι οποίοι δεν έχουν το
δικαίωµα. Αυτά είναι τα µεγάλα και κρίσιµα ζητήµατα που πρέπει
να συζητήσουµε.

Γνωρίζετε, λοιπόν, ότι πρόκειται για ζητήµατα που έχουν να
κάνουν όχι µόνο µε την ανθρώπινη υποχρέωση, αλλά είναι και ζη-
τήµατα δηµόσιας και εθνικής ασφάλειας, θα έλεγα. Και η χώρα
πρέπει να είναι συνεπής προς τις βασικές της δεσµεύσεις που
αφορούν τη συµµετοχή της στον ενιαίο χώρο του Σένγκεν. 

Αναφέρατε, κύριε Πρόεδρε, πως σύσσωµοι οι κάτοικοι της Κω
εκφράζουν την αντίθεσή τους. Εκπλήσσοµαι που το λέτε αυτό.
Κάνατε κάποια δηµοσκόπηση και το βρήκατε; Πήγατε και τους
ρωτήσατε έναν προς έναν; Εγώ ξέρω ότι πράγµατι υπάρχουν αν-
τιδράσεις -και θα τολµούσα να πω όχι και ιδιαίτερα αυθόρµητες-
από ορισµένα στοιχεία, που συνήθως αντιδρούν. Βεβαίως, δεν
θέλω να δώσω µεγάλη σηµασία σε αυτό, αλλά γνωρίζω ότι τόσο
στα υπόλοιπα τέσσερα νησιά -Μυτιλήνη, Σάµο, Λέρο, Χίο- καθώς
και στην Κω, η αντίδραση της µεγάλης πλειοψηφίας της τοπικής
κοινωνίας είναι µια αντίδραση που θα έλεγε κανείς ότι αναδει-
κνύει την ανθρωπιά. Είναι µια αντίδραση πρωτογενώς να ανα-
δειχθεί το αίσθηµα της αλληλεγγύης σε αυτούς τους ανθρώπους
και όχι αντιδράσεις, όπως ότι αυτοί οι άνθρωποι µας µολύνουν,
πρέπει να φύγουν από εδώ και πρέπει να πάνε κάπου αλλού.
Έχουµε, όµως, και τέτοια φαινόµενα από κάποιους µεµονωµέ-
νους. 

Διερωτώµαι: Αν δεν γίνουν τα κέντρα ταυτοποίησης στην Κω,
θα είναι καλύτερα τα πράγµατα για την Κω και τους πολίτες της;
Όλο το καλοκαίρι, που αιφνιδιαστήκαµε, δεν υπήρχε κέντρο ταυ-
τοποίησης. Και βρισκόµασταν στο εξαιρετικά αρνητικό γεγονός
να στοιβάζονται άνθρωποι στο λιµάνι, χύµα στα πάρκα της
πόλης. Αυτή είναι µια καλή, µια θετική εικόνα; Μας τιµά; Είναι
καλό για τον τουρισµό; Ενώ τώρα κινούµαστε σε µια διαδικασία,
σε µια κατεύθυνση να υπάρχει ένας συγκροτηµένος χώρος µε
ανθρώπινες συνθήκες λίγο έξω από την πόλη, εκεί όπου αυτοί οι
άνθρωποι θα παίρνουν τις πρώτες βοήθειες και θα τους δίδεται
σίτιση. Δεν θα µένουν παραπάνω από σαράντα οκτώ ώρες και θα
γίνεται η διαδικασία της ταυτοποίησης, όπως έχουµε υποχρέωση
να κάνουµε, σύµφωνα µε τις διεθνείς συνθήκες, της ταυτοποί-
ησης βεβαίως που ελπίζουµε να γίνεται γρήγορα, µε τη διαδικα-
σία των νέων τεχνολογιών, του συστήµατος «Eurodac». Από εκεί
και πέρα, θα έχουν τη δυνατότητα µέσα σε σαράντα οκτώ ώρες,
όπως γίνεται ήδη, µε δεκάδες έκτακτα δροµολόγια πλοίων που
έχουν εξασφαλιστεί προς αυτόν τον σκοπό, να µπορούν να µε-
ταφέρονται στην ενδοχώρα. 

Αυτά, λοιπόν, είναι τα κέντρα ταυτοποίησης στα νησιά από
όπου φεύγουν οι πρόσφυγες και πηγαίνουν προς την ενδοχώρα
και εκεί υποχρέωσή µας είναι να οικοδοµήσουµε τα κέντρα προ-
σωρινής υποδοχής ή αλλιώς τα κέντρα για την µετεγκατάσταση,
τα relocation centers, από όπου θα προωθείται η διαδικασία της
µετεγκατάστασης προς τις χώρες της Ευρώπης που είναι ο προ-
ορισµός τους. 

Ο χώρος στο Λινοπότι στην Κω που έχει επιλεγεί είναι ένας
χώρος απολύτως κατάλληλος, νοµίµως παραχωρηµένος, µε έγ-
κριση της αρµόδιας Υπηρεσίας Αρχαιολογίας αλλά και µε τη
σύµφωνη γνώµη της Ύπατης Αρµοστείας του ΟΗΕ για τους πρό-
σφυγες.  

Τώρα λέτε ότι σας είπαν κάποιοι ότι δεν τους θέλουν εκεί, να
πάνε κάπου αλλού. Ποια είναι η εναλλακτική πρόταση που κατα-
τίθεται; Να µας πουν αυτοί που αντιδρούν –δεν λέω για εσάς-
ποια είναι η εναλλακτική πρόταση για την Κω. Φωνάζουν για να
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φωνάζουν ή έχουν κάποια εναλλακτική πρόταση; Ή θεωρούν ότι,
αν δεν φτιάξουµε τίποτα εκεί, θα είναι καλύτερα τα πράγµατα;

Εγώ πριν από ένα µήναν περίπου προσκάλεσα στο Μέγαρο
Μαξίµου τους δηµάρχους των πέντε νησιών και σε µια συµβολική
κίνηση και τους έξι µητροπολίτες –έξι, γιατί η Λέσβος έχει δύο-
και όλοι µαζί καθίσαµε σε ένα τραπέζι και συζητήσαµε. Από την
πλευρά της Κω δεν υπήρχε αντίρρηση, ενδεχοµένως διότι το
κλίµα ήταν διαφορετικό εκεί, ήταν κλίµα συνεννόησης. Και ο µη-
τροπολίτης ταυτίστηκε µε την άποψη. Πώς να κάνει κι αλλιώς άλ-
λωστε; Εδώ είναι κι ένα ζήτηµα όπου ταυτίζεται η κοινή λογική
και µε τη βασική αντίληψη του χριστιανισµού και της ορθοδοξίας,
ότι στον συνάνθρωπο που έχει ανάγκη τού δίνουµε βοήθεια και
δεν τον πετάµε στο δρόµο ούτε στη θάλασσα.

Θέλω να ολοκληρώσω, γιατί ο χρόνος τελείωσε και θα συνε-
χίσω στη δευτερολογία µου. Η επιλογή του τόπου εγκατάστασης
κέντρων ταυτοποίησης επιβλήθηκε από τη γεωγραφία και την
πραγµατικότητα των µεικτών µεταναστευτικών ροών και από την
υποχρέωση της χώρας να ταυτοποιεί πλήρως τους νεοεισερχό-
µενους στα σηµεία εισόδου.

Η εναλλακτική της µεταφοράς σε άλλο µέρος της επικράτειας
πριν γίνει η ταυτοποίηση είναι µια εναλλακτική η οποία είναι πα-
ράλογη. Συνεπάγεται µεταγωγή χιλιάδων ανθρώπων καθηµερι-
νώς υπό το καθεστώς σύλληψης και αυτό αντιλαµβάνεστε ότι
είναι πέρα και έξω από κάθε λογική. Γιατί υπάρχει και αυτό. Λένε
«να φύγουν από εδώ να πάνε στο διπλανό νησί». Τώρα θα αρχί-
σουν και κάποιοι δήµαρχοι  -αλλά κάνουν λάθος αν νοµίζουν ότι
µπορεί να λαϊκίζουν µε αυτό το θέµα, δεν πουλάει πια- να λένε
«πηγαίντε στον διπλανό δήµο ή στον παραδιπλανό». 

Έχει αλλάξει το κλίµα, το λέω και σε εσάς, αν έχετε σκοπό να
θελήσετε να δηµιουργήσετε κλίµα µήπως και κερδίσετε ψηφο-
φόρους. Δεν είναι το κλίµα αυτό που είχαµε πριν από λίγα χρόνια
µε την εικόνα των µεταναστών, που πράγµατι υπήρχε ένα µεγάλο
ζήτηµα παραβατικότητας στο κέντρο της Αθήνας. Εδώ έχουµε
ροές χιλιάδων ανθρώπων, οι οποίοι στην πλειοψηφία τους προ-
έρχονται από µεσαία τάξη, είναι πρόσφυγες. Έχουµε εµπειρία
ως λαός από προσφυγιά. Ξέρουµε τι σηµαίνει προσφυγιά και κυ-
ρίως από τις ακτές της Μικράς Ασίας.

Άρα νοµίζω ότι καλό είναι να έχουµε στο µυαλό µας ότι δεν
υπάρχει καµµία εναλλακτική, πέραν αυτού του σχεδιασµού που
προσπαθούµε να υλοποιούµε και υλοποιούµε, πιστεύω, µε επι-
τυχία.

Μια τελευταία απάντηση πριν κατέβω από το Βήµα, σε σχέση
µε το ζήτηµα της Ειδοµένης. Θα τα πω βεβαίως και στη δευτε-
ρολογία, αν χρειαστεί.

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ειδοµένη αποδεί-
ξαµε ότι ακόµα και στα δύσκολα υπάρχει τρόπος να οργανώνουµε
επιχειρήσεις δύσκολες της Αστυνοµίας χωρίς να «ανοίγει µύτη»
και χωρίς η χώρα µας να είναι εκτεθειµένη διεθνώς, όπως είναι
άλλες χώρες µε τις σκηνές που έχουµε δει στα σύνορα της Ουγ-
γαρίας και άλλων χωρών –δεν θέλω να αναφέρω τώρα. Έγινε ένας
µεγάλος ντόρος ότι εκεί θα πάνε οι «βάρβαροι αριστεροί». «Θα
δείτε τώρα πώς δέρνει η Αριστερά», έλεγαν κάποιοι. Όµως απο-
δείξαµε ότι όταν κανείς θέλει -οι ίδιοι αστυνοµικοί είναι, οι ίδιοι άν-
θρωποι είναι που σχεδιάζουν και επιχειρούν-, όταν υπάρχει
πολιτική βούληση και εντολές να γίνουν προστατευµένα και ορ-
γανωµένα αυτές οι επιχειρήσεις, µπορούν να είναι αποτελεσµατι-
κές και ως προς τον σκοπό, που έπρεπε να ανοίξει οι
σιδηροδροµική γραµµή, αλλά και ως προς το να τηρηθούν τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα και οι ανθρώπινες συνθήκες.

Τώρα όσον αφορά το Ταεκβοντό. Πράγµατι, υπάρχει µια συσ-
σώρευση µεταναστών στο Ταεκβοντό. Δεν είναι ευχάριστο αυτό
που συµβαίνει. Αντιλαµβάνεστε, όµως, ότι ο χειρότερος τρόπος
για να αντιµετωπίσουµε ένα πρόβληµα είναι να δηµιουργούµε µε-
γαλύτερο πρόβληµα από τον ντόρο, από την προσπάθεια να δη-
µιουργήσουµε και να µεγεθύνουµε κάποια µικροπροβλήµατα
που µπορεί να υπάρχουν εκεί.

Βεβαίως, όταν κάποιοι άνθρωποι είναι στοιβαγµένοι, κουρα-
σµένοι, ταλαιπωρηµένοι, κάποιοι απ’ αυτούς πεινασµένοι, µπορεί
να γίνουν από κάποια µεµονωµένα στοιχεία µικροεπεισόδια,
πολύ πολύ µικρότερα απ’ αυτά που έγιναν και γίνονται κάθε Κυ-
ριακή µετά το τέλος των ποδοσφαιρικών αγώνων στα διπλανά

γήπεδα. 
Θέλετε να αναδείξουµε αυτό το θέµα ως µείζον; Ναι, εγώ λέω

ότι δεν είναι µείζον αυτό το θέµα. Το µείζον είναι να δούµε πώς
θα αντιµετωπίσουµε ένα υπαρκτό πρόβληµα, από τη στιγµή που
κάποιες χώρες αποφασίζουν να κλείνουν σύνορα για ορισµένους
από τους πρόσφυγες και µάλιστα µε παράνοµο τρόπο, διότι δεν
µπορείς να καθορίσεις το προσφυγικό προφίλ από την εθνικό-
τητα. Αυτό είναι παράνοµο. Υπάρχουν διεθνείς κανόνες µε βάση
το Διεθνές Δίκαιο για να προσδιοριστεί το προσφυγικό προφίλ
και εκεί πάνω τα Σκόπια κλείνουν τα σύνορα παρανόµως. 

Εδώ υπάρχει πράγµατι ένας κίνδυνος. Ποιος είναι ο κίνδυνος;
Είναι αυτός στον οποίον αναφερθήκατε, για να µη θεωρηθεί ότι
εγώ έρχοµαι εδώ χωρίς να έχω αίσθηση της ευθύνης. Πράγµατι,
υπάρχει ένας κίνδυνος, αν συνεχιστούν αυτές οι ροές, να µετα-
τραπεί η χώρα σε αποθήκη. Ε, λοιπόν, η χώρα δεν πρέπει και δεν
θα µετατραπεί σε αποθήκη. Έχουµε ήδη κινηθεί, έχουµε κάνει
όλες τις απαραίτητες κινήσεις σε διεθνές επίπεδο, ώστε να υλο-
ποιηθούν, να εφαρµοστούν οι συµφωνίες επανεισδοχής. 

Εδώ πρέπει να τηρήσουν τις διεθνείς τους δεσµεύσεις οι
χώρες καταγωγής, και η Τουρκία και το Πακιστάν. Προχθές πή-
γαµε και κάναµε διαδικασία return, επιστροφής, σε πενήντα Πα-
κιστανούς. Είχε πάει και ο Επίτροπος στο Πακιστάν να κλείσει τη
συµφωνία και οι πακιστανικές αρχές, από τους πενήντα που τους
πήγαµε στο Ισλαµαµπάντ, µας γύρισαν τους τριάντα εννιά πίσω.
Πρέπει να τηρήσουν και όλοι οι υπόλοιποι τις διεθνείς τους υπο-
χρεώσεις και όχι µόνο η Ελλάδα. 

Η Ελλάδα τηρεί τις υποχρεώσεις της. Πρέπει να τις τηρήσουν
και η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Τουρκία και οι τρίτες χώρες σε ό,τι
αφορά τις συµφωνίες επανεισδοχής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Γίνεται γνωστό στο Σώµα

ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα νότια θεωρεία δε-
καεννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 1ο Γενικό Λύκειο Δραπετσώνας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για
έξι λεπτά.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Συγγνώµη, αλλά ο κύριος Πρωθυπουργός µοιάζει σαν να µην
διάβασε την επίκαιρη ερώτησή µου. Η ερώτηση είναι συγκεκρι-
µένη. Μίλησε κατ’ αρχάς για ακροδεξιά κυκλώµατα, φασιστικά,
ρατσιστικά, που επιδιώκουν να εκµεταλλευθούν το θέµα. Εδώ
είναι η Ένωση Κεντρώων, δεν είναι η Χρυσή Αυγή που κάνει την
ερώτηση. Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον, µίλησα για καθυστέρηση να ζητήσουµε τη βοήθεια
της FRONTEX. Όταν µας απείλησαν για αποβολή από το Σένγκεν,
τότε ζητήσαµε τη στήριξη και την ανάµειξη της FRONTEX. Μέχρι
την ώρα εκείνη, είχαµε την άποψη ότι αυτό θίγει την εθνική µας
αξιοπρέπεια και ανεξαρτησία. 

Τρίτον, είπε ο κ. Πρωθυπουργός: «Πού θα βάλουµε τα hotspots;
Εκεί που αποβιβάζονται οι ξένοι, εκεί θα τα βάλουµε.». Δεν είναι
έτσι. Δηλαδή, αν έλθουν στην Ακρόπολη δέκα χιλιάδες ξένοι, θα
µαγειρεύουν εκεί για τους ξένους;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν είναι λύση αυτή, «στο γόνατο» και όπου βγαίνουν οι ξένοι,

εκεί να γίνονται τα hotspots. Έπρεπε να υπάρχει ένας σχεδια-
σµός στην ηπειρωτική Ελλάδα, µακράν κατοικηµένων περιοχών,
χωρίς να θίγεται ο τουρισµός.

Είπε ότι δεν γνωρίζει ότι στην Κω και στη Μυτιλήνη ο κόσµος
είναι αντίθετος. Τότε είναι εκτός τόπου και χρόνου, αν δεν το
γνωρίζει. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία.
Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εγώ δεν έχω µιλήσει µε έναν στη Μυτιλήνη ή στην Κω που να
συµφωνεί. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εντάξει, εσείς συµφωνείτε, γιατί έχετε κοµµατικούς λόγους.
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Ενώ ήταν καλοπροαίρετη η ερώτησή µου, απήντησε σαν να
είµαι µεταξύ αυτών που επιτίθενται εις την Κυβέρνηση, για να εκ-
µεταλλευτώ το θέµα για ψήφους. Μάλιστα, χρησιµοποίησε και
τη φράση «για ψήφους». Γνωρίζει ότι στην εικοσιπενταετή µου
πορεία µέχρι να µπω εις τη Βουλή, ζητούσα και µειώσεις υψηλών
συντάξεων και µειώσεις προνοµίων και ήµουν κατά των ρουσφε-
τιών. Ποτέ δεν χρησιµοποίησα λαϊκισµό. Εθιζόµεθα εις την Αί-
θουσα αυτή να θεωρούµε κάθε ερώτηση κακοπροαίρετη. Αυτό
είναι µια κακή αρχή. 

Και το τελευταίο που δεν είπα, το κυριότερο, είναι ότι µε νο-
µοθεσία του ’11, η οποία έγινε µε στοιχεία του ’08, πάνε να αντι-
µετωπίσουν το τσουνάµι που έρχεται. Είναι σαν να λέµε ότι µε
δεδοµένα καλοκαιριού αντιµετωπίζουµε τη βαρυχειµωνιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν θέλω

να επαναλάβω πολλά από όσα είπα στην πρώτη µου τοποθέτηση.
Να πω µόνο το εξής σε ό,τι αφορά τα νησιά, για να κλείνει το
θέµα αυτό και να σας απαντήσω, κύριε Πρόεδρε, σε σχέση µε
τη FRONTEX, γιατί αυτό έχει και ένα ενδιαφέρον. 

Σε σχέση, λοιπόν, µε τα νησιά, πρέπει να κατανοήσουµε όλοι
ότι, πέραν όλων των άλλων ζητηµάτων -των ηθικών, της ανθρω-
πιάς, της αλληλεγγύης- και σε ό,τι αφορά τη Συνθήκη Σένγκεν
και σε ό,τι αφορά όµως τη διεθνή µας υποχρέωση, για να µπο-
ρέσουµε να συµβάλουµε ουσιαστικά στην αντιµετώπιση της τρο-
µοκρατίας, να υπάρχει δηλαδή καταγραφή, ταυτοποίηση, η
υποχρέωσή µας είναι µε το που έρχονται, διασώζονται και πα-
τούν το ευρωπαϊκό έδαφος, εκεί να γίνεται ταυτοποίηση. Και
αυτή είναι µια απολύτως λογική απαίτηση και από την πλευρά
των εταίρων µας. 

Πρέπει να σας πω ότι προφανώς αιφνιδιαστήκαµε στο πρώτο
διάστηµα και το καλοκαίρι οι δυνατότητές µας να ανταποκρι-
θούµε σε αυτήν την υποχρέωση ήταν χαµηλές, όταν είχαµε µά-
λιστα ροές των δέκα, δεκαπέντε χιλιάδων σε ένα νησί ηµερησίως.
Εντούτοις, από τον Σεπτέµβριο και µετά γίνεται αυτή η διαδικα-
σία µε τρόπο εξαιρετικό, χάρις στις υπεράνθρωπες προσπάθειες
των ανδρών και γυναικών της Αστυνοµίας και του Λιµενικού, βε-
βαίως και των τοπικών αρχών. Πρέπει να σας πω ότι σήµερα δεν
υπάρχει ούτε ένας πρόσφυγας που να µην ταυτοποιείται στα
νησιά. 

Βεβαίως, το µεγάλο πρόβληµα είναι ότι δεν επαρκούν τα µη-
χανήµατα αυτόµατης ταυτοποίησης, τα λεγόµενα Eurodac, όταν
οι ροές είναι πάρα πολύ µεγάλες, και είµαστε αναγκασµένοι για
αρκετούς από αυτούς να χρησιµοποιούµε και τη διαδικασία µε
το µελάνι, την παραδοσιακή διαδικασία, που εκεί υπάρχει ένας
χρόνος υστέρησης. Δηλαδή, µέχρι να περάσει το όνοµα του ταυ-
τοποιηµένου που παίρνονται τα δακτυλικά του αποτυπώµατα
στον ηλεκτρονικό υπολογιστή για να καταχωρισθεί, µπορεί να
περάσουν λίγες ώρες. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτές οι λίγες ώρες
για τις ανάγκες που το κάνουµε αυτό, να προστατευθούµε απέ-
ναντι στην πιθανότητα να υπάρχουν κάποιες είσοδοι υπόπτων,
παίζουν κάποιοιν ρόλο. Και γι’ αυτό εγκαίρως έχουµε ζητήσει
από τις ευρωπαϊκές αρχές, από άλλες χώρες, να µας βοηθήσουν
µε τη συνδροµή τέτοιων µηχανηµάτων. 

Να πω, λοιπόν, εδώ ότι κάποιοι κατηγόρησαν τη χώρα ως ξέ-
φραγο αµπέλι, κάποιοι προσπάθησαν ξανά να µας ενοχοποιήσουν,
όταν αποδείχθηκε ότι ένας εκ των δραστών στη δραµατική, αιµα-
τηρή τροµοκρατική επίθεση στο Παρίσι, είχε περάσει από τη Λέρο.
Όµως στη Λέρο αυτός ο άνθρωπος ταυτοποιήθηκε κανονικά και
µάλιστα σε µηχανή Eurodac. Όταν πέρασε στην υπόλοιπη Ευ-
ρώπη, µόνο στη Σερβία ταυτοποιήθηκε και πουθενά αλλού. 

Και εδώ προσπαθούν να δηµιουργήσουν ζήτηµα ασφαλείας
για την Ελλάδα, που κάνει καλά τη δουλειά της και η Ελλάδα
είναι το τελευταίο οχυρό σταθερότητας σε µια αποσταθεροποι-
ηµένη περιοχή. Είδαν τον έναν που πέρασε από τη Λέρο και δεν
είδαν το γεγονός ότι όλοι οι υπόλοιποι ήταν γέννηµα θρέµµα στη
Γαλλία, στο Βέλγιο και ότι ακόµα και αυτός που πέρασε µόνο
εδώ ταυτοποιήθηκε και πουθενά αλλού. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της FRONTEX, για να κλείσω. Δεν
υπάρχει καµµία δική µας αντίρρηση. 

Από την αρχή δεν υπήρξε αντίρρηση και νοµίζω ότι εδώ υπάρ-

χει µια παρεξήγηση σε σχέση µε τη συνδροµή της Ελληνικής
Ακτοφυλακής από τη FRONTEX στα θαλάσσια σύνορα. Ούτως ή
άλλως, η FRONTEX είναι εκεί. Και δεν κάνει βέβαια τίποτε άλλο
απ’ αυτό που κάνει και η Ελληνική Ακτοφυλακή: διασώζει ανθρώ-
πους. 

Η Ελλάδα πρέπει να σας πω ότι έχει ζητήσει και την ενίσχυση
της FRONTEX, πέραν του αιτήµατος που υπέβαλε για µηχανή-
µατα Eurodac, όπως σας είπα πιο πριν. Έχει ζητήσει και την ενί-
σχυση της FRONTEX. Δυστυχώς από τα χίλια εξακόσια επιπλέον
στελέχη που ζητήσαµε, µόνο διακόσια άτοµα έχουν έρθει µέχρι
σήµερα. Πρέπει να σας πω ότι δεν έχουµε καµµία αντίρρηση και
στη δηµιουργία της λεγόµενης Ευρωπαϊκής Ακτοφυλακής, δρο-
µολογούµενη και από δική µας παρότρυνση. 

Εκεί όπου έχουµε αντίρρηση -και το γνωρίζετε όλοι καλά, διότι
αφορά τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα και εκεί δεν µπορούµε να
κάνουµε εκπτώσεις- είναι στο αίτηµα που διατυπώθηκε -όχι επι-
σήµως-, να υπάρξουν κοινές περιπολίες στα ελληνικά χωρικά
ύδατα µε την Τουρκική Ακτοφυλακή. Αυτό δεν εξυπηρετεί κανένα
πρόβληµα. Γιατί, ακόµα και αν το δεχόµασταν αυτό, που δεν το
δεχόµαστε, τι θα έκαναν διαφορετικό οι Τούρκοι απ’ αυτό που
κάνουµε εµείς και η FRONTEX; Να περισυλλέγουµε και να δια-
σώζουµε τους ανθρώπους, δηλαδή, και εφόσον είµαστε στα ευ-
ρωπαϊκά ύδατα, να τους πηγαίνουµε στα ευρωπαϊκά εδάφη,
δηλαδή τα νησιά µας. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, τέτοιο θέµα. Η Ευρωπαϊκή Ακτοφυλακή,
λοιπόν, καλώς να έρθει και  καλώς να συγκροτηθεί. Θα συνδρά-
µουν φυσικά και οι ελληνικές δυνάµεις. Απόλυτη αρµοδιότητα
της φύλαξης των συνόρων είναι η εθνική αρµοδιότητα. Πρέπει
να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. Από εκεί και πέρα, νοµίζω ότι εκεί
που θα πρέπει να επικεντρώσουµε πλέον την προσοχή µας δεν
είναι στις υποχρεώσεις που υποτίθεται ότι δεν τηρούµε. Τηρούµε
τις υποχρεώσεις µας. Να δούµε τι γίνεται και από την άλλη
πλευρά. 

Θέλω να κάνω µόνο δυο σχόλια. Υπήρξε µια συµφωνία µε την
Τουρκία, αναγκαία εγώ λέω. Αναµένουµε όµως να δούµε και τα
αποτελέσµατα αυτής της συµφωνίας. Διότι υποτίθεται ότι αυτή
η συµφωνία έγινε για να µειωθούν οι ροές. Μέχρι σήµερα αυτό
δεν το έχουµε διαπιστώσει. Μακάρι να κάνω λάθος. Μακάρι να
βγω ψεύτης. 

Έχουµε συγκροτήσει και µια µόνιµη διϋπουργική επιτροπή οι
δυο χώρες και θα ζητήσω το επόµενο διάστηµα να γίνει έκτακτη
σύγκλησή της, για να διαπιστώσουµε από κοινού µε την τουρκική
πλευρά τι γίνεται µε τις ροές. Αυτή όλη τη διαδικασία η Ευρώπη
την έκανε για να υπάρξει η δυνατότητα οι πρόσφυγες που είναι
στα τουρκικά εδάφη να έχουν κάποια χρήµατα, για να µπορέ-
σουν να ζήσουν σε αξιοπρεπείς συνθήκες, βεβαίως για να γίνεται
η µετεγκατάσταση από την Τουρκία προς την Ευρώπη -όλα αυτά
σωστά- αλλά και για να µειωθούν οι ροές. Πρέπει να το δούµε
αυτό. 

Τέλος, εντάξει η Ελλάδα να τηρεί τις υποχρεώσεις της, αλλά
πρέπει και η Ευρώπη να τηρήσει τις υποχρεώσεις της, όχι απέ-
ναντι στην Ελλάδα, αλλά απέναντι στο πρόβληµα. Διότι µέχρι
στιγµής οι χώρες που έχουν µπει στη διαδικασία του relocation,
δηλαδή για να δεχθούν πρόσφυγες, είναι πάρα πολύ λίγες. Εδώ
δεν υπάρχει Ευρώπη αλα καρτ. Στα δικαιώµατα όλοι, αλλά στις
υποχρεώσεις όποιοι θέλουν. Αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο
αφορά την Ευρώπη και τη λειτουργία…

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: …στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Έχετε δίκιο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δυο χώρες στο Ευρωπαϊκό Δι-

καστήριο;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η πραγµα-

τικότητα, λοιπόν, είναι αυτή που µας λέει ότι σήµερα, σύµφωνα
µε τα επίσηµα στοιχεία της EUROSTAT, το τρίτο τρίµηνο του
2015 οι νέες αιτήσεις για άσυλο στην Ευρωπαϊκή Ένωση ξεπερ-
νούν τις τετρακόσιες δέκα χιλιάδες, ενώ οι χώρες που έχουν µπει
στη διαδικασία του relocation για να υποδεχθούν πρόσφυγες
είναι πάρα πολύ λίγες και δεν µπορούν να ανταποκριθούν σε
αυτόν τον αριθµό. 

Στο πλαίσιο λοιπόν, των δυνατοτήτων µας κάνουµε παραπάνω
απ’ αυτό  που µας αναλογεί και ελπίζουµε και η Ευρώπη να τη-
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ρήσει τις δεσµεύσεις της. 
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ τον

Πρωθυπουργό. 
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-

ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Ελευθερούπολης Καβά-
λας το Α’ τµήµα. 

Η Βουλή σάς υποδέχεται.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συζητηθεί η πρώτη µε
αριθµό 239/21/1-12-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Βουλευτού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ντόρας Μπακο-
γιάννη προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τους χειρισµούς της
Κυβέρνησης στη διαδικασία ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών.

Ορίστε, κυρία Μπακογιάννη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυκλοφορεί στο διαδίκτυο, και συγκεκριµένα

στο twitter, ένα hashtag µε θέµα: «Remember 2015». Χιλιάδες
χρήστες συγκρατούν αυτό που τους έµεινε από τη δύσκολη χρο-
νιά που πέρασε. Δεν θα σας εκπλήξει, κύριε Πρωθυπουργέ, το
γεγονός ότι πρωταγωνιστείτε, καθώς οι κατά καιρούς φράσεις
σας και οι ατάκες σας, που τότε φαινόντουσαν πολύ έξυπνες,
σήµερα κυριαρχούν προκαλώντας µόνο αρνητικά συναισθήµατα.

Εµένα πάλι, η αγαπηµένη µου φράση δεν είναι δική σας. Ανή-
κει σε έναν άλλοτε επιστήθιο φίλο και στενό συνεργάτη σας, τον
κ. Βαρουφάκη -τον οποίο φαντάζοµαι ότι θέλετε να ξεχάσετε-, ο
οποίος, επιστρέφοντας ένα βράδυ στο σπίτι του, είπε υπερηφά-
νως στη σύζυγό του: «Αγάπη µου, σήµερα έκλεισα τις τράπεζες».
Τον θυµάστε, κύριε Πρόεδρε. Υποθέτω ότι ανατριχιάσατε, γιατί
δεν µπορεί τότε να µην είχατε καταλάβει…

(Θόρυβος -διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ψυχραιµία, κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία!
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ψυχραιµία, κύριοι συνάδελφοι,

ψυχραιµία.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μη µιλάτε, παρακαλώ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, µη µετράτε τον

χρόνο της διακοπής µου.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεχίστε, κυρία Μπακο-

γιάννη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Γιατί δεν µπορεί να µην είχατε

καταλάβει πού οδηγούσατε το καράβι της ελληνικής οικονοµίας:
κατευθείαν στο παγόβουνο, µε ολόκληρη την ορχήστρα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να παίζει.

Τώρα πια όλοι ξέρουµε ότι η Ελλάδα πέρυσι τέτοιον καιρό είχε
µπει σε ανάπτυξη, έστω ισχνή, µε σταθεροποιηµένο το τραπεζικό
σύστηµα. Σήµερα ξαναµπήκε σε ακόµη µεγαλύτερη κρίση.

Διότι, ποια είναι η διαφορά µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
από τις άλλες χώρες που µπήκαν στα µνηµόνια; Ότι, για παρά-
δειγµα, στην Ιρλανδία και στην Κύπρο τα αίτια της οικονοµικής
κρίσης βρισκόντουσαν στον τραπεζικό χώρο. Οι τράπεζες παρέ-
συραν τα κράτη στον βυθό. Στην Ελλάδα αντίθετα το κράτος βύ-
θισε και τις τράπεζες.

Και ήρθατε εσείς και κατορθώσατε το ακατόρθωτο. Κλείσατε
τις τράπεζες, επιβάλατε έλεγχο κεφαλαίων και χρεώσατε τα παι-
διά και τα εγγόνια µας. Αυτή είναι η ουσία. Έτσι φτάσαµε να µι-
λάµε σήµερα για µια ακόµη ανακεφαλαιοποίηση, η οποία υπό
σχετικά κανονικές συνθήκες θα ήταν παντελώς περιττή. Φτάσαµε
να συζητάµε σήµερα την απώλεια του δηµοσίου χρήµατος και
της δηµόσιας περιουσίας, την εξασθένηση του δηµοσίου ελέγ-
χου του τραπεζικού συστήµατος και τον αφελληνισµό των τρα-
πεζών.

Λέγατε ότι δεν θα πουλούσατε κόκκινα δάνεια σε ξένα funds.
Μα, αφού πουλήσατε τις τράπεζες σε ξένους, αυτοµάτως θα πε-
ράσουν τα δάνεια σε εκείνους. Δώσατε τον πλούτο της χώρας

και το βιος των Ελλήνων, των επιχειρήσεων και των βιοµηχανιών
µας.

Τον Δεκέµβριο του 2014 το χαρτοφυλάκιο του ΤΧΣ αποτιµάτο
στα 13 δισεκατοµµύρια. Με τις εκλογές που προκαλέσατε, µε τα
επικοινωνιακά show της δήθεν διαπραγµάτευσης τον Απρίλιο του
’15, το φτάσατε στα 6,5 δισεκατοµµύρια. Με την απίστευτη πο-
λιτική που εφαρµόσατε το καλοκαίρι, η αξία κατέρρευσε τον
Οκτώβριο στα 2,4 δισεκατοµµύρια. Με την ανακεφαλαιοποίηση
που κάνατε, έφτασε στον πάτο, στα 500 εκατοµµύρια. 

Σε καµµία χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δηµόσιο δεν
έχασε από ανακεφαλαιοποίηση τραπεζών. Σε καµµία! Εδώ
έχουµε παγκόσµια πρωτοτυπία. Στις Ηνωµένες Πολιτείες δε, που
κρατικοποιήθηκαν οι τράπεζες, το κέρδος τους ήταν µεγάλο. 

Και αυτό στην Ελλάδα έγινε από µία Κυβέρνηση που κατηγο-
ρούσε τις προηγούµενες για ξεπούληµα και προσέλκυση ιδιωτι-
κών κεφαλαίων στις τράπεζες, από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
που πάντα διαλαλούσε την κρατικοποίηση του τραπεζικού συ-
στήµατος. Για να το πω απλούστερα και πιο κατανοητά: Με τις
πράξεις και τις παραλείψεις σας επιτρέψατε το ελληνικό τραπε-
ζικό σύστηµα να πέσει στα χέρια εκείνων που εσείς κάποτε χα-
ρακτηρίζατε «κοράκια των αγορών».

Πανηγυρίζετε, κύριε Πρωθυπουργέ. Πανηγυρίζετε για την επι-
τυχία της ανακεφαλαιοποίησης. Διότι, λέει -και σας άκουσα µε
τα αυτιά µου-, αποφεύχθηκε το κούρεµα των καταθέσεων. Συγ-
χαρητήρια, κύριε Πρωθυπουργέ! Ποιος µιλούσε για κούρεµα κα-
ταθέσεων πέρυσι τέτοιον καιρό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Κανείς. 

Μου θυµίζετε το ανέκδοτο µε τον Χόντζα, ο οποίος έβαλε και
το γαϊδούρι µέσα στο σπίτι και όταν το έβγαλε είπε: «Τώρα
έχουµε πάρα πολύ µεγάλη άνεση για να αναπνεύσουµε».

Ταυτόχρονα, ενώ εσείς πανηγυρίζετε, ο µεν κ. Δραγασάκης
έστειλε επιστολή στις τράπεζες ρωτώντας αν κατά τη διαδικασία
υπήρχε σκάνδαλο, ο δε κ. Σταθάκης στη Βουλή οµολόγησε τη
ζηµιά του δηµοσίου δηλώνοντας αφοπλιστικά: «Δεν µπορούσαµε
να κάνουµε αλλιώς.».

Κάντε µου µια χάρη, κύριε Πρόεδρε. Σας παρακαλώ µην ξα-
ναπείτε ότι οι τραπεζικές µετοχές θα ανέβουν, όπως είπατε τις
προάλλες στην τηλεόραση, διότι την επόµενη ηµέρα κατρακύλη-
σαν ακόµη περισσότερο, πράγµα που ανησυχεί φαντάζοµαι τους
πάντες. Μερικές φορές η σιωπή εξυπηρετεί καλύτερα τα συµφέ-
ροντα της χώρας.

Απαντήστε, λοιπόν, στον ελληνικό λαό: Είναι αλήθεια ότι η έκ-
θεση της νοµισµατικής πολιτικής της Τράπεζας της Ελλάδος για
το 2014-2015 υποστήριζε ότι ακόµα και το πρώτο τρίµηνο του
2015 η κεφαλαιακή επάρκεια των τραπεζών παρέµεινε σε ικανο-
ποιητικά επίπεδα; Είναι αλήθεια ότι το 2014 η κατάσταση είχε
σταθεροποιηθεί και είχε υπάρξει σταδιακή αποκατάσταση της
εµπιστοσύνης στο εγχώριο τραπεζικό σύστηµα; Είναι αλήθεια ότι
τα τραπεζικά ιδρύµατα επανέκτησαν µέρος των καταθέσεών
τους, ότι οδηγήθηκαν σε επιτυχείς αυξήσεις µετοχικού κεφα-
λαίου αντλώντας 8,3 δισεκατοµµύρια από τις αγορές; Είναι αλή-
θεια ότι εξέδωσαν τίτλους αξίας περίπου 2,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ και µηδένισαν την εξάρτησή τους από τον έκτακτο µηχανι-
σµό στήριξης; Είναι αλήθεια ότι είχε µειωθεί δραµατικά η ροή
των µη εξυπηρετούµενων δανείων; Είναι αλήθεια ότι στα τέλη
του 2014 η κεφαλαιοποίηση της συµµετοχής του δηµοσίου µέσω
του ΤΧΣ στα συστηµικά τραπεζικά συστήµατα είχε διαµορφωθεί
στα 15 δισεκατοµµύρια; Τι έγινε και άλλαξαν όλ’ αυτά; 

Τα δεδοµένα πλέον είναι θλιβερά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Οι συνολικές καταθέσεις και τα repos των πιστωτικών ιδρυµάτων
από το τέλος του 2014 µειώθηκαν κατά 50 δισεκατοµµύρια, δη-
λαδή κατά 25%, τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια αυξήθηκαν ρα-
γδαία, η αξία των τραπεζικών µετοχών που κατείχε το δηµόσιο
διαµορφώθηκε περίπου στα 2,5 δισεκατοµµύρια από 15 δισεκα-
τοµµύρια που ήταν στο τέλος του 2014, δηλαδή, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µειώθηκαν κατά 85%. Και επεστράφησαν και µε ευ-
θύνη της Κυβέρνησης τα 11 δισεκατοµµύρια του Ταµείου Χρηµα-
τοπιστωτικής Σταθερότητας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Μπακογιάννη, να
κρατηθούµε για τη δευτερολογία.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω
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αµέσως.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαρακτηριστική είναι η άποψη

της Κοµισιόν. Σε έκθεσή της τον Ιούλιο του 2015 επιβεβαιώνει
ότι υπάρχουν σηµαντικοί κίνδυνοι για τη χρηµατοοικονοµική στα-
θερότητα στην Ελλάδα, που προήλθαν από την αβεβαιότητα των
οικονοµικών και χρηµατοπιστωτικών πολιτικών της ελληνικής Κυ-
βέρνησης κατά το πρώτο εξάµηνο του 2015.

Κύριε Πρόεδρε, η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών ίσως
αποτελεί το πιο τρανταχτό παράδειγµα της αποτυχίας σας. Θα
σας συνοδεύει για πάντα. Και επειδή πράγµατι, εκτός της απα-
ξίωσης και όλων αυτών που είπα, το θέµα είναι τεράστιο, κύριε
Πρόεδρε, φαντάζοµαι ότι όπως µε περίσσια ευκολία ανακοινώ-
σατε επιτροπή ελέγχου εµπειρογνωµόνων για την ανακεφαλαι-
οποίηση που έγινε για την προηγούµενη κυβέρνηση, θα έχετε
την ευγένεια και το θάρρος να συµπεριλάβετε και τη δική σας
ανακεφαλαιοποίηση σε αυτόν τον έλεγχο. Η Νέα Δηµοκρατία
πάντως µετά βεβαιότητας θα το ζητήσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα: «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, δεκαέξι µαθητές και µαθήτριες και ένας εκ-
παιδευτικός συνοδός από το ιδιωτικό δηµοτικό σχολείο Κανάση-
Καντεµίρη.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κύριος Πρωθυπουργός για δώδεκα λεπτά.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Μπακογιάννη, σας ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώτησή

σας, καθώς µου δίνει τη δυνατότητα να επικεντρωθώ για µια
ακόµη φορά τεκµηριωµένα στο θεµελιώδες ζήτηµα της ανακε-
φαλαιοποίησης των τραπεζών, για να τελειώνουµε πια οριστικά
µε µια υπονοµευτική και, θα έλεγα εγώ, λαϊκίστικη πλειοδοσία
γύρω από το ζήτηµα αυτό. 

Διότι καταλαβαίνω απολύτως την πικρία ορισµένων κύκλων
που ίσως να προσδοκούσαν µέσα από µια πιθανή αποτυχία στην
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών -άλλωστε κάποιοι συνέδεαν
τη διαδικασία της ανακεφαλαιοποίησης µε την πρώτη αξιολό-
γηση, να τελειώσει, λέει ,πρώτα η αξιολόγηση και µετά να γίνει
ανακεφαλαιοποίηση- να ξαναφέρουν από το παράθυρο τα σενά-
ρια του Grexit, που θα ερχόντουσαν, εάν στην Ελλάδα είχαµε bail
in. Διότι µε βάση τα δεδοµένα που προέκυψαν µετά την ευρω-
παϊκή νοµοθεσία, από το 2016 και µετά έχουµε bail in, δηλαδή
και κούρεµα των καταθέσεων, όταν δεν έχουµε επιτυχία στη δια-
δικασία µιας ανακεφαλαιοποίησης. 

Καταλαβαίνω όµως και την πικρία κάποιων άλλων κύκλων, που
ενδεχοµένως να σκόπευαν ή να παραµόνευαν, να καρτερούσαν,
να οδηγηθεί η διαδικασία σε αποτυχία και κάποιες µεγάλες συ-
στηµικές τράπεζες να οδηγηθούν σε εκκαθάριση, ώστε µε πολύ
µικρή συµµετοχή, µε πολύ µικρό αντίτιµο, να αποκτήσουν τον
έλεγχο των τραπεζών. 

Αυτό που µε εκπλήσσει είναι η δική σας σπουδή να κάνετε
αυτή την ερώτηση µε αυτόν τον τόνο και µε αυτό το ύφος και να
υιοθετήσετε, µάλιστα αστήρικτα, διάφορες θεωρίες συνωµοσίας
για δήθεν ξεπούληµα σε αρπακτικά κεφάλαια και άλλα τέτοια ευ-
φάνταστα. 

Κατ’ αρχάς, το να θεωρείτε ότι οι τράπεζες χρειάστηκαν νέα
κεφάλαια λόγω των κακών χειρισµών, όπως ευγενικά το λέτε, της
δικής µας Κυβέρνησης µέσα σε λίγους µήνες δείχνει ότι προφα-
νώς σκοπίµως αγνοείτε την κατάσταση στην οποία βρισκόταν το
τραπεζικό σύστηµα της χώρας ένα χρόνο πριν ειδικότερα στην
αρχή τους έτους, που είχαµε µια σηµαντικότατη εκροή καταθέ-
σεων πριν καν αναλάβουµε, την οποία µάλιστα τότε, αν δεν υπο-
κινούσαν, σίγουρα υποστήριζαν διάφορα στελέχη σας, που
σήµερα µάλιστα διεκδικούν και την αρχηγία του κόµµατος.

Τα κόκκινα δάνεια είχαν προσεγγίσει το 40% πριν αναλάβουµε.
Ήταν κοντά στα 80 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είχαµε χάσει τον
έλεγχο από τότε. Η πιστωτική επέκταση ήταν αρνητική, στοιχείο

που δείχνει ότι οι τράπεζες έτσι όπως ήταν δεν µπορούσαν να
ανταποκριθούν στον βασικό τους ρόλο, που είναι η παροχή πι-
στώσεων και ρευστότητας στην οικονοµία.

Ελάτε τώρα να δούµε ένα προς ένα τα στοιχεία που αφορούν
τα γεγονότα, όπως έχουν, σχετικά µε την ανακεφαλαιοποίηση.
Η αρχική εκτίµηση στη συµφωνία που κάναµε τον Ιούλη ήταν ότι
θα χρειαστούµε 25 δισεκατοµµύρια ευρώ για την ανακεφαλαι-
οποίηση, τα οποία θα τα δανειζόταν το ελληνικό δηµόσιο από το
Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. Άρα θα ήταν 25 δισε-
κατοµµύρια ευρώ επιπλέον χρέος στις πλάτες µας. 

Αργότερα, µετά τα stress tests, οι συνολικές κεφαλαιακές
ανάγκες των συστηµικών τραπεζών υπολογίστηκαν από την Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα στα 14,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τε-
λικά, το ΤΧΣ συµµετείχε µόνο µε 5,43 δισεκατοµµύρια ευρώ κι
έτσι, αντί των αρχικών εκτιµήσεων για 25 δισεκατοµµύρια ευρώ,
το ελληνικό δηµόσιο αυτή τη στιγµή βαρύνεται µε 5,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Δηλαδή έχουµε γλιτώσει χρέος ίσα µε το 10% του
ΑΕΠ µας. 

Οι ιδιώτες επενδυτές, παρά τις προβλέψεις περί του αντιθέ-
του, είχαν σηµαντική συµµετοχή. Εγώ να αποδεχτώ ότι µε την
κοινή λογική, µάλιστα µετά τον Ιούλη, τον Αύγουστο, στις συν-
θήκες που βρισκόταν η ελληνική οικονοµία µετά από τη σκληρή
διαπραγµάτευση, κανείς δεν θα µπορούσε να πει µε σιγουριά ότι
θα έχουµε µια τόσο σηµαντική συµµετοχή. Μάλλον θα περνά-
γανε για τρελό κάποιον που θα έλεγε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα
ότι σε δυο µήνες θα µπουν 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ιδιωτικά κε-
φάλαια από την αγορά στις τράπεζες. Κι όµως, µπήκαν 6,4 δισε-
κατοµµύρια ευρώ γεγονός που επισφραγίζει την εµπιστοσύνη
των επενδυτών στην ελληνική οικονοµία. 

Το γεγονός, λοιπόν, ότι πετύχαµε και µπήκαν µε 6,5 δισεκα-
τοµµύρια οι ιδιώτες δείχνει απαξίωση ή δείχνει θετικές προσδο-
κίες ανάκαµψης, τόσο των τραπεζών όσο και του συνόλου της
οικονοµίας; 

Τι επέφερε αυτό; Μειώθηκε βεβαίως, όπως είπα πιο πριν, δρα-
στικά η επιβάρυνση του δηµόσιου χρέους. Αυτό εσκεµµένα απο-
κρύπτεται και υποτιµάται και ο λόγος είναι προφανής, διότι δεν
συµφέρει να ακούγεται. 

Όσον αφορά όµως το θέµα του ελέγχου των τραπεζών, η µε-
τοχική συµµετοχή του ΤΧΣ µπορεί µεν, εφόσον µπήκαν στην αύ-
ξηση κεφαλαίου οι ιδιώτες, να είναι µικρότερη, αλλά νοµίζω ότι
και ένα µικρό παιδί αντιλαµβάνεται ότι ένα ποσοστό 40% σε µια
τράπεζα που πάει σε εκκαθάριση και έχει αρνητική προοπτική µε
ένα ποσοστό 25% σε µια τράπεζα που είναι επαρκώς ανακεφα-
λαιοποιηµένη, σε απόλυτα νούµερα το 25 είναι πιο σηµαντικό,
πιο ισχυρό από το 40. Το 25 σε µια επαρκώς ανακεφαλαιοποι-
ηµένη τράπεζα είναι πιο σηµαντικό από το 40 σε µια τράπεζα που
πάει σε εκκαθάριση. Αυτό το καταλαβαίνουν όλοι.

Ας έρθουµε, όµως, και σε πιο συγκεκριµένα, σε πιο ουσιαστικά
ζητήµατα, που δεν είναι µόνο το ποσοστό. Διότι οι νέες µετοχές
έχουν πλήρη δικαιώµατα ψήφου. Μέχρι τώρα τα πλειοψηφικά πο-
σοστά συµµετοχής του ΤΧΣ στο µετοχικό κεφάλαιο των τραπε-
ζών είχαν εξαιρετικά περιορισµένα δικαιώµατα ψήφου. Και αυτό
από την ανακεφαλαιοποίηση που εσείς πράξατε, η παράταξή
σας, η κυβέρνηση Σαµαρά και αποτελούσε βεβαίως παγκόσµια
πρωτοτυπία.

Αναφερθήκατε πριν ως παράδειγµα στις Ηνωµένες Πολιτείες
Αµερικής. Εκεί είχαµε κρατικοποίηση τραπεζών, κυρία Μπακο-
γιάννη. Δεν ενθυµούµαι καλά, είχατε προτείνει τότε στον κ. Σα-
µαρά να προχωρήσει σε κρατικοποίηση των τραπεζών και
αρνήθηκε; Αυτό είχατε προτείνει; Διότι εδώ υπάρχει µια µεγάλη
αντίφαση σε σχέση µε τις θέσεις σας, τις ευρέως γνωστές και
διατυπωµένες, για τον ρόλο του κράτους, για την ανάγκη της
ελεύθερης αγοράς που λειτουργεί καλά και όλα αυτά.

Υπενθυµίζω ότι στην προηγούµενη ανακεφαλαιοποίηση, που
συµµετείχε το ΤΧΣ, οι διοικήσεις των τραπεζών µπορούσαν να
κρατήσουν το µάνατζµεντ τους, εφόσον κατόρθωναν να προσελ-
κύσουν από τον ιδιωτικό τοµέα µόλις το 10% των συνολικών
αναγκών τους. Επίσης είναι πρωτοφανές στα χρονικά. 

Να θυµίσω επίσης –γιατί ορισµένοι τα ξεχνάτε αυτά και ίσως
έχετε λόγους να τα ξεχνάτε- τον σκανδαλώδη τρόπο διάλυσης
και χαρίσµατος της Αγροτικής Τράπεζας και του Ταχυδροµικού
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Ταµιευτηρίου. Και όταν λέω έχετε λόγους, δεν υπαινίσσοµαι ότι
καλύπτετε κάποιους που διέπραξαν αυτές τις επιλογές, αλλά εν-
δεχοµένως έχετε λόγους, διότι ειδικά στην Αγροτική τα κόµµατά
σας ήταν κακοπληρωτές. Πάνω από 250 εκατοµµύρια είναι τα
χρέη ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας. Ακόµη και εάν για τα επό-
µενα σαράντα χρόνια ό,τι υπάρχει από κρατικό προϋπολογισµό
το δίνετε για να ξεπληρώσετε, δεν θα ξεπληρώσετε ποτέ, θα τα
χρεωθεί ο ελληνικός λαός, αυτό θέλετε!

(Χειροκροτήµατα)
Ας έρθω τώρα στο άλλο κρίσιµο θέµα του αφελληνισµού, στον

περίφηµο αφελληνισµό των τραπεζών. Αξίζει να θυµίσω και να
τονίσω ότι διαχρονικά η πλειοψηφία των µετοχών των ελληνικών
τραπεζών ήταν στην κατοχή ξένων επενδυτών, πριν από την
κρίση. Εξαίρεση, βεβαίως, το διάστηµα της κρίσης, µετά την
πρώτη και τη δεύτερη ανακεφαλαιοποίηση, που το ΤΧΣ απέκτησε
την πλειοψηφία, αλλά, όπως προείπα, χωρίς κανέναν ουσιαστικό
λόγο στη διοίκηση των τραπεζών, καθώς οι µετοχές δεν είχαν δι-
καίωµα ψήφου. 

Άρα για ποιον ξαφνικό αφελληνισµό µιλάτε και τι πραγµατικά
σηµαίνει αυτή η λέξη; Μιλάτε για τη µετοχική σύνθεση; Μιλάτε
για τη διοίκηση των τραπεζών; Μιλάτε για µείωση της αξίας των
µετοχών, όταν από τον Ιούνιο του 2012, οπότε και τη διακυβέρ-
νηση της χώρας ανέλαβε η παράταξή σας, µέχρι και τον Γενάρη
του 2015 και παρ’ όλη τη διενέργεια δύο ανακεφαλοποιήσεων,
προκαλέσατε απώλειες στον δείκτη των τραπεζών της τάξεως
του 66,5%; Και τα στοιχεία είναι γνωστά σε όλους. 

Θα σας πω µόνο ένα παράδειγµα: Η  «Eurobank» έχασε στα
χρόνια της διακυβέρνησής σας χρηµατιστηριακά το 97,6% της
αξίας της, παρά τη σκανδαλώδη προικοδότηση της τότε από το
Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο.  

Μας λέτε, λοιπόν, για ξένα κεφάλαια. Όπως είπα και νωρίτερα,
και στο παρελθόν η πλειοψηφία των µετοχών ήταν ξένοι επενδυ-
τές. Είναι αληθές ότι µεγάλο µέρος των κεφαλαίων που προσελ-
κύστηκαν προέρχεται από ξένα κεφάλαια και πολλά από αυτά µε
µικρό χρονικό ορίζοντα επένδυσης. Μήπως αυτό δεν έγινε το
2013, όταν εσείς ήσασταν κυβέρνηση, στην ανακεφαλαιοποίηση;
Τώρα ξαφνιάζεστε; 

Όπως είπα και πριν, όµως, αυτό που µε κάνει να αναρωτιέµαι
είναι ότι αυτά τα λέτε εσείς, κυρία Μπακογιάννη, που είναι γνω-
στές οι απόψεις σας. Δηλαδή τι ακριβώς µας λέτε; Το ίδιο που
µας λέτε για τις τράπεζες θα µας το πείτε αύριο και για τις ιδιω-
τικοποιήσεις, που είστε ιδεολογικά υπέρµαχος χρόνια; Σας το πι-
στώνω. Θα µας πείτε «µην προχωρήσετε, αν δεν βρείτε ελληνικά
κεφάλαια να αγοράσουν και έρθουν ξένα κεφάλαια να επενδύ-
σουν»; Θα µας πείτε το ίδιο; 

Ωστόσο, θέλω να σας ενηµερώσω ότι αυτά τα περί αφελληνι-
σµού δεν ισχύουν και στην πράξη, διότι, αν αθροίσουµε -ιδίως
στις δύο µεγαλύτερες τράπεζες, την «Πειραιώς» και την
«Εθνική»- το ποσοστό µετοχών του ελληνικού δηµοσίου µε αυτό
που ανήκει σε Έλληνες επενδυτές, θα διαπιστώσετε ότι στη µεν
«Πειραιώς» το 66% είναι σε ελληνικά χέρια, στη δε «Εθνική» είναι
το 55% σε ελληνικά χέρια. Πού είναι λοιπόν, ο αφελληνισµός; 

Θέλω να σας ενηµερώσω επιπλέον ότι σε όλες τις συστηµικές
τράπεζες εισήλθαν για πρώτη φορά θεσµικοί φορείς τύπου IFC,
International Finance Corporation, όπως επίσης και EBRD. Επί-
σης, προσελκύστηκαν εθνικά κεφάλαια, sovereign funds, από Ευ-
ρώπη και Μέση Ανατολή, Νορβηγία και Αµπού Ντάµπι, ενώ
ενδεικτική είναι και η επιστροφή µίας γαλλικής τράπεζας στο µε-
τοχικό κεφάλαιο µίας ελληνικής τράπεζας, της Credit Agricole
στην Alpha Bank. 

Παράλληλα, διατήρησαν τη συµµετοχή τους µακροπρόθεσµοι
επενδυτές και µάλιστα, ορισµένοι αύξησαν τη συµµετοχή τους,
όπως η «FAIRFAX», ενώ επίσης συµµετείχαν σε εξαιρετικά υψηλό
ποσοστό, όπως είπα και πριν, και σηµαντικοί Έλληνες επενδυτές.
Άρα και σε αυτό µάλλον έχετε κακή ενηµέρωση, κυρία Μπακο-
γιάννη. 

Βεβαίως, θα συνεχίσουµε την προσπάθεια να προσελκύσουµε
νέους µακροπρόθεσµου χαρακτήρα, επενδυτές. Η αρχή ήδη έχει
γίνει. Σταδιακά µε την ενίσχυση της εµπιστοσύνης, τη βελτίωση
των µακροοικονοµικών δεδοµένων, τη διευθέτηση του ζητήµατος
του δηµόσιου χρέους και την εισαγωγή της χώρας στο πρό-

γραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας, που πιστεύουµε ότι θα δηµιουργήσει µία τελείως νέα ει-
κόνα για την ελληνική οικονοµία. 

Επίσης, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι στην πρόσφατη νοµο-
θεσία που περάσαµε βελτιώνεται το επίπεδο διακυβέρνησης των
τραπεζών αλλά και του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας, ενώ προβλέπεται για πρώτη φορά διαδικασία αξιολόγησης
των διοικήσεων, κάτι το οποίο εσείς ως Κυβέρνηση ούτε που δια-
νοηθήκατε, πόσω µάλλον, δεν τολµήσατε να κάνετε στο πρό-
σφατο παρελθόν. 

Η νέα ανακεφαλαιοποίηση, παρά τις δυσκολίες, σχεδιάστηκε
ώστε να διασφαλίζονται πλήρως τα συµφέροντα του ελληνικού
δηµοσίου µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και µπορεί να οδηγήσει
ακόµα και σε ολική ανάκτηση του ποσού που διατέθηκε στην πα-
ρούσα φάση. 

Το 25% της δηµόσιας συµµετοχής έχει τη µορφή κοινών µετο-
χών και το 75% έχει τη µορφή ειδικών οµολογιών, των λεγόµενων
CoCos. Οι οµολογίες αυτές έχουν υψηλό επιτόκιο 8%, άρα οι
τράπεζες θα έχουν ισχυρό κίνητρο να τις εξοφλήσουν και να επι-
στρέψουν στο δηµόσιο τα χρήµατά του. 

Επιπλέον, η συµφωνία προβλέπει ότι οι µετοχές των τραπεζών
µετά την ανακεφαλαιοποίηση θα συµπεριληφθούν στο πλαίσιο
διαχείρισης του νέου ανεξάρτητου Ταµείου Ιδιωτικοποιήσεων και
Επενδύσεων, που έχει στόχο να εξασφαλίσει την καλύτερη αξιο-
ποίηση περιουσιακών στοιχείων του δηµοσίου, κάνοντας µάλιστα
αναφορά και στην αποφυγή της διαδικασίας του ξεπουλήµατος,
στα κείµενα που αποφασίστηκε η συγκρότησή του. Και όλα αυτά
επιτεύχθηκαν, επαναλαµβάνω, υπό τον αυστηρό περιορισµό της
1ης Ιανουαρίου, µε βάση την οδηγία που τίθεται σε εφαρµογή για
την εξυγίανση των τραπεζών, για καταθέσεις πάνω από 100.000
ευρώ, πααδείγµατος χάριν κίνδυνο αποµείωσής τους. Άρα όλοι
αντιλαµβάνεσθε ότι βρισκόµασταν µπροστά σε έναν µεγάλο κίν-
δυνο, τον οποίο αποφύγαµε. Και αυτός ο κίνδυνος θα υπήρχε
ούτως ή άλλως –και κλείνω- ανεξάρτητα από το εάν δίναµε τη
µάχη της διαπραγµάτευσης ή όχι. 

Κανείς δεν είναι ευτυχής για το γεγονός ότι επιβλήθηκαν στη
χώρα capital controls. Όµως όποιος επιχειρεί να πείσει για τα
προβλήµατα των τραπεζών µε τα κόκκινα δάνεια, που ξεπέρασαν
τα 80 δισεκατοµµύρια ευρώ και εκτινάχθηκαν κατά την περίοδο
της διακυβέρνησής σας, λέγοντας ότι οι τράπεζες χρειαζόντου-
σαν ανακεφαλαιοποίηση, επειδή επιβλήθηκαν capital controls, εν-
τάξει, τότε δηµαγωγεί, δεν είναι πειστικός και δεν είναι πειστικός,
διότι η πραγµατικότητα είναι αυτή που διαψεύδει. Η πραγµατι-
κότητα, λοιπόν, λέει ότι εµείς αναλάβαµε σε µία περίοδο όπου
υπήρχε έντονη φυγή κεφαλαίων από τις τράπεζες, ήδη είχε ξεκι-
νήσει, σε µία περίοδο που οι µεγαλοκαταθέτες είχαν βγάλει ήδη
επί των ηµερών σας τα λεφτά τους στο εξωτερικό. 

Οι επιχειρήσεις που είναι αποκλειστικά εξαρτηµένες από την
τραπεζική διαµεσολάβηση προστατεύονται πλήρως από µία εν-
δεχόµενη τραπεζική εκκαθάριση και αυτό είναι εξαιρετικά σηµαν-
τικό. 

Με δύο λόγια, οι τράπεζες πια είναι πλήρως κεφαλαιοποιηµέ-
νες, µε δείκτη κεφαλαιακής επάρκειας 19% έναντι περίπου 10%
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και έτσι πιστεύουµε ότι από
εδώ και στο εξής θα µπορέσουν να επιτελέσουν τη διαµεσολα-
βητική τους λειτουργία, να εµπνεύσουν εµπιστοσύνη στους κα-
ταθέτες για την επιστροφή των χρηµάτων από τα στρώµατα και
τα σεντούκια και τα µπαούλα ξανά στην πραγµατική οικονοµία
και στις τράπεζες, αλλά κυρίως να προχωρήσει µέσα και από την
επίλυση του γόρδιου δεσµού των µη εξυπηρετούµενων δανείων
και να υπάρξει πιστωτική επέκταση προς τις ελληνικές επιχειρή-
σεις, µε χαµηλότερα επιτόκια. 

Στόχος µας, λοιπόν, είναι το τραπεζικό σύστηµα να επανέλθει
στον αµιγώς αναπτυξιακό του ρόλο για τη χρηµατοδότηση των
επιχειρήσεων και τη δηµιουργία θέσεων απασχόλησης, που τόσο
έχει ανάγκη η οικονοµία και η κοινωνία µας.

Κυρία Μπακογιάννη, λοιπόν, αποδέχοµαι πλήρως τον χαρα-
κτηρισµό ότι αυτή η διαδικασία –πώς µου το είπατε;- «θα σας κυ-
νηγά, θα σας στιγµατίζει». Πράγµατι θα µας κυνηγά, διότι
καταφέραµε θετικά να ξεπεράσουµε αυτόν τον κάβο, καταφέ-
ραµε να φτάσουµε µπροστά στον µεγάλο στόχο, έχοντας ανα-
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κεφαλαιοποιηµένες τις τράπεζες, που είναι η πρώτη αξιολόγηση,
µε την οικονοµία όρθια αλλά και µε την κοινωνία όρθια. Καταφέ-
ραµε οι τράπεζες να µην υποστούν τη µεγάλη ζηµία στην οποία
κινδυνεύσαµε πράγµατι, λόγω της ενέδρας που κάποιοι µάς
είχαν στήσει τον προηγούµενο Ιούλιο. Κάποιοι σήµερα στενοχω-
ριούνται γι’ αυτό, διότι δεν έχουν άλλον τρόπο πια να εκβιάζουν
την ελληνική Κυβέρνηση µε τη διάλυση των τραπεζών και γι’ αυτό
θα έπρεπε εσείς όχι να είστε στενοχωρηµένοι, αλλά να είστε χα-
ρούµενοι. Θα µας κυνηγά θετικά, λοιπόν, ο τρόπος µε τον οποίο
καταφέραµε να διασώσουµε τις τράπεζες, µε την κοινωνία όρθια,
για να προχωρήσουµε µπροστά στον στόχο µας, που είναι η ολο-
κλήρωση της πρώτης αξιολόγησης, ώστε να φτάσουµε µπροστά
στον µεγάλο εθνικό στόχο για την αποµείωση του χρέους και ελ-
πίζω σε αυτόν τον στόχο να σας έχουµε σύµµαχους.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Πρω-

θυπουργέ.
Η κ. Μπακογιάννη έχει τον λόγο για έξι λεπτά, για να δευτερο-

λογήσει.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, έχω την τιµή να

είµαι Βουλευτής εδώ και είκοσι πέντε χρόνια. Από το έδρανο στο
οποίο κάθεστε έχουν µιλήσει σπουδαίοι ηγέτες. Συµφωνούσαµε,
διαφωνούσαµε, ενίοτε εντόνως, αναγνωρίζαµε, όµως, πάντα το
πολιτικό κύρος του Έλληνα Πρωθυπουργού. Ουδείς, όµως,
κύριε Πρόεδρε, τουλάχιστον από όσο θυµάµαι εγώ, δεν έχει επι-
δείξει τέτοια οίηση. Με όλο τον σεβασµό, λοιπόν, θα σας πω ότι
είναι νωρίς για επιδείξεις τέτοιου καισαρισµού. 

Όλοι όσοι έχουµε ασκήσει εξουσία γνωρίζουµε δύο πράγµατα:
Πρώτον, ότι όλοι κάναµε νοµοτελειακά λάθη και, δεύτερον, ότι η
εξουσία, αν δεν προσέξεις, σε αποµακρύνει από την πραγµατι-
κότητα. Δεν είναι τυχαίο, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι σε αυτά που
µόλις τώρα είπατε η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα σάς χειροκρό-
τησε µόνο µία φορά, όταν επιτεθήκατε στη Νέα Δηµοκρατία,
διότι µέσα τους…

(Θόρυβος, διαµαρτυρίες και χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ελάτε, κύριοι συνάδελφοι.
Σας παρακαλώ!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: …ξέρουν πάρα πολύ καλά ότι το
πρόβληµα της ανακεφαλαιοποίησης…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Είναι βασικό προσόν ενός κοινο-

βουλευτικού άνδρα να µπορεί να ακούει την κριτική. Σας το συ-
στήνω. Θα το χρειαστείτε πολύ τον επόµενο χρόνο. 

Προχωρώ. 
Η ανακεφαλαιοποίηση η οποία έγινε δηµιούργησε τεράστια

προβλήµατα. Σας έθεσα συγκεκριµένα ερωτήµατα. Δεν πήρα
απάντηση σε κανένα από τα ερωτήµατα αυτά. Προσπαθήσατε
να µου πείτε αν ιδεολογικά εγώ είµαι υπέρ των αποκρατικοποι-
ήσεων. Είµαι, µην ανησυχείτε, κύριε Πρωθυπουργέ. 

Η αλήθεια, όµως, είναι ότι εσείς διακηρύσσατε την ανάγκη
κρατικοποίησης του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος, το οποίο
βεβαίως ανήκε κατά συντριπτική µετοχική πλειοψηφία στο δηµό-
σιο µέσω του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. Εσείς
εκµηδενίσατε την εύλογη αξία του χαρτοφυλακίου του ΤΧΣ, που
έχει διαθέσει έως τώρα πάνω από 31.000.000.000 ευρώ στις συ-
στηµικές τράπεζες, χωρίς, δυστυχώς, να υπάρχει προοπτική ανά-
κτησης των κεφαλαίων αυτών. 

Κι επειδή οι τράπεζες δεν ήταν υπό εκκαθάριση όταν εσείς ήρ-
θατε στην Κυβέρνηση, το να το ισχυρίζεστε σήµερα είναι απλώς
ψεύδος. Εσείς µε τις καθυστερήσεις, τις ανακολουθίες και τα
λάθη σας διαµορφώσατε το χειρότερο δυνατό περιβάλλον για
την ανακεφαλαιοποίηση, για την οποία τόσο πολύ επαίρεστε σή-
µερα.

Όµως µια που δεν µου απαντήσατε σε καµµία από τις άλλες
ερωτήσεις περιµένω να µου απαντήσετε σε µία τώρα. Κύριε
Πρωθυπουργέ, η Εθνική Τράπεζα δεν φαίνεται να είχε πολύ µε-
γάλη επιτυχία στην προσπάθεια προσέλκυσης κεφαλαίων. Θέλω,
λοιπόν, να µάθω εάν πράγµατι είναι αλήθεια ότι υποχρεώνεται
να πουλήσει τη Finansbank µε κάτω ή περί τα 2 δισεκατοµµύρια,

όταν η αξία της Finansbank, αν θυµάµαι καλά, ήταν κάτι µεταξύ
4 και 5. Είναι αλήθεια αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ;

Είναι αλήθεια ότι υπάρχουν µετοχές προνοµιούχες, οι οποίες
σε ένα βράδυ, µε µία νοµοθετική ρύθµιση, έγιναν κοινές; Πόσο
ζηµίωσε αυτό το ελληνικό δηµόσιο; Μήπως µπορείτε να ενηµε-
ρώσετε τη Βουλή των Ελλήνων και τους δικούς σας ενθουσιώ-
δεις συναδέλφους αλλά και την Αντιπολίτευση, η οποία
ανησυχεί;

Ο ελληνικός λαός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλει απαν-
τήσεις και µην κρύβεστε πίσω από τα αποτελέσµατα των τελευ-
ταίων εκλογών. Σήµερα βιώνει τα αποτελέσµατα αυτής της
πολιτικής. 

Και επειδή έγινε η επίθεση για τη Νέα Δηµοκρατία, να ξέρετε
ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι περήφανη για τη διαδροµή της. Κά-
ναµε την αυτοκριτική µας για τις αδυναµίες τις οποίες είχαµε και
ενδεχοµένως έχουµε ακόµα. Ταυτόχρονα, όµως, εµείς µπορούµε
να κοιτάµε τον ελληνικό λαό στα µάτια. Και σας το λέω αυτό ως
ένας άνθρωπος που είχε πάντα το θάρρος της γνώµης του να
κάνει κριτική και στο δικό του κόµµα. Μην παγιδεύεστε, λοιπόν,
στη στιγµή. 

Η Νέα Δηµοκρατία ήρθε από µακριά και θα πάει µακρύτερα.
Η καλύτερη άµυνα δεν είναι πάντα η επίθεση, διότι χρειάζεται να
βρείτε το θάρρος να απαντήσετε σε ερωτήµατα.

Κι επειδή έκανα και µία τελευταία πρόταση στον κύριο Πρό-
εδρο, αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, για την επιτροπή δεν άκουσα
λέξη. Θα εντάξετε και τη δικιά σας ανακεφαλαιοποίηση σ’ αυτή
την επιτροπή εµπειρογνωµόνων, όπως σας ζήτησε…;

Χαίροµαι που ο κ. Δραγασάκης, από ό,τι αντιλαµβάνοµαι, σας
συµβουλεύει να δεχτείτε.

Διότι, κακά τα ψέµατα, κύριοι συνάδελφοι: Τα αποτελέσµατα
αυτής της ανακεφαλαιοποίησης, ναι, κύριε Τσίπρα, θα σας κυ-
νηγάνε για καιρό! Το 0,001 που έκανε µια µετοχή µιας τραπέζης,
για την οποία κάποτε γίνονταν µάχες, δεν είναι τιµητικό για την
Κυβέρνησή σας. Ο τρόπος µε τον οποίο ανακεφαλαιοποιήσατε
τις τράπεζες θα είναι στίγµα και θα σας κυνηγάει. 

Είναι καλό, λοιπόν, ο έλεγχος ο οποίος πρόκειται να γίνει να
γίνει σε βάθος. Πάντως, σας λέω ότι το δικό µου κόµµα θα το
πράξει, θα το ψάξει και θα δώσει τον λογαριασµό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε την κ. Μπα-

κογιάννη. 
Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τον λόγο για να κλείσετε τη συζή-

τηση. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κατ’ αρχάς,

κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µου κάνει εντύ-
πωση ότι µια τόσο έµπειρη κοινοβουλευτικός, όπως η κ. Μπακο-
γιάννη, έρχεται σε µια διαδικασία κοινοβουλευτικής αντιπαρά-
θεσης και στη δευτερολογία διαβάζει από κείµενο ότι «ο Πρωθυ-
πουργός δεν απάντησε». Είχε προεξοφλήσει ότι δεν θα απαντή-
σει. Και διαβάζει από κείµενο περί οίησης!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Σας τα ανταποδίδω τα περί οίησης, κυρία Μπακογιάννη. Άλ-

λωστε, θα ήταν δικαιολογηµένο σε έναν άνθρωπο ο οποίος δεν
ανήκει σε πολιτικό τζάκι να έχει και µια µικρή οίηση, που κατα-
φέρνει να γίνει Πρωθυπουργός στα σαράντα! 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Εσείς που ανήκετε σε µεγάλο πολιτικό τζάκι πρέπει να παρα-

δεχθείτε ότι τα πράγµατα στη χώρα άλλαξαν. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για την ταµπακιέρα πείτε µας!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα πω και

για την ταµπακιέρα! Μιλούσα είκοσι λεπτά. Μη βιάζεστε!
Και επειδή αναφερθήκατε πιο πριν, στην αρχική σας τοποθέ-

τηση, σε ένα απόφθεγµα, που αφορά µια πολύ ωραία ξένη ταινία
του αµερικάνικου κινηµατογράφου, εάν δεν κάνω λάθος, σε
σχέση µε τον κ. Βαρουφάκη -είπατε ότι γύρισε το βράδυ στο
σπίτι και είπε: «Αγάπη µου, έκλεισα τις τράπεζες», από το: «Συρ-
ρίκνωσα τα παιδιά», φαντάζοµαι, το αντίστοιχο- θα σας απαν-
τήσω µε έναν αντίστοιχο τίτλο ταινίας: «Κοίτα ποιος µιλάει!».
Ποιοι µιλάνε; Αυτοί που λεηλάτησαν αυτόν τον τόπο επί είκοσι
πέντε και πλέον χρόνια!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
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Και θέλω να σας ρωτήσω, κυρία Μπακογιάννη: Την κατα-
στροφή σε αυτή τη χώρα την έφεραν οι επτά µήνες που τόλµησε
αυτός ο λαός να βγει µπροστά µε υπερηφάνεια και αξιοπρέπεια
και µια Κυβέρνηση να διεκδικήσει το δίκιο της στην Ευρώπη ή
εσείς, του «ναι σε όλα» και της υποταγής;

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Με µεγάλη ευκολία θα σας

απαντήσω!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και επειδή,

κυρία Μπακογιάννη, η παράταξή σας πριν από ενάµιση χρόνο µι-
λούσε για success story σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και υλοποι-
ούσε έναν προϋπολογισµό που είχε προσαρµογή διπλάσιας
αξίας από ό,τι ο δικός µας, δύσκολος προϋπολογισµός, σας θυ-
µίζω ότι το δικό σας success story της πενταετίας, που διόγκωσε
τα κόκκινα δάνεια των δύο πρώτων συµφωνιών, τις οποίες στη-
ρίξατε η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, αύξησε τα κόκκινα δά-
νεια κατά 53 δισεκατοµµύρια ευρώ, από 22 δισεκατοµµύρια σε
78 δισεκατοµµύρια ευρώ!

Αυτό είναι το success story και η επιτυχία σας! Και έρχεστε
τώρα εδώ να δείχνετε τον µουτζούρη σε εµάς, που προσπα-
θούµε να ξεπλύνουµε τα άπλυτα που αφήσατε τόσα χρόνια σε
αυτόν τον τόπο. Θα τα ξεπλύνουµε όµως!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Επειδή µου λέτε ότι δεν µιλώ µε στοιχεία, σας λέω ότι η κατά-

σταση οικονοµικής θέσης, µε βάση το Ταµείο Χρηµατοπιστωτι-
κής Σταθερότητας, στις 31-12-2014, δηλαδή πέρυσι τέτοιον
καιρό, σε σχέση µε την 31-12-2013 είχε συσσωρευµένες ζηµίες
25 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Αυτή την κατάσταση βρήκαµε από τη δική σας διακυβέρνηση
στην ελληνική οικονοµία και στις τράπεζες!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Βεβαίως λέτε εδώ ότι θέλετε να φτιάξουµε επιτροπές.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Εµείς; Εσείς τις φτιάξατε!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Όσες επι-

τροπές θέλετε! Και για τις τράπεζες και για τα δάνεια των κοµ-
µάτων σας, που θέλετε να τα φορτώσετε στις πλάτες του
ελληνικού λαού µε νυχτερινές τροπολογίες. Όσες επιτροπές θέ-
λετε!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Όµως, να ξέρετε ένα πράγµα: Η Κυβέρνηση αυτή έχει θέση

και στάση ευθύνης απέναντι στον ελληνικό λαό και απέναντι στο
µέλλον αυτού του τόπου. 

Ίσως κάποιοι να στενοχωριούνται. Δεν αναφέροµαι σε εσάς
και δεν ήθελα επ’ ουδενί να αµφισβητήσω την εθνική σας προ-
σήλωση. Όµως, κάποιοι στενοχωριούνται, γιατί η Ελλάδα θα πε-
τύχει. Είναι αυτοί που ήθελαν την Ελλάδα έξω από την
Ευρωζώνη, έξω από την Ευρώπη, έξω από τη Σένγκεν, γενικώς
έξω. Θα τους διαψεύσουµε. 

Ήδη πετύχαµε να προχωρήσουµε στην πρώτη ανακεφαλαι-
οποίηση µε το µικρότερο δυνατό κόστος. Η πρώτη ανακεφαλαι-
οποίηση ήταν ο µεγάλος κάβος που καταφέραµε να
ξεπεράσουµε, µε δυσκολία, αλλά τον ξεπεράσαµε αλώβητοι
αυτόν τον κάβο. Πλέον, έρχεται κοντά η πρώτη αξιολόγηση και
ήδη πετυχαίνουµε σηµαντικές νίκες στη σκληρή διαπραγµάτευση
µε τους εταίρους και τους πιστωτές, όπως αυτή που πετύχαµε
χθες µε τη διάσωση του δηµόσιου χαρακτήρα του ΑΔΜΗΕ, όταν
εσείς είχατε στόχο να ξεπουλήσετε τη µισή ΔΕΗ.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ)

Πλέον κάποιοι ενδεχοµένως να στενοχωριούνται και µε το γε-
γονός ότι η Ελλάδα αποκτά ξανά κύρος σηµαντικής περιφερει-
ακής δύναµης, µε τις συνεργασίες της στην περιοχή της
Νοτιοανατολικής Μεσογείου, µε τη συµφωνία, που επίσης προχ-
θές καταφέραµε, για τη δηµιουργία του κάθετου αγωγού IGB,
που θα συνδέει τον TAP µε τις πρώην ανατολικές χώρες, µε τις
διαφαινόµενες θετικές εξελίξεις στο κρίσιµο θέµα του χρέους.

Διότι, δεν υπάρχουν µόνο τα «παπαγαλάκια» των ακραίων συν-
τηρητικών κύκλων, που διαρκώς παπαγαλίζουν «έξοδος, Grexit,
καταστροφή». Υπάρχουν και διαρροές, που αποδεικνύουν ότι η
αποµείωση του χρέους –όπως τυπώθηκε χθες σε µία µεγάλου
κύρους εφηµερίδα, τη «The Wall Street Journal»- έχει ήδη ξεκι-

νήσει να οργανώνεται. 
Υπάρχουν σοβαρές σκέψεις και, αν το πετύχουµε, θα είναι µία

µεγάλη εθνική επιτυχία, που όλοι σας θα πρέπει να τη χειροκρο-
τήσετε και όλοι µαζί να προχωρήσουµε, για να βγει επιτέλους ο
τόπος από αυτή την οµηρία και την άσκηση κυριαρχίας των τε-
λευταίων ετών. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Τέλος, σε ό,τι αφορά τη Finansbank και την Εθνική Τράπεζα,

έχετε γνώση τι προέβλεπε το σχέδιο αναδιάρθρωσης της Εθνι-
κής Τράπεζας το οποίο υπέγραψε η δική σας κυβέρνηση; Αν δεν
έχετε γνώση αυτού του σχεδίου, να λάβετε. 

Εµείς, λοιπόν, κινούµαστε σε όλα τα κρίσιµα ζητήµατα µε
στάση εθνικής ευθύνης και µε βασικό µας στόχο να υπερασπί-
σουµε το δηµόσιο συµφέρον και θα τα καταφέρουµε, παρά τις
κασσάνδρες.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Απάντηση; Γιοκ!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Πρω-

θυπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων προς τον Πρωθυπουργό και θα συνεχί-
σουµε µε τις υπόλοιπες επίκαιρες ερωτήσεις που έχουν προ-
γραµµατιστεί προς συζήτηση.

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των υπολοίπων επικαίρων ερω-
τήσεων, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Δευτέρας 14 Δεκεµβρίου 2015. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 278/8-12-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ευαγγελίας Καρακώστα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε την αντικατάσταση της διάταξης του ν. 4172/2013, που ορίζει
ως επιχειρηµατική συναλλαγή την πώληση ακινήτων.

2. Η µε αριθµό 265/7-12-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την καθιέρωση του συστήµα-
τος αντικειµενικού προσδιορισµού της τιµής των οικοπέδων στην
4η Πολεοδοµική Ενότητα Νέας Μάκρης του Δήµου Μαραθώνα. 

3. Η µε αριθµό 268/7-12-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Λαϊκού Συνδέσµου- Χρυσή Αυγή κ. Κων-
σταντίνου Μπαρµπαρούση προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε
τις καταγγελίες ιατρών για απώλεια εργαλείων και µηχανηµάτων
από την ΩΡΛ κλινική του Νοσοκοµείου του Ρίου.

4. Η µε αριθµό 283/8-12-2015 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα του αντιφυµατικού
εµβολιασµού στη χώρα µας.

5. Η µε αριθµό 275/8-12-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την κύρωση του πρωτο-
κόλλου της Σύµβασης Πλαίσιο του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας (Π.Ο.Υ.) για τον Έλεγχο του Καπνού.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 279/8-12-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου
Καραγιαννίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις
δυσλειτουργίες στον χώρο των εστιατορίων και συναφών επιχει-
ρήσεων από τον τρόπο υπολογισµού των δηµοτικών φόρων.

2. Η µε αριθµό 264/7-12-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος–Άδωνη Γεωρ-
γιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αντιµετώ-
πιση της λαθρεµπορίας των καπνοβιοµηχανικών προϊόντων και
τη θεσµική περιφρούρηση των λιανοπωλητών καπνικών προϊόν-
των.

3. Η µε αριθµό 269/7-12-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου- Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώ-
ταρου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε τα γραφειοκρατικά εµπόδια στην παραγωγή του θρυ-
λικού ελληνικού αυτοκινήτου Pony.
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4. Η µε αριθµό 284/8-12-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Σάκη Βαρδαλή προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε «την παρέµβαση
της εργοδοσίας στη λειτουργία του Σωµατείου των Εργαζοµένων
στα Σουπερµάρκετ “ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗ”».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ- ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 456/30/22-10-2015 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Δ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη δηµόσια αντιπαράθεση
ανάµεσα στην Κυβέρνηση και τη Γενική Γραµµατέα Δηµοσίων
Εσόδων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνουµε µια ολιγόλεπτη δια-
κοπή, πριν από τη συνέχιση της διαδικασίας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(Κατά τη διάρκεια της διακοπής την Προεδρική Έδρα κατα-

λαµβάνει η Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟ-
ΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνε-
δρίαση.

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 281/8-12-2015 επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τους Υπουρ-
γούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης και Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε την επαναπρόσληψη των σαράντα δύο εργαζοµένων του ερ-
γοστασίου ανακύκλωσης στο Ηράκλειο Κρήτης από την εταιρεία
«WASTE SOLUTIONS». 

Στην επίκαιρη αυτή ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Γε-
ώργιος Κατρούγκαλος.

Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το εργοστάσιο ανακύκλωσης στο Ηράκλειο

εξυπηρετεί τον Νοµό Ηρακλείου και τους Δήµους Αγίου Νικο-
λάου, Νεάπολης, Σητείας και Ιεράπετρας. Αυτό το κέντρο διαλο-
γής ανακυκλώσιµων υλικών λειτουργεί από το 2006 µε δίχρονες
συµβάσεις που συνάπτουν οι ανάδοχοι εργολάβοι µε την «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗΣ ΑΝΑΚΥΚΛΩΣΗΣ Α.Ε.», τη γνωστή
ΕΕΑΑ. 

Τουλάχιστον από το 2008 όλοι οι ανάδοχοι που ανέλαβαν τη
λειτουργία του εργοστασίου διατήρησαν το προσωπικό στο σύ-
νολό του, µε όλα του τα δικαιώµατα, καθώς είναι έµπειροι και
αποδοτικοί στη δουλειά τους.

Οι εργαζόµενοι κατέκτησαν αυτά τα δικαιώµατα µε τον τετρά-
µηνο ηρωικό απεργιακό τους αγώνα το 2012 και θα τα διατηρού-
σαν ως τις 31 Οκτωβρίου του 2015. Μάλιστα, υπήρχε και ρήτρα
παραγωγικότητας για τους εργαζόµενους. Στις 31 Οκτωβρίου
2015, λοιπόν, έληξε η εργολαβία της προηγούµενης εταιρείας
που διαχειριζόταν το εργοστάσιο της ανακύκλωσης και ανέλαβε
η εταιρεία «WASTE SOLUTIONS», µε έδρα τον Ασπρόπυργο. 

Παρά το γεγονός ότι στην πρώτη συνάντηση, στις 21 Οκτω-
βρίου, µεταξύ εργαζοµένων και εταιρείας, η τελευταία δεσµεύ-
τηκε ότι θα προσλάβει όλους τους παλιούς εργαζόµενους και µε
τις ίδιες εργασιακές σχέσεις, ο εργολάβος αθέτησε αυτή τη συµ-
φωνία, προχώρησε προκλητικά στην απόλυσή τους και προσπά-
θησε να προσλάβει νέο προσωπικό, µε λιγότερα δικαιώµατα. 

Η εταιρεία, λοιπόν, προσπαθεί να µειώσει τους ήδη χαµηλούς
µισθούς για τη φύση αυτής της δουλειάς. Υπενθυµίζω ότι οι µι-
σθοί ξεκινούσαν από 751 ευρώ µεικτά µε την παλαιά Εθνική Γε-
νική Συλλογική Σύµβαση και µάλιστα χωρίς την πράξη του
Υπουργικού Συµβουλίου, η οποία µείωνε κατά 22% τους µισθούς.
Η εταιρεία τούς λέει τώρα για µισθό από 490 έως 600 ευρώ, αύ-
ξηση ωραρίου µε 0,40 ευρώ την ηµέρα, κατάργηση βαρέων και
ανθυγιεινών ενσήµων και πολλά άλλα.

Όσο δε για τους ήδη εργαζόµενους, δηλαδή τους πρόσφατα
εργαζόµενους, τους ζητούσε η εταιρεία να προσφέρουν τις υπη-
ρεσίες τους δωρεάν και δοκιµαστικά για δεκαπέντε ηµέρες, όσες

δηλαδή χρειάζονται για να εκπαιδεύσουν τους νέους και µετά να
τους πετάξει έξω. Η εταιρεία δεν µπορεί να ισχυριστεί ότι δεν
µπορεί να πληρώνει και αυτούς τους πενιχρούς µισθούς, γιατί αν
δείτε τον ισολογισµό χρήσης του 2013 και του 2014, παρουσιάζει
κέρδη. Λειτουργεί τρία ΚΔΑΥ, στην Ελευσίνα, στη Λαµία, στη δυ-
τική Θεσσαλία, και τα προηγούµενα χρόνια υπέγραφε συµβάσεις
µε την Περιφέρεια Αττικής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχετε υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ, τι δουλειά κάνουν αυτοί
οι εργαζόµενοι; Σκουπίδια συλλέγουν. Πιάνουν στα χέρια τους
από χειροβοµβίδες του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου µέχρι σύριγγες,
ιατρικά απόβλητα και, χωρίς καµµία υπερβολή, νεκροκεφαλές. 

Η εργοδοσία, µάλιστα, ζητά και τα ρέστα! Έγιναν δύο τριµε-
ρείς συναντήσεις, που πραγµατοποιήθηκαν στο Υπουργείο στις
20 και 27 Νοεµβρίου –στις οποίες συµµετείχα και εγώ-, και ο ερ-
γολάβος κράτησε προκλητικότατη στάση απέναντι στους εργα-
ζόµενους και στους εκπροσώπους τους. Ειδικά στη δεύτερη,
ήταν τόσο προκλητική η στάση του, καθώς είπε ότι έχει κάθε δι-
καίωµα να προβεί σε όσες προσλήψεις θέλει αυτός, όποτε θέλει,
µε όποιο εργασιακό καθεστώς θέλει. Προσδιόρισε δικά του κρι-
τήρια πρόσληψης, όπως τη σωµατική διάπλαση, το ύψος, την
ηλικία, την εµπειρία, την υγεία. Παρ’ ολίγον να πει και για την
οδοντοστοιχία των εργαζοµένων, όπως κοιτούν οι καβαλάρηδες
τα άλογα στην αγοραπωλησία.

Οι εργαζόµενοι, λοιπόν, στο εργοστάσιο της ανακύκλωσης
αποφάσισαν οµόφωνα να απαιτήσουν απ’ αυτήν την εταιρεία να
τους προσλάβει όλους, µε διατήρηση όλων των εργασιακών τους
δικαιωµάτων. Εδώ και σαράντα ηµέρες η ανακύκλωση στο Ηρά-
κλειο έχει σταµατήσει –πιθανόν να το γνωρίζετε-, µε αποτέλεσµα
τα απορρίµµατα να θάβονται στη χωµατερή. Δηλαδή, δύο νοµοί
επί σαράντα ηµέρες είναι όµηροι του εργολάβου. Σηµειωτέον, ο
Δήµος Ηρακλείου ζηµιώνεται ηµερησίως µε 2.500 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα θα πάρετε µετά το κλεί-
σιµο του εργοστασίου για σαράντα ηµέρες κατόπιν αγώνων των
εργαζοµένων, προκειµένου να γίνει η άµεση επαναπρόσληψη
όλων τους –και των σαράντα δύο- µε τις ίδιες ακριβώς εργασια-
κές σχέσεις. Το κατέκτησαν. Δεν µπορούν να πάνε πίσω.

Δεύτερον, τι στάση θα κρατήσετε απέναντι στον εργολάβο
που έχει βάλει σε οµηρία σαράντα δύο οικογένειες και δύο νο-
µούς –τον Νοµό Ηρακλείου και τον Νοµό Λασιθίου-, ενώ κινδυ-
νεύει και η δηµόσια υγεία, καθώς αγνοεί προκλητικά αποφάσεις
στήριξης φορέων, σωµατείων, δηµοτικών συµβουλίων και του
Περιφερειακού Συµβουλίου Κρήτης;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και για τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Κατρούγκαλος για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αξιότιµοι κύριοι
Βουλευτές, όπως ξέρετε, έχω δηλώσει σε ανάλογες ερωτήσεις
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ότι προσπαθούµε να αν-
τιµετωπίσουµε την εργασιακή ζούγκλα, που πράγµατι έχει δηµι-
ουργηθεί στη χώρα και εξαιτίας της απορρύθµισης των
µνηµονίων και εξαιτίας της γενικευµένης κρίσης, µε τα εργαλεία
που έχει στη διάθεσή του το Υπουργείο Εργασίας. 

Αυτά τα εργαλεία δεν φθάνουν στην ανάκληση των απολύ-
σεων µονοµερώς από το Υπουργείο Εργασίας. Αυτά τα εργαλεία
είναι κυρίως δύο, δηλαδή η άσκηση ελέγχων µέσω του Σώµατος
Επιθεώρησης Εργασίας, ούτως ώστε κάθε φορά που έχουµε πα-
ραβίαση της υφιστάµενης νοµοθεσίας –κάτι που δυστυχώς ξέ-
ρετε ότι είναι σύνηθες, µε εργαζόµενους να είναι απλήρωτοι, να
πληρώνονται για τέσσερις ώρες και να δουλεύουν οκτώ, µε πολ-
λαπλές παραβιάσεις-, να υπάρχει έλεγχος, να επιβάλλονται τα
πρόστιµα και να τηρείται η νοµιµότητα.

Όπου έχουµε περιπτώσεις εργασιακών αγώνων, όπως στο
συγκεκριµένο εργοστάσιο που αναφέρατε -και πράγµατι αναγνω-
ρίζω το αυτονόητο που είπατε, τις ιδιαίτερα δυσµενείς εργασια-
κές συνθήκες στις οποίες εργάζονται οι εργαζόµενοι στον τοµέα
της ανακύκλωσης-, προσπαθούµε να ενισχύσουµε τις διεκδική-
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σεις των εργαζοµένων µε την άλλη δυνατότητα που έχει το
Υπουργείο Εργασίας, δηλαδή τη σύγκληση τριµερών συµφιλιω-
τικών συναντήσεων στο Υπουργείο, που προσπαθούµε, στο πλαί-
σιο πάντα της νοµιµότητας, να κάνουµε ό,τι καλύτερο για τον
κόσµο της εργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Έχω ξαναπεί ότι ακριβώς επειδή αυτές οι συναντήσεις δεν
έχουν δεσµευτικό περιεχόµενο, το µόνο που µπορούν να κάνουν
είναι να ενισχύσουν τους αγώνες των εργαζοµένων. Σε ορισµέ-
νες περιπτώσεις αυτό έχει επιτυχία, όπως στην επιχείρηση στα
Γιάννενα, για την οποία είχαµε συζητήσει ανάλογη ερώτηση Βου-
λευτών του κόµµατός σας. 

Προσπαθούµε σε κάθε περίπτωση το βάρος της δικής µας
προσπάθειας να είναι, όπως σας είπα, υπέρ των δίκαιων διεκδι-
κήσεων των εργαζοµένων. Αυτό έγινε και στην περίπτωση αυτή.
Έγιναν δύο συναντήσεις στο Υπουργείο Εργασίας. Αναλήφθηκαν
κάποιες δεσµεύσεις εκ µέρους των εργοδοτών. Είµαστε στη διά-
θεσή σας, αν νοµίζετε ότι θα βοηθούσε, να καλέσουµε ξανά σε
µία τρίτη συνάντηση και θα το κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεσµεύσεις από την πλευρά των εργοδοτών, κύριε Υπουργέ,

δεν υπήρξαν. Μάλιστα, σας είπα στην πρωτολογία ότι στη δεύ-
τερη τριµερή ήταν πολύ πιο επιθετικοί απέναντι στους εργαζό-
µενους. Προσέξτε, από τη µία έλεγε η εταιρεία ότι συνολικά θα
απασχολήσει στο εργοστάσιο εκατό άτοµα -αυτή είναι η φιλοδο-
ξία της-και θα ξεκινήσει µε δέκα προσλήψεις, αλλά από την άλλη
στην πραγµατικότητα, για να λειτουργήσει το εργοστάσιο απαι-
τούνται τουλάχιστον σαράντα άτοµα.

Και εγώ, εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
και οι εργαζόµενοι τους είπαµε: «Τι το καλύτερο; Τους ήδη σα-
ράντα δύο που έχετε και είναι αποδεδειγµένα έµπειροι, δεν έχετε
να τους προσάψετε κάτι, πάρτε τους και στην πορεία πάρτε και
επιπλέον προσωπικό εκατό άτοµα.». «Όχι, θα τους απολύσω και
µετά θα προσλάβω όποιους γουστάρω.»! Αυτή είναι η λογική; 

Πού είναι, λοιπόν, η Κυβέρνηση, το Υπουργείο να πάρει θέση
απέναντι σε αυτό; Να κάνουµε µία τρίτη συνάντηση σε ποια
βάση; Να έρθει ακόµα πιο επιθετικός ο εργοδότης απέναντι
στους εργαζόµενους; 

Είναι φανερό ότι ο νέος ανάδοχος θέλει να απαλλαγεί από
τους εργαζόµενους, που είχαν κατακτήσει –επαναλαµβάνω- µε
τον απεργιακό τους αγώνα το 2012 να διατηρήσουν τον µισθό
τους στα επίπεδα που όριζαν οι συλλογικές συµβάσεις µε επτά-
ωρο ωράριο, λόγω της ανθυγιεινής εργασίας, µε βαρέα και αν-
θυγιεινά ένσηµα και όταν χρειαζόταν να γίνουν και οι υπερωρίες,
να τις πληρώνονταν νόµιµα. 

Οι εργαζόµενοι δηµιούργησαν τότε σωµατειακή επιτροπή, η
οποία στηρίχθηκε από το σωµατείο των ιδιωτικών υπαλλήλων, το
δικό τους σωµατείο. Μέσα από αυτό τον αγώνα απέτρεψαν τις
απολύσεις και τις όποιες αρνητικές αλλαγές στις εργασιακές
σχέσεις. Μάλιστα, έχουν συστήσει και επιτροπή για την υγιεινή
και ασφάλεια, ώστε να βελτιωθούν οι απαράδεκτες συνθήκες
µέσα στο εργοστάσιο. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Είναι ότι είναι και αδίστακτοι. Είναι
αδίστακτη η εργοδοσία. Βρίσκονται σε αγωνιστικές κινητοποι-
ήσεις εδώ και σαράντα µέρες, καταφέρνοντας να κερδίσουν τη
συµπαράσταση δεκάδων φορέων, σωµατείων και όλου του ηρα-
κλειώτικου λαού. Σας λέω ότι ο Δήµος Ηρακλείου, ο Δήµος Μα-
λεβιζίου, η Περιφέρεια Κρήτης και ένα σωρό άλλοι φορείς,
περίπου τριάντα, στηρίζουν αυτό τον αγώνα των εργαζοµένων.
Επίσης, το σωµατείο των ΟΤΑ συµπαραστέκεται στον αγώνα
τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και όχι µόνο αυτό, θα σας έλεγα ότι στις κινητοποιήσεις εκ-
φράστηκε και η συµπαράσταση των ανέργων εργατών που προ-
σπάθησε η εταιρεία να προσλάβει, ώστε να τους χρησιµοποιήσει
ως πολιορκητικό κριό και να τους φέρει σε αντιπαράθεση µε
τους εργάτες που απολύονται, µε στόχο να σπάσει η κινητοποί-

ηση και να τσακίσει τα εργασιακά δικαιώµατα και τις κατακτή-
σεις. Προσπαθούν, δηλαδή, να σπάσουν την ενότητα των εργα-
ζοµένων, καταθέτοντας στις 2 του Νοέµβρη µήνυση κατά
αγνώστων και απειλώντας µε συλλήψεις τους εργαζόµενους που
βρίσκονταν έξω από το εργοστάσιο. Να σηµειωθεί ότι οι εργα-
ζόµενοι δεν εµπόδισαν κανέναν να µπει µέσα ή να βγει από το
εργοστάσιο. 

Ο ανάδοχος, µε δική του ευθύνη, εδώ και σαράντα µέρες κρα-
τάει κλειστό το εργοστάσιο. Μάλιστα, οι εκπρόσωποι της εται-
ρείας προσπάθησαν µε τη συνοδεία Αστυνοµίας να βάλουν µέσα
άνεργους εργάτες για δουλειά και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι είπαν:
«δεν µπαίνουµε µέσα, συµπαραστεκόµαστε στους συναδέλ-
φους». Λέει χαρακτηριστικά κάποιος: «Είµαι άνεργος τρία χρό-
νια, αλλά δεν µπαίνω µέσα να δουλέψω για ψίχουλα και να βρεθώ
απέναντί τους». 

Αυτόν τον αγώνα προσπαθεί να σπάσει η εργοδοσία. Γι’ αυτό
δεν τους θέλει  στη δουλειά, γι’ αυτό δεν τους θέλει µέσα στο
εργοστάσιο. Άρα έχει πολιτική διάσταση το ζήτηµα.

Στα Ιωάννινα, ξέρετε, χτύπησαν τα ΜΑΤ για λογαριασµό της
εργοδοσίας. Έχει σειρά και το Ηράκλειο τώρα; Ποια είναι η θέση
σας απέναντι σε αυτό; Διότι η αµέσως επόµενη επιλογή της ερ-
γοδοσίας, µπροστά στην αντίσταση των εργαζοµένων, ποια θα
είναι; Τι προτίθεστε εσείς να κάνετε, τι στάση θα κρατήσετε απέ-
ναντι σε αυτό; 

Η λογική είναι να κάτσουµε να τα βρούµε «και µε τον αστυφύ-
λαξ και µε τον χωροφύλαξ!» Κοινωνική ειρήνη, συναίνεση, κοι-
νωνικός διάλογος αποδεικνύεται ότι στη βαρβαρότητα του
καπιταλισµού δεν µπορεί να γίνει αντικειµενικά. Το σύστηµα αυτό
βαραίνει πάντα υπέρ του καπιταλιστή και υπέρ του εργοδότη. Γι’
αυτό οι εργαζόµενοι είναι αποφασισµένοι να πάνε αυτήν την
ιστορία µέχρι τέλους και να δικαιωθούν για άλλη µια φορά ανοί-
γοντας, βέβαια και τον δρόµο σε όλους τους εργαζόµενους που
µάχονται και παλεύουν για τα δικαιώµατά τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Κατρούγκαλε, έχετε τον λόγο, για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όπως σας έχω
πει επανειληµµένα, συµφωνούµε απολύτως ότι στη σύγκρουση
κεφαλαίου και εργασίας, στο τέλος από τον συσχετισµό κοινω-
νικών δυνάµεων, κρίνεται ποιος θα είναι ο νικητής. Και στον συ-
σχετισµό κοινωνικών δυνάµεων, το βαρύνον είναι οι κοινωνικοί
αγώνες, όπως τους περιγράψατε, των ίδιων των εργαζοµένων
και της κοινωνίας που τους συµπαραστέκεται. Το µόνο που µπο-
ρούµε να κάνουµε εµείς είναι το όποιο θεσµικό βάρος έχει το
Υπουργείο να το ρίχνουµε υπέρ της πλευράς των εργαζοµένων.
Αυτό έχουµε δεσµευθεί ότι θα κάνουµε. Και αυτό κάνουµε. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, όπως ξέρετε κι εσείς -εγώ στο
Πρακτικό το διαβάζω- το Υπουργείο, πράγµατι, στάθηκε στην τρι-
µερή συµφιλιωτική υπέρ της άποψης της άµεσης κατά προτεραι-
ότητα πρόσληψης των σαράντα αυτών εργαζοµένων. Από εκεί
και µετά, οποιοδήποτε άλλο µέτρο ξέρετε εσείς ότι είναι στη θε-
σµική δυνατότητα τη δική µας να την κάνουµε, να µας το προτεί-
νετε και να το κάνουµε. 

Σας έχω πει επανειληµµένως και επίσηµα ότι σε αυτό το ση-
µείο, δηλαδή, της προστασίας των εργαζοµένων απέναντι στην
εργασιακή ζούγκλα, σας θεωρώ de facto συµµάχους, ανεξάρ-
τητα από τις ιδεολογικές διαφορές. Δεν υποδηλώνω ότι συµφω-
νούµε ιδεολογικά. Έχουµε, όµως, να αντιµετωπίσουµε ένα
τακτικό ζήτηµα: την αντιµετώπιση αυτής της άθλιας κατάστασης
στον εργασιακό χώρο. 

Εγώ είµαι διατεθειµένος όπου µου υποδεικνύετε ότι υπάρχουν
ζητήµατα, ως κόµµα, ως συνδικαλιστικό κίνηµα και προφανώς
όχι µόνο εσείς, αλλά κάθε συνδικαλιστική παράταξη των εργα-
ζοµένων, να επεµβαίνουµε άµεσα, ούτως ώστε όπου έχουµε ευ-
θεία παραβίαση της αρχής της νοµιµότητας, να αποκαθιστούµε
τη νοµιµότητα, όπου υπάρχει ζήτηµα, να ενισχύσουµε δίκαιους
αγώνες, δίκαια αιτήµατα των εργαζοµένων, µε όποια θεσµική δυ-
νατότητα µάς αναγνωρίζει το νοµικό πλαίσιο, να το πράττουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Στη συ-
νέχεια θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 276/8-12-2015 επίκαιρη
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ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Καρδίτσας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρυσούλας Κατσαβριά-
Σιωροπούλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την υποστήριξη και την αξιοποίηση του
Εθνικού Κέντρου Ποιοτικού Ελέγχου, Ταξινόµησης και Τυποποί-
ησης Βάµβακος στον Νοµό Καρδίτσας.

Ορίστε, κυρία Κατσαβριά-Σιωροπούλου, έχετε τον λόγο για
δύο λεπτά.

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, η Καρδίτσα είναι ένας νοµός
στον οποίο η καλλιέργεια του βαµβακιού αποτελεί την κατ’ εξο-
χήν γεωργική δραστηριότητα. Η στήριξη της βαµβακοκαλλιέρ-
γειας και η βελτίωση της ποιότητας του βαµβακιού πρέπει να
αποτελεί πρωταρχικό στόχο της Κυβέρνησης, προκειµένου να
πετύχουµε να βελτιώσουµε την ανταγωνιστικότητα του προϊόν-
τος και την καλύτερη τοποθέτησή του στη διεθνή αγορά. 

Στον νοµό µας εδρεύει το Εθνικό Κέντρο Βάµβακος για την πι-
στοποίηση της ποιότητας του προϊόντος. Το κέντρο κατασκευά-
στηκε µε υψηλές προδιαγραφές και υψηλή τεχνολογία, όπως
απαιτούν τα διεθνή στάνταρ για τα εργαστήρια ταξινόµησης βάµ-
βακος. Διαθέτει από τα πλέον σύγχρονα συστήµατα εργαστηρια-
κού εξοπλισµού για µέτρηση ποιοτικών χαρακτηριστικών του
βαµβακιού.

Θεωρώ ότι αυτό το Εθνικό Κέντρο Ποιοτικού Ελέγχου, Ταξινό-
µησης και Τυποποίησης Βάµβακος είναι το πιο σοβαρό εργαλείο
που διαθέτει σήµερα η ελληνική πολιτεία για τη χάραξη στρατη-
γικής του προϊόντος και για την πιστοποίηση της ποιότητάς του.

Επίσης, είναι ο µοναδικός φορέας που έχει αποµείνει µετά από
την κατάργηση του Οργανισµού Βάµβακος και του Ινστιτούτου
Βάµβακος και Βιοτεχνικών Φυτών και εποπτεύει δύο περιφερει-
ακά κέντρα ταξινόµησης βάµβακος, της Θεσσαλίας και της Στε-
ρεάς Ελλάδος.

Από το 2011 λειτουργεί ως αυτοχρηµατοδοτούµενο έργο, εξυ-
πηρετώντας τις ανάγκες πιστοποίησης της ποιότητας για λογα-
ριασµό των εκκοκκιστικών επιχειρήσεων, των εταιρειών σπορο-
παραγωγής, των διακινητών του προϊόντος και των προγραµµά-
των βελτίωσης γενετικού υλικού βάµβακος.

Ταυτόχρονα, ασκεί τον ρόλο της διαιτησίας στην αγορά του
βάµβακος και η αξιοπιστία του εντός και εκτός της χώρας είναι
συναφής µε τον τρόπο λειτουργίας και διοίκησή του. Κατά συ-
νέπεια απαιτείται ευελιξία, υψηλή τεχνογνωσία, οργάνωση και
ακριβής προγραµµατισµός.

Κύριε Υπουργέ, το παραπάνω κέντρο υπάγεται στον «ΕΛΓΟ-
ΔΗΜΗΤΡΑ», ο οποίος εποπτεύεται από το δικό σας Υπουργείο.
Δυστυχώς το Εθνικό Κέντρο Βάµβακος δεν έχει αξιοποιηθεί από
την ελληνική πολιτεία, όπως προβλέπεται από τους αρχικούς
στόχους της ίδρυσής του και ενώ σήµερα προσφέρει µεγάλη
υπηρεσία στην αγορά βάµβακος, αντιµετωπίζει σοβαρά διοικη-
τικά, γραφειοκρατικά προβλήµατα και έλλειψη προσωπικού.
Αυτά θέτουν σε κίνδυνο την εύρυθµη λειτουργία του.

Σας ερωτώ, λοιπόν: Ποια µέτρα προτίθεστε να λάβετε για τη
στήριξη του Εθνικού Κέντρου Βάµβακος; Με ποιον τρόπο σκο-
πεύετε, κύριε Υπουργέ, να αξιοποιήσετε τον εν λόγω φορέα στη
χάραξη στρατηγικής για το προϊόν του βάµβακος; Και τέλος, πώς
θα συνδέσετε αυτήν τη στρατηγική µε τον εθνικό σχεδιασµό για
την αγροτική ανάπτυξη προς όφελος της οικονοµίας της Καρδί-
τσας, της Θεσσαλίας και της χώρας µας γενικότερα; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε κι εµείς.
Πριν δώσω τον λόγο στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και
ένας συνοδός καθηγητής από το Γυµνάσιο Ελευθερούπολης Κα-
βάλας, (Β’ τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες)
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αγαπητή συνάδελφε, θέσατε πολλά θέµατα.
Είναι πολύ σηµαντική η ερώτησή σας και σας ευχαριστώ, γιατί
µου δίνετε, ιδιαίτερα, τη δυνατότητα να αναφερθώ σε ένα προϊόν
που είναι πολύ σηµαντικό για τη χώρα µας. Απ’ αυτήν την άποψη,
λοιπόν, οφείλουµε να το στηρίξουµε µε συγκεκριµένες πολιτικές.

Όντως, ο ρόλος και οι αρµοδιότητες του Εθνικού Κέντρου
Βάµβακος που αναφερθήκατε είναι πολλές. Θα σταχυολογήσω
µερικές, για να δείξουµε τον ρόλο, τον οποίο πραγµατικά πρέπει
να παίξει. 

Είναι η διενέργεια της ταξινόµησης τυποποίησης του βάµβα-
κος σε επίπεδο χώρας µε σύγχρονες µεθόδους και µε βάση διε-
θνή πρότυπα. 

Είναι η άσκηση του ρόλου της διαιτησίας στην αγορά βάµβα-
κος, σε διαπιστευµένα πεδία που αφορούν κυρίως την ποιότητα. 

Είναι η οργάνωση, η υλοποίηση και ο συντονισµός των δρά-
σεων, σε συνεργασία βεβαίως µε το Υπουργείο, που σχετίζονται
µε τη βελτίωση της ποιότητας και της ανταγωνιστικότητας του
προϊόντος. 

Είναι, βεβαίως, και η τήρηση ηλεκτρονικών αρχείων και βάση
δεδοµένων για τη σύνταξη της πορείας της ποιότητας του ελλη-
νικού βάµβακος, δεδοµένα τα οποία αναφέρετε και διοχετεύει
προς το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, τον «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ», τις εκκοκκιστικές επιχειρήσεις και τη διεπαγγελµατική ορ-
γάνωση βάµβακος.

Βασική µας, λοιπόν, επιδίωξη είναι το ελληνικό βαµβάκι να
αποκτήσει ταυτότητα, να διευκολυνθεί η προώθησή του στη διε-
θνή αγορά και πάνω από όλα να αποκτήσει προστιθέµενη αξία.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, της επίτευξης αυτών των στόχων και προ-
κειµένου να επιλυθούν προβλήµατα που έχουν ανακύψει γενικό-
τερα στον κλάδο, προβήκαµε στη σύσταση µιας επιτροπής, µιας
οµάδας, µε συµµετοχή των εκπροσώπων των εκκοκκιστών, κλω-
στοϋφαντουργών, βαµβακοπαραγωγών και υπηρεσιακών παρα-
γόντων. Συµµετέχει και ο Πρόεδρος του Εθνικού Κέντρου Βάµβα-
κος. Έργο αυτής της οµάδας είναι, µεταξύ άλλων, και η αξιοποί-
ηση και η στήριξη του συγκεκριµένου κέντρου.

Η Ελλάδα είναι η έβδοµη χώρα σε εξαγωγές και η δέκατη σε
παραγωγή διεθνώς. Για πρώτη φορά η χώρα µας διαθέτει διαπι-
στευµένο εργαστήριο δοκιµών ISO17025 για πιστοποίηση της
ποιότητας και για άσκηση του ρόλου της διαιτησίας, όπως προ-
ανέφερα, στην αγορά βάµβακος, πράγµα που κάνουν οι περισ-
σότερες χώρες εδώ και πολλά χρόνια, ενώ οι δικοί µας
διακινητές και έµποροι παλαιότερα έστελναν δείγµατα για επι-
χείρηση των αποτελεσµάτων ποιότητας σε ξένες χώρες.

Το Εθνικό Κέντρο Βάµβακος είναι το µοναδικό που παρέµεινε
για να ενηµερώνει παραγωγούς, εκκοκκιστικές επιχειρήσεις και
διακινητές, κυρίως, για τη σηµασία της ποιότητας, όπως σας ανέ-
φερα προηγούµενα.

Για µας, για την πολιτεία, αποτελεί εργαλείο χάραξης και
εφαρµογής στρατηγικής για την ποιότητα του προϊόντος. Ως τέ-
τοιο θα το στηρίξουµε, γιατί πάνω απ’ όλα στηρίζουµε ένα προ-
ϊόν, το βαµβάκι, το οποίο είναι συνδεδεµένο, θα έλεγα, µε τον
τρόπο ζωής, µε τον πολιτισµό, ειδικά σε περιοχές της Θεσσα-
λίας. Και πραγµατικά, επιπλέον υπάρχουν τεράστιες προοπτικές
για το βαµβάκι, γιατί µετά από µια περίοδο κάµψης στη διεθνή
αγορά, φαίνεται ότι ανοίγονται προοπτικές και προς αυτήν την
κατεύθυνση, θα το στηρίξουµε.

Όσον αφορά το συγκεκριµένο Εθνικό Κέντρο Βάµβακος, θα
πω περισσότερα στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κυρία Κατσαβριά.

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ, για την απάντησή σας.

Όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, η αξιοπιστία και η
αποτελεσµατικότητα του Εθνικού Κέντρου Βάµβακος είναι συ-
ναφής µε τον τρόπο λειτουργίας και διοίκησής του. Η απόφαση
ίδρυσής του προέβλεπε τη λειτουργία τεσσάρων τµηµάτων:
Τµήµα Ταξινόµησης-Τυποποίησης, Τµήµα Τεχνολογίας, Ινών και
Νήµατος, Τµήµα Διαιτησίας και Γραµµατεία. 
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Από τα τµήµατα αυτά λειτουργεί µόνο το Τµήµα Ταξινόµησης-
Τυποποίησης. Τα άλλα τµήµατα, ενώ υπάρχουν σύγχρονες υπο-
δοµές και εργαστηριακός εξοπλισµός, ο οποίος δυστυχώς δεν
χρησιµοποιείται, µε αρνητικές επιπτώσεις στη µελλοντική του
λειτουργία, αδρανούν, καθώς δεν υπάρχει το απαιτούµενο προ-
σωπικό.

Επίσης, µέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ, η µόνη απόφαση της
διοίκησης του κέντρου είναι η τοποθέτηση προϊσταµένου, ο
οποίος ασκεί πολλαπλά καθήκοντα, δυστυχώς, χωρίς µέχρι σή-
µερα να του έχουν ανατεθεί και οι ανάλογες αρµοδιότητες. Το
υπόλοιπο προσωπικό του κέντρου, δύο ΠΕ γεωπόνοι, ένας ΘΤΕ
γεωπονίας, ένας ΠΕ διοικητικού, δύο ΔΕ διοικητικοί -ένας εκ των
οποίων σύντοµα θα συνταξιοδοτηθεί- και µια ΥΕ καθαρίστρια,
δεν καλύπτουν ούτε τις ανάγκες του τµήµατος που λειτουργεί
σήµερα.

Με τις υπουργικές αποφάσεις ίδρυσης του κέντρου προσδιο-
ρίζεται και η χρηµατοδότηση από την προσαυξηµένη ενίσχυση
που προβλέπεται από τον σχετικό κανονισµό της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 1307/2013, άρθρο 59 και 60, που αφορά στη βελτίωση
της ποιότητας και της ανταγωνιστικότητας του προϊόντος. Προ-
τείνω, λοιπόν, το αυτονόητο: Να ισχύσει, επιτέλους, ο κανονι-
σµός.

Προτείνω, επίσης, το εν λόγω κέντρο να αναλάβει και την πι-
στοποίηση των ποικιλιών βάµβακος που δηλώνουν οι εταιρείες
διάθεσης πολλαπλασιαστικού υλικού στο Ινστιτούτο Ελέγχου
Ποικιλιών στη Θεσσαλονίκη, το οποίο δεν διαθέτει εργαστήριο.

Κύριε Υπουργέ, το Εθνικό Κέντρο Βάµβακος είναι ένα έτοιµο
εργαλείο στα χέρια της πολιτείας, που πρέπει να αξιοποιηθεί για
χάραξη στρατηγικής, για βελτίωση της ποιότητας και ανταγωνι-
στικότητας του ελληνικού βαµβακιού, µε την παραγωγή ενός τα-
ξινοµηµένου, τυποποιηµένου προϊόντος που θα ικανοποιεί τις
ανάγκες της διεθνούς αγοράς.

Αυτό που ζητώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, είναι να διασφαλιστεί
η εύρυθµη και αποτελεσµατική λειτουργία του Εθνικού Κέντρου
Βάµβακος και αυτό γίνεται µόνο µε τη διοικητική και οικονοµική
αυτονοµία του. Η λύση είναι το Εθνικό Κέντρο Βάµβακος να ανα-
φέρεται απευθείας στην κεντρική διοίκηση του «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ» ή στη Γενική Διεύθυνση Έρευνας. Διαφορετικά φοβάµαι
ότι η διοικητική ανεπάρκεια και οι ανούσιες γραφειοκρατικές δια-
δικασίας θα στερήσουν από τη χώρα µας τη δυνατότητα να απο-
κτήσει επίσηµα δεδοµένα για την ποιότητα του ελληνικού
βαµβακιού που επίµονα ζητούν οι ενδιαφερόµενοι και οι ξένοι
διακινητές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αγαπητή συνάδελφε, να δούµε πως δηµιουργή-
θηκε το Εθνικό Κέντρο Βάµβακος, ώστε να δούµε την όλη λει-
τουργία του. 

Κατ’ αρχάς, λειτουργούσε ως περιφερειακό κέντρο ελέγχου
και τυποποίησης. Τα κέντρα που ιδρύθηκαν ήταν δύο: Το κέντρο
Καρδίτσας, στο οποίο αναφέρεστε, καθώς και ένα άλλο µε έδρα
τον Ορχοµενό Βοιωτίας. Αυτά εντάχθηκαν στον «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ». Αυτή είναι η κατάσταση που έχει διαµορφωθεί σήµερα. 

Το κέντρο Καρδίτσας διαθέτει όντως σύγχρονες εγκαταστά-
σεις και εργαστηριακό εξοπλισµό τελευταίας τεχνολογίας. Επί-
σης, είναι ένα από τα πιο σύγχρονα συνεδριακά κέντρα
βάµβακος. Μάλιστα, η χωρητικότητα του ξεπερνά τα πεντακόσια
άτοµα. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, όσον αφορά ιδιαίτερα την
όλη οργάνωσή του, τη στελέχωσή του και τη λειτουργία του. 

Όντως, το γραφείο του Ορχοµενού, λόγω της θέσης στην
οποία εγκαταστάθηκε, παρουσίασε πολλά προβλήµατα και τε-
λικά η λειτουργία του έχει υποβαθµιστεί, θα έλεγα. Μόνο µια
συµµετοχή σε κυκλικές δοκιµές κάνει, ίσα-ίσα για να παραµείνει
η διαπίστευση που έχει. 

Οι δραστηριότητες, όµως, του Εθνικού Κέντρου Βάµβακος της
Καρδίτσας ελέγχονται, εποπτεύονται από τον «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ»
και διενεργούνται, θα έλεγα, µε τη µορφή αυτοχρηµατοδοτούµε-
νου έργου, δηλαδή παροχής υπηρεσιών σε τρίτους, που αµείβον-
ται µε βάση το κοστολόγιο που αποφασίζει ο «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ»

και µε τιµές ιδιαίτερα χαµηλές για τους παραγωγούς, διότι πρέπει
οπωσδήποτε να τους στηρίξουµε.

Πρόσφατη αξιολόγηση του έργου του συγκεκριµένου κέντρου
έδειξε ότι πραγµατικά υπάρχει καλή λειτουργία και πως έχει προ-
οπτικές για να εξελιχθεί ακόµη περισσότερο. 

Σε ό,τι αφορά τη διοικητική του λειτουργία, αυτή γίνεται στο
πλαίσιο των κανονισµών λειτουργίας του «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ»,
έχει όσο το δυνατόν µεγαλύτερη αυτονοµία για να διευκολύνεται
και η εκτέλεση των εργασιών του, αλλά πάνω από όλα για να
υπηρετείται αυτό που λέµε η αυτόνοµη λειτουργία του. 

Τώρα, από εκεί και πέρα, είναι θέµατα δικά τους, των αντίστοι-
χων οργανισµών, των διοικητικών συµβουλίων. 

Πάντως, αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι µέχρι σήµερα έχει
µια πολύ καλή λειτουργία. Σας ενηµερώνω ότι στο πλαίσιο του
ΕΣΠΑ 2007-2013 είχε πραγµατικά µετρήσει πάνω από δύο χιλιά-
δες δείγµατα. Είναι µια πάρα πολύ σοβαρή δουλειά και µια δου-
λειά η οποία βοήθησε και τους εκκοκκιστές και τους
παραγωγούς, γιατί φάνηκε ότι οι συγκεκριµένοι έδειξαν µεγάλο
ενδιαφέρον. 

Επίσης, έχει καταθέσει τρεις ερευνητικές προτάσεις, όσον
αφορά το ερχόµενο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-
2020, προγράµµατα που έχουν σχέση µε το µέτρο 16-1, που
αφορά την ίδρυση και λειτουργία επιχειρησιακών οµάδων της
ευρωπαϊκής σύµπραξης καινοτοµίας για την παραγωγικότητα και
τη βιωσιµότητα της γεωργίας. Στην προκειµένη περίπτωση, δη-
λαδή, µιλάµε για το βαµβάκι. 

Δεύτερο πρόγραµµα που έχει ζητήσει να ενταχθεί είναι το
µέτρο 16-5 που αφορά τη συνεργασία για περιβαλλοντικά έργα,
περιβαλλοντικές δράσεις και δράσεις για την κλιµατική αλλαγή
και τρίτον, πρόγραµµα για την ανάδειξη της παραγωγής προϊόν-
τος βάµβακος, ονοµασίας προέλευσης «Thessaly cotton», σε συ-
νεργασία µε οµάδες παραγωγών, εκκοκκιστικές επιχειρήσεις και
κλωστήρια. 

Επίσης, προγραµµατίζει πάρα πολλές δουλειές και για το
2016, δουλειές οι οποίες θα γίνονται και σε συνεργασία µε τις
εκκοκκιστικές επιχειρήσεις, µε τους παραγωγούς. 

Δηλαδή, θέλω να πω ότι πραγµατικά το συγκεκριµένο κέντρο
έχει τη δυνατότητα -υπάρχουν οι προϋποθέσεις- να ανταποκριθεί
σε αυτό που είναι ζητούµενο ιδιαίτερα για το βαµβάκι, να επα-
νέλθει το βαµβάκι ως παραδοσιακό προϊόν στη θέση που ήταν
τα προηγούµενα χρόνια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Στην επόµενη, τη δεύτερη µε αριθµό 263/7-12-2015 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την αναστολή αδει-
οδότησης έργων ανανεώσιµων πηγών ενέργειας από τις
Περιφερειακές Διευθύνσεις Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρι-
κής, θα απαντήσει επίσης ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων.

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.   
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µετά από αρκετό καιρό συζητείται η επίκαιρη

ερώτησή µου. Πρέπει να σας πω ότι είναι ένας θεσµός στον
οποίο πιστεύω πολύ. Πιστεύω, επίσης, ότι αν υπάρχει καλή θέ-
ληση και βούληση κυρίως από την κυβερνητική πλευρά, µπορούν
να επιλύονται πολλά προβλήµατα. Έχω καταθέσει τέσσερις επί-
καιρες ερωτήσεις στην τρέχουσα κοινοβουλευτική περίοδο και,
πιστέψτε µε, όλες κατατείνουν στην ενίσχυση της προσπάθειας
για εξεύρεση ισοδύναµων µέτρων που λέει ότι αναζητά και η Κυ-
βέρνηση.

Θα ήθελα, λοιπόν, για το συγκεκριµένο ζήτηµα, το ζήτηµα της
αυτοπαραγωγής ρεύµατος από τους αγρότες, να θυµίσω το νο-
µικό πλαίσιο. 

Το 2010 ξεκαθάρισε οριστικά το ζήτηµα γαιών υψηλής παρα-
γωγικότητας. Τώρα όλοι γνωρίζουµε ότι εκεί µπορούµε να παρά-
γουµε µόνο προϊόντα και να κάνουµε χρήση και παραγωγή από
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Έρχεται, όµως, κύριε Υπουργέ, ο ν. 4015/2011 και µε το άρθρο
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21 προβλέπει ότι για να ισχύει η παραγωγή, πρέπει να εκδοθεί
κοινή υπουργική απόφαση από τους Υπουργούς Περιβάλλοντος
και Αγροτικής Ανάπτυξης, πράγµα το οποίο δεν έγινε. Σε συν-
δυασµό µε την απόφαση του Δεκεµβρίου του 2014, που θεσµο-
θετεί πλέον την αυτοπαραγωγή ρεύµατος, το λεγόµενο «net
metering», µένουν µετέωροι όλοι οι αγρότες –γιατί σ’ αυτούς
αναφέροµαι κυρίως- που θέλουν να προχωρήσουν σε αυτοπα-
ραγωγή προκειµένου, κύριε Υπουργέ, όπως καλύτερα από µένα
γνωρίζετε, να ρίξουν το κόστος παραγωγής το οποίο έχει ανέβει
και µε την αύξηση του ΦΠΑ και όλους τους παράγοντες που δια-
µορφώνουν το κόστος παραγωγής. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µάθω αν προτίθεστε να εκδώσετε την
κοινή υπουργική ή την απλή υπουργική απόφαση, ούτως ώστε
και οι διευθύνσεις αγροτικής ανάπτυξης που λέγαµε παλιότερα
και κτηνιατρικής τώρα, να πιστοποιούν ότι πρόκειται για επενδύ-
σεις που είναι σε επιφάνειες µικρότερες από το 1% των γαιών
υψηλής παραγωγικότητας, προκειµένου να αδειοδοτούνται
αυτές οι επενδύσεις των αγροτών και, όπως είπα προηγουµένως,
να ρίχνουν το κόστος.

Πρέπει να σας πληροφορήσω, όπως ίσως θα γνωρίζετε, κύριε
Υπουργέ, ότι µε τις αρχαιολογίες και τα δασαρχεία δεν υπάρχει
πια κανένα πρόβληµα. Το πράγµα κολλάει πλέον στις διευθύν-
σεις αγροτικής ανάπτυξης εξαιτίας της απαίτησης που θέτει ο
νόµος του 2011 για έκδοση υπουργικής απόφασης. 

Στη δευτερολογία µου θα σας δώσω κάποια επιπλέον στοιχεία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αποστόλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, είναι το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης το οποίο πρέπει να έχει στο νου του και στις πολιτικές
που ακολουθεί, την υπεράσπιση της γης υψηλής παραγωγικότη-
τας. Όντως αναφερθήκατε στη σχετική νοµολογία η οποία έδινε
τη δυνατότητα αυτή. 

Θα ξεκινήσω, λέγοντάς σας ότι το άρθρο 24 του Συντάγµατος
µιλάει για προστασία ιδιαίτερα της αγροτικής γης υψηλής παρα-
γωγικότητας. Και, βεβαίως, η σχετική νοµολογία του Συµβουλίου
της Επικρατείας είναι ξεκάθαρη. Πρέπει να προφυλάσσεται η
συγκεκριµένη γη και µάλιστα ο προορισµός της, η φύση της, εις
το διηνεκές, που θα είναι η αγροτική εκµετάλλευση, αποκλείον-
τας κάθε άλλη χρήση εκτός από τη συγκεκριµένη. Αναφέρεται,
βεβαίως, ότι σε συγκεκριµένες περιπτώσεις, σε εξαιρετικές πε-
ριπτώσεις, θα έλεγα, µπορεί αυτό το ζήτηµα να παρακαµφθεί.

Επειδή στο πλαίσιο αυτό οπωσδήποτε µπορούν να ενταχθούν
οι ενεργειακές ανάγκες των αγροτών, εµείς έχουµε καταθέσει
παλαιότερα µία πρόταση για την αντικατάσταση του πρώτου
εδαφίου του άρθρου 21 του ν. 4015/2011.

Όσον αφορά στο δεύτερο ερώτηµα περί έκδοσης της αντί-
στοιχης κοινής υπουργικής απόφασης της οριοθέτησης των
γαιών υψηλής παραγωγικότητας κατά τις διατάξεις του ν.
2637/1998, σηµαίνοντα ρόλο στην απόφασή µας θα παίξει η ορι-
στική παραλαβή του εγκεκριµένου έργου του ΕΣΠΑ στο πλαίσιο
του ΕΣΠΑ 2007-2013 µε τίτλο: «Ανάπτυξη ενιαίου συστήµατος
γαιοπληροφοριακών εδαφολογικών δεδοµένων και οριοθέτηση
αγροτικών ζωνών της χώρας».

Αντιλαµβάνεστε ότι η οριοθέτηση αγροτικών ζωνών της χώρας
είναι κάτι το οποίο πρέπει να το έχουµε εµείς, να τελειώσει αυτή
η προσέγγιση. Πρόσφατα είχαµε µια συνάντηση µε τον υπεύθυνο
της µονάδας του ΟΠΟΚΕΠΕ που παρακολουθεί το συγκεκριµένο
έργο, ο οποίος µας είπε ότι τέλος του 2015 θα µας παραδοθεί,
θα γίνει η παραλαβή. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι εκεί θα κά-
νουµε τη σχετική συζήτηση. 

Επαναλαµβάνω, όµως, ότι µπορούµε να το δούµε έχοντας ως
δεδοµένο την κάλυψη ενεργειακών αναγκών του αγροτικού
χώρου και ταυτόχρονα, βεβαίως, έχοντας στο νου µας ότι έχουν
προκύψει πάρα πολλά ζητήµατα όσον αφορά στη διαχείριση της
γης υψηλής παραγωγικότητας, τα οποία πρέπει να λάβουµε σο-
βαρά υπ’ όψιν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Μπουκώρο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε στη
γη υψηλής παραγωγικότητας. Όµως και ο νόµος του 2010 –όπως

είπα προηγουµένως- ξεκαθαρίζει ότι δεν µπορεί οι επενδύσεις
σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας να είναι µεγαλύτερες από το
1% του συνόλου των γαιών υψηλής παραγωγικότητας. Κατά συ-
νέπεια δεν τίθεται θέµα να αλλάξουν χαρακτήρα οι γαίες υψηλής
παραγωγικότητας. Η παραγωγή µάς ενδιαφέρει. Και µε τις συγ-
κεκριµένες επενδύσεις και τη µείωση του κόστους παραγωγής
η παραγωγή θα ενισχυθεί. Άλλωστε, θα διαβάσατε στην έκθεση
της Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος ότι, δυστυχώς, τα τελευταία
χρόνια, ενώ άλλες ευρωπαϊκές χώρες κατόρθωσαν –και παγκο-
σµίως- να αυξήσουν την αγροτική τους παραγωγή κατά 20%,
εµείς την αυξήσαµε 1% ή 2%. 

Πρέπει να αναζητήσουµε τρόπους -και υπάρχουν έξυπνοι τρό-
ποι, κύριε Υπουργέ- για να ρίξουµε το κόστος παραγωγής. Πι-
στεύω ότι ένας από τους τρόπους είναι το ηλεκτρικό ρεύµα, το
οποίο είναι το µεγαλύτερο έξοδο σήµερα για τους αγρότες.
Θεωρώ ότι πρέπει να προχωρήσετε στην υπουργική απόφαση,
διότι εδώ δεν µιλάµε για επενδυτές –αναφερθήκατε στα προβλή-
µατα τα οποία δηµιουργήθηκαν- που πουλάνε το ρεύµα στη ΔΕΗ
µε σκοπό το κέρδος. Εδώ µιλάµε για αυτοπαραγωγούς, µιλάµε
για net metering, µιλάµε για την παραγωγή ρεύµατος στα όρια
των αναγκών του κάθε αγρότη. 

Εγώ  θα σας πρότεινα, µάλιστα, τέτοιου είδους επενδύσεις,
που είναι λίγων δεκάδων χιλιάδων ευρώ, να ενταχθούν στο ερ-
χόµενο ΕΣΠΑ, ούτως ώστε περισσότεροι αγρότες να µπορέσουν
να καλύπτουν τις ενεργειακές τους ανάγκες. 

Αναφερθήκατε και στην Αγροµετεωρολογία και σε κάποια
προγράµµατα τα οποία εκπονούνται. Με χαρά σας άκουσα. Και
θα ήθελα να πω ότι µια ακόµα έξυπνη λύση για να ρίξουµε το κό-
στος παραγωγής είναι η εξής: Αν απευθυνθείτε στο Γεωπονικό
Πανεπιστήµιο στο Τµήµα Αγροµετεωρολογίας, θα δείτε ότι εκεί
έχουν ήδη έτοιµα εργαλεία οι ειδικοί επιστήµονες. Ένα από αυτά
είναι η «γεωργία ακριβείας» µέσω εικόνων από δορυφόρους. Με
µια επένδυση που δεν υπερβαίνει τα 2 ευρώ το στρέµµα, κύριε
Υπουργέ, µπορούµε να ρίξουµε το κόστος παραγωγής τόσο σε
νερό όσο και σε αζωτούχα λιπάσµατα µέχρι και 30%, όπως λένε
οι έρευνες των Ελλήνων επιστηµόνων. 

Εφόσον έρχεται και η φορολογία των αγροτών –αργά ή γρή-
γορα θα έρθει, όλοι το ξέρουµε, κύριε Υπουργέ- νοµίζω ότι η πο-
λιτεία οφείλει να ανακαλύψει εκείνα τα έξυπνα εργαλεία, µε τα
οποία θα διευκολύνει την παραγωγή. Διότι εκεί είναι το πρό-
βληµά µας, στην παραγωγή και κυρίως στον πρωτογενή τοµέα,
στη γεωργία και στην κτηνοτροφία. 

Κατά συνέπεια θα σας παρακαλούσα στη δευτερολογία σας
να είστε λίγο πιο συγκεκριµένος και να δώσετε µια ελπίδα στον
αγροτικό κόσµο, ότι σύντοµα θα µπορούν να καλύπτουν ένα
µέρος ή το σύνολο των ενεργειακών τους αναγκών προκειµένου
να ρίξουµε το κόστος παραγωγής. Εκτός αν προσκρούει το αί-
τηµα αυτό σε γενικότερες πολιτικές αποφάσεις της Κυβέρνησης
για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αποστόλου, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, επαναλαµβάνω αυτό που
είπα προηγουµένως, ότι, δηλαδή, θα το δούµε θετικά µόλις πα-
ραλάβουµε τη σχετική µελέτη, πάντα, βεβαίως, στο πλαίσιο της
κάλυψης των ενεργειακών αναγκών και στο πλαίσιο της οριοθέ-
τησης των αγροτικών ζωνών. 

Επιτρέψτε µου να σας πω κάτι το οποίο, δυστυχώς, συµβαίνει
σε αυτήν τη χώρα, αλλά δεν το έχουµε µέχρι σήµερα προσεγγί-
σει. Η µόνη γη η οποία µπορεί να καλύψει όλες τις χρήσεις είναι
η αγροτική γη. Για όλες τις υπόλοιπες γαίες υπάρχουν ιδιαίτερες
–θα έλεγα- ρυθµίσεις, προστασία για την αγροτική γη. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το ηµιορεινό της
χώρας µας, η διαθέσιµη αγροτική γη και ειδικά η παραγωγική
αγροτική γη, είναι µειωµένη σε σχέση µε ό,τι συµβαίνει στη γεω-
µορφολογία της χώρας. 

Σας αναφέρω χαρακτηριστικές περιπτώσεις: Τον ν.4178/2013
-το έχω σηµειώσει- δεν τον υπέγραψε ο Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης, διότι ουσιαστικά επέτρεπε τη δόµηση σχεδόν στο
σύνολο της αγροτικής γης υψηλής παραγωγικότητας. Κάτι ανά-
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λογο είχε συµβεί και το 2005, παλιότερα, µε τον ν. 33/1999. 
Επαναλαµβάνω, µην θεωρήσετε ότι δεν θα αντιµετωπίσουµε

το θέµα των ενεργειακών αναγκών. Αφού, όµως, µας δίνει την
ευκαιρία η κουβέντα, ας σταθούµε στο ότι οφείλουµε να προστα-
τεύσουµε την γη υψηλής παραγωγικότητας, δεδοµένου ότι µι-
λάµε για ανάγκες του αγροτικού χώρου, για διατροφική
επάρκεια, για παραγωγική ανασυγκρότηση. Αν, λοιπόν, δεν δια-
σφαλίσουµε αυτό το υπόβαθρο της γης υψηλής παραγωγικότη-
τας, αντιλαµβάνεστε ότι τα λόγια µας δεν πρόκειται να βρουν
καµµία ανταπόκριση. 

Ολοκληρώνω, λέγοντας ότι µόλις γίνει η σχετική επαφή και κά-
νουµε τη σχετική συζήτηση, θα αντιµετωπίσουµε θετικά το θέµα
και θα φέρουµε µια σχετική ρύθµιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα συ-
ζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 282/8-12-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύρου Τάσσου προς
τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
την αντιµετώπιση των προβληµάτων στα τεχνολογικά εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα της χώρας. 

Στην ερώτηση του κ. Τάσσου θα απαντήσει η Αναπληρώτρια
Υπουργός κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου.

Βλέπω ότι ο κ. Τάσσος δεν είναι στην Αίθουσα. Να περιµέ-
νουµε ένα λεπτό ή να πάµε στην επόµενη; Δεν είναι κανείς από
τους επόµενους συναδέλφους. Θα περιµένουµε, λοιπόν, ένα
λεπτό. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Οι Υπουργοί είναι εδώ και λείπουν οι Βουλευτές!

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Βουλευτής κ.
Σταύρος Τάσσος) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Τάσσο, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Η ερώτησή µας, όπως ξέρετε, αναφέρεται στις ελλείψεις που

υπάρχουν σε προσωπικό στα ΤΕΙ. Η κατάσταση, βέβαια, έχει
φτάσει στο απροχώρητο, θα έλεγα, γιατί από το 2008 µέχρι το
2015 η µείωση του διδακτικού προσωπικού αγγίζει το 80%. Συγ-
κεκριµένα, από το 2008 που είχαµε περίπου δύο χιλιάδες διακό-
σιες θέσεις σε διδακτικό προσωπικό, µέχρι το 2014-2015 υπήρξε
µείωση της τάξης του 61%, δηλαδή έφτασε στις οκτακόσιες σα-
ράντα έξι θέσεις. Και µέσα σε µια χρονιά, τη χρονιά που ο ΣΥΡΙΖΑ
βρίσκεται στην Κυβέρνηση, συνεχίστηκε αυτή η µειωτική τάση
και έτσι πήγαµε από τι οκτακόσιες σαράντα έξι θέσεις στις επτα-
κόσιες µία, δηλαδή, άλλη µία µείωση της τάξης του 17%. Είχαµε,
δηλαδή, συνολικά µια µείωση της τάξης του 80%, περίπου. 

Ανάλογη, βέβαια, ήταν και η µείωση των κρατικών δαπανών,
περίπου 80%. 

Από το προσωπικό που σήµερα υπηρετεί -δηλαδή από τις
επτακόσιες µία θέσεις- η συντριπτική πλειοψηφία, οι εξακόσιοι
σαράντα επτά, το 92% δηλαδή, είναι θέσεις µη µόνιµου προσω-
πικού που πληρώνεται από τα αποθεµατικά των ιδρυµάτων. Μόνο
πενήντα τέσσερις θέσεις πληρώνονται από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό. 

Η κατάσταση, βέβαια, όπως καταλαβαίνετε, έχει φτάσει στο
απροχώρητο, γιατί µαθήµατα θεωρίας περικόπτονται, εργαστή-
ρια συµπτύσσονται, οι σπουδαστές δεν µπορούν να δηλώσουν
µαθήµατα για να πάρουν το πτυχίο τους, καθώς αυτά αφαιρούν-
ται από τα προγράµµατα σπουδών λόγω της έλλειψης προσωπι-
κού. Και είναι φανερό ότι οι εξελίξεις αυτές είναι ενταγµένες στη
στρατηγική στόχευση των προηγούµενων κυβερνήσεων, αλλά
και της σηµερινής Κυβέρνησης, για να αλλάξει ο χαρακτήρας
των ΤΕΙ, πολλά από τα τµήµατα να εξελιχθούν σε πάροχους φθη-
νών καταρτίσεων.

Έτσι, στο έδαφος της τραγικής υποχρηµατοδότησης, προ-
ωθείται η πιο στενή σύνδεση των τµηµάτων ΤΕΙ µε τα κελεύσµατα
των µεγάλων επιχειρήσεων, µε άµεσο κόστος στην τσέπη αλλά
και στη µόρφωση των σπουδαστών.

Ρωτάµε, λοιπόν: 
Τι µέτρα θα πάρετε, ώστε να προσληφθεί άµεσα όλο το απα-

ραίτητο διδακτικό και λοιπό προσωπικό και να διδάσκονται µε
επάρκεια όλα τα µαθήµατα των ΤΕΙ, να διεξάγονται τα εργαστή-

ρια χωρίς ελλείψεις σε επιστηµονικούς και εργαστηριακούς συ-
νεργάτες, να σταµατήσει το απαράδεκτο καθεστώς των συµβα-
σιούχων διδασκόντων και να προκηρυχθούν άµεσα θέσεις για
διδακτικό προσωπικό µε µόνιµη και σταθερή σχέση εργασίας;

Επίσης, θα πρέπει, µέχρι να ολοκληρωθούν οι προσλήψεις, να
παρθούν όλα τα απαραίτητα µέτρα, ώστε να µην εµποδίζονται
για κανένα λόγο οι σπουδαστές να ολοκληρώσουν τις σπουδές
τους.

Θα ήθελα εδώ να πω ότι η συντριπτική πλειοψηφία του προ-
σωπικού -το 80% έως 100%- είναι µε τετράµηνες συµβάσεις και
δεν µπορούν ούτε καν να καλύψουν το εξάµηνο. Μάλιστα, σε ορι-
σµένα περιφερειακά τµήµατα αυτού του είδους η εργασιακή
σχέση αγγίζει το 100%. Επίσης, µεγάλο µέρος του προσωπικού
είναι οι πανεπιστηµιακοί υπότροφοι, που και αυτοί πληρώνονται
εάν βρεθούν, εάν εξασφαλιστούν τα ανάλογα έσοδα.

Θέλω, λοιπόν, µια συγκεκριµένη απάντηση στα ερωτήµατα
που έβαλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει η κ. Αναγνωστοπούλου για τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Τάσσο, ευ-
χαριστώ για την ερώτηση.

Περιγράψατε την πραγµατικότητα, αλλά τη µισή πραγµατικό-
τητα. Την άλλη µισή την έχουµε αφήσει απ’ έξω. Κάνατε, βέβαια,
την κριτική στην Κυβέρνηση, ότι είναι ίδια όπως οι υπόλοιπες και
πως θέλει να κάνει ιδιωτικά ή να συνδέσει µε ιδιωτικές εταιρείες
κ.λπ. τα ΤΕΙ. 

Η όλη πραγµατικότητα είναι ότι επί δεκαετίες διεσπάρησαν
στη χώρα άπειρα τµήµατα για λόγους κοµµατικούς και πελατει-
ακούς από τον κάθε Υπουργό, χωρίς να υπάρχει απολύτως καµ-
µία µελέτη, ούτε οικονοµοτεχνική, ούτε επιστηµονική, ούτε
σύνδεσης µε την αγορά. Και δεν φτάνει µόνο αυτό, αλλά όλα
αυτά τα τµήµατα δεν είχαν τουλάχιστον το προσωπικό που θα
έπρεπε. Και µιλάω για τις περιόδους πριν από την οικονοµική
κρίση.

Φτάνει η οικονοµική κρίση και κάνει αυτό το εφιαλτικό τοπίο
ακόµα εφιαλτικότερο και προστίθεται και το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ»,
όπου µε έναν εντελώς ανορθολογικό τρόπο ήρθε να δέσει όλο
αυτό το συνολικά τραγικό, όντως, σύστηµα.

Μας κατηγορείτε, λοιπόν, ότι είµαστε όπως οι άλλοι και προ-
σπαθούµε να είµαστε σε αυτήν την πολιτική. Θα σας πληροφο-
ρήσω, λοιπόν, ότι εκτός από τις εξακόσιες σαράντα επτά θέσεις
–συν τις πενήντα τέσσερις που πήραµε από τον τακτικό προϋπο-
λογισµό- εκτός από τους ογδόντα έξι που ζητήσαµε µόλις τώρα,
στις 24 Νοεµβρίου, ως έκτακτο εκπαιδευτικό προσωπικό για τα
ΤΕΙ της Στερεάς Ελλάδας –όπου εκεί πράγµατι έχουµε ελλείψεις,
αλλά έχει ένα επαρκέστατο αποθεµατικό το ΤΕΙ- αντί να κάνουµε
απολύσεις ή να θέσουµε σε διαθεσιµότητα, ίσα, ίσα κάναµε
προσλήψεις και µε µεγάλο κόπο σε αυτήν την οικονοµική στενό-
τητα. 

Προσλάβαµε διακόσια άτοµα –εκατόν ενενήντα πέντε για την
ακρίβεια- ως ειδικό, επιστηµονικό, εργαστηριακό προσωπικό, για
τα οποία επίκειται -και θα έρθει- τροπολογία, γιατί αυτοί οι άν-
θρωποι είχαν εκλεγεί από το 2008-2009 και δεν είχαν προσληφθεί
ποτέ. Φροντίσαµε, λοιπόν, αµέσως να γίνει η πρόσληψή τους.
Δυστυχώς, βέβαια, είχαν καταργηθεί οι θέσεις αυτές, τις οποίες
τώρα, µε τροπολογία που θα έρθει στη Βουλή τις επόµενες
µέρες, τις συστήνουµε ξανά για να µπορεί να ολοκληρωθεί ο διο-
ρισµός τους.

Συγχρόνως, προσλάβαµε πενήντα µέλη ΔΕΠ που και αυτών εκ-
κρεµούσε η πρόσληψή τους, όπως και τριάντα καθηγητές - µέλη,
εκπαιδευτικό προσωπικό κυρίως για τα ΤΕΙ.

Θα σας πω κάτι, δεν φτάνουν αυτές οι θέσεις για να καλύψουν
τα κενά. Συµφωνώ απολύτως µαζί σας, πανεπιστηµιακός είµαι,
έχουµε γερασµένα και αποστελεχωµένα ΑΕΙ. Αυτό, όµως, που
έχουµε κάνει σε αυτό το παράλληλο πρόγραµµα που έχει φτιάξει
η Κυβέρνηση είναι αµέσως τώρα, το 2016, να προχωρήσουµε σε
νέες προσλήψεις. Ακόµα δεν είµαι σε θέση να σας πω τον ακριβή
αριθµό, έναν όµως αριθµό που θα επιτρέψει να πάρουν µία ανα-
πνοή τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Στη δευτερολογία µου θα συνεχίσω.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Τάσσος.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κυρία Υπουργέ, για να µιλήσω µε όρους
Φυσικής λίγο, ξέρετε, µόνον οι αντίρροπες δυνάµεις, δηλαδή δυ-
νάµεις που κινούνται σε αντίθετη κατεύθυνση, µπορούν η µία να
ανταγωνιστεί την άλλη. Όταν οι δυνάµεις είναι οµόρροπες, κι-
νούνται προς την ίδια κατεύθυνση, προστίθεται η µία στην άλλη.
Τι θέλω να πω µε αυτό; Το εκπαιδευτικό µας σύστηµα είναι
άµεσα συνυφασµένο µε το κοινωνικοοικονοµικό σύστηµα µέσα
στο οποίο ζούµε και το κοινωνικοοικονοµικό σύστηµα στο οποίο
ζούµε λέγεται καπιταλισµός. Και καπιταλισµός σηµαίνει λειτουρ-
γία της οικονοµίας µε σκοπό το κέρδος και όχι την κάλυψη των
κοινωνικών αναγκών. 

Όταν, λοιπόν, και η σηµερινή Κυβέρνηση αποδέχεται τους σι-
δερένιους νόµους λειτουργίας αυτού του συστήµατος, του κα-
πιταλιστικού συστήµατος, στο πλαίσιο βέβαια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, στην οποία µε κάθε ευκαιρία δηλώνει την πίστη της,
είναι µοιραίο και το εκπαιδευτικό σύστηµα να είναι προσανατο-
λισµένο σε αυτήν την κατεύθυνση, σε αυτόν τον στόχο, δηλαδή
να συνδέεται και η διδασκαλία και στα ανώτερα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα, και στα ΑΕΙ και στα ΤΕΙ, µε τις ανάγκες των µεγάλων
επιχειρήσεων. Δεν µπορεί, εποµένως, να γίνει πραγµατικός εθνι-
κός σχεδιασµός, για να παράγονται επιστήµονες που καλύπτουν
τις ανάγκες τις κοινωνίας. Οι επιστήµονες θα παράγονται ανά-
λογα µε τις ανάγκες της αγοράς, όπως επανειληµµένα λέγεται.
Και οι ανάγκες της αγοράς είναι οι ανάγκες των µεγάλων επιχει-
ρήσεων. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι δεν υπάρχει µια διαδικασία σύγκρου-
σης αντίρροπων δυνάµεων, δηλαδή σύγκρουσης µε αυτήν τη λο-
γική, αλλά σύµπλευσης µε αυτήν τη λογική. Και µόνο µία
διαδικασία αντίρροπη, µία διαδικασία σύγκρουσης µε αυτήν τη
λογική, µπορεί να κάνει τα πράγµατα κάπως καλύτερα. Για εµάς,
δηλαδή, η οριστική λύση και του προβλήµατος της ανώτατης εκ-
παίδευσης και της λειτουργίας και της στελέχωσης και των
µέσων συνδέεται άµεσα µε µια ανατροπή αυτού του συστήµα-
τος. Αλλά λέµε ότι για να κερδηθεί κάτι στο πλαίσιο αυτού του
συστήµατος, αυτό θα γίνει µόνο µέσα από µία διαδικασία σύγ-
κρουσης και όχι µία διαδικασία κοινωνικής συναίνεσης και δια-
λόγου, που σε τελευταία ανάλυση ουσιαστικά θα καταλήγει να
γίνεται αυτό που το µεγάλο κεφάλαιο επιθυµεί και στον τοµέα
της εκπαίδευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει η κ. Αναγνωστοπούλου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Τάσσο, να
την πιάσουµε αυτήν τη συζήτηση όσο θέλετε, αλλά θεωρώ ότι η
ιδεολογική περιχαράκωση και η διατήρηση της ιδεολογικής κα-
θαρότητας δεν λύνει κανένα πρόβληµα. Επί τόσα χρόνια κατορ-
θώσαµε σε αυτήν τη χώρα, και µε πελατειακές σχέσεις, και µε
όλα αυτά, και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, και µε τα διάφορα προ-
βλήµατα στο σύστηµα ολόκληρο και στο καπιταλιστικό σύστηµα
να διατηρήσουµε µια δηµόσια παιδεία µε τον έναν ή τον άλλο
τρόπο.

Έχω πει πολλές φορές σε αυτήν τη Βουλή ότι είµαστε σε συν-
θήκες πολέµου. Εάν θεωρείτε, ως ΚΚΕ, ότι η άµεση σύγκρουση
είναι ο καλύτερος τρόπος εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, ως η άλλη πτέρυγα
της Αριστεράς, θεωρούµε ότι ειδικά όταν είναι σε τέτοια οικονο-
µική εξαθλίωση µία κοινωνία, δεν µπορεί κανείς να προχωρήσει
σε κατά µέτωπο σύγκρουση. Γιατί αν πάει σε κατά µέτωπο σύγ-
κρουση, αυτούς που θέλει να προστατεύει τους έχει ήδη εκ των
προτέρων καταδικάσει, αυτοί είναι οι πρώτοι που εξαθλιώνονται.
Αλλά εάν αυτό είναι η γραµµή του ΚΚΕ, εγώ δεν µπορώ να πω τί-
ποτα. 

Εγώ αυτό που λέω είναι ότι σε αυτές τις πολεµικές συνθήκες
που είµαστε, µέσα σε αυτό το καπιταλιστικό σύστηµα, κατ’ εµέ
πρέπει να κρατήσουµε όρθιους αυτούς τους πυλώνες που πραγ-
µατικά αποτελούν πυλώνες αντίστασης και πυλώνας αντίστασης
είναι η δηµόσια παιδεία. Με νύχια και µε δόντια, µην περιορίζον-
τας καθόλου, µην περικόπτοντας καθόλου τη φοιτητική µέριµνα
–το είδατε στον προϋπολογισµό, το είπα και εγώ- δεν φτάνει, δεν
επαρκεί.

Εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας. Το βλέπω µέσα, αλλά προσπα-
θήσαµε να µην κόψουµε τίποτε από αυτά που θα επιτρέψουν να
µείνουν, να µπορούν να δώσουν τη µάχη επιβίωσης -όχι να επι-
βιώσουν, προσέξτε τι λέω- οι ασθενέστερες κοινωνικά οµάδες. 

Όσο για τις προσλήψεις κ.λπ., σας το είπα και πάλι, είµαι από
τους πρώτους που βλέπω την υποστελέχωση, αλλά είµαστε και
από τους πρώτους οι οποίοι κάναµε για πρώτη φορά προσλήψεις
από το 2009 και µετά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Στις

επόµενες δύο ερωτήσεις θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Οικονοµικών κ. Τρύφων Αλεξιάδης. 

Πριν δώσω τον λόγο, όµως, στον κύριο Υπουργό, θα ήθελα να
ανακοινώσω ότι η τρίτη µε αριθµό 277/8-12-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Ιωαννίνων του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μερόπης Τζούφη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη λειτουργία του Υπολογιστικού Το-
µογράφου (PET-CΤ) στο Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο
Ιωαννίνων και η τέταρτη µε αριθµό 266/7-12-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιά του Λαϊκού Συν-
δέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την προµήθεια βληµάτων από το
εξωτερικό για τον Ελληνικό Στρατό Ξηράς δεν θα συζητηθούν
λόγω κωλύµατος των αρµοδίων Υπουργών και διαγράφονται.

Επίσης, η µε αριθµό 258/7-12-2015 επίκαιρη ερώτηση του Ανε-
ξάρτητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε τη µειωµένη χρηµατοδότηση κατά το δεύ-
τερο εξάµηνο των προνοιακών ιδρυµάτων της Περιφέρειας
Δυτικής Μακεδονίας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυ-
ρίου Βουλευτή και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 274/8-12-2015 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, σχετικά µε την αντιµετώπιση της λαθρεµπορίας
προϊόντων καπνού, την αύξηση των δηµοσίων εσόδων µε την πά-
ταξη της φοροδιαφυγής και τη θεσµική θωράκιση της αγοράς.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Καµµένος για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Αλεξιάδη, καληµέρα.
Το ζήτηµα είναι πάρα πολύ γνωστό. Εν τάχει, επειδή όπως

γνωρίζουµε όλοι, κατατίθενται οι ερωτήσεις, θα κάνω µια σύν-
τοµη περιγραφή του ζητήµατος. 

Η φορολογική πολιτική στα προϊόντα καπνού και η απορρύθ-
µιση της λιανικής αγοράς των προϊόντων καπνού έχουν αποτύχει
πλήρως από το 2009 έως και σήµερα –θα το πούµε- διότι και
εµείς δεν έχουµε προλάβει πρακτικά να εναρµονιστούµε και να
φέρουµε τις αλλαγές και τα νοµοσχέδια που χρειάζονται για την
καταπολέµηση, τόσο της φοροδιαφυγής όσο και της διαδικασίας
ιχνηλάτησης των προϊόντων καπνού.

Η συνολική απώλεια δηµοσίων εσόδων είχε υπολογιστεί από
τον κ. Μάρδα, τον προηγούµενο Υπουργό Οικονοµικών, στα 900
εκατοµµύρια ευρώ ετησίως. Με στοιχεία δικά µου έχω υπολογί-
σει ότι είναι πολλαπλάσια αυτού του ποσού η φοροδιαφυγή, µάλ-
λον τα έσοδα του κράτους τα οποία διαφεύγουν.

Ένα νοµοσχέδιο που είχε κατατεθεί από τα συναρµόδια
Υπουργεία και σε συνέχεια των διατάξεων του ν. 3943/2011 και
είχε ανακοινωθεί στις αρχές Σεπτεµβρίου είχε ως σκοπό την
αδιάβλητη και αποτελεσµατική µέθοδο για την καταπολέµηση
της φοροδιαφυγής. Ως εκ τούτου, η πάταξη της φοροδιαφυγής
επιτυγχάνεται αποτελεσµατικά µε την υποχρεωτική χρήση σύγ-
χρονου, ολοκληρωµένου συστήµατος ιχνηλασιµότητας και ψη-
φιακής επαλήθευσης για την ταυτοποίηση των προϊόντων
καπνού και την πλήρη ιχνηλασιµότητά τους σε όλη την αλυσίδα
εφοδιασµού, µε τη χρήση κρυπτογραφηµένου κωδικού και νέου
τύπου ενσήµων ταινιών ασφαλείας, οι οποίες θα φέρουν µονα-
δικό, αόρατο κρυπτογραφηµένο κωδικό. 

Η απώλεια εσόδων µόνο από τις ταινίες κατ’ έτος –και έχω τα
στοιχεία από τον αντίστοιχο σύνδεσµο των καπνοπωλών- ανέρ-
χεται στα 300 εκατοµµύρια ευρώ, παραποιηµένα, πλαστά ή µη
δηλωθέντα στοιχεία των ταινιών επάνω στα τσιγάρα.
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Κατόπιν τούτου, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: 
Σε ποιο σηµείο βρίσκεται η νοµοθετική πρωτοβουλία που είχε

ανακοινωθεί πριν τις εκλογές για την καταστολή του λαθρεµπο-
ρίου και την πάταξη της φοροδιαφυγής στα προϊόντα καπνού;

Έχει δροµολογηθεί νέα νοµοθετική πρωτοβουλία για τη λήψη
αποτελεσµατικών µέτρων µε υποχρεωτική χρήση συστήµατος
ιχνηλασιµότητας και ψηφιακής επαλήθευσης για την πάταξη της
φοροδιαφυγής που θα αποφέρει άµεσα έσοδα; Έχει προγραµ-
µατιστεί η λήψη άλλων µέτρων προς αυτήν την κατεύθυνση;

Τέλος, προτίθεσθε να λάβετε µέτρα για την προστασία του κοι-
νωνικού ρόλου του περιπτέρου για τους υφιστάµενους δικαιού-
χους; Εξετάζετε την ανάθεση της διοικητικής εποπτείας των
όρων λειτουργίας τους στις περιφέρειες;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, δίνεται η δυνατότητα µε την ερώτηση που κα-

ταθέσατε να ανοίξουµε το θέµα του λαθρεµπορίου καπνού, ένα
θέµα το οποίο δεν απασχόλησε αυτές τις ηµέρες δυστυχώς µε-
ρίδα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, διότι προτίµησαν να κρύ-
ψουν το υπερόπλο που έχει πάρει το Υπουργείο Οικονοµικών, το
αυτοκινούµενο σκάνερ πίσω από τις αποδείξεις και διάφορα
άλλα πράγµατα. 

Έρχοµαι στην ουσία της ερώτησής σας. Θα καταθέσω στα
Πρακτικά τα τρία έγγραφα από το Υπουργείο Οικονοµικών, από
το Υπουργείο Δικαιοσύνης και από το Υπουργείο Εσωτερικών
που λένε αναλυτικά όλα τα στοιχεία, για να µη χάσω χρόνο. 

Εγώ συνοπτικά θέλω να πω ότι, όπως είναι δοµηµένο το φο-
ρολογικό µας σύστηµα και οι µηχανισµοί αυτήν τη στιγµή, κάθε
φορά που αυξάνουµε τη φορολογία στα καπνικά προϊόντα, αυτό
που παρατηρούµε είναι ότι αντί να παίρνουµε περισσότερους
φόρους, χάνουµε φόρους ακόµη κι από αυτούς που είχαµε. 

Αυτήν τη στιγµή περίπου ένα στα τέσσερα ή πέντε πακέτα τσι-
γάρα που πωλούνται στην Ελλάδα είναι λαθραίο. Τα νούµερα
είναι σηµαντικά, όχι µόνο για τα έσοδα του δηµοσίου, αλλά και
για την υγεία των πολιτών, διότι πολλά από τα τσιγάρα που κυ-
κλοφορούν δεν είναι απλά λαθραία, χωρίς δηλαδή τον αντίστοιχο
φόρο, αλλά είναι τα λεγόµενα «µαϊµού», είναι δηλαδή επικίνδυνα
για την υγεία και τα πνευµόνια του κόσµου. 

Στο θέµα του νοµοσχεδίου, έχουµε ήδη ένα αρχικό νοµοθέ-
τηµα το οποίο έχει γίνει από τον κ. Νικολούδη, το οποίο ήταν ένα
σηµαντικό βήµα στο να βελτιώσουµε το θεσµικό πλαίσιο για τα
καπνικά προϊόντα. Αυτό το σηµαντικό βήµα βρίσκεται στη διαδι-
κασία της επεξεργασίας και θα κατατεθεί σύντοµα νέο νοµοθέ-
τηµα, το οποίο πρέπει να ενσωµατώσει το κοινοτικό πλαίσιο που
θα ισχύσει από το 2016. 

Είµαστε, λοιπόν, µαζί µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης στην τε-
λική επεξεργασία αυτού του σχεδίου, για να µπορέσουµε να προ-
χωρήσουµε στα νέα εργαλεία γύρω από αυτά τα  ζητήµατα. Με
αυτό το νοµοσχέδιο θα δοθεί η δυνατότητα να πάµε στα συστή-
µατα ιχνηλασιµότητας των τσιγάρων, των καπνικών προϊόντων
γενικά, αλλά και άλλων προϊόντων, όπως των αλκοολούχων
ποτών, να ενσωµατώσουµε την οδηγία 40/2014, που πρέπει µέχρι
τις 20 Μαΐου να την ενσωµατώσουµε στο Εθνικό Δίκαιό µας και
να καθιερώσουµε ένα σύστηµα ιχνηλασιµότητας, το οποίο για τα
τσιγάρα και τον καπνό είµαστε υποχρεωµένοι να καθιερώσουµε
µέχρι τον Μάιο του 2019 και για τα άλλα προϊόντα µέχρι τον Μάιο
του 2024. Υπάρχουν και εκεί συγκεκριµένες δεσµεύσεις. 

Οι τεχνικές προδιαγραφές που θα έχει αυτό το σύστηµα πρέ-
πει να είναι συµβατές µε τις τεχνικές προδιαγραφές της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, ώστε να µπορούµε σε ευρωπαϊκό και σε
πανελλαδικό επίπεδο να κάνουµε τον έλεγχο και να µπορούµε
να συνεργαζόµαστε και µε άλλες υπηρεσίες σε αυτόν τον τοµέα. 

Όπως καταλαβαίνετε –και θα πω στη δευτερολογία µου για το
αυτοκινούµενο σκάνερ- προχωρούµε σε µια σειρά από µέτρα,
για να ενισχύσουµε το θεσµικό πλαίσιο και τους µηχανισµούς,
για να µπορούµε, όπως όλες οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες, να κτυ-
πήσουµε αποφασιστικά το λαθρεµπόριο καπνικών προϊόντων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Καµµένε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
Έχω τα στοιχεία και θα τα καταθέσω και εγώ. Έχετε απόλυτο

δίκιο που είπατε ότι, όταν προσπαθείς να αυξήσεις την τιµή των
καπνικών και αναµένεις έσοδα, είναι όλα κάτω και ο πίνακας τα
δείχνει. Δεν εισπράττεις αυτά που περιµένεις. Είναι λάθος τα-
κτική και θα τα καταθέσω και εγώ για τα Πρακτικά, για όποιον εν-
διαφέρεται. 

Συγχρόνως, είναι και η µείωση των εσόδων και του τζίρου,
διότι γίνεται και µια µείωση του τζίρου και της επισκεψιµότητας
στα περίπτερα. Είναι χιλιάδες οι οικογένειες που ζουν από αυτήν
τη δουλειά και θα πρέπει να το έχουµε και αυτό στο µυαλό µας.
Έκλεισαν τα τελευταία χρόνια πέντε χιλιάδες περίπτερα και εκα-
τόν πενήντα χιλιάδες επιχειρήσεις διανοµής καπνικών προϊόντων
εξαιτίας αυτής της πρακτικής, της άλογης αύξησης φόρων και
της µείωσης του τζίρου.

Θέλω την προσοχή σας, κύριε Υπουργέ, σε ένα ζήτηµα πολύ
ευαίσθητο. Θα καταθέσω τα πρωτόκολλα της σύµβασης του
Παγκοσµίου Οργανισµού Υγείας σε σχέση µε αυτά που λέµε για
τα καπνικά, την ιχνηλασιµότητα κ.λπ.. Υπάρχουν κάποια ευαί-
σθητα σηµεία και θα ήθελα να τα επισηµάνω. 

Το πιο ευαίσθητο σηµείο απ’ όλα είναι το εξής και εάν µου επι-
τρέπετε, θα το διαβάσω. Στη Σύµβαση Πλαίσιο του Παγκοσµίου
Οργανισµού Υγείας -θα καταθέσω τα σχετικά άρθρα- του 2003
και για τον έλεγχο του καπνού που κυρώθηκε µε το ν. 3420/2005
και τις κατευθυντήριες οδηγίες για την εφαρµογή της, καθώς και
σύµφωνα µε το πρωτόκολλο για την εξάλειψη παράνοµου εµπο-
ρίου καπνικών προϊόντων κ.λπ., στο άρθρο 5 κ.λπ., απαγορεύεται
οποιαδήποτε ανάµειξη της καπνοβιοµηχανίας κατά την εγκατά-
σταση και υλοποίηση συστήµατος σήµανσης και ιχνηλασιµότη-
τας. 

Εδώ, επειδή διάβασα αυτό -µου άρεσε πάρα πολύ το scanner
και η δωρεά- να προσέχουµε µήπως δεν εµπίπτουµε σωστά στον
νόµο και στην οδηγία που απαγορεύει χρήση µηχανήµατος και
συστήµατος παρακολούθησης από την καπνοβιοµηχανία, παρά
από ανεξάρτητη αρχή. Αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα πρέπει
να δούµε, διότι εάν παρανοµήσουµε, πιθανολογώ ότι θα έρθει
και κάποιο πρόστιµο. 

Δεν έχω να πω κάτι άλλο. Θα καταθέσω τα σχετικά άρθρα, τα
οποία ενηµερώνουν και θα πρέπει να ενηµερωθεί και η Βουλή και
το Υπουργείο και όλοι µας να ενηµερωθούµε για τις επιπτώσεις
στην υγεία, καθώς και τον τρόπο και τη διαδικασία µε την οποία
πρέπει πλέον εµείς, ως Ελλάδα, να υλοποιήσουµε, όπως είπε
πάρα πολύ σωστά ο κύριος Υπουργός στις ηµεροµηνίες που
έδωσε, τη νοµοθεσία, να τη βάλουµε σε εφαρµογή και να τηρη-
θούν τα πρωτοκόλλα.

Εδώ, θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι τη Δευτέρα έχω πα-
ρόµοια ερώτηση προς τον Υπουργό Υγείας, διότι εκεί το κόστος
στο σύστηµα υγείας από τον παράνοµο καπνό, τον οποίον δεν
καταφέρνει το κράτος αυτό να παρακολουθήσει, είναι τεράστιο
και δυσβάσταχτο. Είναι 2 µε 3 δισεκατοµµύρια ευρώ το κόστος
µέσα στην τελευταία τριετία από τις επιπτώσεις στην υγεία από
τον καπνό και όχι µόνο από τον νόµιµο καπνό, αλλά και τον πα-
ράνοµο καπνό, ο οποίος είναι κάκιστης ποιότητας και δεν µπο-
ρούµε να παρακολουθήσουµε από πού έρχεται, αλλά δυστυχώς
καταλήγει στα πνευµόνια και στα σπίτια των ελληνικών οικογε-
νειών. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Αλεξιάδη, θέλετε να απαντήσετε;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Βεβαίως και θέλω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τρία λεπτά. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Με την ευκαιρία της δευτερολογίας, ήθελα να επισηµάνω
το θέµα του σκάνερ που είπατε κι εσείς. Πρώτα από όλα, το πή-
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ραµε τελείως νόµιµα µέσα από όλες τις διαδικασίες που προβλέ-
πει η αποδοχή δωρεάς του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Είναι σηµαντικό σε µια περίοδο που άλλες επιχειρήσεις επιχει-
ρούν να αφαιρέσουν έσοδα από το δηµόσιο µέσω φοροδιαφυ-
γής και λαθρεµπορίου, να έρχεται µια µεγάλη εταιρεία, η
«ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟΣ», και να χαρίζει στο ελληνικό δηµόσιο ένα ση-
µαντικό ελεγκτικό εργαλείο αξίας 2 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτό
το έχουµε επαινέσει και το λέµε για µια φορά ακόµα. 

Με αυτό το εργαλείο που έχουµε  θα µπορούµε πλέον να ελέγ-
χουµε περίπου ογδόντα φορτηγά την ώρα σε όλο το οδικό µας
δίκτυο, σε λιµάνια και σε άλλες εγκαταστάσεις. Είναι ένα σηµαν-
τικό ελεγκτικό εργαλείο, όπως είπα. 

Είναι σηµαντικό το γεγονός πως η εταιρεία το έκανε δωρεά
και δεν έχει πλέον καµµία σχέση από εδώ και πέρα. Δηλαδή, το
λογισµικό, η χρήση και όλα τα υπόλοιπα είναι του Υπουργείου
Οικονοµικών και δεν σχετίζονται µε την εταιρεία, µε την έννοια
του συστήµατος ιχνηλασιµότητας που, όπως πολύ σωστά είπατε,
προβλέπουν οι συγκεκριµένες διατάξεις.

Εποµένως θα µπορούµε πλέον µε αυτό το εργαλείο, είτε στο
λιµάνι του Πειραιά είτε σε άλλα λιµάνια είτε σε εθνικές οδούς,
να ελέγχουµε τα φορτηγά και τα κοντέινερ, που αυτήν τη στιγµή
τα ελέγχουµε µε έναν πατροπαράδοτο τρόπο, ο οποίος δεν τιµά
την φορολογική και τελωνειακή διοίκηση στην Ελλάδα. Δεν έχουν
ευθύνη, βεβαίως, οι ελεγκτές γι’ αυτό. Έχουµε ευθύνη εµείς, που
τόσα χρόνια δεν µπορέσαµε να τους ενισχύσουµε. Στόχος του
Υπουργείου Οικονοµικών είναι να ενισχύσουµε τον µηχανισµό και
µε άλλα αυτοκινούµενα σκάνερ, γιατί ένα δεν θα φτάνει. 

Παρ’ όλα αυτά, ο σχεδιασµός τρέχει και µέσα στο 2016 νοµί-
ζουµε ότι θα ολοκληρωθεί, καθώς και το να εγκαταστήσουµε
σταθερά σκάνερ στις πύλες εισόδου της χώρας, στα µεγάλα τε-
λωνεία, στα λιµάνια, διότι αυτή η Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να
δώσει τη µάχη µε το λαθρεµπόριο, τη φοροδιαφυγή και τη δια-
φθορά και δεν θα µας σταµατήσει τίποτα σε αυτόν τον τοµέα. 

Την ίδια στιγµή, λοιπόν, που άλλοι δεν θέλουν να περάσουν
αυτό που γίνεται ούτε στα ψιλά γράµµατα -όχι όλοι, αλλά ορι-
σµένα µέσα µαζικής ενηµέρωσης- εγώ θέλω µέσα από τη Βουλή
να ενηµερώσω τον ελληνικό λαό για το τι γίνεται σε αυτό το
θέµα. 

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα των περιπτέρων που είπατε, και δεν
ανέφερα στην πρωτοµιλία µου, είναι αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών. Πραγµατικά, είναι µια παράπλευρη απώλεια
όλης αυτής της ιστορίας και δυστυχώς πρέπει να διδάξει το φο-
ρολογικό µας σύστηµα αυτό που έγινε. Αυξήθηκε η τιµή στα τσι-
γάρα για να πάρουµε θεωρητικά περισσότερους φόρους, αλλά
πήραµε λιγότερους φόρους από τα τσιγάρα, οδηγήσαµε ανθρώ-
πους στην ανεργία και κλείσαµε επιχειρήσεις, όχι µόνο στα πε-
ρίπτερα, αλλά σε όλο το δίκτυο και σε όλα τα επίπεδα του
καπνού. 

Νοµίζω ότι πρέπει να διδαχθούµε από αυτό το πράγµα και πρέ-
πει να διδαχθούµε από πολιτικές που ενώ ξεκινήσαν µε άλλο
στόχο, τελικά καταλήξαν σε καταστροφικά αποτελέσµατα. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.

Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε κι εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Γεωργία Μαρτίνου ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό από 11-12-2015 έως 23-12-2015. Η Βουλή εγκρί-
νει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Η έκτη µε αριθµό 272/8-12-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-

κλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Γεωργίου Αµυρά
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη
θέση του Υπουργείου για το αίτηµα της ΔΕΗ περί χορήγησης
δωρεάν δικαιωµάτων εκποµπών στη λιγνιτική ηλεκτροπαραγωγή,

δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµοδίου Υπουργού και
διαγράφεται. 

Επίσης, η έβδοµη µε αριθµό 273/8-12-2015 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε
την ανάγκη για την άµεση απόκτηση Γραµµικού Επιταχυντή στο
Τµήµα Ακτινοθεραπείας του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκο-
µείου Λάρισας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουρ-
γού και διαγράφεται. 

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 439/29/21-10-2015 –πολύ
παλιά- ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του Βουλευτή
Ηλείας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Ιωάννη Κουτσούκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
την ένταξη στη ρύθµιση της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου
της 27-3-2015 οφειλετών µε ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις άνω
του ενός εκατοµµυρίου ευρώ. 

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Όπως εύστοχα παρατηρήσατε, είναι παλιά η ερώτηση και η αί-

τηση κατάθεσης εγγράφων που είχαµε απευθύνει προς τον
κύριο Υπουργό Οικονοµικών, καθώς εδώ και δέκα µήνες προσπα-
θούµε µε αλλεπάλληλες κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις –έχουµε
ήδη καταθέσει τρεις ερωτήσεις- να µάθουµε ποιος ήταν ο πραγ-
µατικός στόχος της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου που έγινε
στις 27 Μαρτίου, µε βάση την οποία άλλαξε το άρθρο 1 του µόλις
ψηφισθέντος πριν λίγες µέρες, στις 20 Μαρτίου, νόµου για τις
εκατό δόσεις και ενέταξε σε αυτήν τη ρύθµιση αυτούς που χρω-
στούσαν πάνω από ένα εκατοµµύριο, πράγµα το οποίο δεν είχε
γίνει ούτε µε τον δικό µας νόµο του 2014, ούτε µε τον νόµο που
ψηφίσαµε, τον οποίον εισηγήθηκε το Υπουργείο Οικονοµικών και
χάρισε πρόστιµα και προσαυξήσεις του ν. 2593/1997 για ιδιάζου-
σες πράξεις φοροδιαφυγής ποινικά κολάσιµες. 

Από τότε προσπαθούµε να µάθουµε για ποιους έγινε αυτή η
µεθόδευση, καθώς στα καλά καθούµενα, όπως αντιλαµβάνεστε,
την ώρα που συζητούσε η Βουλή δεν ήρθε αυτή η ρύθµιση και
ήρθε πλαγίως µε αυτήν την κατάπτυστη διαδικασία της πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Όπως είπα νωρίτερα, έχουµε κάνει τρεις ερωτήσεις και απάν-
τηση δεν έχουµε πάρει. Η κ. Βαλαβάνη, όταν παρέδωσε στον κ.
Αλεξιάδη, στις 20 Ιουλίου είπε στην οµιλία της ότι έκαναν χρήση
αυτής της διάταξης διακόσιοι πενήντα µεγαλοοφειλέτες πάνω
από ένα εκατοµµύριο. Η µόνη απάντηση που έχει δώσει µέχρι
σήµερα το Υπουργείο Οικονοµικών διά του κ. Αλεξιάδη είναι ότι
ρυθµίστηκε κεφάλαιο επτακοσίων πενήντα έξι εκατοµµυρίων και
διαγράφηκαν οφειλές εκατόν ογδόντα οκτώ εκατοµµυρίων. 

Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο ποσό, ιδίως
όταν αφορά πρόστιµα και προσαυξήσεις για µεγάλους φοροφυ-
γάδες. Και αυτό µπορούµε να το συγκρίνουµε µε τα χρήµατα που
κόψαµε από την επιδότηση πετρελαίου σε φτωχούς ανθρώπους,
µε τα χρήµατα που αφαιρούµε από τις επικουρικές συντάξεις, µε
τα χρήµατα που αφαιρούµε από το ΕΚΑΣ. Περιµένουµε, λοιπόν,
να µας πει ο κύριος Υπουργός σήµερα αν είναι σε θέση να µας
ανακοινώσει ονόµατα. 

Και επειδή µέχρι τώρα στον κοινοβουλευτικό διάλογο που
έγινε εδώ µε αφορµή τη συζήτηση νοµοσχεδίων επικαλέστηκε
το φορολογικό απόρρητο, θέλω να θυµίσω στον κύριο Υπουργό
ότι µε το ν. 2943/2011 και µε την ΠΟΛ. 1185 που έχει υπογράψει
ο κ. Βενιζέλος επιτρέπεται στο Υπουργείο Οικονοµικών να δηµο-
σιοποιεί ονόµατα µεγαλοοφειλετών που χρωστούν πάνω από
εκατόν πενήντα χιλιάδες.

Περιµένουµε λοιπόν, σήµερα, κύριε Αλεξιάδη, να µας πείτε την
αλήθεια. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αλεξιάδη, αυτά που καταθέσατε τώρα είναι τα έγγραφα που σας
ζητούν;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κατέθεσα τα έγγραφα στα οποία αναφέρθηκα στην προ-
ηγούµενη ερώτηση και τώρα θα απαντήσω στην ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά.
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ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Εγώ είµαι καινούργιος στα κοινοβουλευτικά καθήκοντα και
µε σεβασµό προσπαθώ να ανταποκριθώ σε αυτά, αλλά ορισµέ-
νες φορές µε έκπληξη βλέπω µια τυπολατρία και µια διαδικασία
που δεν βοηθάει τον ουσιαστικό πολιτικό διάλογο. 

Πρώτα απ’ όλα, κύριε Κουτσούκο, γιατί ο κ. Κεγκέρογλου που
έχει συνυπογράψει την ερώτηση δεν είναι εδώ για να ακούσει κι
αυτός την απάντηση, αναφέρετε ότι είναι αναπάντητες οι ερω-
τήσεις. Βεβαίως µετά είπατε πιο κάτω στο λόγο σας ότι απαντή-
σαµε σε ερωτήσεις. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Έπρεπε να απαντήσουµε µέχρι
τις 20 Νοεµβρίου, είχαµε το προηγούµενο νοµοσχέδιο και απαν-
τήσαµε µετά από τρεις εργάσιµες µέρες. Αυτό είναι όλο, για να
καταλάβει ο κόσµος. Κάνουµε ολόκληρο θέµα, διότι καθυστερή-
σαµε για τρεις εργάσιµες µέρες να απαντήσουµε στο τυπικό.
Έχετε απόλυτο δίκιο, απάντησε το Υπουργείο Οικονοµικών εκ-
πρόθεσµα και έπρεπε να απαντήσει εµπρόθεσµα σε ό,τι αφορά
αυτό το ζήτηµα. Αλλά εξηγούµαι για ποιο λόγο έγινε αυτή η ιστο-
ρία. 

Αλλά ξεχνάτε κάτι και περίµενα από εσάς να το αναφέρετε
στην οµιλία σας. Από την πρώτη µέρα που ήρθα στη Βουλή, από
τα µέσα Ιουλίου, αυτό που ακούω συνέχεια είναι: «Φέρτε µας
στοιχεία για τις εκατό δόσεις, φέρτε µας στοιχεία για τις εκατό
δόσεις». Απαντάω εγώ: «Θα έρθουν τα στοιχεία. Φέρτε µας µια
απάντηση στη λίστα Λαγκάρντ» και πετάτε τη µπάλα στην εξέ-
δρα, δεν απαντάει κανένας τίποτα γι’ αυτό. Εκείνο παραµένει
ερώτηµα.

Εγώ, όµως, γι’ αυτό που ρωτάτε στα Πρακτικά της Βουλής,
στο νοµοσχέδιο έφερα τα στοιχεία και κατέθεσα τον πίνακα.
Αυτό που ρωτάτε σήµερα εδώ έχει κατατεθεί στα Πρακτικά της
Βουλής σε πίνακα και θα το ξανακαταθέσω σήµερα. Απορώ µε
την επιµονή σας γι’ αυτό το θέµα, διότι είναι σαφέστατο ότι πάνω
από ένα εκατοµµύριο εντάχθηκε, το 0,03%. Σε εννιακόσιες
τριάντα επτά χιλιάδες επτακόσιες έξι περιπτώσεις που έχουν εν-
ταχθεί στο ν. 4321 -θα καταθέσω το πινακάκι- 270 είναι πάνω από
ένα εκατοµµύριο. Αυτό είναι αυτό που έχει ενταχθεί. 

Διαµαρτύρεστε γι’ αυτό και καταλαβαίνω γιατί διαµαρτύρεστε.
Δεν θέλετε τις εκατό δόσεις για συγκεκριµένους λόγους, αλλά
σας είπα και την άλλη φορά ότι παρ’ ότι έχει ενταχθεί το 0,03%,
έχουµε εισπράξει το 20% από τα χρήµατα που πήγαµε από αυτά
τα χρέη, από πάνω από το ένα εκατοµµύριο. Και από τον πίνακα
προκύπτει ότι έχει ενταχθεί κεφάλαιο 756 εκατοµµύρια και έχει
εισπραχθεί κεφάλαιο 225 εκατοµµύρια. Συγκεκριµένα νούµερα.
Μπορεί να διαφωνείτε γι’ αυτό, αλλά εµείς µέσα στο 2015 καλύ-
ψαµε υπαρκτές ανάγκες του δηµοσίου µε αυτό τον τρόπο. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά και το ένα έγγραφο και το άλλο
από το οποίο προκύπτει ακριβώς το τι έχει γίνει.

Σε σχέση δε µε το πρώτο ερώτηµά σας, για το ποιοι είναι οι
συγκεκριµένοι οφειλέτες, ξέρετε πολύ καλά από τη θητεία σας
στο Υπουργείο Οικονοµικών ότι δεν µπορεί στο θεσµικό πλαίσιο
που έχουµε αυτήν τη στιγµή να δώσουµε ονόµατα µεγαλοοφει-
λετών. Βεβαίως και να αλλάξουµε αυτό το θεσµικό πλαίσιο και
πρέπει κάποια στιγµή να δούµε τα θέµατα του απορρήτου -κι ευ-
τυχώς γίνονται βήµατα στα θέµατα της φοροδιαφυγής και των
µεγαλοοφειλετών- αλλά µε το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο δεν
µπορούµε να δώσουµε αυτά τα στοιχεία. Θα έχουµε προβλήµατα
µε τη δικαιοσύνη.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι έχει απαντηθεί τυπικά εκπρόθεσµα
κατά τρεις εργάσιµες µέρες η ερώτησή σας λόγω του νοµοσχε-
δίου, έχει απαντηθεί ουσιαστικά στο νοµοσχέδιο µε τα στοιχεία
που κατέθεσα και ελπίζω να µην ξαναπασχοληθεί το Κοινοβούλιο
µε αυτό το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κουτσούκο, έχετε τρία λεπτά.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Να είστε σίγουρος, κύριε Υπουργέ, ότι θα απασχοληθεί και

άλλες φορές το Κοινοβούλιο µέχρι να λάµψει η αλήθεια. Γιατί
αποδεικνύεται και λυπάµαι που το λέω, ότι δεν έχετε καµµία
σχέση µε την αλήθεια. 

Έχουµε καταθέσει τρεις ερωτήσεις. Η πρώτη ήταν στις 31-3-
2015, η δεύτερη στις 23-7-2012 και η άλλη στις 21-10-2015. Και

δεν έχετε απαντήσει καθόλου στις δύο πρώτες, στη δε τελευταία
που είπατε ότι απαντήσατε εκπρόθεσµα, δεν λέτε την αλήθεια,
δεν απαντάτε σε αυτά που σας ρωτάµε. 

Επίσης, δεν λέτε την αλήθεια όταν λέτε ότι εµείς δεν θέλαµε
τις εκατό δόσεις. Δυστυχώς, αυτό το ψέµα το έχει πει και ο Πρω-
θυπουργός. Διότι σας θυµίζω ότι εµείς ψηφίσαµε τον ν.
4305/2014 για τις εκατό δόσεις, που εσείς καταψηφίσατε. Επί-
σης, σας θυµίζω ότι ψηφίσαµε τον ν. 4321/2015 που εσείς φέ-
ρατε στη Βουλή. Πάψετε να ψευδολογείτε και απαντήστε επί της
ουσίας. 

Σας λέµε, λοιπόν, ότι κάνατε µια ολόκληρη µεθόδευση. Ψηφί-
στηκε ο νόµος στη Βουλή, τον ψήφισαν ενθουσιωδώς οι Βουλευ-
τές του ΣΥΡΙΖΑ και τους παγιδεύσατε και αυτούς και εµάς,
φέρνοντας µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που άλλαξε το
πιο ουσιαστικό άρθρο του νόµου για να βάλετε µέσα κάποιους
που θέλατε και δεν ξέρουµε ποιοι είναι. Προσπαθούµε να το µά-
θουµε αυτό. Θα σας υποχρεώσουµε και θα το µάθουµε.

Διότι, κύριε Αλεξιάδη, έχετε πει επανειληµµένα –το είπατε και
σήµερα- ότι δεν επιτρέπει η υφιστάµενη νοµοθεσία να δηµοσιο-
ποιούνται ονόµατα. Είστε, λοιπόν, Αναπληρωτής Υπουργός Οι-
κονοµικών. Ανοίξτε την ιστοσελίδα του Υπουργείου σας και
µπείτε στον σχετικό πίνακα, όπου µε βάση τον νόµο που σας είπα
νωρίτερα και την εγκύκλιο του κ. Βενιζέλου έχουν δηµοσιοποι-
ηθεί τα ονόµατα των µεγαλοοφειλετών, αυτών που χρωστούν
πάνω από 150.000 ευρώ, φυσικών και νοµικών προσώπων. Ορί-
στε ένα αντίγραφο της πρώτης σελίδας αυτών των καταστά-
σεων! 

Πρέπει να σας πω, διότι φαίνεται ότι δεν τα παρακολουθείτε ή
δεν σας τα λένε καλά, ότι αυτοί είναι µερικές χιλιάδες, περίπου
πέντε χιλιάδες, στα φυσικά πρόσωπα, µε οφειλές πάνω από ένα
εκατοµµύριο είναι δύο χιλιάδες και στα νοµικά πρόσωπα είναι
επτά χιλιάδες, αυτοί που έχουν οφειλές πάνω από ένα εκατοµ-
µύριο είναι τρεις χιλιάδες οκτακόσιοι. 

Υπάρχει, λοιπόν, ο νόµος που ψήφισε η Βουλή των Ελλήνων,
τον οποίο φέραµε εµείς. Υπάρχει η σχετική εγκύκλιος, η οποία
έχει υλοποιηθεί. Θα µπορούσατε να επικαιροποιήσετε αυτές τις
καταστάσεις και να βγάλουµε συµπεράσµατα, για το ποιοι ήταν
πριν τη συγκεκριµένη ηµεροµηνία –στις 27-3-2015- που φέρατε
τη ρύθµιση και ποιοι είναι µετά, εάν εσείς ντρέπεστε να µας το
πείτε! 

Και θέλω να ξέρετε ότι κατά τη συζήτηση εδώ στη Βουλή
έχουν αναφερθεί πολλές φορές περιγραφικά περιπτώσεις και
έχουν γράψει και οι εφηµερίδες για συγκεκριµένους µεγαλοεπι-
χειρηµατίες, συστηµατικούς φοροφυγάδες, εκεί που ούτε εσείς
ούτε εγώ µπορούµε να πάµε να διασκεδάσουµε, για προέδρους
και ΠΑΕ κ.λπ.. Δείτε τις λίστες, µέσα είναι! Ποιον κοροϊδεύετε,
λοιπόν;

Άρα, έχετε µια σκοπιµότητα κύριε Υπουργέ. Και πιστεύω ότι
εσείς προσωπικά δεν έχετε κανέναν λόγο να καλύπτετε αυτήν τη
µεθόδευση. Ο κ. Δραγασάκης µάς είχε πει εδώ στη Βουλή ότι η
«πρώτη φορά Αριστερά», θα φέρνει τα ονόµατα στη Βουλή. Ο κ.
Τσίπρας είπε προχθές στη συνέντευξη ότι δεν είναι «Χρυσός
Οδηγός». Τότε, πού να πάµε να µάθουµε την αλήθεια; Στο
«11880» θα πάµε τελικά; Εδώ στη Βουλή διεκδικούµε να έρθουν
τα στοιχεία. Υπάρχει το νοµοθετικό πλαίσιο και στο βαθµό που
δεν ασκείτε τα καθήκοντά σας παρανοµείτε και θα σας υποχρε-
ώσουµε µε τους κοινοβουλευτικούς τρόπους που διαθέτουµε να
το κάνετε. 

Διότι, κύριε Αλεξιάδη, δεν µπορείτε να επικαλείστε ένα ηθικό
πλεονέκτηµα, που πλέον έχετε χάσει. Και επαναλαµβάνω, έχετε
και εσείς προσωπικά ευθύνη. Δεν έχετε κανέναν λόγο να καλύ-
πτετε αυτήν τη µεθόδευση που έγινε για να εξυπηρετηθούν κά-
ποιοι επώνυµοι, γνωστοί µεγαλοοφειλέτες. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.   
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, αντιπαρέρχοµαι την ένταση και το περιεχό-

µενο της επίθεσής σας και της προσωπικής και της πολιτικής.
Δεν το ανέµενα από εσάς, αλλά µαθαίνουµε πολλά σε αυτήν τη
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ζωή και σε αυτήν την Αίθουσα.
Όµως, σε ό,τι αφορά στην ουσία των καταγγελιών σας, ξε-

χνάτε να απαντήσετε σε ένα βασικό ερώτηµα, στο οποίο εγώ
επανέρχοµαι. Και θα επανέρχοµαι κάθε φορά που Βουλευτές
που στήριζαν ένα προηγούµενο καθεστώς αδιαφάνειας, διαπλο-
κής και άλλων άρρωστων καταστάσεων έρχονται εδώ και µας
κουνάν το δάχτυλο. 

Σας το ξαναβάζω το ερώτηµα, γιατί το ξεχάσατε. Το είπα πάλι
πριν: Το 2010, 2011 και 2012 πού ήταν η λίστα Λαγκάρντ; Και θα
το βάζω κάθε φορά που τοποθετούµαι εδώ, για να τοποθετηθείτε
κάποτε, γιατί το ξεχάσατε και σήµερα.

Θα έχουµε την άλλη εβδοµάδα Επιτροπή και Ολοµέλεια. Και
επειδή γνωρίζετε πράγµατα και ανθρώπους στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών, απαντήστε επιτέλους: Πού ήταν επί τρία χρόνια η
λίστα Λαγκάρντ; Απλό το ερώτηµα.

Με κατηγορήσατε ότι δεν λέω την αλήθεια, όπως µε κατηγο-
ρήσατε και για άλλα πράγµατα. Για να βοηθήσουµε, λοιπόν, λίγο
τη µνήµη µας. Έγινε ή όχι µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
η παράταση του φόρου τηλεοπτικών διαφηµίσεων που βοηθούσε
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, που περιέργως στήριζαν την Κυβέρ-
νησή σας και πολεµούσαν τόσα χρόνια τον ΣΥΡΙΖΑ; Επ’ αυτού
θα καταθέσετε κάποια ερώτηση;

Θα καταθέσετε ερώτηση για το ποιος έκανε την πρόταση για
να γίνει αυτή η παράταση και να ξεκινήσει πειθαρχική δίωξη του
Υπουργείου Οικονοµικών και να έλθουν εδώ, ενώπιον της Βου-
λής, όσοι έχουν την πολιτική ευθύνη; Ή πετάµε συνέχεια την
µπάλα στην εξέδρα και αλλάζουµε την κουβέντα;

Δεν µπορώ να καταλάβω, κατηγορείτε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ που δίνουµε όλον αυτόν τον αγώνα αυτήν τη χρονιά για
κοινοβουλευτικές διαδικασίες, για τις οποίες δεν είµαστε πάντα
ευτυχείς, αναγκασµένοι είµαστε, όταν εσείς έχετε πάρει µετα-
πτυχιακό και διδακτορικό σε αυτές τις διαδικασίες; Ξεχάσατε τι
κάνατε τόσα χρόνια; Εδώ στη Βουλή ήσασταν…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα µας πείτε για το θέµα;
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Τι περάσατε µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, το ξε-
χάσατε;

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα µας πείτε για την ερώτηση; Δεν
είστε Αντιπολίτευση, εµείς ρωτάµε.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Για την ερώτηση σάς απάντησα. Ό,τι στοιχείο έχετε ζητή-
σει από το Υπουργείο Οικονοµικών και παραπάνω, σάς το έχουµε
δώσει. Το θεσµικό πλαίσιο δεν το επιτρέπει. Μόλις υπάρξει το
θεσµικό πλαίσιο, θα το κάνουµε.

Φτάσατε να µας κατηγορήσατε για τα πάντα. Μας κατηγορή-
σατε ακόµα και για το επίδοµα πετρελαίου θέρµανσης. Να σας
θυµίσω -γιατί µάλλον το ξεχάσατε- ότι είναι διάταξη που ψηφί-
σατε και εσείς, στον ν.4336 στις 14 Αυγούστου και έρχεσθε

τώρα, εσείς και µια σειρά από άλλα στελέχη, να κατηγορείτε
εµάς γιατί υλοποιούµε αυτό που ψήφισαν εδώ διακόσιοι είκοσι
δύο Βουλευτές;

Υπάρχει λοιπόν ένα όριο στην πολιτική, όχι την προσωπική
υποκρισία. Υπάρχει ένα όριο στο λαϊκισµό. Να µην ξεπεράσουµε
αυτό το όριο. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ποιους καλύπτετε, κύριε Υπουργέ;
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Αποφασίστε τι θέλετε να κάνετε και επιτέλους καταθέστε
την πρότασή σας. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Η πρότασή µας είναι…
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Εγώ, κύριε Κουτσούκο, ούτε πολιτικά ούτε προσωπικά κα-
λύπτω κανέναν. Εσείς πείτε µας πολιτικά και όχι προσωπικά
ποιους καλύπτατε τόσα χρόνια µε το να έχετε τη λίστα Λαγκάρντ
στα συρτάρια, µε το να ψηφίζετε παρατάσεις του φόρου τηλεο-
πτικών διαφηµίσεων που ευνοούσαν συγκεκριµένα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης; Σίγουρα δεν καλύπτετε τον ΣΥΡΙΖΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η τρίτη
µε αριθµό 267/7-12-2015 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου
του Βουλευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου –Χρυσή Αυγή
κ. Χρήστου Παππά προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε «την
πριµοδότηση µουσουλµάνων της Θράκης σε προκηρύξεις πρόσ-
ληψης υγειονοµικού προσωπικού του Υπουργείου Υγείας», δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµοδίου Υπουργού και δια-
γράφεται.

Η έκτη µε αριθµό 280/8-12-2015 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων
κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ενερ-
γοποίηση µονάδας εσωτερικού ελέγχου του Υπουργείου Υγείας,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµοδίου Υπουργού και
διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Θα κάνουµε µια ολιγόλεπτη διακοπή πριν µπούµε στην ηµερή-
σια διάταξη των επερωτήσεων. Ελπίζω ότι όλοι οι συνάδελφοι
είναι κάπου κοντά και παρακολουθούν τηλεοπτικά την εξέλιξη.
Τους παρακαλώ να προσέλθουν για να ξεκινήσει η συζήτηση της
επερώτησης που έχουν καταθέσει είκοσι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνε-
δρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 1/1/2-11-2015 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας κ.κ. Εµµανουήλ
Κόνσολα, Δηµητρίου Κυριαζίδη, Χαράλαµπου Αθανασίου, Πανα-
γιώτη Μηταράκη, Κωνσταντίνου Τασούλα, Σταύρου Καλαφάτη,
Μαυρουδή Βορίδη, Αναστασίου Δηµοσχάκη, Βασιλείου Κικίλια,
Γεωργίου Κουµουτσάκου, Σοφίας Βούλτεψη, Ελένης Ράπτη,
Αθανασίου Καββαδά, Γεωργίου Βλάχου, Ιωάννη Κεφαλογιάννη,
Χρίστου Δήµα, Γεωργίου Στύλιου, Άννας Καραµανλή, Θεόδωρου
Φορτσάκη και Κωνσταντίνου Κατσαφάδου προς τους Υπουργούς
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Εξωτερικών και
την αρµόδια Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης, σχετικά µε την άµεση αντιµετώπιση του µετανα-
στευτικού-προσφυγικού προβλήµατος.

Θα πάρουν τον λόγο πρώτα οι επερωτώντες Βουλευτές. Εκ
µέρους της Κυβέρνησης, θα λάβει τον λόγο ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Μου-
ζάλας και µετά θα ακολουθήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι.

Τον λόγο έχει πρώτα ο κ. Κόνσολας, για δέκα λεπτά, επειδή
είναι ο πρώτος επερωτών Βουλευτής.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η συζήτηση στη Βουλή

έχει εξαιρετικό ενδιαφέρον, αφού προηγήθηκε και σχετική επί-
καιρη ερώτηση προς τον Πρωθυπουργό από συναδέλφους και
έτσι, ακούσαµε τις θέσεις του. 

Χαίροµαι που είναι εδώ και ο Υπουργός, ο οποίος πραγµατικά
έχει εκδηλώσει εξαιρετικό ενδιαφέρον αυτήν την περίοδο για το
πρόγραµµα της µετανάστευσης και χαίροµαι που και η Προ-
εδρεύουσα είχε την εµπειρία σχετικά µε τα θέµατα της µετανά-
στευσης το προηγούµενο διάστηµα.  Όµως, επιτρέψτε µου να
ξεκινήσω αυτήν τη συζήτηση µε αφορµή τη θέση του κυρίου
Πρωθυπουργού. 

Στη συγκέντρωση στο Μαξίµου ο κ. Τσίπρας - ήταν και ο κ. Κα-
µατερός εκεί- δεν είχε καν την καλοσύνη να καλέσει τους Βου-
λευτές των νησιών συνολικά, αλλά επέλεξε να καλέσει µόνο τους
Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος. Αυτή είναι η πρώτη επι-
σήµανση και πρέπει να την καταθέσω. 

Εµείς τέτοια ήθη επί Νέας Δηµοκρατίας δεν είχαµε ζήσει. Δεν
τα είχαµε αναδείξει, γιατί δεν τα πιστεύαµε. Εµείς πιστεύαµε
στον διάλογο και τη συµµετοχική παρουσία όλων αυτών που
αγωνίζονται για τα θέµατα της παραµεθορίου και ιδιαίτερα του
µεταναστευτικού. Στέκοµαι, όµως, σε µια δεύτερη αναφορά του
κ. Τσίπρα. 

Αναφέρθηκε στο γεγονός ότι κάλεσε τους µητροπολίτες –δεν
θα σταθώ στον κλήρο, τον οποίο σέβοµαι απεριόριστα και δεν
θέλω να σχολιάσω τη θέση τους κατά τη συνεδρίαση στο Μαξί-
µου- και την αυτοδιοίκηση. Μάλιστα, είπε ότι υπήρχε συναίνεση
στις αποφάσεις της Κυβέρνησης από την αυτοδιοίκηση.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, να καταθέσω στα Πρα-
κτικά το υπόµνηµα του Δήµου της Κω και του Δηµάρχου της Κω,
το οποίο κατέθεσε στο Μαξίµου κατά τη συνεδρίαση αυτή.
Έλαβε θέση και χώρα στη δηµοσιότητα αυτό το υπόµνηµα από
το δήµο της Κω, το οποίο αναλύει όλα τα ζητήµατα της µετανα-
στευτικής πολιτικής, τις ευθύνες της Κυβέρνησης, τις αδυναµίες
αυτής της πολιτικής έκφρασης ιδιαίτερα αυτή την περίοδο. Άρα
δεν σχολιάζω δεν είναι του παρόντος -σέβοµαι τον Πρωθυ-
πουργό- τίποτα περισσότερο. Αυτός είναι ένα αδιάψευστος µάρ-
τυρας για το τι συνέβη στο Μαξίµου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας  κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παράλληλα, επιτρέψτε µου να µεταφέρω µια εικόνα από τη

Κω. Αυτήν την ώρα που γίνεται η συζήτηση στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Λινοπότη της Κω, στο
οποίο αναφέρθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός, εξελίσσεται µια έν-
τονη διαµαρτυρία, µε καθολική συµµετοχή των πολιτών της Κω.
Πρόκειται για µια αστική περιοχή όπου επιχειρήθηκε να γίνει το
κέντρο παραµονής.

Παρακαλώ τον κύριο Υπουργό στη συνέχεια να µας πει τι εν-
νοεί ο κύριος Πρωθυπουργός µε τον όρο «κέντρο παραµονής».
Έχει σχέση µε το κέντρο ασφαλούς διέλευσης; Έχει σχέση µε
το κέντρο διεκπεραίωσης; Τι εννοεί ο κύριος Πρωθυπουργός; Για
πόσο θα παραµείνουν εκεί οι µετανάστες;

Σε κάθε περίπτωση, τα κέντρα παραµονής, στα οποία αναφέρ-
θηκε ο κύριος Πρωθυπουργός, γίνονται σε αστική περιοχή και οι
πρώτες εργασίες επιχειρήθηκαν να γίνουν µε τη συνδροµή του
στρατού. Αν είναι δυνατόν!

Κύριοι της Κυβέρνησης, αφήστε τον στρατό µακριά από σκο-
πιµότητες. Και χαίροµαι που ο στρατός στη Κω είπε ότι δεν συµ-
µετέχει σε τέτοιες διαδικασίες. Ο στρατός είναι για άλλη
δουλειά. Υπάρχουν όργανα της συντεταγµένης πολιτείας για να
εφαρµόσουν την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ή τις αποφά-
σεις της Κυβέρνησης. 

Σε κάθε περίπτωση, µετά από αυτήν την εισαγωγή, εγώ χαίρο-
µαι ειλικρινά που επιτέλους η Κυβέρνηση πήρε την πρωτοβουλία
να συζητήσει τα θέµατα στην Εθνική Αντιπροσωπεία.

Θέλω να σας θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τότε,
από το Μάρτιο, εγώ, η κ. Μπακογιάννη και άλλοι συνάδελφοι κα-
ταθέσαµε µία επίκαιρη επερώτηση και η προηγούµενη ηγεσία
δεν είχε την καλοσύνη να συζητήσει αυτό το θέµα στη Βουλή.
Έστω και καθυστερηµένα, έρχεται σήµερα προς συζήτηση µετά
από τρεις αναβολές. Είχαµε την αναβολή του Μαρτίου, του Ιου-
λίου και τώρα από 2 Νοεµβρίου είναι εδώ ο Υπουργός να συζη-
τήσουµε αυτά τα θέµατα.

Ξέρετε, τα δοµικά στοιχεία της κυβερνητικής πολιτικής που χει-
ρίζεται τα θέµατα της µετανάστευσης, φαίνεται πως κινούνται ανά-
µεσα σε ιδεοληψίες, αυτοσχεδιασµούς και σε προχειρότητες,
παρά τις προθέσεις του Υπουργού. Πρέπει να τονίσω εδώ ότι σε
µία σύνοδο στην Κω, παρουσία του κ. Αβραµόπουλου και του Αν-
τιπροέδρου του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου, είχε αναφερθεί ότι όσα
δεν έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση έγιναν σε τρεις ηµέρες από
τον κ. Μουζάλα ως υπηρεσιακό Υπουργό. Δεν είναι κακό να το
αναγνωρίζουµε όταν γίνεται αυτό και σε δηµόσια συζήτηση. 

Από εκεί και πέρα, όµως, χρειάζεται να θυµίσω µερικά προ-
βλήµατα, τα οποία η Κυβέρνηση µε υπαιτιότητά της έχει δηµι-
ουργήσει στην ελληνική επικράτεια. Δεν µας εξήγησε ακόµα γιατί
έκλεισε την Αµυγδαλέζα. Το κέντρο της Αθήνας είχε καθαρίσει.
Δυστυχώς οδηγήσαµε τους µετανάστες «να λιάζονται» στην Ατ-
τική. 

Επίσης, θα ήθελα να θυµίσω τις εξαγγελίες κυβερνητικών πα-
ραγόντων ότι οι µετανάστες θα εφοδιάζοντο µε ταξιδιωτικά έγ-
γραφα, για να µετακινηθούν στην Ευρώπη. Δεν τα είπαµε εµείς
αυτά, εσείς τα λέγατε. Αυτές οι εξαγγελίες λειτούργησαν δυστυ-
χώς ως κράχτης, όπως λέει και η λαϊκή ρήση και µετέτρεψαν την
Ελλάδα σε έναν πόλο έλξης.

Θα ήθελα να σας θυµίσω, επίσης, τις απειλές προς τις ευρω-
παϊκές χώρες που εξαπέλυσε ο Υπουργός Άµυνας, ο κ. Καµµέ-
νος, ο Πρόεδρος των ΑΝΕΛ, ότι θα στείλουµε τους µετανάστες
στην επικράτεια της Ευρώπης. Και το έκανε. Έστειλε αδιακρίτως. 

Επίσης, θα ήθελα να σας θυµίσω την ανετοιµότητα σας να
απορροφήσετε τους ευρωπαϊκούς πόρους.

Το διαπιστώσατε και στην Κω, κύριε Υπουργέ. Δεν υπήρχε ac-
tion plan επί οκτώ µήνες.

Επίσης, επί οκτώ µήνες δεν έχει συσταθεί διαχειριστική αρχή. 
Θα ήθελα, επίσης να θυµίσω τη στοιχειώδη έλλειψη ενός επι-

χειρησιακού σχεδίου στα νησιά του Αιγαίου, που σήκωσαν ένα
µεγάλο και δυσανάλογο βάρος το καλοκαίρι. Ρωτήστε για τα
νησιά τον κ. Αθανασίου, τον κ. Σαντορινιό, τον κ. Καµατερό, οποι-
ονδήποτε από τους συναδέλφους.

Θα ήθελα, επίσης να θυµίσω τη δήλωση του κυρίου Πρωθυ-
πουργού ότι δεν υπάρχουν θαλάσσια σύνορα. Ξέρετε, όλοι εµείς
αντιλαµβανόµαστε τι σηµαίνει ο όρος «σύνορα», ιδιαίτερα εµείς
που ζούµε τον παλµό της παραµεθορίου. Καθένας από εµάς αν-
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τιλαµβάνεται τον τρόπο µε τον οποίο η Κυβέρνηση φρούρησε τα
θαλάσσια σύνορα το προηγούµενο διάστηµα. Κάπως έτσι η θα-
λάσσια περιοχή του Αιγαίου έχει µετατραπεί σε έναν παράδεισο
των δουλεµπόρων και των κυκλωµάτων που δρουν κυριολεκτικά
ανενόχλητοι.

Φυσικά, διάσωση γινόταν, γίνεται και θα γίνεται. Όµως, πρέπει
να υπάρχει φρούρηση και αποτροπή. Αυτό πρέπει να είναι µία
προϋπόθεση και ένα µήνυµα προς την Ευρώπη, αλλά κυρίως
προς τα κυκλώµατα των διακινητών. Δεν απαντήσαµε γιατί στην
Ιταλία δεν υπάρχει τόση ροή, όση υπάρχει στην Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ξεκάθαρο ότι η Κυβέρνηση
προσπάθησε να χρησιµοποιήσει το προσφυγικό, για να πετύχει
ενδεχοµένως άλλα θέµατα τα οποία δεν µπόρεσε να καταφέρει
το προηγούµενο διάστηµα ή προσπάθησε να γίνει ένα κέντρο βά-
ρους στη µετατόπιση των προβληµάτων και των αποφάσεων σε
σχέση µε τις µεταρρυθµίσεις που δυστυχώς µετατόπισε για αρ-
γότερα. 

Ανέλαβε δεσµεύσεις επαχθείς για τη χώρα –και πρέπει να το
πούµε απ’ αυτό το Βήµα- όπως είναι, για παράδειγµα, η παρα-
µονή πενήντα χιλιάδων µεταναστών, χωρίς να µας πει ποια θα
είναι η διαχείριση αυτού του αριθµού και για ποιο λόγο αναλή-
φθηκε αυτή η συγκεκριµένη δέσµευση, όταν δεν τηρήθηκε η
αρχή της αναλογικότητας και όταν δεν υπήρχε µία αναλογική κα-
τανοµή των προσφύγων σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Άλλες
χώρες ανακοίνωσαν πολύ µικρότερο αριθµό προσφύγων και, µά-
λιστα, κάποιες άλλες χώρες ανακοίνωσαν έναν ελάχιστο αριθµό
προσφύγων στο διηνεκές. Υπάρχει πλαίσιο αναλογικής κατανο-
µής στην Ευρώπη; Έχουµε συζητήσει γι’ αυτά; 

Η Ελλάδα ζει ειδικές συνθήκες. Αυτό έπρεπε να είναι ένα δε-
δοµένο για τη διαπραγµάτευσή µας. Επίσης, σύµφωνα µε τα πλη-
θυσµιακά χαρακτηριστικά, θα έπρεπε να ήταν άλλου είδους η
σχέση και η αναλογία που συµφώνησε η Κυβέρνηση. Έχουµε
σκεφτεί πόσους πρόσφυγες και µετανάστες αντέχει να φιλοξε-
νήσει η χώρα µας; 

Ξέρετε, υπάρχει µία άλλη σοβαρή παράµετρος. Η πρόθεση
της Κυβέρνησης να καταστήσει το προσφυγικό, πεδίο διαπραγ-
µάτευσης για τη χαλάρωση των όρων του µνηµονίου, φαίνεται
πως υπονόµευσε την πάγια θέση µας ότι το µεταναστευτικό είναι
ευρωπαϊκό πρόβληµα και απαιτεί ευρωπαϊκή λύση.

Είναι σαφές από αυτήν την αναφορά µου ότι υπάρχουν δύο
κατευθύνσεις στην Κυβέρνηση για το πώς αντιµετωπίζεται το
πρόβληµα. Υπάρχουν κάποιοι που στο όνοµα ενός θολού και ξε-
περασµένου διεθνισµού, αλλά και των ιδεοληψιών που δεν έχουν
καµµιά σχέση µε την πραγµατικότητα, µετατρέπουν το µετανα-
στευτικό από ευρωπαϊκό πρόβληµα σε ελληνικό. Σε αυτό συντε-
λούν η αδράνεια, η ανακολουθία, η αδυναµία να ερµηνεύσουν
τις συνέπειες και από τη στάση άλλων χωρών. 

Βλέπετε ότι υψώνονται τείχη παντού. Εµείς τι κάνουµε για
αυτό; Έχουµε ερµηνεύσει τα δεδοµένα αυτά; Αδιαφορήσαµε.
Αδιαφορήσατε, κύριοι της Κυβέρνησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλετε να ξέρετε ότι έχει
τεθεί πλέον σε κίνδυνο η παραµονή κάποιων πολυεθνικών εται-
ρειών στην Ελλάδα, που είχαν επιλέξει τη χώρα µας ως διαµετα-
κοµιστικό κέντρο για τη µεταφορά των προϊόντων τους στην
Ευρώπη, από προσπάθειες της προηγούµενης Κυβέρνησης.
Αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι έµειναν επί εβδοµάδες κλεισµέ-
νες οι ράγες των τρένων. Η απώλεια των εσόδων ήταν 1,2 εκα-
τοµµύρια ευρώ µέχρι πριν λίγες ηµέρες. Γνωρίζω και γνωρίζετε
πολύ καλά τι εννοούµε µε αυτό. 

Για είκοσι µέρες ανεχθήκατε την κατάληψη στις σιδηροδροµι-
κές γραµµές και δεν την αντιµετωπίσατε ανάλογα µε άλλες πο-
λιτικές που ασκήθηκαν στην Ευρώπη. Όταν υπάρχει αδυναµία
φύλαξης των θαλάσσιων συνόρων, όταν ο ίδιος ο κύριος Πρω-
θυπουργός αµφισβητεί την ύπαρξη θαλάσσιων συνόρων και δεν
ασκείται έλεγχος στο Αιγαίο, αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχουν στην
Ευρωπαϊκή Ένωση δυνάµεις που εις βάρος των κυριαρχικών δι-
καιωµάτων της χώρας επιβουλεύονται τέτοιες πολιτικές. 

Έθεσε ο κύριος Πρωθυπουργός στην Σύνοδο Κορυφής στις
25 Οκτωβρίου το θέµα της άρνησης της Τουρκίας να εφαρµόσει

τη συµφωνία της επανεισδοχής; Δεν το γνωρίζουµε. Δεν είµαστε
βέβαιοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι να τελειώσω, επειδή ο
χρόνος είναι αµείλικτος, µε τα θέµατα των hotspots. Εκτός, κυρία
Πρόεδρε, αν µου δώσετε λίγο χρόνο και από τη δευτερολογία
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλετε
τη δευτερολογία σας;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Εάν θέλετε να εξαντλήσω την
πρωτολογία µε µία µικρή ανοχή, γιατί θέλω να έχω δευτερολογία.
Δώστε µου, όµως, δύο λεπτά επιπλέον στην πρωτολογία και τε-
λειώνω.

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ιδεοληψίες. Ξέρετε, θα ήταν πολύ χρήσιµο να
ήταν εδώ και οι κυβερνητικοί εταίροι από τους ΑΝΕΛ, όπως η κ.
Κουντουρά. Μειδιά ο κ. Σαντορινιός και χαίροµαι που είναι εδώ.
Όµως, η κ. Κουντουρά διατύπωσε την άποψη στην Διεθνή Έκ-
θεση του Λονδίνου ότι αν υπάρχουν hotspot στα νησιά, θα είναι
καταστροφικό για τη χώρα. 

Επιτρέψτε µου πολύ συνοπτικά να καταθέσω στα Πρακτικά µε-
ρικά έγγραφα. 

Θα καταθέσω από την Ένωση Ξενοδόχων Κω µία επιστολή
που αναφέρει τα ζητήµατα στα οποία αναφέρεται και η κ. Κουν-
τουρά, τι σηµαίνει δηλαδή ίδρυση προσωρινών κέντρων κράτη-
σης ή κέντρων κράτησης, που είπε ο κύριος Πρωθυπουργός.

Ξέρετε, λέτε για hotspot χωρητικότητας χιλίων ατόµων. Ποιους
κοροϊδεύετε, κύριοι της Κυβέρνησης; Στην Κω, κύριε Υπουργέ,
γνωρίζετε ότι έφθαναν ηµερησίως το καλοκαίρι χίλια άτοµα. 

Επίσης, να σας θυµίσω ότι, σύµφωνα µε τις αναφορές των του-
ριστικών παραγόντων της περιοχής, είχαµε χιλιάδες ακυρώσεις
διανυκτερεύσεων το καλοκαίρι και τώρα οι προκρατήσεις είναι
στο ελάχιστο.

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να σας καταθέσω, επίσης, ότι έχουµε επιστροφές των προ-
σφύγων από τα σύνορα, στα βόρεια της χώρας µας. Μάλιστα,
τις προηγούµενες µέρες δηµοσιεύµατα ανέφεραν ότι επιστρέ-
φουν µετανάστες µέχρι και στη Μυτιλήνη και στην Κω ξανά, εκεί
δηλαδή από όπου ταυτοποιήθηκαν. Άρα, εδώ, λοιπόν, κάτι άλλο
συµβαίνει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Παραµένουν εγκλωβισµένοι οι πρόσφυγες στη χώρα. Θέλουµε
να ξεκαθαρίσουµε ότι το πείραµα της προηγούµενης χρονιάς
έδειξε ότι όχι µόνο είκοσι τέσσερις ώρες ή σαράντα οκτώ ώρες,
όπως είπε ο Πρωθυπουργός, παραµένουν αλλά για εβδοµάδες
ολόκληρες. Ξέρετε για την αδυναµία µετακίνησής τους στην
ηπειρωτική χώρα µε το πλοίο. 

Άρα, τα ζητήµατα που θέτουµε σήµερα εδώ είναι: 
Απόφαση σε ευρωπαϊκό επίπεδο για την αναλογική κατανοµή

των προσφύγων σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Πρέπει να ξεκαθαριστεί από την Κυβέρνηση αν έχει συζητηθεί
και πώς έχει διαµορφωθεί συγκεκριµένο πλαίσιο. 

Δεύτερον, εάν τυχόν υπάρχει άµεση δηµιουργία πλαισίου µη-
χανισµού απέλασης και επαναπροώθησης των παράνοµων µετα-
ναστών -και δεν µιλάµε για πρόσφυγες-, όσων δεν εµπίπτουν στο
καθεστώς προστασίας των προσφύγων ενός ευρωπαϊκού µηχα-
νισµού, αφού, όπως ανέφερα και φαίνεται και από το σχετικό έγ-
γραφο που κατέθεσα στα Πρακτικά, υπάρχει πλέον επιστροφή
και φοβάµαι ότι θα υπάρχει εγκλωβισµός χιλιάδων παράνοµων
µεταναστών.

Το τρίτο ζήτηµα που θέτουµε είναι εάν η δηµιουργία κέντρων
καταγραφής και επανεγκατάστασης και επαναπροώθησης σε
τρίτες χώρες σε σχέση µε την Τουρκία έχει συζητηθεί και έχει
ξεκαθαριστεί.
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Τέταρτον, θέλω να ξεκαθαρίσουµε, κύριε Υπουργέ, εάν υπάρ-
χει –όπως ανακοινώσατε και εσείς- η ενδυνάµωση του Λιµενικού
Σώµατος και της Αστυνοµίας στην περιοχή κι εάν έχετε την πρό-
θεση να εγκαθιδρύσετε –όπως προβλέπεται από το προεδρικό
διάταγµα- το κέντρο συνοριοφυλάκων στην Κω, στη Λέρο και στη
Ρόδο. Και επίσης, τι συµφωνία έχει γίνει µε τη FRONTEX, αφού
είδαµε στο φως της δηµοσιότητας ότι µετακινείται η FRONTEX
από τον Πειραιά στην Νάπολη της Ιταλίας; Και σε σχέση µε αυτό,
ποια είναι η θέση και ο ρόλος της FRONTEX, σε συνεργασία µε
τις ελληνικές αρχές το τελευταίο διάστηµα, που φαίνεται πως
µετά χαράς η Κυβέρνηση καταλαβαίνει –έστω και καθυστερη-
µένα, οχτώ µήνες µετά - ότι θεωρείται προϋπόθεση ευρωπαϊκών
συνόρων και φύλαξης ευρωπαϊκών  συνόρων το να συνδράµει η
FRONTEX µε τις ελληνικές αρχές;

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καλύ-

ψατε και τη δευτερολογία σας, κύριε Κόνσολα.
Ο κ. Κυριαζίδης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Όχι, για πέντε λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πέντε

λεπτά είναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Είµαστε φίλοι, θα µου δώσετε λίγο

χρόνο παραπάνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλετε

και εσείς τη δευτερολογία σας; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εάν δεν προλάβω, κυρία Πρό-

εδρε!
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, κυρία Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, η σηµερινή συζήτηση έχει µια συγκεκριµένη επικεφα-
λίδα. Είναι η αναφορά η πρωινή του Πρωθυπουργού «Προφα-
νώς, αιφνιδιαστήκαµε το πρώτο διάστηµα». Είναι επόµενο,
συναδέλφισσες και συνάδελφοι, όταν κανείς αυτοσχεδιάζει –δυ-
στυχώς- να αιφνιδιάζεται.

Όµως, είναι έτσι τα πράγµατα; Δεν είναι όµως έτσι τα πράγ-
µατα, διότι από τον Μάρτιο προσπαθούµε αυτό που συζητούµε
σήµερα εδώ να συζητηθεί. Μάρτιο, Απρίλιο, Αύγουστο. Δυστυ-
χώς, δεν προσήλθατε για καµµία συζήτηση ούτε καµµία απάν-
τηση δώσατε σε όποιες ερωτήσεις και από τη µεριά των
συναδέλφων µου είχαν και έχουν κατατεθεί.

Προς απόδειξη καταθέτω τις σχετικές ερωτήσεις όπου δυστυ-
χώς δεν πήραµε καµµία απάντηση, κυρία Πρόεδρε, έχοντας και
εσείς την ευθύνη για το µεγάλο αυτό ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κύριοι Υπουργοί, πέραν των προσφύγων εισέρχεται λάθρα στη
χώρα µας µεγάλος αριθµός οικονοµικών µεταναστών, ήτοι µη δι-
καιούµενων προστασίας αλλοδαπών, οι οποίοι εξελίσσονται σε
µια βραδυφλεγή βόµβα για την πατρίδα και την κοινωνία µας, γε-
γονός που αδυνατεί ή δεν θέλει να κατανοήσει η Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, η οποία κηρύσσει από τις αρχές του τρέχοντος έτους
γενικό προσκλητήριο, ανοιχτά σύνορα, γεγονός που εκλήφθηκε
δυστυχώς εκτός της χώρας ως ότι «ανοίξαµε και σας περιµέ-
νουµε». Η δε έλλειψη ουσιαστικών δράσεων και πολιτικών για
αυτήν τη συγκεκριµένη κατηγορία των µεταναστών τυγχάνει
πλέον πασιφανής, καθώς πρόκειται για ένα υπαρκτό πρόβληµα,
το οποίο δυστυχώς δεν φαίνεται να προβληµατίζει καθόλου τα
συναρµόδια Υπουργεία.

Και εξηγούµαι: Η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, έκανε µια
ειλικρινή και συντονισµένη προσπάθεια, έτσι ώστε να υπάρξει
ένας ουσιαστικός έλεγχος και εντεύθεν περιορισµός των παρα-
νόµως εισερχοµένων στη χώρα υπηκόων τρίτων χωρών, πολιτική
η οποία και κρίνεται -εν συγκρίσει µε το σηµερινό χάος- τουλά-
χιστον επιτυχηµένη. Δηλαδή, όχι µόνο δεν εφήρµοσε πολιτικές
ανοιχτών συνόρων, πολιτικές που άµεσα ή έµµεσα –δυστυχώς,
για τη χώρα µας- έχει υιοθετήσει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ,
αλλά σε κάθε ευκαιρία έστελνε ένα µήνυµα. Η Ελλάδα δεν είναι
ξέφραγο αµπέλι, έχει κανόνες και νόµους. 

Και πώς το κατάφερε αυτό; Μέσω της αυστηρής πολιτικής που

είχε χαράξει στον τοµέα αυτό. Αναφέρω ως προς τούτο, ενδει-
κτικά, τις συστηµατικές προσαγωγές προς έλεγχο στοιχείων, που
πραγµατοποιούσε η Ελληνική Αστυνοµία στο πλαίσιο της επιχεί-
ρησης «ΞΕΝΙΟΣ ΔΙΑΣ», τη µαζική έκδοση πράξεων απελάσεων
και την εντέλει απέλαση των µη δικαιούµενων ασύλου προσώ-
πων, την προσπάθεια καθολικής καταγραφής των µεταναστών
και κυρίως την πιστή υλοποίηση των ευρωπαϊκών πολιτικών στον
τοµέα των παρανόµως οικονοµικών µεταναστών. Τουτέστιν,
άµεση καταγραφή, ταυτοποίηση  και επαναπατρισµός των ξένων,
η παρουσία των οποίων δεν γινόταν ανεκτή υπό της ελληνικής
και ευρωπαϊκής εννόµου τάξεως. 

Προς την κατεύθυνση αυτή ίδρυσε και λειτούργησε κέντρα
κράτησης και φιλοξενίας αλλοδαπών από τα οποία και µεγάλος
αριθµός αναχωρούσε προς επαναπατρισµό, σε συνεργασία µε
τις χώρες καταγωγής και προέλευσης. 

Αυτή ήταν, κύριοι Υπουργοί, η πολιτική που επέβαλε όχι µόνο
η λογική αλλά και η ελληνική νοµοθεσία. Αναφέροµαι στο
ν.3907/2011, προσαρµογή προς ευρωπαϊκή οδηγία.

Ο νόµος αυτός, ο οποίος ήταν προϊόν ενσωµάτωσης της προ-
αναφερθείσας οδηγίας 2008/15, προβλέπει στο άρθρο 13 ότι
«υπήκοοι τρίτων χωρών που συλλαµβάνονται να εισέρχονται πα-
ράνοµα στη χώρα, οδηγούνται άµεσα, µε ευθύνη της αρχής που
διενήργησε τη σύλληψη στο κέντρο ή µονάδα πρώτης υποδοχής
στα όρια της τοπικής αρµοδιότητας των οποίων συνελήφθησαν.
Για τις ανάγκες εξακρίβωσης και των λοιπών διαδικασιών πρώτης
υποδοχής, οι υποκείµενοι σε αυτές τελούν υπό καθεστώς περιο-
ρισµού της ελευθερίας τους». Πρόκειται δηλαδή για τα κέντρα
που εσείς κλείσατε.

Σύµφωνα δε µε το άρθρο 21, «σε περίπτωση απόρριψης αιτή-
µατος χορήγησης ή ανανέωσης τίτλου διαµονής, καθώς και σε
περίπτωση ανάκλησης ισχύοντος τίτλου διαµονής, η αρµόδια
αρχή εκδίδει απόφαση επιστροφής στη χώρα του υπηκόου». 

Ακολούθησε η διαδικασία του άρθρου 23, κατά την οποία οι
αρµόδιες αστυνοµικές αρχές ελάµβαναν όλα τα αναγκαία µέτρα
για την εκτέλεση των αποφάσεων επιστροφής. 

Και ρωτώ, κύριοι Υπουργοί. Ποιες από τις διατάξεις αυτές της
κείµενης νοµοθεσίας έχει µέχρι σήµερα εφαρµόσει η Κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί κατήργησε στην πράξη την πολιτική που είχε
εφαρµόσει η προηγούµενη κυβέρνηση και τα συναρµόδια Υπουρ-
γεία Εσωτερικών και Δηµόσιας Τάξης; Γιατί πρέπει η πατρίδα µας,
σε µια άνευ προηγουµένου πολιτική της Αριστεράς, να παραµένει
έρµαιο των ερασιτεχνισµών και των αυτοσχεδιασµών, συνεπεία
των οποίων δυστυχώς η χώρα πνίγεται από µετανάστες;  

Κύριοι Υπουργοί, η κατάσταση έχει ξεφύγει από κάθε έλεγχο.
Από την πολιτική της Κυβέρνησης κινδυνεύει πλέον η χώρα, κιν-
δυνεύει η πατρίδα µας –εν όψει και της επαναφοράς της ισχύος
της Συνθήκης του Δουβλίνου II, που τελειώνει στο τέλος του
έτους- να γίνει µία απέραντη αποθήκη ψυχών. Αναφέρεται σή-
µερα σε διεθνή µέσα ότι τριακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες είναι
αχαρτογράφητοι. Θα επιστρέψουν αυτοί στη χώρα µας, εφόσον
εισήλθαν από εδώ, κύριε Υπουργέ; Η αναστολή της Συνθήκης
του Δουβλίνο II τελειώνει τέλος του έτους. Και βεβαίως υπάρχει
η απειλή, µας δόθηκε και η πρόταση της 1ης Δεκεµβρίου του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης -την καταθέτω- όπου µας χτύπησε το καµ-
πανάκι για τυχόν έξοδο, εάν δεν εφαρµόσουµε τα δεκαεπτά
σηµεία που συµφωνήσαµε τον Οκτώβριο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κυριαζίδης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα ερωτήµατα, κύριοι Υπουργοί, είναι καίρια και η κοινωνία
απαιτεί να πληροφορηθεί σε κάθε περίπτωση επίσηµα από την
Κυβέρνηση και απαιτεί και ζητεί ταυτόχρονα σοβαρότητα και
εθνική στρατηγική. Η Ελλάδα ήταν και παραµένει µία χώρα φι-
λόξενη και δηµοκρατική. Αν αυτό, όµως, το συµπέρασµα και το
χαρακτηριστικό µπορεί να µετατρέψει τη χώρα µας σε ένα απέ-
ραντο κολαστήριο ανθρώπινων ψυχών –ως βλέπουµε πρόσφατα
σε κλειστά κέντρα- θα πρέπει πάση θυσία να το αποφύγουµε.
Δεν προσφέρουµε το παραµικρό ούτε καν τα στοιχειώδη, για
αυτά τα οποία βιώνουν οι οικονοµικοί µετανάστες, που τους
έχουµε «τσουβαλιάσει» σε συγκεκριµένα κλειστά γήπεδα.

3532 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Υπάρχει το χάος. Και δυστυχώς, θα µου επιτρέψετε, κύριε
Υπουργέ, να αναφέρω –παρ’ ότι αναγνωρίζεται η φιλότιµη προ-
σπάθεια που κάνετε- ότι αυτό το χάος έχει να κάνει και µε το
χάος του ΣΥΡΙΖΑ.

Ευχαριστώ πολύ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε κι εµείς.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αθανασίου, για πέντε λεπτά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό

ότι το µεταναστευτικό αλλά και το προσφυγικό, είναι ένα από τα
σηµαντικότερα και πιο σύνθετα προβλήµατα που αντιµετωπίζει
η χώρα µας και η Ευρωπαϊκή Ένωση και δεν είναι υπερβολή να
πούµε ότι το µέλλον και η συνοχή της Ευρώπης συναρτώνται από
την επιτυχή αντιµετώπισή τους. Είναι όµως κι ένα ζήτηµα που
προσφέρεται στους ιδεοληπτικούς για να αναπτύξουν τις από-
ψεις τους, αγνοώντας τα στοιχεία, τα πραγµατικά περιστατικά
και τις επιπτώσεις των επιλογών τους.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µια διευκρίνιση, γιατί υπάρ-
χει µεγάλη σύγχυση στον κόσµο. Τι διαφέρει –ειδικά αναφέροµαι
στους κατοίκους των νησιών µας- ο πρόσφυγας από τον παρά-
νοµο µετανάστη; 

Πρόσφυγες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι όσοι εγκατα-
λείπουν τη χώρα τους, γιατί υπάρχουν ένοπλες συρράξεις, για να
σώσουν τη ζωή τους ή τη σωµατική τους ακεραιότητα ή γιατί διώ-
κονται λόγω των πεποιθήσεών τους, του χρώµατος του δέρµατός
τους, της εθνολογικής καταγωγής, της εθνικής καταγωγής, της
θρησκείας κ.λπ., ενώ µετανάστες είναι όσοι εγκαταλείπουν τη
χώρα τους γιατί αναζητούν σε άλλες χώρες έναν καλύτερο τρόπο
ζωής. Και οι δύο κατηγορίες χρησιµοποιούνται από τους λαθρο-
διακινητές, έχοντας τις ίδιες διόδους προς την Ευρώπη.

Για να χαρακτηριστεί, όµως, κάποιος πρόσφυγας, πρέπει να
υποβάλει πρώτα αίτηση ασύλου κι αν του χορηγηθεί, τότε θεω-
ρείται ότι είναι πρόσφυγας. Γιατί αλλιώς καθένας που εισέρχεται
στη χώρα µας θα εθεωρείτο πρόσφυγας και δεν έχει καµµία αξία
η διαδικασία την οποία επιτάσσει ο νόµος και οι διεθνείς συµβά-
σεις. 

Το άσυλο διασφαλίζει ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, δυνα-
τότητα νόµιµης εργασίας και βεβαίως, για κάθε έξι µήνες θα µπο-
ρούν να επισκέπτονται και άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Αυτά για να µην υπάρχει σύγχυση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Τώρα, όσον αφορά το θέµα µας, η Κυβέρνηση συµπληρώνει
έντεκα µήνες διακυβέρνησης. Κλήθηκε να αντιµετωπίσει το µε-
ταναστευτικό αλλά και µια έξαρση του προσφυγικού ζητήµατος. 

Θυµίζω τι έχουµε βιώσει αυτούς τους έντεκα µήνες. Αρχικά
την αντιµετώπιση του µεταναστευτικού προβλήµατος, βάσει
ακραίων δηλώσεων περί µεταναστών που «λιάζονται» και ελάχι-
στης ουσίας. Σύντοµα είχαµε την κατάρρευση των θαλασσίων
συνόρων µας, των οποίων την ύπαρξη άλλωστε ο Πρωθυπουρ-
γός προεκλογικά αµφισβήτησε. Η όξυνση του προσφυγικού ζη-
τήµατος ήταν η τέλεια πρόφαση, ώστε τα δύο ζητήµατα, δηλαδή
το προσφυγικό και το µεταναστευτικό, να αντιµετωπιστούν ως
ένα. Έκανα τη διάκριση πιο πάνω.

Έπειτα ήρθε η διάλυση των νησιών που υποδέχτηκαν τα κύ-
µατα των µεταναστών και των προσφύγων. Η Λέσβος, η Κως κι
άλλα νησιά του Αιγαίου αφέθηκαν µόνα τους να αντιµετωπίσουν
το µεγάλο αυτό πρόβληµα, χωρίς να έχουν τις δυνατότητες για
αποτελεσµατική αντιµετώπιση. Ως συνέπεια ζήσαµε το καλο-
καίρι, πρώτα απ’ όλα στο νησί µου, τη Λέσβο, καταστάσεις πρω-
τοφανείς που όλοι θυµόµαστε. Η οικονοµική δραστηριότητα και
ο τουρισµός «πάγωσαν» και η ατολµία και η ανυπαρξία της Κυ-
βέρνησης ενίσχυσαν τις δυνάµεις που προωθούν τον ρατσισµό
και την ξενοφοβία, όπως φάνηκε από τις εκλογές.

Μαζί µε τους πρόσφυγες άνοιξαν τα σύνορα για όλους τους
παράνοµους µετανάστες. Εκεί η Κυβέρνηση κινήθηκε λίγο κου-
τοπόνηρα, θα έλεγα και επιτρέψτε µου την έκφραση. Θεώρησε
ότι οι µετανάστες θα φύγουν από την Ελλάδα µαζί µε τους πρό-
σφυγες, µέχρι που τα Σκόπια έκλεισαν τα σύνορα και οι παράνο-

µοι µετανάστες εγκλωβίστηκαν στην Ειδοµένη. Εκεί, πρώτα τους
άφησαν να καταλάβουν τη σιδηροδροµική γραµµή που διέρχεται
από τα σύνορα, «παγώνοντας» έτσι την οικονοµική δραστηριό-
τητα στο λιµάνι του Πειραιά και προκαλώντας τεράστια ζηµιά στη
χώρα µας, τόσο στην οικονοµία όσο και στο κύρος της. Και αφού
ο κόµπος έφτασε στο χτένι, αποµάκρυνε η Κυβέρνηση τους µε-
τανάστες βιαίως και αµέσως µετά τους έφερε πίσω στην Αθήνα,
δηµιουργώντας φόβο για επιστροφή του κέντρου της Αθήνας
στην εποχή του 2010-2012.

Ενδιάµεσα ζήσαµε τον διπλωµατικό περίπατο της Τουρκίας
στο ζήτηµα του προσφυγικού και την άρνηση του Πακιστάν να
δεχθεί πίσω τους ίδιους του τους υπηκόους. 

Και να µην ξεχνάµε βέβαια την ντροπιαστική, θα έλεγα, για
όλους µας παραφιλολογία για έξοδό µας από τη Συνθήκη Σένγ-
κεν, που ευτυχώς για την ώρα έχει κοπάσει. Αυτό που προκάλεσε
βέβαια εντύπωση, ήταν οι ανεπίσηµες κυβερνητικές διαρροές
των πρώτων ηµερών, που αντί να διαψεύσουν τις Κασσάνδρες
ουσιαστικά µας έλεγαν «Και τι έγινε, δηλαδή, αν φύγουµε από τη
Συνθήκη Σένγκεν; Δεν χάνουµε και τίποτα».

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, αυτούς τους έν-
τεκα µήνες έχετε αποτύχει παταγωδώς στην αντιµετώπιση του
µεταναστευτικού αλλά και του προσφυγικού ζητήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα ερωτήµατα παραµένουν αµείλικτα. Θα σταµατήσετε να βά-
ζετε στο ίδιο σακί –θα πάρω κι εγώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε,
και ολοκληρώνω- το µεταναστευτικό και το προσφυγικό, προκει-
µένου να δικαιολογήσετε την αποτυχία σας, αλλά και την πολι-
τική των ανοιχτών συνόρων; 

Θα αναπτύξετε ξεχωριστές και διακριτές πολιτικές για το κάθε
ζήτηµα; Ποιες ενέργειες θα κάνετε για να λειτουργήσουν τα
hotspots στην Τουρκία και όχι στην Ελλάδα, ώστε να µη διαλύ-
σετε περαιτέρω τα νησιά µας; Πώς θα πιεστεί η Τουρκία, έτσι
ώστε να ασκεί αποτελεσµατικότερο έλεγχο στα παράλιά της,
αποτρέποντας τον απόπλου των πλοιαρίων των δουλεµπόρων;
Ποια µέτρα θα λάβετε για να αποκαταστήσετε τις ζηµιές που έγι-
ναν στα νησιά µας; 

Αρκεί να σας πω ότι στο χωριό Μόρια της Λέσβου, καταστρά-
φηκαν τα ελαιοκτήµατα. Θα είδατε, κύριε Υπουργέ, ότι λόγω και-
ρού, τα µετέτρεψαν, τα έκοψαν και τα έκαναν καυσόξυλα. Σε
αυτό το σηµείο πρέπει να συµφωνήσω µε τον κ. Κόνσολα, ότι
πράγµατι επί των ηµερών σας -και ως υπηρεσιακός Υπουργός
και τώρα- έχετε µια ευαισθησία και δείχνετε µεγαλύτερο ενδια-
φέρον.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Καντίνες.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Καντίνες και καφετέριες.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ορίστε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Καντίνες και καφετέριες. Κονο-

µάνε µια χαρά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ε τώρα, αφήστε τα αυτά. Μη

µου λέτε τέτοιους ισχυρισµούς, ότι πλούτισαν οι καφετέριες
κ.λπ.. Είναι αστειότητες. 

Θα σας πάω στη Μόρια, µε έξοδά µου, να δείτε την κατάσταση
που επικρατεί. Είναι καταστροφή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Έχουµε πάει ήδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα ήθελα να θέσω και µερικά

ερωτήµατα κύριε Υπουργέ, για τις µη κυβερνητικές οργανώσεις,
ερωτήµατα που και η Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου έθεσε και σε
εσάς.

Γνωρίζετε πόσες ΜΚΟ δραστηριοποιούνται στο Αιγαίο και
πόσα είναι τα µέλη τους; Είναι περίπου ογδόντα ένα. Ποιος συν-
τονίζει τη δράση τους; Ποιος πιστοποιεί την επιστηµονική τους
κατάρτιση και την καταλληλότητά τους για τις υπηρεσίες που πα-
ρέχουν; Αν αφαιρέσουµε τους «Γιατρούς του Κόσµου», που είναι
γνωστό, υπάρχουν και ένα σωρό άλλες οι οποίες επικαλούνται
ότι είναι ΜΚΟ µε ιατροφαρµακευτική δραστηριότητα.

Η ελληνική Κυβέρνηση συµµετέχει στην όλη δραστηριότητά
τους και αν ναι, πώς; Ποιος δίνει και πως γίνεται η αδειοδότηση
και η χρηµατοδότησή τους; Υπάρχει έλεγχος, έγκριση, σχεδια-
σµός; Ελέγχονται από την πολιτεία; Μήπως αποτελούν τον πρό-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΔ’ - 11 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3533



δροµο δοµών φιλοξενίας, όπως ακούγεται πάρα πολύ συχνά; 
Οι δαπάνες στις οποίες έχει προβεί ο Δήµος Μυτιλήνης -και οι

οποίες είναι τεράστιες- αλλά και η περιφέρεια, καλύφθηκαν; Γνω-
ρίζετε τις µαταιώσεις των πτήσεων που είχαµε φέτος στη Μυτι-
λήνη και τι θα έχουµε το 2016; 

Οι ξενοδόχοι και οι πράκτορες, σε µελέτη που έχουν κάνει, µι-
λάνε για πάνω από 30%, από τη Γερµανία, Αγγλία, Ολλανδία,
Σουηδία, Φινλανδία, Δανία. Θα καταθέσω όλα τα στοιχεία. Οκτώ
προσεγγίσεις κρουαζιερόπλοιων µαταιώθηκαν, για τουλάχιστον
έξι χιλιάδες επιβάτες. Γιατί δέχθηκε ο Πρωθυπουργός την ίδρυση
και λειτουργία hot spots στα νησιά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αθανασίου,
συγγνώµη που σας διακόπτω. Έχετε ήδη εξαντλήσει και την δευ-
τερολογία σας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι βασικά αυτά που λέω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

συντοµεύετε. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα πάρω ένα λεπτό από την οµι-

λία του κ. Κυριαζίδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει άλλος

χρόνος. Εξαντλήσετε και την πρωτολογία σας και τη δευτερολο-
γία σας. Αν και µου ζητήσατε ένα λεπτό, εγώ σας έδωσα τον
χρόνο της δευτερολογίας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ωραία, τελευταία ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συντοµεύετε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε.
Ένα τελευταίο ερώτηµα, να απαντήσει ο κύριος Υπουργός.
Γιατί δέχθηκε ο Πρωθυπουργός την ίδρυση και λειτουργία

hotspots στα νησιά του ανατολικού Αιγαίου, ενώ η Τουρκία αρ-
νήθηκε; Ποιο είναι το νοµικό πλαίσιο, βάσει του οποίου θα λει-
τουργούν τα ελληνικά hotspots; Ποιο είναι το θεσµικό πλαίσιο
που διέπει τη λειτουργία τους και ποιοι είναι οι κανόνες λειτουρ-
γίας τους; Ποιος τα διοικεί; Η Μόρια και ο Καρά Τεπές, κύριε
Υπουργέ, στη Λέσβο, που υποσχεθήκατε λειτουργούν µόνιµα σή-
µερα; Οι κατασκευές εντός της Μόριας και του Καρά Τεπέ είναι
νόµιµες; Τηρήθηκε η περιβαλλοντική και πολεοδοµική νοµοθε-
σία; Ποιοι έκαναν τις κατασκευές; Μπορείτε να προσκοµίσετε τα
σχετικά παραστατικά; 

Τώρα, όσον αφορά σε αυτό που είπε ο κύριος Πρωθυπουργός
το πρωί, δηλαδή ότι δεν αντιδρούν οι κοινωνίες, θέλω να κατα-
θέσω το πρακτικό-ψήφισµα λαϊκής συνέλευσης της συντονιστι-
κής επιτροπής των επαγγελµατιών κ.λπ., της Λέσβου που οµό-
φωνα καταδικάζουν τη δηµιουργία κέντρων φιλοξενίας. Βεβαίως,
να σας πω ότι όσοι µετανάστες έφυγαν γιατί δεν µπόρεσαν από
τη Μυτιλήνη να πάνε στην Ευρώπη, ξαναγυρίζουν πίσω µετά το
κλείσιµο των συνόρων, γιατί στόχος τους είναι αφού καταστρέ-
ψουν τα χαρτιά τους, που ήδη έχουν λάβει, τα ταξιδιωτικά έγ-
γραφα, να παρουσιαστούν δήθεν ως πρόσφυγες από χώρες
όπου είναι η εµπόλεµη κατάσταση, όπως είναι το Αφγανιστάν και
η Συρία, ούτως ώστε να γίνει ξανά η ταυτοποίησή τους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Αθανασίου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μηταράκης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι πλέον πασιφανές ότι η Ελλάδα µετατρέ-
πεται σ’ έναν ατελείωτο καταυλισµό και προσφύγων και
οικονοµικών µεταναστών. Η «στρόφιγγα» των εκροών κλείνει, αν
δεν έχει κλείσει, καθώς άλλες χώρες της Ευρώπης παίρνουν αυ-
ξηµένα µέτρα για να προστατέψουν τα δικά τους σύνορα. Όµως,
η «στρόφιγγα» των εισροών προς τη χώρα µας είναι ακόµα ορ-
θάνοικτη, µε τον ανθρωπιστικό, επίσης, κίνδυνο αυτοί οι άνθρω-
ποι να εγκλωβιστούν στη χώρα µας.

Τα νούµερα είναι ανελέητα. Μόνο την προηγούµενη Κυριακή,
ανήµερα του Αγίου Νικολάου, το Λιµενικό Σώµα προέβη στον εν-
τοπισµό και στη διάσωση τετρακόσιων εξήντα τεσσάρων αλλο-
δαπών, µία µέρα νωρίτερα πεντακοσίων οκτώ αλλοδαπών και σ’

αυτά τα νούµερα δεν υπολογίζονται φυσικά αυτοί που κατάφε-
ραν µόνοι τους να βγουν σε ελληνικές ακτές. 

Θα συµφωνήσουµε όλοι ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν ανέ-
τοιµη να αντιµετωπίσει την προσφυγική κρίση. Όµως –και αυτό
είναι που αφορά ακόµα περισσότερο την Εθνική Αντιπροσωπεία-
η χώρα µας ήταν ανέτοιµη και απροετοίµαστη γι’ αυτό που συ-
νέβη το 2015, για τον πολύ µεγάλο πολλαπλασιασµό των ροών. 

Και δεν είναι ότι η Κυβέρνηση ήταν ανέτοιµη. Ακολούθησε µία
ρητορική, µία πολιτική ανοικτών θυρών και πλέον οι προσφυγικές
ροές, οι µεταναστευτικές ροές που έβρισκαν και άλλους διαδρό-
µους για να φτάσουν στη Βόρεια Ευρώπη, επέλεγαν πλέον τη
χώρα µας ως τον καλύτερο, τον ασφαλέστερο, τον πλησιέστερο
διάδροµο.

Η Κυβέρνηση τελικά µε την ρητορική της, δεν έστειλε µόνο
ένα ξεκάθαρο µήνυµα στους πρόσφυγες και στους µετανάστες.
Έστειλε ένα ξεκάθαρο µήνυµα που εκµεταλλεύθηκαν τα κυκλώ-
µατα των δουλεµπόρων. 

Σήµερα, εκτός από πρόσφυγες από τη Συρία, εκτός από µε-
τανάστες από χώρες της Ανατολής, όπως το Ιράκ και το Αφγανι-
στάν, περνούν τα νερά του Αιγαίου και µετανάστες από την
Αφρική που παλαιότερα περνούσαν από άλλους διαδρόµους. 

Όπως είπα πριν, είναι πολύ µεγάλος ο κίνδυνος αυτοί οι άν-
θρωποι να εγκλωβιστούν στη δική µας χώρα, η οποία δεν έχει
αυτήν τη στιγµή ούτε την οικονοµική ούτε την κοινωνική δυνατό-
τητα να προσφέρει ένα ασφαλές καταφύγιο. Φυσικά, αυτές οι
εισροές έχουν µεγάλες επιπτώσεις στην οικονοµία µας. 

Εγώ θα ήθελα να κάνω µία ειδική αναφορά στα πρόσφατα γε-
γονότα στα βόρεια σύνορα, στην κατάληψη της σιδηροδροµικής
γραµµής. Η χώρα µας, στην προσπάθεια να εκµεταλλευθεί τα
συγκριτικά της πλεονεκτήµατα, προσπάθησε τα τελευταία τρία
χρόνια να δείξει ότι είµαστε η πύλη εισόδου της Ανατολής προς
τη Δύση για το εµπόριο. Αυτό το οικονοµικό µοντέλο πάνω στο
οποίο στηρίχθηκε και η αξία του λιµένα του Πειραιά και της Θεσ-
σαλονίκης, η αξία της ΤΡΑΙΝΟΣΕ, η αξία πολλών επαγγελµάτων
και εταιρειών που θα µπορούσαν να δηµιουργήσουν θέσεις ερ-
γασίας στη χώρα µας, αµφισβητείται και οι µεγάλες ξένες εται-
ρείες πλέον ψάχνουν να βρουν εναλλακτικούς διαδρόµους για
τα εµπορεύµατά τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε διπλωµατικό επίπεδο δεν
βλέπουµε αυτήν τη στιγµή καµµία πρωτοβουλία για την επανα-
προώθηση παράνοµων µεταναστών που εισέρχονται στη χώρα
µας. Δεσµευτήκατε, όµως, να δηµιουργήσετε hotspots στα
νησιά. Αυτά, όµως, δεν αντιµετωπίζουν το πρόβληµα. 

Έχετε πει µέχρι στιγµής –και περιµένω να το επαναλάβετε- ότι
αυτοί είναι προσωρινοί χώροι στέγασης. Δεν γνωρίζω, όµως, πώς
αυτό το διασφαλίζετε, τι εχέγγυα έχετε από την πλευρά της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ότι θα απορροφήσει όλους αυτούς τους µε-
τανάστες που µένουν στη χώρα µας. Υπάρχει µία ευρωπαϊκή
δέσµευση ότι όλοι οι µετανάστες που έρχονται στη χώρα µας θα
συνεχίσουν προς τα βόρεια σύνορα ή αυτά τα προσωρινά
hotspots τελικά θα αρχίσουν να φιλοξενούν µόνιµα πρόσφυγες
και µετανάστες; 

Το πρόβληµα έχει γίνει εκρηκτικό. Η τοπική αυτοδιοίκηση, οι
τοπικές κοινωνίες περιµένουν από την Κυβέρνηση την χρηµατο-
δότηση των υποδοµών. Περιµένουν παράλληλα και απλά πράγ-
µατα, όπως να οριστούν συντονιστές για τα νησιά.

Κύριε Υπουργέ, στην πρόσφατη επίσκεψή σας στη Χίο είπατε
ότι αυτό είναι κάτι που προτίθεστε να κάνετε το 2016. Πρέπει να
περάσουν τόσες εβδοµάδες, τόσοι µήνες για να ορίσουµε ένα
συντονιστή; Πλέον στα νησιά µας υπάρχουν οι δήµοι, υπάρχει η
περιφέρεια, υπάρχουν οι ΜΚΟ που ανέφερε ο κ. Αθανασίου, όλοι
αυτοί που προσπαθούν να προσφέρουν και κανείς δεν είναι εκεί
για να τους συντονίσει. Δεν θα έπρεπε τουλάχιστον αυτό να το
είχατε κάνει χθες, αν όχι σήµερα;

Φυσικά, όλα αυτά έχουν επιπτώσεις στον τουρισµό και αυτό
το λένε οι ίδιοι οι άνθρωποι του τουρισµού στα νησιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτός όµως από τις πολιτικές
και διπλωµατικές αστοχίες της Κυβέρνησης πρέπει να επισηµά-
νουµε και τις εσωτερικές αστοχίες, την παντελή απουσία κρατι-
κής αρωγής στη δική µας επικράτεια. Και αυτό δεν το αναφέρω
απλώς από αντιπολιτευτική διάθεση. 
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Αν ανατρέξετε στα δηµοσιεύµατα του τοπικού και ηλεκτρονικού
τύπου, ακόµα και του φιλικού προς την Κυβέρνηση, θα βρείτε δε-
κάδες δηµοσιεύµατα που επισηµαίνουν αυτήν την απουσία του
κράτους. Το βάρος έχει πέσει στην τοπική αυτοδιοίκηση, στους
εθελοντές, στην εκκλησία και στις ΜΚΟ. Οι νησιώτες τελικά βλέ-
πουν µια αδυναµία της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει το πρόβληµα
το οποίο πλέον βρίσκεται στα δικά τους σπίτια. 

Και θα ήθελα να θέσω και ένα θέµα, σχετικά µε τον εποπτικό
ρόλο που πρέπει να ασκεί το κράτος. Όλοι αυτοί οι µετανάστες
που περνούν από την ελληνική επικράτεια -πολλοί δεν έχουν κα-
νένα χαρτί- δεν πρέπει κατά κάποιο τρόπο να επιτηρούνται; Μπο-
ρεί να µας διαβεβαιώσει κανείς για τον ρόλο και τις πραγµατικές
σκοπιµότητες όλων των ΜΚΟ που δραστηριοποιούνται στα νησιά
µας; 

Υπάρχουν ορισµένες ΜΚΟ που κάνουν καταπληκτική δουλειά.
Υπάρχουν, όµως, και κάποιες άλλες που δεν τις γνωρίζουµε, δεν
γνωρίζει κανείς το αντικείµενο της δράσης τους. Όπως βλέπουµε
από δηµοσιεύµατα του Τύπου, ορισµένα στελέχη οργανώσεων
περιµένουν µέσα στο σκοτάδι τους πρόσφυγες και τους κατευ-
θύνουν µε φωτεινά σινιάλα στο σηµείο που µπορούν να βγουν
στη στεριά. Πώς αυτά τα άτοµα γνωρίζουν εκ των προτέρων την
ώρα και τα σηµεία άφιξης των µεταναστών; Χωρίς προσυνεν-
νόηση; Τυχαία περιµένουν στο σκοτάδι στις πέντε το πρωί στα
χαράµατα; 

Φτάσαµε στο σηµείο οι ΜΚΟ να ανακοινώνουν ότι στη βόρεια
Λέσβο θα υπάρχει σταθµός υποδοχής χωρητικότητας τρεισήµισι
χιλιάδων ατόµων και το περιφερειακό συµβούλιο δεν το γνώριζε,
όπως είπε µε επιστολή της η Περιφερειάρχης προς εσάς κύριε
Υπουργέ. 

Θα ήθελα, πριν κλείσω, να κάνω µία ειδική αναφορά στα στε-
λέχη του Λιµενικού Σώµατος που ανταποκρίθηκαν φέτος σε
πέντε χιλιάδες περιστατικά, διασώζοντας δεκάδες χιλιάδες αν-
θρώπους, έναν αριθµό µοναδικό στα παγκόσµια χρονικά. Και
αυτό επετεύχθη, γιατί οι άντρες και οι γυναίκες του Λιµενικού
Σώµατος και των άλλων Σωµάτων Ασφαλείας υπερέβαλαν εαυ-
τούς. 

Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση αυτή µε την ασυνεννοησία των
υπηρεσιών, την απουσία της κρατικής µηχανής, ρίχνει νερό στον
µύλο εκείνων που απεργάζονται διάφορα επικίνδυνα σενάρια για
τη χώρα µας. Και σε αυτήν την κατάσταση οφείλει να αλλάξει η
Κυβέρνηση τη στρατηγική της. Πρέπει να µιλήσει πλέον µε συγκε-
κριµένες δράσεις αντί να αναλώνεται, όπως καµµιά φορά συµβαί-
νει, σε γνωστές ρητορείες, αναζητώντας εσωτερικούς εχθρούς.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μηταράκη. 
Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο επερωτώντα Βουλευτή, να

κάνω γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και
µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο
Κυπαρισσίας Μεσσηνίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το γεγονός και

µόνο ότι η επερώτηση την οποία καταθέσαµε πριν από περίπου
ένα µήνα δεν έχει χάσει τον επίκαιρο χαρακτήρα της νοµίζω ότι
κάτι µας λέει. 

Λέει κατ’αρχάς πολλά για τον τρόπο που συνολικά η Ευρώπη
αντιµετωπίζει το προσφυγικό µεταναστευτικό ζήτηµα, κάτι που
και ο Υπουργός υπαινίχθηκε στην οµιλία του. 

Λέει, όµως, παράλληλα, κύριε Υπουργέ, πολλά και για τις αδυ-
ναµίες της ελληνικής Κυβέρνησης να διαχειριστεί αυτό το κορυ-
φαίο ζήτηµα. Θα έλεγα ότι η πιο σηµαντική εξ αυτών από την
οποία πηγάζουν και τα περισσότερα προβλήµατα, είναι η αδυνα-
µία της να ξεχωρίσει το µεταναστευτικό από το προσφυγικό ζή-

τηµα, το οποίο αποτελεί υποσύνολό του, και να χαράξει δύο ξε-
κάθαρες, διαφορετικές και σε ένα βαθµό συµπληρωµατικές
στρατηγικές για καθένα από αυτά. 

Δυστυχώς, ελάχιστα πράγµατα έχουν γίνει προς αυτήν την κα-
τεύθυνση. Συχνά αντιµετωπίζει τα δύο ζητήµατα ως ενιαία, δηµι-
ουργώντας απλά περισσότερα προβλήµατα από αυτά τα οποία
καλείται να επιλύσει. 

Τα πράγµατα, βέβαια, έχουν γίνει πολύ χειρότερα από τις 2
Νοεµβρίου που κατατέθηκε αυτή η επερώτηση. Μεσολάβησε, βέ-
βαια, το κατακλυσµιαίο γεγονός των τροµοκρατικών επιθέσεων
στο Παρίσι οι οποίες ατυχώς έχουν µετατρέψει το µεταναστευ-
τικό ζήτηµα από ένα ζήτηµα ανθρωπιστικού και οικονοµικού χα-
ρακτήρα και σε ζήτηµα ασφάλειας για την Ευρώπη. 

Η εξέλιξη αυτή είναι, δυστυχώς, η χειρότερη δυνατή. Έχει
ενεργοποιήσει άλλου είδους αντανακλαστικά στη διεθνή κοινή
γνώµη και η πρόσφατη επιτυχία της ακροδεξιάς στη Γαλλία το
πιστοποιεί αυτό. Ωστόσο φαίνεται ότι η Κυβέρνηση δεν έχει κα-
ταλάβει ακόµα ότι η χώρα µετά το Παρίσι κρίνεται διεθνώς όχι
µόνο για την ικανότητά της να διασώσει ή και να παράσχει πρώ-
τες βοήθειες σε παιδιά και ηλικιωµένους που καταφτάνουν στις
ακτές της Ελλάδας. Αυτό φαίνεται ξεκάθαρα πως έχει περάσει
προς το παρόν σε ένα δεύτερο φόντο. Πρωτίστως αυτήν τη
στιγµή κρίνεται και από την ικανότητά της να αναχαιτίσει τη ροή
προς την Ευρώπη των ορδών των τζιχαντιστών. 

Δεν ξέρω αν γίνεται κατανοητό αλλά είτε το θέλουµε είτε όχι,
έχουµε µπει για τα καλά και εµείς στο κάδρο κατά της τροµο-
κρατίας. Και εδώ έγκειται η µεγαλύτερη αποτυχία αυτής της Κυ-
βέρνησης η οποία πρόσφατα µε ατυχείς δηλώσεις των
Υπουργών της, όπως για παράδειγµα του κ. Καµµένου, ταύτισε
λανθασµένα το ζήτηµα του µεταναστευτικού µε εκείνο της τρο-
µοκρατίας.

Οι απειλές περί εξόδου της χώρας από το Σένγκεν ήταν µόνο
η αρχή. Και για να σας το πω ωµά, κύριε Υπουργέ, θα θυµάστε
ότι ίσως κάποια στιγµή η Κυβέρνηση προσπάθησε αποτυχηµένα
να συνδέσει το προσφυγικό ζήτηµα µε το οικονοµικό πρόβληµα
που αντιµετωπίζει η χώρα.

Ο κίνδυνος τώρα, δυστυχώς, είναι ο αντίθετος. Αν δεν δράσετε
πριν από τις εξελίξεις, ο κίνδυνος για µας είναι ακριβώς ο αντί-
θετος. Να καταστήσουν οι Ευρωπαίοι το προσφυγικό ζήτηµα
µέρος του οικονοµικού προβλήµατος της χώρας. 

Στην πράξη, καταθέτω τέσσερις επισηµάνσεις, µε την ελπίδα
ότι θα ληφθούν υπ’ όψιν για µια πιο ενεργητική πολιτική στο µε-
ταναστευτικό.

Πρώτον, διαχωρίστε άµεσα τη στρατηγική σας στο µετανα-
στευτικό από το προσφυγικό ζήτηµα. Πρόσφυγες πολέµου και
παράνοµοι µετανάστες χρησιµοποιούν τους ίδιους δρόµους και
τα ίδια δίκτυα διακινητών, για να αποφύγουν τις νόµιµες διαδι-
κασίες εισόδου στην Ελλάδα. Σταµατήστε, επιτέλους, να αντιµε-
τωπίζετε όλους τους πρόσφυγες ως πρόσφυγες, στέλνοντας τα
µήνυµα ότι οι παράνοµοι οικονοµικοί µετανάστες αντιµετωπίζον-
ται ευνοϊκά από την Ελλάδα. Τα αποτελέσµατα της πολιτικής τα
είδαµε στην περίπτωση της Ειδοµένης. Τεράστιο κόστος για την
οικονοµία, απίστευτη ταλαιπωρία για τους οικονοµικούς µετανά-
στες, µεγάλη σπατάλη πόρων και ενέργειας για το ελληνικό κρά-
τος. 

Πρέπει, επιτέλους, να στείλετε τα σωστά µηνύµατα, να κατα-
στήσετε σαφές ότι οι παράνοµα εισερχόµενοι µετανάστες, δεν
µπορούν να αντιµετωπίζονται το ίδιο όπως οι πρόσφυγες. Η υπο-
χρέωση της χώρας µας προς αυτούς πρέπει να εξαντλείται στην
παροχή ανθρωπιστικής βοήθειας και της µεταφοράς τους σε
προαναχωρησιακά κέντρα για να επιστρέψουν στην πατρίδα
τους. Η στενή συνεργασία εδώ µε τον Διεθνή Οργανισµό Μετα-
ναστεύσεως για τον επαναπατρισµό είναι αυτονόητη. 

Δεύτερον, ως προς την τρέχουσα διαχείριση των παράνοµων
οικονοµικών µεταναστών, µαθαίνουµε ότι αναζητείτε εγκαταστά-
σεις προκειµένου να τους φιλοξενήσετε και µάλιστα έγινε και
αναφορά για τις εγκαταστάσεις του πρώην αεροδροµίου στο Ελ-
ληνικό. Το ερώτηµα είναι ως τι θα λειτουργήσουν προσωρινά οι
εγκαταστάσεις του αεροδροµίου. Κέντρο υποδοχής, κέντρο φι-
λοξενίας, προαναχωρησιακό κέντρο; Θα είναι µια ανοιχτή ή κλει-
στή εγκατάσταση; Πώς διασφαλίζετε τις συνθήκες υγιεινής, όταν
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δεν υπάρχει καµµία τέτοια υποδοµή; Ποιος θα αναλάβει τη σίτιση
και το κόστος φιλοξενίας των ανθρώπων αυτών; Γενικά ποιο είναι
το σχέδιό σας, κύριε Υπουργέ, επ’ αυτού;  

Το τρίτο ζήτηµα, είναι άµεσα συνδεδεµένο µε το προηγού-
µενο. Ακούσαµε τον Υπουργό, κ. Ξυδάκη, να αναφέρεται στην
ανάγκη ενεργοποίησης της συµφωνίας µεταξύ Ευρώπης και
Τουρκίας για την επανεισδοχή των µεταναστών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
της οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και µέρος της δευτερολο-
γίας µου.

Χωρίς να θέλω να µηδενίσω τις όποιες προσπάθειες έγιναν,
είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση δεν έκανε ό,τι περνούσε από το
χέρι της, προκειµένου να εφαρµοστούν τόσο οι διµερείς όσο και
οι ευρωπαϊκές συµφωνίες για την επανεισδοχή. Θα ήθελα, για
παράδειγµα, να ξέρω κατά πόσο ασκείτε πίεση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση στο πλαίσιο των διαπραγµατεύσεων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µε την Τουρκία για άµεση εφαρµογή της µεταξύ µας
συµφωνίας επανεισδοχής κι αν θα είναι ένα από τα προαπαιτού-
µενα το οποίο, εφόσον δεν εφαρµοστεί, θα θέσετε στην Ευρώπη
κατά την αξιολόγηση των συµφωνηθέντων στην ευρωτουρκική
σύνοδο το επόµενο καλοκαίρι. Θα πιέσετε ρητώς για τη δηµιουρ-
γία hotspots στα σύνορα Τουρκίας-Συρίας, προκειµένου να γίνε-
ται εκεί η πρώτη ταυτοποίηση; 

Κλείνω µε το ζήτηµα της εµπλοκής της FRONTEX στις περιπο-
λίες των ακτών του Αιγαίου. Νοµίζω ότι δεν έχετε επισηµάνει και
αναδείξει, κύριοι Υπουργοί, όσο θα έπρεπε τις ευθύνες της Τουρ-
κίας. Τώρα θα πρέπει να το κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση για εµάς
αναδεικνύοντας τον πληµµελή έλεγχο στις ακτές της γείτονος
χώρας και απαιτώντας την ενεργοποίηση του µνηµονίου συνερ-
γασίας µε την FRONTEX που υπεγράφη τον Μάη του 2012 για
περιπολίες και στις τουρκικές ακτές. Δεν ξέρουµε καν αν το ζη-
τήσατε κατά την πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής. Κι αν όχι, µπορείτε
να το κάνετε τώρα. Επιτέλους, κλείστε οριστικά αυτήν τη συζή-
τηση που έχει ανοίξει εκ του πονηρού περί κοινών περιπολιών
στο Αιγαίο.

Κύριοι Υπουργοί, νοµίζω και ελπίζω ότι η Κυβέρνηση να έχει
αντιληφθεί ότι δεν υπάρχουν πλέον µαγικές λύσεις στο µετανα-
στευτικό ζήτηµα. Με χαρά µου το τελευταίο διάστηµα βλέπω ότι
έχετε εγκαταλείψει κάποιες φαεινές ιδέες, όπως το γκρέµισµα
του φράχτη στον Έβρο, που ήταν µια από τις βασικές θέσεις του
ΣΥΡΙΖΑ το προηγούµενο διάστηµα. 

Και δεν είναι µόνο ότι η Ελλάδα δέχεται αυτήν τη στιγµή τη µε-
γαλύτερη πίεση πληθυσµών απ’ όλες τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές
χώρες. Είναι κυρίως ότι πρέπει να αποκτήσουµε, επιτέλους, και
την πολιτική οργάνωση και υποδοµή για να µπορεί να τους δια-
χειριστεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κεφαλογιάννη.

Τον λόγο έχει ο κ. Καλαφάτης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, θα

ξεκινήσω µε τέσσερις παραδοχές. 
Πρώτον, το προσφυγικό, όπως φαίνεται και από πρόσφατες

έρευνες, αναδεικνύεται σε µείζον θέµα, σε ουσιαστικά νούµερο
ένα θέµα, κοντά στο ζήτηµα της ανεργίας σε πανευρωπαϊκό επί-
πεδο.

Δεύτερον, οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. Οι προσφυγικές ροές
έχουν ξεπεράσει τις εξακόσιες χιλιάδες άτοµα από τις αρχές του
έτους.

Τρίτη παραδοχή. Η Τουρκία διαδραµατίζει ρόλο κλειδί στην
εξέλιξη και στην ένταση του φαινοµένου, καθώς µέσα από το
έδαφός της διέρχονται οι βασικές ροές προς την Ευρώπη.

Και βεβαίως, τέταρτον, το ζήτηµα απαιτεί σίγουρα πανευρω-
παϊκή αντιµετώπιση και δεν είναι µονάχα ζήτηµα ενός κράτους-
µέλους. 

Σε κάθε περίπτωση όλα αυτά τα στοιχεία που σας ανέφερα,
αυτές οι παραδοχές, αναδεικνύουν και πόσο σηµαντικό είναι να
υπάρχει ένας ολοκληρωµένος σχεδιασµός και µία εφαρµογή
ενός πολιτικού σχεδίου ουσιαστικής αντιµετώπισης από πλευράς

της ελληνικής Κυβέρνησης. Και λυπάµαι να πω ότι στις εξετάσεις
που έχει δώσει µέχρι στιγµής η ελληνική Κυβέρνηση παίρνει
κάτω από τη βάση, και σε επίπεδο σχεδιασµού και σε επίπεδο
εκτέλεσης. 

Εµείς έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις και θα µπορούσα επι-
γραµµατικά ουσιαστικά να τοποθετηθώ και να πω, κατ’ αρχάς,
για την απαίτηση δηµιουργίας µηχανισµού παρακολούθησης για
την εφαρµογή όσων δεσµεύτηκε η Τουρκία να εφαρµόσει. Είναι
κάτι πολύ σηµαντικό. 

Επίσης, η πολιτική στήριξη για την αντιµετώπιση του προσφυ-
γικού-µεταναστευτικού προβλήµατος, απαιτείται να γίνεται ου-
σιαστικά και από ευέλικτους ευρωπαϊκούς θεσµούς, µηχανι-
σµούς χρηµατοδότησης. 

Σίγουρα είναι ακόµη η ενίσχυση της δύναµης της FRONTEX
µε προσωπικό, κάτι το οποίο τελευταία σπεύσατε ουσιαστικά να
το υιοθετήσατε. Και βεβαίως, και η αλλαγή του κανονισµού του
Δουβλίνου, που θα επιφέρει ενδεχοµένως περισσότερες λύσεις
στο ζητούµενο.

Θέλω, όµως, να επικεντρώσω ουσιαστικά την οµιλία µου στα
ζητήµατα της διαχειριστικής ανεπάρκειας της ελληνικής Κυβέρ-
νησης για συγκεκριµένα προβλήµατα τα οποία ανέκυψαν. 

Τέσσερα είναι τα σηµεία που θα µπορούσα ενδεικτικά να ανα-
φέρω. Κατ’ αρχάς, στην από την αρχή –θα αναφερθώ και στον
προκάτοχό σας αλλά ουσιαστικά δεσµεύεται η ελληνική Κυβέρ-
νηση- αντιµετώπιση ενός τόσο πολύ σοβαρού ζητήµατος µε έναν
–ας το πω έτσι ευγενικά- αφελή τρόπο. Και βεβαίως, είχαµε την
οµολογία του Πρωθυπουργού πριν από λίγο ότι αιφνιδιάστηκε η
ελληνική Κυβέρνηση, λες και δεν µπορούσε να αντιληφθεί κανείς
την κοσµογονία που συµβαίνει στις γειτονικές χώρες και πως ου-
σιαστικά αυτό το πρόβληµα θα άγγιζε και την Ελλάδα.

Δεύτερον, είναι η αδυναµία της αντιµετώπισης του ζωτικού ζη-
τήµατος που αφορά τη διάκριση µεταξύ προσφύγων και µετανα-
στών σε πρώτο λόγο και βεβαίως, τη διάκριση σε δεύτερο λόγο
των παράνοµων -όχι των παράτυπων- µεταναστών. Και είναι δική
σας φρασεολογία. Γιατί υπάρχει και µια διαφορετική φρασεολο-
γία µεταξύ υµών και της προκατόχου σας, όπου µας είχε διορ-
θώσει πριν από λίγους µήνες η κ. συνάδελφος ότι πρέπει να
µιλάµε για παράτυπους και εσείς µιλάτε για παράνοµους. Σε
κάθε περίπτωση το ζήτηµα «παράνοµοι και νόµιµοι µετανάστες»
είναι µια δεύτερη διάκριση και ουσιαστικά αποτύχατε να κάνετε
µια εφαρµογή στο ζήτηµα αυτό.

Θέλω να επισηµάνω κυρίως δύο σηµεία, όχι τα δύο που σας
ανέφερα όσο τα δύο που θα σας αναφέρω τώρα. Το ζήτηµα της
αντιµετώπισης της κρίσης της Ειδοµένης, είναι χαρακτηριστικό
όχι µονάχα για το πόσο απροετοίµαστη είναι η ελληνική Κυβέρ-
νηση να αντιληφθεί τη σοβαρότητα της κατάστασης και να αντι-
µετωπίσει διαχειριστικά και επιχειρησιακά ένα τέτοιο σοβαρό
ζήτηµα, όπως είναι το ζήτηµα της Ειδοµένης αλλά δείχνει και την
αντίληψη της συγκεκριµένης Κυβέρνησης όσον αφορά την ανα-
πτυξιακή διάσταση των ζητηµάτων.

Το γεγονός, δηλαδή, ότι για είκοσι µέρες µεγάλες εταιρείες,
όπως «COSCO», «HEWLETT PACKARD», «SONY» -που η κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας µε προσπάθειες, αν θέλετε, πολλών
µηνών τις έφερε κοντά- απαξιώθηκαν µέσα από την αντιµετώπιση
του ζητήµατος από την πλευρά της Κυβέρνησης, δείχνει πραγ-
µατικά το πώς αντιλαµβάνεστε και το ζήτηµα της ανάπτυξης,
όπως και από το γεγονός ότι υπάρχουν εταιρείες που ουσιαστικά
αποµονώθηκαν, εγκλωβίστηκαν, και που ουσιαστικά δεν µπόρε-
σαν να λύσουν τα προβλήµατά τους, ακριβώς λόγω της αδρά-
νειάς σας.

Και, βεβαίως, ένα µεγάλο ζήτηµα -και κλείνω µε αυτό και
παίρνω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου- είναι το ζήτηµα
της συνεννόησης, κύριε Υπουργέ, µε τους φορείς της τοπικής
αυτοδιοίκησης. 

Σήµερα µόλις είχαµε ουσιαστικά τις τοποθετήσεις συγκεκρι-
µένων δηµάρχων στη νότια Αθήνα οι οποίοι δήλωναν ευθαρσώς
ότι δεν υπήρχε κανένα µέτωπο συνεννόησης µε την ελληνική Κυ-
βέρνηση. Ο κ. Καµίνης, ο Δήµαρχος Αθηναίων, επίσης, εξέφρασε
προ ολίγων ηµερών τις επιφυλάξεις του σχετικά µε τη συνεν-
νόηση που υπάρχει µεταξύ της τοπικής αυτοδιοίκησης και της
κεντρικής κυβέρνησης. Στη Θεσσαλονίκη, επίσης, ο Δήµαρχος,
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ο κ. Μπουτάρης, και στο δηµοτικό συµβούλιο έχει µιλήσει για κά-
ποιες τηλεφωνικές συνεννοήσεις που έχει κάνει µαζί σας. 

Είναι πασιφανές ότι δεν υπάρχει ένα συγκεκριµένο σχέδιο
εφαρµογής αντιµετώπισης του φαινοµένου, είναι πασιφανές ότι
δεν υπάρχει µέριµνα και ενδιαφέρον από την πλευρά σας για ό,τι
αφορά το αναπτυξιακό κοµµάτι της κοινωνικής και πολιτικής
ζωής του τόπου και είναι και πασιφανές ότι δεν υπάρχει ουσια-
στικό σχέδιο για ειλικρινή και ουσιαστική συνεννόηση µε τους
αρµόδιους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης, για να υπάρξει
µία ad hoc αποτελεσµατική αντιµετώπιση του φαινοµένου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να µου επιτρέψετε να χρησιµοποιήσω και τη δευτε-

ρολογία µου.
Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεγάλο ερώτηµα, νοµίζω, το

οποίο πρέπει να απαντήσει η Κυβέρνηση είναι, αν τελικώς πι-
στεύετε ότι έχουµε ένα τεχνικό ζήτηµα που συζητάµε και η κυ-
βερνητική αβελτηρία πηγάζει από κάποιου είδους κυβερνητική
αδυναµία. Δηλαδή, αν έχουµε συµφωνήσει, µε δυο λόγια, του-
λάχιστον εµείς µε την Κυβέρνηση της Ριζοσπαστικής Αριστεράς
ως προς το ποιοι είναι αντικειµενικά οι στόχοι που πρέπει να υπη-
ρετηθούν, ποιες είναι οι πολιτικές για την αντιµετώπιση του φαι-
νοµένου ή όχι. Διότι εδώ είναι που πρέπει να δοθούν απαντήσεις.

Εµείς έχουµε, παραδείγµατος χάριν, µία καθαρή θέση. Λέµε
ότι πρέπει να φυλαχθούν αποτελεσµατικά τα σύνορα και πρέπει
να υπάρχει στα σύνορα ανάσχεση των µεταναστευτικών ροών. 

Ερώτηση ευθεία. Είναι στόχος της Κυβέρνησης αυτός, ναι ή
όχι;

Ο κύριος Πρωθυπουργός εκείνη την καλή εποχή, που είµαι βέ-
βαιος ότι πολλοί συνάδελφοι νοσταλγούν, Σεπτέµβριος 2014 στη
ΔΕΘ, είχε πει τα εξής: «Η πολιτική των κλειστών συνόρων, η πο-
λιτική της καταστολής, είναι µία πολιτική αδιέξοδη, µη αποτελε-
σµατική και οδηγεί την Ευρώπη σε µία πρωτοφανή ανθρωπιστική
κρίση». 

Εδώ περιµένω απάντηση.
Εµείς λέµε ξανά ότι η πολιτική της ανάσχεσης των µετανα-

στευτικών ροών και της αποτελεσµατικής φύλαξης των συνόρων
είναι θεµιτή πολιτική. Και παρεµπιπτόντως, επειδή ακούνε κάτι
τέτοια στην Ευρώπη, έρχονται και θέτουν το ζήτηµα της FRON-
TEX, δηλαδή, τι; Της φύλαξης των δικών µας συνόρων µε τη
FRONTEX, γιατί προφανώς εδώ, στο πλαίσιο της ωραίας αυτής
δηλώσεως του Πρωθυπουργού, υπάρχει απροθυµία της εφαρ-
µογής του συγκεκριµένου πολιτικού στόχου. Όχι αδυναµία αλλά
απροθυµία, άρνηση, άλλη πολιτική.

Ρωτώ, λοιπόν. Είναι στόχος σας -ναι ή όχι, να το ξεκαθαρί-
σουµε- ή έχουµε ανοικτά σύνορα; 

Δεύτερον, είναι πολιτική µας θέση η διάκριση ανάµεσα στους
πρόσφυγες και στους παράνοµους µετανάστες. Εδώ πάλι έχω
συγκεκριµένο ερώτηµα. Την πιστεύετε αυτήν τη διάκριση; Εάν
την πιστεύετε, την εφαρµόζετε; Θέλω τώρα αριθµούς, για να µε
πείσετε. Πόσους κρίνατε ως παράνοµους µετανάστες απ’ όλους
αυτούς που ήρθαν; Ήταν όλοι πρόσφυγες; Όλοι ήταν από τη
Συρία; Όλοι ήταν από το Αφγανιστάν; Ήταν κανένας από αλλού; 

Αυτός που ήταν από αλλού και µπαίνει παράνοµα -επόµενο
θέµα- εµείς λέµε ότι πρέπει να απελαύνεται. Είναι πολιτική σας;
Για να µε πείσετε, πόσους έχετε απελάσει; Θέλω αριθµούς.
Έχετε απελάσει κανέναν; 

Επόµενο ερώτηµα. Εµείς λέµε ότι όλο το ζήτηµα λύνεται απο-
τελεσµατικά, εάν εφαρµοστούν οι συµφωνίες επανεισδοχής.

Υπάρχει τέτοια σύµβαση επανεισδοχής µε την Τουρκία. Δεν
την τηρεί. Ερώτηµα συγκεκριµένο. Θέλετε να την τηρεί; Θέλετε
να ενεργοποιηθεί αυτή η συµφωνία; Πιέσατε, όταν έγινε αυτή η
ωραία συνάντηση, η πανευρωπαϊκή, όπου ήρθαν οι Τούρκοι και
είπαν τι καλά τα έκαναν, πήραν συγχαρητήρια για το «hot spot»,
πήραν και 3 δισεκατοµµύρια γι’ αυτά τα οποία πρόκειται να κά-
νουν; Εκείνη την ώρα θέσατε το ζήτηµα της ενεργοποίησης της
συµφωνίας;

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Εσείς το είχατε κάνει; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επειδή µε ρωτάτε και ήµουν σίγου-

ρος ότι θα πάµε εκεί, θα σας πω ότι υπάρχει εκτενέστατη ανα-
φορά στις 25 Οκτωβρίου 2013, δήλωση του Αντώνη Σαµαρά µετά
το Συµβούλιο Κορυφής το 2013. Και απαντά εκεί ο Αντώνης Σα-
µαράς: «Τα κύµατα παρανόµων µεταναστών αποσταθεροποιούν
τη Νότια Ευρώπη άµεσα, αποτελούν απειλή αποσταθεροποίησης
για ολόκληρη την Ευρώπη».

Επόµενο ζήτηµα που θέτει ο Αντώνης Σαµαράς: «Πρέπει να
βάλουν στο κέντρο της πολιτικής τους οι ευρωπαϊκές χώρες και
όλες οι χώρες το ζήτηµα της επαναπροώθησής τους στις χώρες
από τις οποίες ήρθαν, δηλαδή τον επαναπατρισµό τους». Δεν
µπορεί η Ευρώπη, λέει ο Αντώνης Σαµαράς, να προσφέρει οικο-
νοµική βοήθεια σε τρίτες χώρες που αρνούνται να υπογράψουν
συµφωνίες επαναπροώθησης. Εντάξει; Το βάλαµε; 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Πόσοι ήταν;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εσείς το θέσατε εδώ; Εµείς το βά-

λαµε. 
Προσέξτε τι λέω και θέλω εκεί απάντηση, κύριοι Υπουργοί.

Εγώ λέω ότι δεν αστοχείτε, δεν αποτυγχάνετε στην πολιτική σας.
Δεν είναι ότι σας ξέφυγε, δεν είναι ότι δεν µπορέσατε, δεν είναι
ότι είστε ανίκανοι. Λέω ότι έχετε διαφορετικές πολιτικές, λέω ότι
δεν έχετε τις ευρωπαϊκές πολιτικές και λέω ότι γι’ αυτόν το λόγο
αφήνετε έκθετη και ανυπεράσπιστη τη χώρα σε µεταναστευτικές
ροές και επίσης εκθέτετε τη χώρα και απέναντι στην Ευρώπη,
δηµιουργώντας τεράστιους κινδύνους. Η διαφωνία µας δεν είναι
τεχνική, είναι βαθιά πολιτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βορίδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής παρακο-
λουθούν τη συνεδρίασή µας, τριάντα πέντε φοιτητές και µία συ-
νοδός από το Πάντειο Πανεπιστήµιο.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εκ µέρους της Κυβέρνησης θα πρωτολογήσει ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, ο κ.
Μουζάλας.

Κύριε Μουζάλα, έχετε τον λόγο για είκοσι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, στις πρωτολογίες των κυρίων Βουλευτών
που κάνουν την επερώτηση, αναπτύχθηκαν ζητήµατα πέραν της
επερώτησης. Πιθανώς να µου ξεφύγει κάτι τώρα αλλά θα µας
δοθεί νοµίζω ο χρόνος να τα ξανασυζητήσουµε.

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω ως εξής. Διάβασα πάρα πολύ προ-
σεκτικά την επερώτηση. Έχει το µόνιµο χαρακτηριστικό που
έχουν πάρα πολλές από τις τοποθετήσεις της Αντιπολίτευσης.
Παίρνει µία διαστρέβλωση ή ένα ψέµα σαν δεδοµένο και πάνω
σ’ αυτό «χτίζει» ένα άλλο δεδοµένο, που είναι επίσης ψέµα. Μά-
λιστα, η υιοθέτηση ενός τέτοιου ψέµατος –δεν αποδίδω πρό-
θεση, σε τίποτα απ’ όσα λέω δεν αποδίδω πρόθεση και αν είναι
να αποδώσω, θα το ονοµάσω- σας οδηγεί, για παράδειγµα, να
πείτε ότι η Ευρώπη δεν έχει κοινή πολιτική. 

Η Ευρώπη, λοιπόν, έχει κοινή πολιτική. Έχει κοινή πολιτική θε-
σµικά. Η κοινή πολιτική της Ευρώπης στηρίζεται στην υποδοχή
των προσφύγων, στη µετεγκατάσταση και στην επανεγκατά-
σταση. Μετεγκατάσταση είναι αναλογικά οι πρόσφυγες σε
χώρες, επανεγκατάσταση είναι η εγκατάσταση από την Τουρκία
και µε ισορροπία ανάµεσα στην ασφάλεια και στα ανθρώπινα δι-
καιώµατα. Με αυτήν την έννοια, δεν βοηθά σε τίποτα τώρα να
ακούγονται εκφράσεις που δεν νοµίζω ότι τις πιστεύει κανείς. 

Είπε κάποιος κύριος Βουλευτής «να αναχαιτίσει τις ορδές των
τζιχαντιστών». Για το όνοµα του Θεού, δεν υπάρχουν τέτοια
πράγµατα. Υπάρχουν µέσα και τροµοκράτες αλλά ορδές των τζι-
χαντιστών;

Εργαλεία γι’ αυτήν την πολιτική είναι τα κέντρα ταυτοποίησης,
αυτό το κακόηχο hotspot. Είναι τα relocation camps, τόποι όπου
θα εγκαθίστανται οι πρόσφυγες µέχρι να µετεγκατασταθούν
στην Ευρώπη –µέσος όρος δύο µήνες- είναι τα διαµερίσµατα που
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θα χρησιµεύουν πάλι για το ίδιο, είναι τα hotspot, τα κέντρα ταυ-
τοποίησης σε χώρους στην Τουρκία. 

Αυτή είναι η πολιτική της Ευρώπης. Σ’ αυτήν την πολιτική της
Ευρώπης, υπάρχουν κράτη µέσα στην Ευρώπη που είναι αντί-
θετα. Αναφέροµαι στην Ουγγαρία, επειδή είναι ένα κραυγαλέο
παράδειγµα. Υπάρχουν στελέχη του Λαϊκού Κόµµατος -όχι αυτό
καθαυτό το Λαϊκό Κόµµα- και βέβαια υπάρχουν τα ακροδεξιά και
ξενοφοβικά στοιχεία, ανεξάρτητα από τον τρόπο µε τον οποίο
είναι οργανωµένα. 

Δεν υπάρχει κανείς λόγος κανένα κόµµα του δηµοκρατικού
τόξου να συνταχθεί µαζί τους. Εάν ψάξετε τα ζητήµατα, εάν δια-
βάσετε, υπάρχουν όλα αυτά γραµµένα, δεν τα εφευρίσκω. 

Λέει στην επερώτηση: «Τι θα κάνει η Κυβέρνηση, γιατί έκανε
Κυβέρνηση;» κ.λπ. -να µη χάνουµε χρόνο- «για τη µόνιµη εγκα-
τάσταση πενήντα χιλιάδων ανθρώπων, που αποτελεί υπονόµευση
της αναλογικότητας.»

Το ψέµα είναι ότι δεν υπάρχει µόνιµη εγκατάσταση πενήντα χι-
λιάδων ανθρώπων. Άπαξ και το δεχτείς αυτό, µετά χτίζεις κάτι,
το οποίο στηρίζεται σε ένα ψέµα.

Η Ελλάδα δέχτηκε µία πίεση για εκατό χιλιάδες θέσεις. Στην
πίεση αυτή, µέσα από την προσπάθεια που κάναµε και τη βοή-
θεια που είχαµε και από τον Επίτροπο και από άλλα κράτη της
Ευρώπης, αποφασίστηκαν πενήντα χιλιάδες προσωρινές θέσεις,
οι οποίες µοιράστηκαν. Επτά µε δέκα χιλιάδες στα hotspot, τα
κέντρα ταυτοποίησης, είκοσι χιλιάδες διαµερίσµατα, επιδοτού-
µενες θέσεις ενοικίου -που είναι πολύ µεγάλη κατάκτηση αυτό
το πράγµα, δεν πρέπει να το περιφρονείτε, µοιράζει τον πληθυ-
σµό, φέρνει λεφτά στην οικονοµία, τα ξέρετε, δεν νοµίζω ότι χρει-
άζεται να σας τα πω- και είκοσι χιλιάδες θέσεις φιλοξενίας σε
αυτό που λέµε στα αγγλικά camp -το ελληνικό είναι κακόηχο, λέ-
γονται στρατόπεδα για πρόσφυγες- τα οποία προσπαθούµε, σε
συνεννόηση µε τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, να τα µοιρά-
σουµε σε µικρότερα κοµµάτια. Είµαστε συνέταιροι µε τον Οργα-
νισµό Ηνωµένων Εθνών. 

Ψέµα. Hotspot µόνο στα νησιά, όχι στην ενδοχώρα. Δεν είναι
αλήθεια αυτό το πράγµα. Τα κέντρα ταυτοποίησης φτιάχνονται
στα νησιά, γιατί εκεί πάνε οι ροές και µε βάση το πού πάνε οι
ροές πρέπει να φτιαχτούν. Οι ροές πάνε πρώτα και µετά πάνε τα
κέντρα ταυτοποίησης.

Καταθέτω εδώ τις ροές. Σε ποια νησιά; Σε αυτά τα τέσσερα
νησιά. Γιατί; Γιατί εκεί είναι αυξηµένες οι ροές. Γιατί εκεί «σκάει»
το πρώτο κύµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Ιωάννης Μουζάλας καταθέτει για
τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν είναι κάποια διαστροφική επιλογή της Ευρώπης ή δική µου
ή της Κυβέρνησης. Πρώτα πάει η ροή και µετά πάει το κέντρο
ταυτοποίησης. Εκτός από αυτά τα κέντρα ταυτοποίησης και
χωρίς να είναι υποχρέωσή µας ακόµη από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, θα φτιάξουµε και στη Μακεδονία και στην Αττική σε αυτά
τα relocation camps κέντρα ταυτοποίησης για όσους τυχόν φεύ-
γουν από τα νησιά, χωρίς να έχουν ταυτοποιηθεί πλήρως, λόγω
των αυξηµένων ροών. 

Δεν έχει θεσµοθετηθεί, λέτε, στην Ευρώπη η ενιαία πολιτική
ασύλου. Φαντάζοµαι ότι εννοείτε το ευρωπαϊκό άσυλο. Είναι
καλό να είστε υπέρ του ευρωπαϊκού ασύλου. Το Λαϊκό Κόµµα και
νοµίζω η Νέα Δηµοκρατία ή ένα µεγάλο µέρος των στελεχών της
δεν είναι υπέρ του ευρωπαϊκού ασύλου. Μακάρι, να υπάρχει µια
τέτοια σύµπτωση. Αυτό είναι θέση της σοσιαλδηµοκρατίας, µε-
ρικώς της Αριστεράς και των Πρασίνων και ελπίζω να κάνω
λάθος.

Λέτε για τις επιστροφές και σας άκουσα να βγάζετε πύρινους
λόγους. Δεν χρειάζονται πύρινοι λόγοι.

Το 2014, κύριοι, κάνατε αναγκαστικές επιστροφές έντεκα χι-
λιάδων εξακοσίων εξήντα οκτώ ατόµων. Το 2015, έγιναν δέκα χι-
λιάδες τριακόσιες ενενήντα. Κάνουµε επιστροφές. Όπως και σε
εσάς, έτσι και στην Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, υπάρχει το πρό-
βληµα µε το Πακιστάν και µε την Τουρκία. Το αντιµετωπίσατε και
το αντιµετωπίζουµε. Το βάλατε και το βάζουµε. Δεν έχουµε καµ-

µία ιδεοληψία πάνω σε αυτά τα ζητήµατα. 
Όσον αφορά τις επανεισδοχές, δηλαδή όταν από την Ελλάδα

πάει στην Τουρκία. Το 2014, υποβάλατε στην Τουρκία τετρακό-
σια εννέα αιτήµατα για εννέα χιλιάδες εξακόσια ενενήντα ένα
άτοµα και έγιναν αποδεκτά τα τετρακόσια εβδοµήντα. Το 2015 –
µέχρι τώρα- η Κυβέρνηση έχει υποβάλει εξακόσια πέντε αιτή-
µατα για εννέα χιλιάδες τριακόσια άτοµα κι έχουν γίνει δεκτά τα
δύο χιλιάδες εξακόσια είκοσι τέσσερα. 

Όσον αφορά τις επιστροφές, δεν µπορεί να µη γνωρίζετε -και
γι’ αυτό δεν έχετε λόγο να το αφήνετε- ότι ο κ. Αβραµόπουλος
έχει δηλώσει επανειληµµένα -και το τελευταίο Συµβούλιο των
Υπουργών που συµµετείχα στην Ευρώπη παίρνει την ευθύνη- ότι
για τις επιστροφές πρέπει να δράσει η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Το είχατε κι εσείς το πρόβληµα πριν και το έχουµε και εµείς
τώρα. Το ίδιο αποφασίστηκε και για την Τουρκία. Πού να τσακω-
θούµε τώρα εδώ; Πείτε µου. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Θα πούµε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Υπάρχει πολύ έδαφος. Δυστυχώς

υπάρχει! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Θα πούµε. Ωραία, εν-
τάξει. 

Τέλος, λέει στην επερώτηση: «Η Κυβέρνηση παρακολουθεί πα-
θητικά την αναβάθµιση του ρόλου της Τουρκίας». Είναι ντροπή
αυτό! Δεν χρησιµοποιώ εύκολα τέτοιες λέξεις. Είναι ντροπή!
Είναι πολύ λάθος! 

Η Κυβέρνηση είναι αυτή η οποία πήρε από την πρόταση Γιούν-
κερ την επανεγκατάσταση στην Τουρκία κι από τελευταίο θέµα
µέσα σε τρεις µήνες το ανέβασε στο κύριο θέµα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Είναι η Κυβέρνηση αυτή, η οποία βοήθησε στη συνάν-
τηση Μέρκελ - Ερντογάν. Έκανε συνάντηση µε την Τουρκία για
αυτά τα θέµατα. Έφτιαξε διυπουργικές επιτροπές και επιτροπές
υπηρεσιακών παραγόντων για αυτά τα θέµατα. Αυτά έγιναν τους
τελευταίους τρεις µήνες. Επίσης, πέτυχε να συµµετέχει στην τρι-
µερή µε την Γερµανία και µε την Τουρκία και να αναδειχτεί -αυτό
είναι πολύ σηµαντικό- σε κύρια πολιτική της Ευρωπαϊκή Ένωσης
το resettlement, δηλαδή τα στρατόπεδα στην Τουρκία. 

Όσον αφορά στις απαντήσεις που θα ήθελα να σας δώσω, νο-
µίζω ότι για τα κέντρα relocation, µετεγκατάστασης, σας είπα.
Εδώ πέρα είναι επιτυχία το ότι ενώ στην αρχή µας έδιναν δεκαέξι
χιλιάδες θέσεις προσφύγων για να µετεγκατασταθούν, πετύχαµε
στο τέλος να έχουµε εξήντα έξι χιλιάδες θέσεις. 

Λέτε: «Είναι δυνατόν να εµµένει στη δηµιουργία hotspots η Κυ-
βέρνηση µόνον σε νησιά που αποτελούν τουριστικούς προορι-
σµούς;». Πώς επιµένει η Κυβέρνηση γι’ αυτό; Τις ροές τις
έχουµε. Τα hotspots, τα κέντρα ταυτοποίησης, δεν µπορεί παρά
να γίνουν εκεί που βγαίνουν οι πρόσφυγες. Εδώ υπάρχει µια αν-
τικειµενική δυσκολία που κι εσείς την είχατε κι εµείς την έχουµε,
ότι η ροή καθορίζεται από άλλους. Καθορίζεται από την Τουρκία.
Είναι «σηµαία» µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση αυτό το πράγµα, ότι
η Ελλάδα δεν είναι η πόρτα, είναι ο διάδροµος. Πού θα φτια-
χτούν τα κέντρα ταυτοποίησης; Εκεί που βγαίνουν οι πρόσφυγες. 

Εάν η Κως δεν θέλει, δεν γίνεται να αλλάξει η γεωγραφική
θέση. Δεν γίνεται να βγαίνουν στην Κω δυο χιλιάδες πρόσφυγες
και στη Λέρο τριακόσιοι και να φτιάξω το κέντρο ταυτοποίησης
στη Λέρο. Δεν είναι εκβιασµός. Δεν είναι κακία. Είναι αντικειµε-
νικό αυτό το πράγµα. Δεν µπορείς να κάνεις αλλιώς. Θα το κάνεις
έτσι. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, η Τουρκία τα
έχει τα hotspots και γιατί τα αρνείται… 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Θα σας πω, κύριε Αθα-
νασίου. Άκουσα µε πολύ σεβασµό και µε προσοχή την
τοποθέτησή σας. Θα σας πω και για αυτό. 

Εποµένως, δεν επιµένει κανείς στη δηµιουργία αυτών των κέν-
τρων εκεί που είναι τουριστικός προορισµός. Επιµένει, γιατί πρέ-
πει να γίνουν εκεί που βγαίνουν οι ροές. Γιατί επιµένει η
Κυβέρνηση εκεί; Διότι είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο µο-
ναδικός τρόπος, εάν γίνουν σωστά, εάν λειτουργήσουν σωστά,
να υπάρξει η µικρότερη δυνατή ζηµιά για τον τουρισµό. Αυτό το
πράγµα πρέπει να το καταλάβουµε. 

3538 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Η Κως πλήρωσε το ότι πέρυσι είχε αυτές τις κακές αντιδρά-
σεις. Το πλήρωσε αυτό το πράγµα. 

Η Σάµος; Ο Δήµαρχος της Σάµου δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ. Η Χίος; Ο
Δήµαρχος της Χίου δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ. Η Μυτιλήνη; Ο Δήµαρχος
της Μυτιλήνης δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ. Η Λέρος; Ο Δήµαρχος της
Λέρου δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ. Τα θέλουν. Δικαίως επιζητούν, κάνουν
κριτική, θέλουν παραπάνω πράγµατα, γίνεται µία διαπραγµά-
τευση, θέλουν να βοηθήσουν έτσι, θέλουν να βοηθήσουν αλλιώς. 

Μην παίρνετε θέσεις οι οποίες δεν βοηθούν αλλά εµπλέκουν
τη λύση του προβλήµατος. Είναι εύκολο να διαλέξει κανείς κά-
ποια πράγµατα αλλά αν το ψάξετε, δεν είναι τυχαίο. Τέσσερις
δήµαρχοι -οι τρεις της Νέας Δηµοκρατίας- έχουν συµφωνήσει
σε όλα -έχουµε διαφωνήσει σε άλλα πράγµατα- και πάµε, χτί-
ζουµε. Ένας δήµαρχος δεν έχει συµφωνήσει, αυτόν υποστηρί-
ζετε. 

Δεν προσφέρετε έτσι καλή υπηρεσία. Είσαστε επιστήµονες οι
περισσότεροι. Πρέπει κανείς να σταθεί επιστηµονικά, να κάνει
µία ψυχρή ανάλυση πάνω σ’ αυτό το πράγµα και βεβαίως µετά
να βάλει την ιδεολογική του άποψη. Όµως, η ψυχρή ανάλυση θα
βοηθήσει και σας και µας και εµένα να απαλλαγούµε από αγκυ-
λώσεις και να µην αποδεχόµαστε ψέµατα σαν αλήθειες. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, κάνει τα κέντρα ταυτοποίησης γιατί
προσπαθεί µέσα απ’ αυτά να διαφυλάξει και τον τουρισµό. Επί-
σης, είναι υποχρέωσή µας η ταυτοποίηση και η ασφάλεια και της
Ελλάδας και της Ευρώπης και πρέπει η καταγραφή να γίνεται
πολύ καλά.

Καταθέτω για τα Πρακτικά τον πίνακα µε τις επιστροφές και
τις επανεισδοχές.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Ιωάννης Μουζάλας καταθέτει για
τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιστροφές και επανεισδοχές. Τα είπαµε. Γιατί δεν έχει διεκ-
δικήσει επιτάχυνση των διαδικασιών η Κυβέρνηση. Σας είπα και
πριν ότι δεν υπάρχει συµβούλιο ή bilateral, διµερής συνάντηση,
που να έχω µε Υπουργούς στην Ευρώπη, που να έχει ο Πρωθυ-
πουργός, ή που να έχει ο Υπουργός των Εξωτερικών που να µην
έχει τεθεί το θέµα. Και µπορείτε πολύ εύκολα να έχετε πρόσβαση
στα πρακτικά του Summit και του Συµβουλίου Υπουργών, όπου
θα το δείτε σε όλα σαν το δεύτερο σηµείο που βάζουµε µετά το
ζήτηµα της Τουρκίας.

Εποµένως, εµείς εδώ ή δεν έχουµε ή έχουµε υπερβεί –όπως
και να το πείτε, εσάς σας αρέσει αυτό το πράγµα- τυχόν αγκυ-
λώσεις. Δεν είναι λόγος αυτός τώρα. Γίνονται. Θέλουµε να κά-
νουµε. Το καταλαβαίνουµε. 

Επίσης, θέλω να σας πω το εξής. Το έχω δηλώσει πολλές
φορές, να σας το πω και τώρα. Ο παράνοµος µετανάστης ή ο
παράτυπος µετανάστης -δεν είναι ιδεολογικό το θέµα πώς το
λες, στα γαλλικά το λένε «sans papiers», εποµένως, µην ψάχνετε
να βρείτε διαφοροποιήσεις εδώ- έχει δικαιώµατα και υποχρεώ-
σεις. Είναι ενάντια στη Συνθήκη της Γενεύης το να µη σου επι-
τρέπουν για εθνοτικούς λόγους να µπεις σε µία χώρα και να
ζητήσεις άσυλο. 

Όπως ξέρετε, άσυλο µπορεί να ζητήσει ένας Γάλλος στην Αγ-
γλία, ένας Αµερικανός στην Ταϊλάνδη, ένας Ταϊλανδέζος στην
Υεµένη. Το αν θα το πάρει, είναι άλλο ζήτηµα. Όµως, ο ΟΗΕ τού
δίνει το νοµικό δικαίωµα να ζητήσει άσυλο. 

Με αυτήν την έννοια, η κίνηση που έκαναν χώρες όπως η Σλο-
βενία και η Κροατία -η Κροατία λέει ότι το έκανε επειδή αναγκά-
στηκε από τη Σλοβενία, τα Σκόπια λένε ότι το έκαναν επειδή
αναγκάστηκαν από την Κροατία- είναι µία κίνηση η οποία παρα-
βιάζει τη Συνθήκη της Γενεύης και το Ευρωπαϊκό Δίκαιο. Παρ’
όλα αυτά, είναι ένα γεγονός και ως χώρα οφείλουµε να σταθούµε
στο γεγονός. Υπερασπιζόµαστε το δίκαιο αυτών που θέλουν να
ζητήσουν πολιτικό άσυλο αλλά το γεγονός παραµένει. 

Αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν, έχουν τρεις νόµιµες οδούς και µία
κυβέρνηση δεν µπορεί παρά να εφαρµόζει τη νοµιµότητα. 

Ο πρώτος νόµιµος δρόµος –που έχουν και δικαίωµα- είναι να
ζητήσουν άσυλο. Θα µπουν, λοιπόν, στη διαδικασία του ασύλου
και θα κριθεί σε κάποια φάση το άσυλο και ανάλογα θα πρά-

ξουµε. 
Η δεύτερη δυνατότητα που έχουν, είναι να ζητήσουν οικειο-

θελή επαναπατρισµό. Τώρα, σε αυτούς τους τελευταίους ανθρώ-
πους, έχουµε αρκετές αιτήσεις για εθελοντικό επαναπατρισµό.

Έχουµε κάνει µία πολύ καλή συνεργασία µε το Διεθνή Οργα-
νισµό Μετανάστευσης. Προσπαθούµε να βάλουµε µπρος. Η Ευ-
ρώπη του έχει δώσει ένα αρκετά σηµαντικό ποσό που µπορεί να
καλύψει πολλές τέτοιες θέσεις. 

Το τρίτο που έχουµε, που δεν είναι δικαίωµα αλλά υποχρέωση,
είναι ότι εφόσον δεν θέλουν το ένα ή το άλλο, θα πρέπει να
µπουν στην κατηγορία αυτών που επιστρέφονται στη χώρα τους.
Πάνω σε αυτό το θέµα δεν υπάρχει αντίρρηση. 

Εκεί που υπάρχει αντίρρηση, κυρίες και κύριοι, είναι στο ότι
δεν χρειάζεται να είµαστε τόσο ευεπίφοροι στο πόσες φυλακές
θα φτιάξουµε. Μέσα στην ερώτηση λέει: «Πώς η Ελλάδα θα µπο-
ρέσει να αντέξει πενήντα χιλιάδες πρόσφυγες;». Έχουµε στα
προαναχωρησιακά κέντρα, τα οποία -νοµίζω ότι το ξέρω καλά- ο
ΣΥΡΙΖΑ κληρονόµησε -δεν το λέω υποτιµητικά- από τη Νέα Δη-
µοκρατία, περίπου τέσσερις χιλιάδες θέσεις. Υπάρχουν ήδη άν-
θρωποι εκεί µέσα. Πόσες να φτιάξουµε, κύριοι; Τι λέτε στο
επιχείρηµα σας ενάντια στο να φιλοξενηθούν οι πρόσφυγες;
Πόσες να φτιάξουµε; Να φτιάξουµε τριάντα χιλιάδες; Κι αν έρ-
θουν εξήντα χιλιάδες; Θα φτιάξουµε εξήντα… 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν µιλάµε για... 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Αφήστε µε να κάνω τον
παραλληλισµό, αν θέλετε. 

Αν έρθουν εβδοµήντα χιλιάδες; Σας λέω εγώ λοιπόν…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Δεν λέµε αυτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν µε ακούτε όµως. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Επειδή σας ακούµε, γι’ αυτό διαφω-

νούµε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Λέω, λοιπόν, ότι ενώ για
τους πρόσφυγες λέτε «πόσο θα αντέξουµε;» κι έχετε δίκιο, για
τις φυλακές δεν λέτε «πόσο θα αντέξουµε;». 

Έχουµε τέσσερις χιλιάδες θέσεις. Όλο το ποινικό µας σύ-
στηµα –κύριε Αθανασίου, διορθώστε µε- δεν πρέπει να υπερβαί-
νει τις δεκαπέντε χιλιάδες θέσεις. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν µιλάµε για φυ-
λακές. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είναι το ίδιο αδιέξοδο.
Εάν δεν ισχύσουν οι επιστροφές, εάν δεν ισχύσουν οι επανεισχω-
ρήσεις, το πρόβληµα θα παραµείνει το ίδιο. Εποµένως, η πίεση
πρέπει να είναι εκεί που σωστά η Κυβέρνηση το βάζει, στο ζή-
τηµα της Τουρκίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Σε ένα λεπτό θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχει σχεδιασµός της Κυβέρνησης. Έχει λεχθεί πολλές

φορές. Μπορεί να συµφωνεί κανείς ή να µη συµφωνεί. Δεν µπο-
ρεί να λέει, όµως, ότι δεν υπάρχει σχεδιασµός. Συµπίπτει µε το
σχεδιασµό της Ευρώπης και έχει µερικά καινούργια στοιχεία.
Είναι τα κέντρα ταυτοποίησης, τα οποία χτίζονται στα νησιά. Στη
Λέσβο είναι έτοιµο κατά 90%. Πήρε έγκριση από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Στη Χίο έχουµε φτιάξει ένα προσωρινό, το οποίο πήρε
πολύ καλή κριτική από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και σε συνερ-
γασία µε το δήµο, αγοράσαµε ένα εργοστάσιο και ετοιµάζουµε
ένα πιο αξιοπρεπές. Στη Σάµο γίνονται σηµαντικές βελτιώσεις.
Στη Λέρο ετοιµάζεται και µέχρι το τέλος του χρόνου θα λειτουρ-
γεί. Στην Κω είναι η γνωστή κατάσταση, η οποία υποθάλπει και
υποθάλπεται. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να σας πω ότι µε όλους τους δηµάρ-
χους είχα µία εξαιρετική συνεργασία µε εξαίρεση την περίπτωση
της Κω, που είναι µία ιδιαίτερη περίπτωση. Δεν έχω λόγο, όµως,
να αντιδικώ µε κανέναν. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν είχαµε διαφω-
νίες. Σηµαίνει ότι µπορέσαµε και παντρέψαµε τις διαφορετικές
µας απόψεις. 

Οφείλω δηµόσια να ζητήσω συγγνώµη από τους Δηµάρχους
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του Ελληνικού, της Γλυφάδας, της Αργυρούπολης, διότι αυτήν
τη φορά, λόγω του φόρτου εργασίας, δεν µπόρεσα να πάω να
τους βρω πριν πάνε εκεί οι άνθρωποι αυτοί. Κάθε φορά τους
βλέπω, κάθε φορά µιλάµε. Πιστεύουµε ότι χωρίς την τοπική αυ-
τοδιοίκηση δεν µπορεί να προχωρήσει αυτό το πράγµα. 

Έχουµε µία πολύ µεγάλη βελτίωση στη δακτυλοσκόπηση µε
πολύ λίγα µέσα. Από αυτά τα οποία έχουµε ανάγκη, η Ευρώπη
µας έχει δώσει το 1/3τρίτο. Για να φτάσουµε, δηλαδή, στο 50%
έχουµε πάρει από τη Γερµανία, η οποία µας τα προσέφερε. 

Τι είναι το περίφηµο κέντρο ταυτοποίησης; Ακούστε, για να µη
γίνονται παρεξηγήσεις. Είναι κατοχυρωµένο. Είναι πατέντα. Είναι
κλειστή δοµή φιλοξενίας και καταγραφής και κρατάει από σα-
ράντα οχτώ έως εβδοµήντα δύο ώρες. Φυλάσσεται από την
Αστυνοµία. Οι λειτουργίες της ταυτοποίησης είναι από την Αστυ-
νοµία. Μόλις τελειώσει αυτό, µετακινείται αυτόµατα στην ενδο-
χώρα. Αυτό είναι το κέντρο ταυτοποίησης. Και για τον λόγο αυτό,
µπορεί να βοηθήσει τα νησιά. 

Για τα relocation camps τα έχουµε πει. Για τα ενοίκια τα έχουµε
πει. Φύλαξη συνόρων. Aκούστε να δείτε, το είπα και στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, τι εννοείτε; Ανάσχεση στη θάλασσα, κύριε Βορίδη;
Εγώ δεν συµφωνώ µε αυτό. Εσείς µε τον Οργανισµό Ηνωµένων
Εθνών συµφωνείτε; Με το Δίκαιο της Ευρώπης συµφωνείτε; Με
το Εθνικό Δίκαιο συµφωνείτε; Ισχυρίζεστε ότι είχατε πολιτική την
ανάσχεση στη θάλασσα; Νοµίζω ότι την αρνούσασταν, όταν ήσα-
σταν κυβέρνηση. Νοµίζω ότι σας κατηγορούσαν για ανάσχεση
στη θάλασσα και λέγατε «Όχι, δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα».
Και σήµερα ο κ. Βορίδης, προτείνει ανάσχεση στη θάλασσα; Χαί-
ροµαι πάρα πολύ που αυτό το πράγµα δεν προτάθηκε από κανέ-
ναν άλλο. 

Αλλά η Ελλάδα δεν είναι ξέφραγο αµπέλι. Τα σύνορα στον
Έβρο είναι θαυµάσια, δεν µπαίνει κανείς. Στη θάλασσα δεν µπο-
ρείς να κάνεις ανάσχεση. Αν ήταν, θα την έκανε η FRONTEX. Στη
θάλασσα οφείλεις να διασώσεις και γι’ αυτόν τον λόγο, όσο δεν
µπορεί να ελεγχθεί η ροή από την Ευρωπαϊκή Ένωση και ελέγ-
χεται από την Τουρκία, θα έχουµε πρόβληµα. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Στους λαθροµετανάστες κά-
ναµε ανάσχεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αθανασίου,
µη διακόπτετε, σας παρακαλώ. Θα µιλήσουν και οι κοινοβουλευ-
τικοί, θα βάλουν ερωτήµατα ενδεχοµένως.

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε. Ήδη έχετε περάσει στη δευτερο-
λογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Για την Τουρκία πρέπει
να το θεωρήσετε µεγάλη επιτυχία. Ήτανε τελευταίο θέµα και
µέσα σε τρεις µήνες το αναδείξαµε εµείς, µε τη βοήθεια της
πραγµατικότητας, είναι αλήθεια, γιατί η θέση µας ήταν σωστή.
Το αναδείξαµε σε πρώτο θέµα, φτιάξαµε επιτροπές, τρέχουµε,
συναντιούνται Πρωθυπουργοί, έγινε η διµερής µε τη Γερµανία
τριµερής. Είναι επιτυχία. 

Τέλος, θα ήθελα να σας πω ότι ως Έλληνες Βουλευτές, πέρα
από την κριτική που µπορείτε να κάνετε και που έχετε δικαίωµα
να κάνετε και δεν θα σας υποδείξω εγώ τι να κάνετε, θα έπρεπε
να ξέρετε, διαβάζοντας τα κείµενα των επιτροπών, τα οποία είναι
εύκολα να τα βρείτε, ότι πήραµε έπαινο από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή µε κριτική µαζί αλλά έπαινο για τα βήµατα που έχουµε
κάνει, από τον Άσελµπορν, τον Πρόεδρο, από τον Αβραµόπουλο,
τον Επίτροπο, από τον Ύπατο Αρµοστή του ΟΗΕ για τους πρό-
σφυγες, από τον Ύπατο Αρµοστή για τα ανθρώπινα δικαιώµατα,
από τον Πρόεδρο του Διεθνούς Οργανισµού Μετανάστευσης.
Στο δε τελευταίο summit για πρώτη φορά -είναι γραµµένα στα
Πρακτικά του summit- το 65% των χωρών που συµµετείχαν είπε
στην οµιλία του ότι η Ελλάδα προχωρά καλά, να τη βοηθήσουµε,
βάλτε πλάτη, σκίζει. 

Βάλτε πλάτη. Η κριτική είναι καλή, µπορεί να γίνει δηµιουργική.
Αν είναι µια κριτική η οποία µεταδίδει το «Θα µας φάνε οι τζιχαν-
τιστές, θα κάνουµε, θα ράνουµε», δεν γίνονται αυτά τα πράγ-
µατα. 

Και θα ήθελα να θεωρήσω λήξαν εγώ το ότι µπορεί να υπάρξει
αναχαίτιση στη θάλασσα. Οµολογώ ότι ταράχτηκα µε αυτό το
πράγµα, γιατί εγώ θυµάµαι ότι η Νέα Δηµοκρατία πολύ σωστά,

ένα αστικό κόµµα, ελπίζω του Διαφωτισµού, δεν το συζητούσε
αυτό το θέµα καν. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν περάσουµε στον κύκλο των

Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και
µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Κυ-
παρισσίας Μεσσηνίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επιτρέψτε µου να ανακοινώσω τον ορισµό των Κοινοβουλευ-
τικών Εκπροσώπων από πέντε κόµµατα. Συγκεκριµένα, ο ΣΥΡΙΖΑ
ορίζει για τη συζήτηση της επίκαιρης επερώτησης την κ. Κατρι-
βάνου Βασιλική, από τη Νέα Δηµοκρατία ορίζεται η κ. Θεοδώρα
Μπακογιάννη, από το Λαϊκό Σύνδεσµο - Χρυσή Αυγή ο κ. Ηλίας
Κασιδιάρης, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα ο Βουλευτής κ. Κα-
τσώτης Χρήστος και από το Ποτάµι ο κ. Φωτήλας Ιάσων.

Το λόγο έχει η κ. Μπακογιάννη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας.

Για δώδεκα λεπτά είναι η πρωτολογία, έχετε δευτερολογία και
τριτολογία. Οι υπόλοιποι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν
µόνο πρωτολογία, ως γνωστόν.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή τον Υπουργό.

Θα πρέπει να παραδεχθείτε, κύριε Υπουργέ, ότι οι επερωτών-
τες Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, µε πολλή σοβαρότητα και
υπευθυνότητα αντιµετωπίζουν το θέµα, διότι για τη Νέα Δηµο-
κρατία είναι το νούµερο ένα πρόβληµα και φοβάµαι ότι δεν έχει
µόνο τις διαστάσεις της εσωτερικής πολιτικής αλλά όπως και
χθες είχα την ευκαιρία να τονίσω και τη διάσταση της εξωτερικής
πολιτικής της χώρας και της ευρωπαϊκής, διότι η Ευρώπη θα τα-
λανιστεί πάρα πολύ από αυτό το πρόβληµα και δεν θα είναι εύ-
κολη η αντιµετώπισή του. 

Ήρθατε, όµως, να µας πείτε –µε χαµηλούς τόνους πρέπει να
πω- ότι η Νέα Δηµοκρατία είπε ψέµα και βασίστηκε πάνω σε ένα
ψέµα. Κακώς το λέτε, κύριε Υπουργέ µου, κάκιστα, διότι αυτο-
διαψεύδεστε ο ίδιος. 

Είπατε ότι ισχυριζόµαστε ότι η Ευρώπη δεν έχει κοινή πολιτική.
Δεν έχει, κύριε Υπουργέ! Έχει κοινά συµπεράσµατα ευρωπαϊκών
συµβουλίων, τα οποία τα έχω όλα εδώ αλλά κοινή πολιτική δεν
έχει. Διότι εγώ ενηµέρωσα σήµερα τον Πρωθυπουργό σας –
καθώς δεν είχε φροντίσει φαίνεται κάποιος άλλος να τον ενηµε-
ρώσει- ότι χθες η Ουγγαρία και η Σλοβενία προσέφυγαν στο
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, για να ακυρώσουν την απόφαση µετεγ-
κατάστασης προσφύγων από την Ελλάδα στις χώρες τους. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Το ξέρουµε αυτό. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Αφού το ξέρετε, κυρία Βασιλική

µου, έπρεπε να είχατε ενηµερώσει και τους υπευθύνους!
Σκεφτείτε, λοιπόν, ότι από τις πενήντα χιλιάδες που δεχθήκαµε

εδώ, οι εννιακόσιοι ογδόντα οκτώ θα πήγαιναν στην Ουγγαρία
θεωρητικώς και οι εξακόσιοι δώδεκα στη Σλοβενία. Άρα, τι θα
γίνει εάν και άλλες χώρες προσφύγουν; Άρα, η Νέα Δηµοκρατία
δεν είπε ψέµατα. Αυτό που είπαµε εµείς είναι η αλήθεια. Υπάρχει
τεράστιο πρόβληµα στην Ευρώπη σήµερα. Υπάρχουν χώρες που
δεν θέλουν να δεχθούν, υπάρχουν χώρες που θέλουν να σηκώ-
σουν φράχτες. Και αυτή είναι µια πραγµατικότητα, την οποία, δυ-
στυχώς, δεν µπορούµε να αρνηθούµε. 

Δεύτερον, µας είπατε ότι είπαµε ψέµατα για τις πενήντα χιλιά-
δες. Πώς είπαµε ψέµατα, κύριε Υπουργέ, για τις πενήντα χιλιά-
δες; Με την ίδια αναπνοή είπατε αµέσως µετά ότι θα µας
ζητούσαν εκατό χιλιάδες, ότι είχαµε την επιτυχία µας και πήραµε
πενήντα χιλιάδες και ότι αυτές τις πενήντα χιλιάδες θα τις µοι-
ράσουµε σε διαµερίσµατα κ.λπ.. Εντός της χώρας, όµως. Δεν θα
τους µοιράσετε σε διαµερίσµατα στο Τοµπουκτού! Εδώ στην Ελ-
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λάδα θα µοιραστούν. 
Άρα, πάλι δεν είπαµε ψέµατα. Αλήθεια είπαµε. Πενήντα χιλιά-

δες δέχθηκε η Κυβέρνηση να πάρει. Δεν θα κρίνω εάν ήταν
σωστό ή λάθος. Αντιλαµβάνοµαι ότι είχατε πιέσεις -δεν είναι το
πρόβληµα αυτό- αλλά ψέµατα δεν είπαµε. 

Άρα, λίγη προσοχή στο πώς µιλάµε για την Αντιπολίτευση, ιδι-
αίτερα όταν προσέρχεται καλοπροαίρετα και θέλει να στηρίξει
και να βοηθήσει. 

Θέλω, λοιπόν, να επαναλάβω τη θέση της Νέας Δηµοκρατίας.
Κύριε Υπουργέ, η θέση της Νέας Δηµοκρατίας είναι η ευρωπαϊκή
θέση, η οποία βάσει όλων αυτών των αποφάσεων, ξεχωρίζει τους
πρόσφυγες από τους οικονοµικούς µετανάστες. Είµαστε σύµφω-
νοι σε αυτό; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ωραία. 
Οι πρόσφυγες, λοιπόν, τυγχάνουν κάθε προστασίας την οποία

τους δίνει το Ευρωπαϊκό Δίκαιο και έχουµε κάνει µια συµφωνία
την οποία εγώ φοβούµαι πως δεν θα τηρήσουν οι υπόλοιπες ευ-
ρωπαϊκές χώρες αλλά εν πάση περιπτώσει, εµείς επιµένουµε σε
αυτήν τη συµφωνία. Πρέπει να µοιραστούν σε όλες τις χώρες
της Ευρώπης. Είναι πρόσφυγες και χρήζουν ιδιαίτερης προστα-
σίας από την Ευρώπη. 

Μετά έχουµε τους οικονοµικούς µετανάστες. Εγώ δεν θα τους
πω παράνοµους ούτε παράτυπους, όπως θέλετε πείτε τους! Όλη
η Ευρώπη συµφώνησε ότι δεν αντέχει την παγκόσµια φτώχεια.
Δεν µπορεί να τη χειριστεί. Οι κοινωνίες µας δεν µπορούν να υπο-
δεχθούν το σύνολο της παγκόσµιας φτώχειας. Άρα, οι µετανά-
στες έχουν άλλη µεταχείριση. Ποια είναι αυτή η µεταχείριση; Την
είπατε εν τάχει. Πρέπει δηλαδή να επιστρέψουν στις χώρες τους,
να γίνει επαναπατρισµός. Πώς θα γίνει ο επαναπατρισµός; Η Ελ-
λάδα έχει υπογράψει δεκαεπτά συµφωνίες µε άλλες χώρες και
δεκαπέντε συµφωνίες έχει υπογράψει η Ευρωπαϊκή Ένωση.
Σωστά;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Σωστά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κουνάνε το κεφάλι τους οι αρ-
µόδιοι διπλωµατικοί. Σωστά, λοιπόν.

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι εκεί που έχουµε εµείς διµερείς
συµφωνίες, τους βάζουµε σε ένα αεροπλάνο, το πληρώνει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και φεύγουν, κύριε Υπουργέ. 

Υπάρχουν και οι περιπτώσεις που έχει συµφωνήσει η Ευρώπη.
Και ορθώς είπατε και από την εποχή που ήµουν εγώ στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών, µε ενοχλούσε η συµπεριφορά του Πακιστάν. Η
Ευρώπη έχει υπογράψει µε το Πακιστάν, άρα οφείλει να πιέσει
το Πακιστάν. Και ο τρόπος να πιέσει το Πακιστάν –για να µη
µασάω τα λόγια µου- είναι ένας. Δεν υπάρχει χρηµατοδότηση
στο Πακιστάν, εάν δεν παίρνει πίσω τους κατοίκους του.

Η ελληνική εξωτερική πολιτική και ο Έλληνας Υπουργός Εξω-
τερικών, πρέπει αυτό να το πει ευθαρσώς και ανοικτά, διότι αυτοί
που ήταν χθες στο «Ταεκβοντό» είναι άνθρωποι που προέρχονται
όλοι είτε από το Μαγκρέµπ -στο οποίο αντί να πάνε απευθείας,
όπως πήγαιναν παλιά, έχουν βρει τη δίοδο µέσω Τουρκίας και
έρχονται εδώ- είτε είναι από την Κεντρική Αφρική ή είναι άνθρω-
ποι από το Πακιστάν, το Μπαγκλαντές κλπ., που έχουµε δυνατό-
τητα επιστροφής τους. Εκεί, λοιπόν, σας ψέγουµε ότι αργήσατε,
ξεκάθαρα πράγµατα.

Τους αριθµούς που µας δώσατε, τους συγκρίνετε µε τις επο-
χές που οι ροές ήταν πολύ-πολύ χαµηλότερες. Συγκρίνετε δη-
λαδή τη δική µας µε τη δική σας εποχή. Ήταν χαµηλότερες,
κύριε Υπουργέ. Σήµερα πρέπει να τρέξουµε, αν το θέλουµε. Για
να τρέξουµε, πρέπει να καταγράψουµε και πρέπει επίσης να φυ-
λάξουµε.

Εδώ, λοιπόν, ευθέως σας λέω ότι τα προαναχωρητικά κέντρα
πρέπει να λειτουργήσουν άµεσα και πρέπει να είναι κλειστά κέν-
τρα φιλοξενίας, έτσι ώστε να µπορούµε, µε πολύ γρηγορότερους
ρυθµούς από αυτούς που έχουµε σήµερα, να επιστρέφουν οι άν-
θρωποι αυτοί στην πατρίδα τους. Να είναι αξιοπρεπή, να είναι
ανθρώπινα –δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία γι’ αυτό- αλλά γρή-
γορα. Διότι άλλως πως, µαζί µε τους πρόσφυγες, που, πράγµατι,
έχουν ανάγκη προστασίας, θα βρεθούµε και µε τους µεν και µε

τους δε. Άρα, ο διαχωρισµός πρέπει να είναι καθαρός.
Και επειδή το µήνυµα των αδερφών, φίλων, συναδέλφων

ενίοτε, ήταν πολύ µπερδεµένο –και δεν θέλω να πω τίποτε παρα-
πάνω- καλό είναι τώρα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ να το ξεκαθαρίσει.

Χαίροµαι που σας άκουσα να λέτε ότι τα σύνορα του Έβρου
είναι λαµπρά. Το παίρνω ως τίτλο τιµής για όλους εµάς που δεν
είχαµε παρασυρθεί να λέµε ότι πρέπει να γκρεµιστεί ο φράχτης
του Έβρου. Σας ευχαριστώ και χαίροµαι που τουλάχιστον ο
Υπουργός της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, αναγνωρίζει ότι κάποιες πο-
λιτικές που κάναµε εµείς δεν ήταν πολιτικές που µας κατέβηκαν
γιατί µας άρεσε να χτίζουµε φράχτες αλλά γιατί ήταν αναγκαίες
για τη φύλαξη των συνόρων.

Για µένα είναι κλειδί το θέµα της συνεργασίας. Η αίσθησή µου
είναι ότι το Υπουργείο Μετανάστευσης ορθώς ιδρύθηκε αλλά δεν
φτάνει. Για να µπορέσει να αποδώσει σοβαρά αυτή η προσπά-
θεια, χρειάζεστε τουλάχιστον µία διϋπουργική επιτροπή από
τρεις µε τέσσερις Υπουργούς, τους ανάλογους γενικούς γραµ-
µατείς και την εκτέλεση, κύριε Υπουργέ, διότι αυτό που βλέ-
πουµε τώρα, είναι το «βλέπουµε και κάνουµε». Το ξέρετε και
εσείς. Δεν έχετε την υποδοµή από κάτω.

Δεν ήταν η Ελλάδα προετοιµασµένη, όπως µας είπε σήµερα ο
Πρωθυπουργός; Εγώ να το δεχθώ. Δεν ήταν η Ελλάδα προετοι-
µασµένη. Πρέπει όµως να προετοιµαστεί τώρα. Έντεκα µήνες
είναι αυτή η ιστορία. Τώρα πρέπει να προετοιµαστούµε και να
αντιµετωπίσουµε πραγµατικά το πρόβληµα, διότι αλλιώς µαύρος
χειµώνας µάς περιµένει και θα γινόµαστε και πρώτη σελίδα από
όλους αυτούς που θέλουν να µας δουν ως το µαύρο πρόβατο,
αν κάποιος πάθει τίποτε από το κρύο ή αν κάτι άλλο συµβεί µέσα
στην περιοχή µας. Άρα, η συνεργασία είναι θέµα κλειδί, η ενδο-
κυβερνητική συνεργασία, που σήµερα δεν υπάρχει. 

Σχέδιο σάς άκουσα να ισχυρίζεστε ότι υπάρχει. Άρα, θα ήµουν
πάρα πολύ περίεργη να µάθω ποιο ακριβώς είναι το σχέδιο, δη-
λαδή ποιοι θα δώσουν τα διαµερίσµατα, µε ποια διαδικασία, πού
θα µπορέσουν να µπουν, ποια είναι τα camps -ή όπως αλλιώς θέ-
λετε, πείτε τα- πόσους χωράνε, ποιοι θα πληρώσουν και πώς θα
πληρώσουν στα νησιά, τους αρµοδίους κ.ο.κ..

Είπατε µια καλή κουβέντα για τους δήµους. Οµολογώ ότι σας
περίµενα στη γωνία και µε προλάβατε! Διότι ο Πρωθυπουργός
σας σήµερα, ήταν ατυχέστατος στην έκφρασή του, όταν µιλούσε
στον κ. Λεβέντη, όταν είπε περί λαϊκιστών δηµάρχων. Αφήστε
που καλό είναι στο ΣΥΡΙΖΑ τη λέξη «λαϊκισµός» να την αποφεύ-
γετε, διότι νοµίζω ότι έχετε πάρει ντοκτορά στο θέµα λαϊκισµός. 

Πέραν αυτού, δεν λες για το δήµαρχο ότι είναι λαϊκιστής, όταν
οι δήµαρχοι έχουν βάλει πλάτη. Η αυτοδιοίκηση και Α’ και Β’ βαθ-
µού έβαλε πλάτη σε όλο αυτό το θέµα. Οι δήµαρχοι πήγαν και
τάιζαν στο Γαλάτσι τους πεινασµένους ανθρώπους, οι δήµαρχοι
πήγαν στο Παλαιό Φάληρο, οι τρεις δήµαρχοι, του Ελληνικού
κ.λπ., βρίσκονται µπροστά σε τέντες που δεν ήξεραν την ύπαρξή
τους και τώρα βλέπουν στα εκατό µέτρα από εκεί που τα παιδιά
τους αθλούνται, χωρίς καµµία προετοιµασία, ότι έρχονται άν-
θρωποι. Άνθρωποι είναι βεβαίως, έχουν τις ανάγκες τους αλλά
να ξέρουµε τέλος πάντων ότι πρέπει να ειδοποιούµε και την το-
πική αυτοδιοίκηση. 

Τίποτα, κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να γίνει χωρίς τη συνεργα-
σία. Χαίροµαι που το είπατε και χαίροµαι που διορθώσατε τον
Πρωθυπουργό σας, διότι µέσα στη ρύµη –ελπίζω- του λόγου του
και όχι γιατί το εννοούσε, είπε βαριά κουβέντα, την οποία καλό
είναι που εσείς τουλάχιστον τη διορθώσατε. 

Σχετικά µε το θέµα των συνόρων, θέλω να πω τα εξής. Η
ανάγκη να φυλαχτούν τα σύνορα, είναι µία θέση την οποία έχετε
υπογράψει και εσείς σε όλα τα κείµενα τα ευρωπαϊκά. Σε όλα µι-
λάτε για την ανάγκη φύλαξης των συνόρων. Και µάλιστα υπάρχει
και µία φράση που εγώ δεν θα τη δεχόµουν ως Υπουργός Εξω-
τερικών αλλά φαντάζοµαι ότι τώρα είναι λίγο περίεργες οι θέ-
σεις. Λέει ότι η FRONTEX, θα έχει δικαίωµα να αυτενεργεί στα
σύνορά µας. Εγώ ας πούµε, αυτό δεν θα το υπέγραφα ως
Υπουργός Εξωτερικών. Το υπογράψατε. Εδώ είναι στο κοινό ανα-
κοινωθέν. Εγώ δεν θα το υπέγραφα.

Υπάρχει, κύριε Ξυδάκη. Υπάρχει και αγγλικά –δόξα τω Θεώ-
έχουµε µάθει. Αυτό λέει το κείµενο. Εν πάση περιπτώσει, τι ση-
µαίνει η FRONTEX θα αυτενεργεί; Σηµαίνει ότι η FRONTEX θα
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µπει µέσα και µε την κοινή ευρωπαϊκή περιπολία, δηλαδή το Λι-
µενικό, για να προχωρήσει σε κάποιας µορφής φύλαξη συνόρων.
Αυτό λέει.

Δεν σας είπε, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία και θα σας παρακα-
λέσω πάρα πολύ να είµαστε πολύ ξεκάθαροι σε αυτό ούτε κανείς
από τη Νέα Δηµοκρατία βγήκε ποτέ να πει ότι θα πάµε να βου-
λιάζουµε τους ανθρώπους στο Αιγαίο. Συγγνώµη αλλά δεν υπάρ-
χει τέτοιο πράγµα. Ξεκάθαρα πράγµατα και µη µας βάζετε λόγια
στο στόµα τα οποία δεν είπαµε. Ότι πρέπει να φυλάγονται τα σύ-
νορα, το λέτε εσείς ο ίδιος, όταν µας λέτε ότι στον Έβρο φυλάσ-
σονται θαυµάσια. Την ανάγκη δηλαδή της φύλαξης δεν την
αρνείστε, την έχετε και υπογράψει. Άρα, κύριε Υπουργέ, επειδή
και τα διπλωµατικά είναι λίγο σύνθετα, θέλει µια προσοχή όταν
κατηγορείτε την ελληνική Αντιπολίτευση και πόσω µάλλον ένα
κόµµα σαν τη Νέα Δηµοκρατία, που εν πάση περιπτώσει έχει και
ιστορία στον τοµέα αυτόν.

Η τελευταία φράση που θέλω να πω, είναι πως περιµένω απαν-
τήσεις από τον κ. Ξυδάκη από χθες, για να συνεχίσουµε την
ωραία συζήτηση, την οποία είχαµε χθες. Περιµένω απάντηση,
γιατί µε ενδιαφέρει πάρα πολύ το θέµα. Μιλήσατε για την Τουρ-
κία. Εγώ συµφωνώ, η Τουρκία αρνείται όλον αυτόν τον καιρό. Το
θέσαµε και εµείς, το θέτετε και εσείς. Δεν είναι δική σας η επιτυ-
χία. Ας µην είχαν πάει επτακόσιες χιλιάδες πρόσφυγες στη Γερ-
µανία και θα σας έλεγα εγώ αν η Ευρωπαϊκή Ένωση και η
Γερµανία θα είχε δείξει αυτήν την ευαισθησία για την Τουρκία.
Όµως, εν πάση περιπτώσει, σήµερα συµφωνούµε όλοι ότι η
Τουρκία είναι ένα θέµα και ότι η Τουρκία πρέπει οπωσδήποτε να
τηρήσει τις συµφωνίες τις οποίες έχει κάνει, άλλως πως η Ευρω-
παϊκή Ένωση θα πρέπει και εκείνη να αντιδράσει διαφορετικά.

Έχουµε, όµως, κάνει συµφωνίες, τις οποίες η Βουλή δεν γνω-
ρίζει. Το έθεσα χθες. Δεν ξέρω αν εσείς τις ξέρετε, γιατί δεν είναι
δική σας αρµοδιότητα, είναι όµως αρµοδιότητα του κ. Ξυδάκη ή
για την ακρίβεια του κ. Κοτζιά, γιατί ούτε του κ. Ξυδάκη είναι.

Έχουµε κάνει κάποιες συµφωνίες, τις οποίες η Βουλή πρέπει
να γνωρίζει. Το είπα χθες και το επαναλαµβάνω σήµερα. Οι
ΝΟΤΑΜ που κατέβηκαν ταυτόχρονα η ελληνική και η τουρκική,
θέλω να ξέρω τι συµφωνία υπάρχει. Τι έχουµε συµφωνήσει µε
την Τουρκία;

Δικαιούται η ελληνική Βουλή να ξέρει, κύριοι Υπουργοί. Αυτά
δεν γίνονται εν κρυπτώ. Άρα, λέµε ναι στη µάχη υπέρ των ελλη-
νικών συµφερόντων µαζί, λέµε ναι στην αντιµετώπιση του προ-
βλήµατος µαζί αλλά να ξέρετε ότι τη διαχειριστική ανικανότητα,
την οποία επιδεικνύει η Κυβέρνηση, δεν υπάρχει περίπτωση να
µη σας την αναφέρουµε και να µη σας λέµε πού πάσχετε, διότι
αυτό είναι το καθήκον το οποίο έχουµε.

Οι προσφυγικές ροές θα χειροτερεύσουν. Η εικόνα την οποία
έχουµε σήµερα είναι κακή. Φοβάµαι ότι τον χειµώνα θα είναι
ακόµα χειρότερη.  

Εάν, λοιπόν, δεν προετοιµαστούµε και αν δεν αρχίσουµε τα-
χύτατα τους επαναπατρισµούς, για να µπορέσουµε τουλάχιστον
το 50% από αυτούς που έρχονται να το γλιτώσουµε και ταυτό-
χρονα να στείλουµε κι ένα µήνυµα προς το Μαρόκο, την Αλγερία
και όλους αυτούς ότι «Παιδιά, µην περάσετε από την Ελλάδα,
γιατί θα ξαναφύγετε. Δεν έχει κανένα νόηµα να µπαίνετε στον
κόπο ούτε να κινδυνεύουν τα παιδάκια σας στο Αιγαίο. Από την
Ελλάδα δεν θα µπείτε στην Ευρώπη», αυτό το µήνυµα πρέπει να
είναι σαφές προς εκείνους οι οποίοι δεν είναι πρόσφυγες και δεν
έχουν ανάγκη από την ευρωπαϊκή προστασία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Μπακογιάννη.

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Κατριβάνου.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν
µπω στα ερωτήµατα που θέτει η επίκαιρη επερώτηση, θέλω να
σκεφτούµε ένα πολύ βασικό θέµα στην αντίληψη της Νέας Δη-
µοκρατίας, που για εµένα είναι το προβληµατικό. 

Υποστηρίζετε ακόµα και σήµερα ότι η Ελλάδα αίφνης έγινε µα-
γνήτης και προσέλκυσε τις µεταναστευτικές ροές, από τη στιγµή
που έγινε η κυβερνητική αλλαγή τον Γενάρη του 2015. Αν ισχύει

αυτό, τότε τι αντίστοιχα γίνεται µε την Ιταλία, την Ουγγαρία, σε
όλη την Ευρώπη και σε ολόκληρο τον κόσµο; Φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ γι’
αυτό το πράγµα; Μήπως φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ, που η Ευρώπη αντιµε-
τωπίζει αυτήν τη στιγµή τη µεγαλύτερη εκτόπιση και µετακίνηση
ανθρώπων µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο; Μας καταλογίζετε τέ-
τοιες υπερφυσικές δυνάµεις; Μακάρι να τις είχαµε, να κάναµε
και άλλα. 

Οι ροές αυξήθηκαν, γιατί οι άνθρωποι απεγνωσµένα καταλα-
βαίνουν ότι δεν µπορούν να επιστρέψουν στην πατρίδα τους.
Δείτε στην τηλεόραση και παντού τις φωτογραφίες από τη Συρία.
Σωρός από ερείπια. Το 2014, είχαµε σαράντα πέντε χιλιάδες αν-
θρώπους που ήρθαν εδώ. Το 2015, είχαµε επτακόσιους εξήντα
χιλιάδες. Δεν συγκρίνονται οι ροές. Οι περισσότεροι είναι πρό-
σφυγες. 

Να µη γίνεται ολόκληρη σπέκουλα στο τι κάνουµε µε τους µε-
τανάστες. Εγώ θέλω να παραδεχτούµε ότι οι περισσότεροι άν-
θρωποι που έρχονται, είναι πρόσφυγες. Και άρα, πρέπει να λέµε
τι κάνουµε µε το προσφυγικό, γιατί αυτό είναι το καίριο ερώτηµα
στην Ελλάδα του 2015, στην Ευρώπη του 2015, στον κόσµο του
2015. 

Και όσοι, ξέρετε, έχουν ερωτηθεί τι θα κάνουν µετά, αν στα-
µατούσε ο πόλεµος, όλοι απαντούν ότι θέλουν να γυρίσουν στην
πατρίδα τους, γιατί ξέρουµε ότι οι άνθρωποι δεν θα έφευγαν, αν
στην πατρίδα τους υπήρχε ασφάλεια και στοιχειώδης αξιοπρέ-
πεια.

Άρα, η λύση -για να µην παίζουµε αλλά να αναγνωρίζουµε και
να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους- είναι να σταµατήσει ο
πόλεµος σε αυτές τις χώρες και να ενισχυθούν µε υποδοµές και
να αναπτυχθούν, ώστε οι άνθρωποι να έχουν µια στοιχειώδη
αξιοπρέπεια και να µπορούν να µένουν εκεί. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για τους µετανάστες να µας πείτε.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Χαλαρώστε. Είναι γελοίο δηλαδή.
Καταγγέλλετε για τα hotspots στα νησιά –θα τα πω κέντρα

ταυτοποίησης αλλά τα λέω έτσι για να έχουµε µια κοινή γλώσσα-
ότι είναι πόλος έλξης και µαγνήτης. Δηλαδή πιστεύουµε ότι οι
άνθρωποι διακινδυνεύουν τη ζωή τους και τη ζωή των παιδιών
τους, για να πάνε σε ένα ωραίο hotspot ή ότι δραπετεύουν από
τον πόλεµο και από την καταστροφή, γιατί δεν έχουν άλλη επι-
λογή; 

Ένας Σύρος πρόσφυγας είπε -και έχει κυκλοφορήσει πολύ στο
διαδίκτυο- ότι κανείς δεν διακινδυνεύει να βάλει στο παιδί του σε
µια βάρκα, παρά µόνο αν το νερό είναι ασφαλέστερο από τη στε-
ριά. 

Επίσης, η κ. Κουντουρά, µε την οποία συνοµίλησα, διαψεύδει
αυτά που είπατε ότι είπε. Είπε ότι τα hotspots δεν θα πρέπει να
είναι σε κεντρικό µέρος και θα πρέπει να είναι ολιγοήµερης δια-
µονής. Αυτά µου ανέφερε ότι είπε στον Δήµαρχο της Κω. 

Τέλος, θα θέλαµε, όλος αυτός ο κόσµος να είναι και να τριγυ-
ρίζει στα νησιά, χωρίς να έχει έναν χώρο να µπει µέσα; Αυτό θα
προωθούσε τον τουρισµό της περιοχής; Πώς το βλέπουµε; Εί-
δαµε τι γίνεται, όταν λειτουργεί το αντίθετο. 

Μας κατηγορείτε για τη φύλαξη των συνόρων και ειδικά των
θαλασσίων. Λοιπόν, όταν µπει ένα πολεµικό πλοίο άλλης χώρα,
σαφώς υπάρχει ανακοπή της εισόδου και σαφώς υπάρχει προ-
στασία συνόρων.

Ξέρετε όµως ότι είναι και απάνθρωπο και παράνοµο να κάνεις
επαναπροωθήσεις ανθρώπων, όταν δεν ξέρεις πάνω στη βάρκα
τι είναι. Και δεν µπορείς να κάνεις τον έλεγχο, την ώρα που ο
άλλος πνίγεται. Πρέπει να κάνεις διάσωση. Πάνω στη βάρκα θα
διασώσεις όλους τους ανθρώπους. Αυτό είναι το βασικό. Και
µετά θα ακολουθήσει η διαδικασία ταυτοποίησης. Εκείνη την
ώρα θα τους σώσεις όλους. Εµείς σταµατήσαµε τις παράνοµες
επαναπροωθήσεις που γίνονταν πριν και ήταν ενάντια στο Σύν-
ταγµα και στο Ευρωπαϊκό Δίκαιο. Είµαστε περήφανοι γι’ αυτό.
Είµαστε περήφανοι που µε υπαιτιότητά µας µε επαναπροωθή-
σεις δεν πνίγονται άνθρωποι. 

Αν µπορείτε, παρακαλώ, να κάνετε λίγη ησυχία, θα το εκτι-
µούσα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Συµφωνούµε µε αυτά που λέτε.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Λέτε λοιπόν, σε άλλο κοµµάτι της

ερώτησή σας ότι ο Πρωθυπουργός µετατρέπει τη χώρα σε απο-

3542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



θήκες ψυχών και υπονοµεύει την απαίτηση για αναλογική κατα-
νοµή προσφύγων σε χώρες της Ευρωπαϊκή Ένωσης. Γνωρίζετε
πολύ καλά ότι την πρώτη φορά που πραγµατικά η Ελλάδα έθεσε
το θέµα για την αναλογική κατανοµή προσφύγων ήταν από Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και από τον Αλέξη Τσίπρα. Έτσι είναι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πήρε πενήντα χιλιάδες και οι
άλλοι δεν πήραν τίποτα.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Εσείς, αγαπητοί συνάδελφοι, πριν,
είχατε βρει άλλη λύση. Είχατε βρει τη λύση των κέντρων κράτη-
σης. Βάζατε εκεί πρόσφυγες παρανόµως, ανηλίκους παρανόµως,
ευάλωτες οµάδες παρανόµως, αιτούντες άσυλο παρανόµως. Και
ήταν αυτή µια λύση που έφερνε κάποια αποτελεσµατικότητα; Τους
κρατούσατε παρανόµως τους ανθρώπους µέσα, βγαίνανε, τους
ξαναπιάνατε, τους ξανακρατούσατε. Βλέπουµε κάποιο ρεαλισµό
στην αντιµετώπιση του µεταναστευτικού; 

Καταγγέλλετε, λοιπόν, ότι στην Ελλάδα θα εγκατασταθούν πε-
νήντα χιλιάδες πρόσφυγες. Έχει απαντηθεί. Από τους πενήντα
χιλιάδες πρόσφυγες ένα ποσοστό θα µετεγκατασταθεί, θα µετα-
φερθεί σε άλλες χώρες της Ευρώπης και ένα άλλο ενδεχοµένως
θα ζητήσει άσυλο και αν όχι, θα ακολουθηθούν οι νόµιµες διαδι-
κασίες.

Εγώ θέλω να ρωτήσω το εξής: Το 2010, το 2011, το 2012 και
το 2013 θυµάστε πόσοι άνθρωποι είχαν εγκλωβιστεί εδώ; Έχετε
ξεχάσει τι γινόταν στην Πάτρα και την Ηγουµενίτσα; 

Επίσης, κύριοι συνάδελφοι, έχουµε και συλλογική ευθύνη, κά-
ποιους ανθρώπους να κρατήσουµε και να φροντίσουµε για την
ένταξή τους. Αυτή τη στιγµή η Ιορδανία έχει 3 εκατοµµύρια, η
Τουρκία 2,5 εκατοµµύρια, η Γερµανία έχει πάνω από 700. Εκεί
θέλω να είστε ένθερµοι ευρωπαϊστές. 

Ρωτάτε, λοιπόν, αν αντιλαµβανόµαστε τον κίνδυνο να κλείσουν
τα σύνορα και να εγκλωβιστούν εδώ οι άνθρωποι. Φυσικά µας
απασχολεί πάρα πολύ και έχουµε βαθύτατη επίγνωση. Αλλά δεν
κινδυνολογούµε. Άλλο είναι η επίγνωση και άλλο είναι να χρησι-
µοποιείται για κινδυνολογία. Εµείς προτείνουµε και διεκδικούµε
την ταχεία αναλογική κατανοµή των ανθρώπων αυτών στην Ευ-
ρώπη. Διεκδικούµε µεγαλύτερους αριθµούς κατανοµής και την
επανεγκατάσταση µε µεγάλους αριθµούς από το Λίβανο, από την
Τουρκία και από την Ιορδανία. 

Λέτε ότι έχουµε εγκαταλείψει την άµεση επαναπροώθηση µε-
ταναστών στην ερώτησή σας. Προφανώς µπερδεύετε τις έν-
νοιες. Άλλο η επανεισδοχή που είναι διαδικασία σύννοµη και την
οποία και εµείς επιδιώκουµε και άλλο η επαναπροώθηση, που
είναι διαδικασία παράνοµη. Ακούστηκε και µε άλλους όρους:
φρούρηση, αποτροπή. Όλα αυτά είναι παράνοµα στη θάλασσα
και οδηγούν σε πνιγµούς και σε ναυάγια. Η Κυβέρνηση δεν µπο-
ρεί να πάρει στο λαιµό της αυτά τα πράγµατα. 

Το προσφυγικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει µαγι-
κές λύσεις. Το ξέρουµε και το βλέπουµε. Οι άνθρωποι θα συνε-
χίσουν να µετακινούνται και να εκτοπίζονται όσο υπάρχουν
πόλεµοι, καταστροφές και φρίκη. Δε θα τους σταµατάει κανένας
φράχτης. Θα βρίσκουν δρόµους. Έτσι το βλέπουµε, έτσι γίνεται
και έτσι το λέει η πραγµατικότητα. Χρειαζόµαστε µια οπτική αν-
θρώπινη και ρεαλιστική που να ενισχύει την ασφάλεια, την υπο-
δοχή, την ένταξη και όχι µια οπτική που να ενισχύει τον φόβο και
τον ρατσισµό. Η Ευρώπη θα κριθεί πάνω στη διαχείριση του προ-
σφυγικού και το ίδιο θα κριθεί και η χώρα µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κατριβάνου,
τελειώνετε παρακαλώ. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Πρέπει να απαντήσουµε. Θέλουµε
να γίνουµε Ουγγαρία της Μεσογείου ή καλύτερα να πολεµάµε
για να γίνουµε καλύτεροι απ’ αυτό, µε τις ανεπάρκειές µας,
πράγµα που κάνουµε µε όλες µας τις δυνάµεις και µε την πολι-
τική µας σήµερα; 

Πρέπει να δείτε τι είπε σήµερα ο Επίτροπος Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων κ. Μούσνιεκ στο Συµβούλιο της Ευρώπης. Ζήτησε
από την Ευρωπαϊκή Ένωση να αλλάξει άρδην τη ρητορική της,
ώστε να µη διαποτίζεται από ρατσισµό. Είπε «…να σχεδιάσει πιο
ανθρώπινες πολιτικές που βελτιώνουν τις συνθήκες υποδοχής,
διευκολύνουν την ασφαλή διέλευση και την πρόσβαση στο
άσυλο, καθώς και προωθούν την αποτελεσµατική ενσωµάτωση
στις κοινωνίες υποδοχής».

Αυτήν την Ευρώπη θέλουµε και γι’ αυτήν την Ευρώπη πολε-
µάµε. Και γι’ αυτήν την Ελλάδα πολεµάµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή
κ. Ηλίας Κασιδιάρης.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Σηκώθηκε και έφυγε, όπως ήταν αναµε-
νόµενο, ο διορισµένος Υπουργός των λαθροµεταναστών, που δεν
πήρε καµµία ψήφο από τον ελληνικό λαό. Διορίστηκε και µπήκε
µέσα στη Βουλή και διοικεί τη χώρα. Κρύφτηκε, όπως κρύβεται
κάθε φορά που ασκεί κοινοβουλευτικό έλεγχο η Χρυσή Αυγή γι’
αυτό το εθνικό έγκληµα που τελείται µε τους λαθροµετανάστες.
Μας αποστέλλει, µάλιστα, αυτά τα άθλια εδώ πέρα χειρόγραφα,
αυτά τα άθλια έγγραφα, όπου λέει ότι δεν συνδιαλέγονται µε το
ρατσισµό οι συριζαίοι Υπουργοί. Μας στέλνει αυτά τα κατάπτυστα
έγγραφα και κρύβονται και ο Υπουργός και ο Τσίπρας, γιατί έχουν
εγκληµατήσει σε βάρος της Ελλάδας. 

Καλά έκανε, λοιπόν και κρύφτηκε και σήµερα. Ζητάµε να µας
απαλλάξετε γενικότερα απ’ αυτή τη θλιβερή παρουσία σας, απ’
αυτές τις αθλιότητες, από το ρατσισµό σας σε βάρος των Ελλή-
νων πολιτών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών): Δεν ντρέπεστε καθόλου;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Να ντρέπεστε εσείς! Εσείς να ντρέπεστε
που ξεπουλήσατε την Ελλάδα! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών): Ντροπή σας!

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ντροπή σε εσάς που έχετε κάνει την Ελ-

λάδα αποθήκη λαθροµεταναστών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

κύριε Κασιδιάρη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-

κών): Ντροπή σας!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εσύ πρέπει να ντρέπεσαι! Εσύ είσαι ο

πουληµένος και ο γελοίος! Εσείς προδώσατε τη χώρα και δεν
έχετε κανένα δικαίωµα να µιλάτε εδώ µέσα!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών): Άντε να χαθείς!

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εξευτελισµένοι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κασιδιάρη,

αφήστε τους χαρακτηρισµούς.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Να πάει ο Πρωθυπουργός σας στους

Πακιστανούς. Να πάει ο Υπουργός σας στο Ταεκβοντό να κάνει
παρέα στους Πακιστανούς και να µας αδειάζει τη γωνιά. Καλά
έκανε και σηκώθηκε και έφυγε, διότι όλα αυτά που κάνετε είναι
παράνοµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών): Εδώ συζητάµε, δεν βρίζουµε.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Όταν ανεβαίνει εδώ ο Τσίπρας και λέει

ότι δεν είναι νόµιµο να επαναπροωθούµε τους λαθροµετανά-
στες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
κύριε Κασιδιάρη. Με ακούτε;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …προφανώς ο άνθρωπος είναι ηλίθιος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα σας διακόψω.

Θα κλείσω το µικρόφωνο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Εσείς θα ακούσετε.

Εσείς δεν µιλήσατε ποτέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ

πολύ. Μα, δεν σέβεστε ούτε το Προεδρείο;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …όταν αρνήθηκε ο Υπουργός να απαν-

τήσει στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Όσο προδίδεται αυτή η
χώρα, όσο αυτή η χώρα ξεπουλιέται, εµείς θα υψώνουµε τους
τόνους και θα λέµε την αλήθεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με ακούτε, κύριε
Κασιδιάρη;
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ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Εδώ, αυτή τη στιγµή, υπάρχει ένας ρα-
τσισµός σε βάρος των Ελλήνων πολιτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με ακούστε, σας
παρακαλώ; Σας µιλώ ευγενικά.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Υπάρχει µία Κυβέρνηση η οποία θέλει να
κάνει την Ελλάδα γκέτο λαθροµεταναστών. Υπάρχει µία Κυβέρ-
νηση η οποία θέλει να κάνει τον Έλληνα µειοψηφία µέσα σ’ αυτή
τη χώρα. Αυτό το αίσχος δεν θα περάσει. Θα φροντίσει γι’ αυτό
η Χρυσή Αυγή, γιατί η Χρυσή Αυγή σήµερα είναι η µοναδική
φωνή που λέει δυνατά αυτό που θέλει να πει κάθε πολίτης.

Έλεγε ο Τσίπρας προηγουµένως ότι δεν αντιδρά κανείς στην
Κω και ότι τα δέχονται όλοι αυτά που γίνονται. Να ρωτήσει τον
Καµµένο τι έγινε όταν πήγε στην Κω. Να ρωτήσει τον Αβραµό-
πουλο που τους έκαναν «οµελέτα» οι κάτοικοι. Να ρωτήσει όλους
αυτούς οι οποίοι προδίδουν αυτή τη χώρα, οι οποίοι κρύβονται
από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, οι οποίοι παίρνουν αποφάσεις
σε βάρος της Ελλάδας. Έχουν προσκυνήσει τη γερµανική οικο-
νοµική ολιγαρχία, διότι όπως ξέρετε πολύ καλά, η Μέρκελ είναι
αυτή η οποία, παίζοντας το παιχνίδι των Γερµανών βιοµηχάνων,
επέβαλε να ξεκινήσουν αυτές οι ροές των λαθροµεταναστών
µέσω Ελλάδας, για να πάνε στη βόρεια Ευρώπη. 

Σήµερα, µετατρέπουν την Ελλάδα σ’ αυτό που είπε ο Τσίπρας,
δηλαδή σε αποθήκη. Εάν το έλεγα εγώ, θα µε κατακρίνατε. Ένας
άλλος συριζαίος είχε πει για «ψητούς Μαροκινούς». Αν χρησιµο-
ποιούσε η Χρυσή Αυγή αυτή τη φρασεολογία, θα βγαίνατε όλοι
και θα λέγατε «κάντε τους µία άρση ασυλίας µε τον αντιρατσι-
στικό νόµο». Τώρα που τα λέει αυτά η Κυβέρνηση;

Ήταν αληθής αυτός ο λόγος. Αποθήκη θέλετε να γίνει η Ελ-
λάδα, αποθήκη εκατοµµυρίων λαθροµεταναστών, γιατί µετά θα
είναι πολύ πιο εύκολο να ξεπουληθεί η χώρα και οι πλουτοπαρα-
γωγικές πηγές της πατρίδας µας σε µία Ευρώπη η οποία δίνει 3
δισεκατοµµύρια ευρώ στους Τούρκους. Πληρώνουµε τους Τούρ-
κους αυτή τη στιγµή 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, για να στέλνουν
εκατοµµύρια λαθροµετανάστες µέσα στην Ελλάδα. 

Κλειστά  σύνορα, λοιπόν! Αυτή είναι η λύση. Να κλείσουν, επι-
τέλους, τα σύνορα. Και µη µιλήσετε για ανθρωπισµό, γιατί είστε
ψευτοανθρωπιστές, αφού µε τη δική σας πολιτική πνίγονται τα
ανήλικα παιδάκια στο Αιγαίο. Αν υπήρχε η πολιτική των κλειστών
συνόρων, τότε θα παρέµεναν όλοι αυτοί στα παράλια της Μικράς
Ασίας, όπου ούτε πόλεµος υπάρχει ούτε κάποιο πρόβληµα αντι-
µετωπίζουν. 

Παίζετε το παιχνίδι των Αµερικανών, οι οποίοι δηµιούργησαν
το πρόβληµα, καθώς µε τους πολέµους οδήγησαν εκατοµµύρια
ανθρώπους στο δρόµο της προσφυγιάς και της λαθροµετανά-
στευσης. Αν θέλετε, παίζετε το παιχνίδι όλων αυτών των ξένων
δυνάµεων που έχουν στόχο την υποδούλωση αυτής της πατρί-
δας. Ο ανθρωπισµός σας, λοιπόν, είναι ψεύτικος και αυτό το κα-
ταγγέλλει η Χρυσή Αυγή. 

Η Χρυσή Αυγή ζητάει το αυτονόητο. Ζητάει, σε αυτή τη χώρα,
επιτέλους, να εφαρµοστεί η νοµοθεσία. Και τι λέει ο νόµος; Λέει
το αντίθετο από αυτό που κάνει ο Τσίπρας. Ο νόµος στην Ελλάδα
λέει πως όποιος εισέρχεται παράνοµα στην επικράτειά µας πρέ-
πει να επαναπροωθείται στη χώρα προέλευσή του. 

Και εµφανίζεται εδώ ο άνθρωπος αυτός που θέλει να λέγεται
Πρωθυπουργός και λέει ότι είναι παράνοµες οι επαναπροωθή-
σεις. Πού ακούστηκε κάτι τέτοιο; Σε ποιους νοµίζει ότι απευθύ-
νεται; Σε κάφρους; Οι επαναπροωθήσεις και οι απελάσεις των
λαθροµεταναστών είναι το µόνο νόµιµο µέσο το οποίο πρέπει να
επιβληθεί για να απαλλαγεί η πατρίδα µας από αυτή την αγχόνη
της λαθροµετανάστευσης. 

Όµως, όπως προείπα, είστε ρατσιστές σε βάρος των Ελλήνων.
Φτάσατε στο σηµείο να κάνετε -το Υπουργείο Δικαιοσύνης- έναν
νόµο όπου όποιος δίνει τρόφιµα σε Έλληνες πολίτες θα πηγαίνει
κατηγορούµενος στον Εισαγγελέα. Εσείς που δεν έχετε δώσει
τίποτα στους Έλληνες πολίτες, τα έχετε πάρει όλα από τους Έλ-
ληνες πολίτες, κατηγορείτε εµάς επειδή όταν είχαµε µία κρατική
χρηµατοδότηση, την επιστρέψαµε στον Έλληνα πολίτη µέσω των
συσσιτίων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτή την πολιτική σας την καταγγέλλουµε. Γι’ αυτό τον λόγο

σας βλέπουµε ότι εξάπτεστε, τρελαίνεστε, αρρωσταίνετε πολλές
φορές όταν µιλάµε σε αυτό το Βήµα οι εκπρόσωποι της Χρυσής
Αυγής, διότι φοβάστε την αλήθεια, φοβάστε τον έλεγχο ενάντια
σε όλα αυτά τα εγκλήµατα τα οποία κάνετε κατά της Ελλάδος. 

Το πρόσφατο παράδειγµα της Γαλλίας απέδειξε ότι ο πολυπο-
λιτισµός, τον οποίο ευαγγελίζεστε, έχει πεθάνει. Δεν υπάρχει.
Πολυπολιτισµικό µοντέλο σε ευρωπαϊκά έθνη και κράτη δεν
υπάρχει. 

Στη Γαλλία το εθνικιστικό κόµµα έγινε πρώτο κόµµα. Το ίδιο
ακριβώς θα γίνει και µε τη Χρυσή Αυγή στην Ελλάδα, µόνο που
εµείς δεν θα σας επιτρέψουµε να κάνετε την Ελλάδα, Γαλλία. Η
Ελλάδα θα παραµείνει κυρίαρχο εθνικό κράτος, όσο και αν αντι-
µάχονται αυτή την πραγµατικότητα οι δυνάµεις της παγκοσµιο-
ποίησης, οι οποίες εκφράζονται από όλα τα κόµµατα της Βουλής. 

Μην αδικήσω τη Νέα Δηµοκρατία που σήµερα κάνει την ευαί-
σθητη –δήθεν- για το θέµα των λαθροµεταναστών. Από το 1992
µέχρι τον Σαµαρά που ξεκίνησε και έβαλε όλο το αλβαναριό
µέσα στην Ελλάδα, καταλήξαµε στον Προκόπη Παυλόπουλο ο
οποίος έλεγε: «Είµαστε υπερήφανοι που έρχεστε τα εκατοµµύ-
ρια από το Πακιστάν και το Μπαγκλαντές». Όλο το πολιτικό σύ-
στηµα, λοιπόν, σε βάρος της πατρίδας µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πολύ καλά το είπε ο Τσίπρας σήµερα -συµφωνώ µαζί του- να
ενωθούν όλες οι πτέρυγες της Βουλής, από άκρα Αριστερά µέχρι
άκρα Δεξιά, για να αντιµετωπίσουν τη Χρυσή Αυγή. Να οµονοή-
σουν στο θέµα των λαθροµεταναστών όλες οι πτέρυγες της Βου-
λής, όπως κάνουν συστηµατικά όλα αυτά τα χρόνια, σε βάρος
της Χρυσής Αυγής. 

Η Χρυσή Αυγή, λοιπόν, εναντίον όλων, συνεχίζει αυτό τον
αγώνα. Εµείς θα είµαστε οι τελικοί νικητές, γιατί είµαστε οι µόνοι
που αγωνιζόµαστε για µία µεγάλη και ελεύθερη Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης, ο κ. Θεοχαρόπουλος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, κύριοι Υπουργοί, αποτελεί πλέον αδιαµφισβήτητο γεγονός
ότι η Ευρώπη αντιµετωπίζει τη µεγαλύτερη µεταπολεµικά µετα-
ναστευτική ροή, για τη διαχείριση της οποίας αποδεικνύεται
απροετοίµαστη και αµήχανη, όπως ήταν και µε την οικονοµική
κρίση. Έχουν πυροδοτηθεί λαϊκισµοί, φοβίες και γίνεται αντικεί-
µενο εκµετάλλευσης από ακραίους κύκλους, υποθηκεύοντας το
δηµοκρατικό προφίλ της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Παράλληλα, διακυβεύεται η αλληλεγγύη και το ευρωπαϊκό επί-
τευγµα της ανοικτής κοινωνίας, τίθεται δηλαδή σε δοκιµασία
τόσο και η δοµή όσο και η συνοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Χρειάζεται, λοιπόν, µια ξεκάθαρη αρχικά ευρωπαϊκή και διεθνή
στρατηγική. 

Το πρόβληµα έχει τρεις διαστάσεις. Είναι διεθνές, ευρωπαϊκό
και εθνικό για τη χώρα µας. Είναι διεθνές, διότι πρέπει να λυθεί
στην πηγή προέλευσης των προσφύγων. Πρέπει να υπάρξει προ-
σπάθεια ειρήνευσης, για παράδειγµα στη Συρία. Και εδώ πρέπει
να αναλάβουν δράση διεθνείς οργανισµοί και βέβαια και η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση να πιέσει προς αυτή την κατεύθυνση. Είναι ευ-
ρωπαϊκό, διότι δεν είναι ιταλικό µόνο, δεν είναι ελληνικό µόνο,
είναι ευρωπαϊκό το ζήτηµα. 

Τις προηγούµενες ηµέρες βρέθηκα στις Βρυξέλλες. Συνάν-
τησα τον Επίτροπο κ. Αβραµόπουλο. Είχαµε µία αναλυτική συ-
ζήτηση όπου µε ενηµέρωσε για όλα τα ζητήµατα και για το πού
βρίσκεται η κατάσταση αυτή τη στιγµή στη χώρα µας. Είναι θε-
τικό στοιχείο ότι συµφωνήσαµε µε τον Επίτροπο τον κ. Αβραµό-
πουλο, στα εξής: Πρώτον, ότι δεν είναι λύση οι φράχτες τύπου
Βόρειας Ευρώπης. Δεν είναι λύση η πολιτική που ασκείται αυτή
τη στιγµή από µεµονωµένες χώρες, όπως είναι η Ουγγαρία. Δεύ-
τερον, το πρόβληµα, όπως είπα και πριν, είναι ευρωπαϊκό και δεν
µπορεί να λυθεί από καµµία χώρα µόνη της, ούτε και από την Ελ-
λάδα. Τρίτον, χρειάζονται ενέργειες προς µια ενιαία ευρωπαϊκή
πολιτική. Και αυτό το οποίο χρειάζεται για παράδειγµα στα ζη-
τήµατα ασφάλειας είναι περισσότερη Σένγκεν και όχι λιγότερη
Σένγκεν.  
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Χωρίς να θέλω να πω πολλά περισσότερα από αίσθηµα εθνι-
κής ευθύνης για το συγκεκριµένο θέµα, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα
να ξέρετε ότι αναλάβατε δεσµεύσεις -τις συζητήσαµε κιόλας
στην ενηµέρωση την οποία µας κάνατε αναλυτικά το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα- οι οποίες είναι βαριές για τη χώρα µας.
Όµως, από τη στιγµή που έχουν αναληφθεί, θα πρέπει αυτή τη
στιγµή να µπορέσετε να τις εκπληρώσετε, γιατί η διαδικασία
αυτή µπορεί να ξαναέρθει µπροστά µας το επόµενο χρονικό διά-
στηµα. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι έγινε συζήτηση για το άρθρο 26 της Συν-
θήκης από ορισµένες χώρες, το οποίο βέβαια ποτέ δεν θα µπο-
ρούσε να είχε γίνει κι όλα αυτά µπορεί να έρθουν ξανά στο
προσκήνιο την άνοιξη. Γι’ αυτό πρέπει να τηρήσουµε τις δύσκο-
λες δεσµεύσεις που πήραµε και για τα χρονοδιαγράµµατα σε
σχέση µε τα hotspots, τα οποία είναι δύσκολα χρονοδιαγράµ-
µατα, το γνωρίζετε καλά, αλλά πρέπει να γίνει κάθε δυνατή προ-
σπάθεια σε συνεννόηση βέβαια και µε την τοπική αυτοδιοίκηση.

Είναι και εθνικό θέµα, όπως είπα και προηγουµένως. Και στο
εθνικό επίπεδο επιτρέψτε µου να πω ότι έχουν γίνει λίγα το προ-
ηγούµενο δεκάµηνο συνολικά. Πράγµατι, βλέπουµε από εσάς µια
διαδικασία ότι τα πράγµατα µπήκαν σε µια σειρά το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα, αλλά αυτό το οποίο συνέβη -και την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα στο Συµβούλιο Υπουργών- είναι πάρα πολύ
ανησυχητικό.

Όµως, χάσαµε πρώτα απ’ όλα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα.
Να σας θυµίσω ότι υπήρξαν απίστευτες δηλώσεις, προχειρότητα
και πάρα πολλά θέµατα τα οποία δεν προχώρησαν όλο το προ-
ηγούµενο επτάµηνο από την πρώην Υπουργό -γιατί η Κυβέρνησή
σας έχει µια συνέχεια, είναι η ίδια η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ-
και βλέπουµε ότι αυτά τα προβλήµατα οδήγησαν και σ’ αυτήν
την κατάσταση. 

Κύριε Υπουργέ, σε µια επιτροπή σάς είπα για τη διαδικασία
της µετεγκατάστασης ότι η διαδικασία µιας φιέστας, η οποία έχει
γίνει για να φύγουν τριάντα άτοµα και να µετεγκατασταθούν, δεν
τιµά ούτε τη χώρα µας, αλλά ούτε και την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Την επόµενη µέρα στο Αιγαίο θρηνήσαµε περισσότερα θύµατα
πρόσφυγες. Και σας το λέµε εµείς που είµαστε θετικοί για το
θέµα της µετεγκατάστασης των εκατόν εξήντα χιλιάδων σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εσείς απαντήσατε ότι θα πρέπει να
γνωστοποιηθεί το ζήτηµα αυτό και γι’ αυτό έγινε, αυτό ήταν το
επιχείρηµα της Κυβέρνησης.

Ε, λοιπόν, ακριβώς αυτό σας λέµε ότι µε αυτή τη στρατηγική
το ζήτηµα δεν γνωστοποιείται. Κι αυτό που είπατε και σήµερα
εδώ πέρα κι εσείς και ο κύριος Πρωθυπουργός πριν από λίγο,
είναι ότι τελικά δεν έχει επιτευχθεί να έχει γίνει γνωστό ούτε
στους µετανάστες και στους πρόσφυγες, αλλά ούτε και οι άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης να συµµετέχουν στο σύστηµα.
Συνεπώς, σας το λέω τώρα, διότι σε ένα, δυο χρόνια θα βλέ-
πουµε πίσω αυτή τη διαδικασία της φιέστας και δεν θα τιµά κα-
νέναν ούτε την Ευρωπαϊκή Ένωση ούτε την Ελλάδα ούτε την
Κυβέρνησή σας. 

Σε εθνικό επίπεδο, λοιπόν, η κρίση βρήκε τη χώρα εξασθενη-
µένη απ’ αυτή τη µακροχρόνια οικονοµική κρίση. Υπήρξε έλλειψη
κεντρικού σχεδιασµού εκ µέρους της Κυβέρνησης µέσω αντιφα-
τικών δηλώσεων που σας ανέφερα. 

Εµείς, όµως δεν µένουµε στη θεωρία. Είναι ένα ζήτηµα όπου
πράγµατι απαιτείται συνεννόηση. Και να σας θυµίσω ότι στο πρό-
σφατο Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών, η Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη συµµετείχε στο κοινό ανακοινωθέν για το προσφυγικό. 

Κι εδώ θέλω να πω και για την Νέα Δηµοκρατία ότι το ζήτηµα
του προσφυγικού είναι πολύ σοβαρό και θα πρέπει να γίνει προ-
σπάθεια εθνικής συνεννόησης. Και κακώς δεν συµµετείχε στο
κοινό ανακοινωθέν του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών τις προ-
ηγούµενες ηµέρες. Είναι ένα ζήτηµα του οποίου εάν δεν κατα-
λάβουµε αυτή τη στιγµή τις προεκτάσεις, εάν δεν καταλάβουµε
ότι κινδυνεύει το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα -και βέβαια η χώρα µας
δέχεται όλη αυτή την πίεση- τότε δεν θα µπορέσει να βρεθεί
λύση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Εµείς, όµως, έχουµε κάνει συγκεκριµένες προτάσεις. Έχουµε

κάνει την πρόταση «ΚΙΒΩΤΟΣ», το πιλοτικό πρόγραµµα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, το οποίο αναφέρεται σε συγκεκριµένα στοιχεία.
Έχουµε δει τον Δήµαρχο Αθηναίων. Έχουµε δει σε συνάντησή
µας εσάς, καταθέτουµε προτάσεις συνεχώς και θέλουµε να τις
δείτε µε διάθεση πραγµατικά συνεννόησης, την οποία και επιδιώ-
κουµε. 

Χρειάζεται, λοιπόν -σας το είπα κι όταν είχαµε βρεθεί- ένας
κεντρικός σχεδιασµός στη µεταναστευτική πολιτική. Λίγα πράγ-
µατα έχουν γίνει και σ’ αυτό το θέµα, παρά τις δεσµεύσεις σας
για διακοµµατική επιτροπή. Να µην υπάρξει νέα διακινδύνευση
στην παραµονή της χώρας στη Συνθήκη Σένγκεν. Να δηµιουρ-
γηθεί κοινό µέτωπο µε χώρες που αντιµετωπίζουν το ίδιο πρό-
βληµα. Να αυξηθούν οι κρατικές δοµές πιστοποίησης και
καταγραφής, τόσο στην πύλη εισόδου, όσο και στην υπόλοιπη
ηπειρωτική χώρα. Να αξιοποιηθούν, κύριε Υπουργέ, οι ανεκµε-
τάλλευτοι χώροι του δηµοσίου. 

Και ξέρετε κάτι; Στη συνάντησή µας –και το είχατε πει και δη-
µοσίως- είχατε πει ότι έχετε ένα φάκελο µε στρατόπεδα, τα
οποία  θα µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν και τα οποία σας τα
δίνει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας. Όµως, δεν έχουµε δει στην
πορεία µια τέτοια διαδικασία να προχωράει. Θέλουµε να προχω-
ρήσουν πιο γρήγορα, να µας καταθέσετε τα στοιχεία, να δούµε
εάν υπάρχει τέτοια συνεργασία, διότι δεν τη βλέπουµε. 

Στο πιλοτικό πρόγραµµα «ΚΙΒΩΤΟΣ» που καταθέσαµε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση ζητούµε ειδική φροντίδα για ευάλωτες οµά-
δες, όπως οι µονογονεϊκές οικογένειες, έγκυοι, παιδιά µε αναπη-
ρία, καθώς και για ασυνόδευτα ή ορφανά παιδιά που είναι
εκτεθειµένα. Τον ανθρωπισµό µας να δείξουµε µ’ αυτήν τη δια-
δικασία, αυτό θέλουµε! Και γι’ αυτές τις ευάλωτες οµάδες προ-
τείνουµε τη δηµιουργία αυτού του ευρωπαϊκού προγράµµατος
που θα στοχεύει στη δηµιουργία ασφαλούς οδού, αερογέφυρας
προς την Ευρώπη.

Το παρουσίασε αναλυτικά η κ. Γεννηµατά στη Μάλτα, στη Σύ-
νοδο των Ευρωπαίων Σοσιαλιστών και Δηµοκρατών. Προχθές
στις Βρυξέλλες το ανέλυσα και στην οµάδα των Σοσιαλιστών και
Δηµοκρατών και βεβαίως, επειδή θέλουν να είναι ευρωπαϊκό το
ζήτηµα και ευρωπαϊκή η λύση, βλέπουν µε πολύ θετική διάθεση
αυτές τις προτάσεις, τις οποίες θέλουν να προχωρήσουν.

Βεβαίως, δεν είναι δυνατόν να επιτρέπεται σε διάφορες
χώρες, όπως σας είπα πριν, να σηκώνουν τείχη, µη σεβόµενες
την ίδια τους τη συµφωνία στις διάφορες συνόδους κορυφής. 

Χρειάζεται, λοιπόν, έκτακτη οικονοµική ενίσχυση από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και θα πρέπει σε συνεργασία µε τρίτες ή υπό
ένταξη χώρες, να καταπολεµηθούν τα κυκλώµατα των διακινη-
τών.

Άκουσα τον Πρωθυπουργό σήµερα το πρωί να αναφέρεται στο
Εurodac, για παράδειγµα, ότι ελπίζουµε να γίνονται γρήγορα µε
τις νέες διαδικασίες. Σήµερα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, όµως, έχει
στείλει αυστηρή προειδοποίηση πλέον στην Ελλάδα, µαζί µε
άλλες χώρες, ότι δεν τηρεί το σύστηµα ταυτοποίησης και ότι στη
συνέχεια θα έχουµε τη διαδικασία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου
και για την εναρµόνιση στην κοινοτική οδηγία, το οποίο κι αυτό
δείχνει ότι δεν έχει προχωρήσει η διαδικασία. Ποιες είναι, λοιπόν,
οι ενέργειές σας σε όλα αυτά τα ζητήµατα, τα οποία θέτει σή-
µερα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε την επίσηµη ανακοίνωσή της;

Ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να λέει για το ζήτηµα του ταξι-
διού στην Τουρκία ότι µέχρι σήµερα δεν έχουµε δει τίποτα ως
προς τη µείωση των προσφυγικών ροών, να µην είναι ικανοποι-
ηµένος δηλαδή και ο ίδιος για αυτό που έλεγαν, ότι δεν πέτυχε
τίποτα. Εσάς σας είδαµε ικανοποιηµένο, από την άλλη πλευρά,
από τα θέµατα τα οποία έχουν γίνει µε το ζήτηµα της Τουρκίας. 

Να πούµε εδώ ότι το ζήτηµα δεν είναι διµερές και δεν είναι καν
τριµερές. Είναι ζήτηµα Ευρωπαϊκής Ένωσης και σχέσεων της µε
την Τουρκία. Και έτσι πρέπει να επιλυθεί, διότι αν µείνει στο δι-
µερές επίπεδο, δεν θα καταφέρουµε τίποτα, όπως δεν κατάφερε
τίποτα και το ταξίδι του Πρωθυπουργού στην Τουρκία.

Και βεβαίως, αναφερθήκατε στο ζήτηµα του ευρωπαϊκού ασύ-
λου. Εµείς έχουµε κάνει συγκεκριµένες ενέργειες στο ζήτηµα της
µετανάστευσης. Σας ανέφερα προηγουµένως ορισµένες που
έχουµε κάνει το πρόσφατο χρονικό διάστηµα. Καταθέτω για τα
Πρακτικά και την ερώτηση του κ. Κρεµαστινού που είχε κάνει από
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τον Απρίλιο στον πρώην Υπουργό Εσωτερικών για το ζήτηµα της
αυξανόµενης ροής µεταναστών στα νησιά και ότι πρέπει να αν-
τιµετωπιστεί. Δυστυχώς οι γενικόλογες απαντήσεις τότε οδήγη-
σαν σ’ αυτά που είδαµε το προηγούµενο χρονικό διάστηµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ερώτηση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Νοµίζω ότι είναι θέµα σοβαρό. Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση θα πρέπει να το δουν µε βάση την εθνική ευθύνη η
οποία χρειάζεται. 

Εµείς έτσι το αντιµετωπίζουµε στη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη. Καταθέτουµε προτάσεις σε όλα τα επίπεδα, στην Κυβέρ-
νηση, στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Έτσι θα συνεχίσουµε να
λειτουργούµε, µε στόχο πραγµατικά να µπορέσει να βρεθεί λύση
και για τους πρόσφυγες και τους µετανάστες και για τους κατοί-
κους των περιοχών στη χώρα µας, οι οποίες βέβαια έχουν συγ-
κεκριµένη φέρουσα ικανότητα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοχαρό-
πουλε, να κλείσετε, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: …και θα πρέπει να τις σε-
βαστούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων δια-
βίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος
και το ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύει, στις 10-12-2015 ποινική δικογραφία που αφορά στον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Νικόλαο Φίλη.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος ο κ. Κατσώτης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ ακούσαµε ένα ρατσιστικό παραλήρηµα πριν από λίγο,

από τον εκπρόσωπο της ναζιστικής εγκληµατικής οργάνωσης,
της Χρυσής Αυγής, η οποία εκµεταλλεύεται το προσφυγικό, το
µεταναστευτικό πρόβληµα και υπερασπίζεται τους θήτες, στηρί-
ζει τον πόλεµο στην περιοχή, το ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση,
τις ΗΠΑ και στρέφεται κατά των θυµάτων του ιµπεριαλισµού. Με
την ξενοφοβική και ρατσιστική τους προπαγάνδα δηλητηριάζουν
την εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα, κρύβουν τους πραγ-
µατικούς υπεύθυνους για τις τραγωδίες και τα βάσανα των λαών,
µισούν τον πρόσφυγα και τον µετανάστη, όπως µισούν και τον
εργάτη, το νέο, τη γυναίκα, τον φτωχό αγρότη και αυτοαπασχο-
λούµενο, που παλεύουν για το δίκιο τους. Ο ελληνικός λαός, οι
λαοί της Ευρώπης πρέπει να αντιπαλέψουν τη ξενοφοβία και τον
ρατσισµό, να αποµονώσουν τους φασίστες και δανειστές που
προσπαθούν να σηκώσουν κεφάλι, να αντιτάξουν τη δική τους
ταξική ενότητα και λαϊκή αλληλεγγύη. 

Κυρίες και κύριοι, η προσφυγιά, η µετανάστευση δεν είναι
µόνο ένα µεγάλο κοινωνικό πρόβληµα. Είναι βαθιά πολιτικό ζή-
τηµα, που οφείλεται στο ίδιο το σαπισµένο καπιταλιστικό σύ-
στηµα, τις αντιθέσεις του και τα αδιέξοδά του. Οι εξελίξεις στη
Μέση Ανατολή προµήνυαν την έξαρση του προσφυγικού προ-
βλήµατος. Γι’ αυτό οι ευθύνες όλων των κυβερνήσεων είναι τε-
ράστιες. Επικαλούνται τον αιφνιδιασµό για να δικαιολογηθούν. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, όπως και η προηγούµενη της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, επικαλείται τις δεσµεύσεις
που υπάρχουν από τη συµµετοχή της Ελλάδας στο ΝΑΤΟ και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση που έχει εµπλέξει τη χώρα βαθιά στον
ιµπεριαλιστικό πόλεµο στην περιοχή. Συµβάλλει στην υλοποίηση
των σχεδιασµών των ιµπεριαλιστικών δυνάµεων για τον έλεγχο
των πηγών ενέργειας και δρόµων µεταφοράς τους. Πολυδιαφη-
µίζει τη δυνατότητά της να παίξει ευρύτερο ρόλο στην περιοχή
και συµβάλλει στις ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις, έστω και βοηθη-
τικά. Ήδη παρέχει σηµαντικές διευκολύνσεις, όπως στις βάσεις
της Σούδας, τις πληροφορίες που πρόσφατα συµφώνησε ο
Υπουργός Άµυνας. Είναι γνωστές οι δηλώσεις των γερακιών του
πολέµου στο Ιράκ, ότι «χωρίς την Ελλάδα δεν θα τα καταφέρ-
ναµε». Στην ευρύτερη περιοχή, συγκρούονται ιµπεριαλιστικά κέν-
τρα και ισχυρές καπιταλιστικές χώρες. Μεγαλώνει ο κίνδυνος

ακόµα και γενικότερου ιµπεριαλιστικού πολέµου, µε άµεση εµ-
πλοκή της Ελλάδας. Ο λαός πρέπει να ανησυχεί και να απαιτήσει
να σταµατήσει κάθε διευκόλυνση στους µακελάρηδες των λαών. 

Η επερώτηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας -όπως
και οι απαντήσεις µέχρι τώρα- δεν είχε ούτε µια αναφορά στην
επέµβαση των ιµπεριαλιστικών χωρών στην περιοχή, στον πό-
λεµο που µαίνεται και στα οδυνηρά αποτελέσµατα για τους
λαούς της περιοχής. Προβάλλεται το ζήτηµα των προσφύγων και
των µεταναστών ως αυτοτελές πρόβληµα και όχι ως αποτέλεσµα
του ιµπεριαλιστικού πολέµου. Και αυτό, γιατί υποστηρίζουν,
όπως και η Κυβέρνηση, αλλά και οι άλλες δυνάµεις εκτός του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, το δέσιµο της Ελλάδος στις
ιµπεριαλιστικές συµµαχίες. 

Πολύς λόγος γίνεται από την Κυβέρνηση, αλλά και από τα
άλλα αστικά κόµµατα για την πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική,
τη γεωστρατηγική αναβάθµιση της χώρας. Στον πυρήνα, όµως,
αυτής της πολιτικής βρίσκονται τα συµφέροντα, οι επιδιώξεις
των µονοπωλίων, η δική τους αναβάθµιση. Αποτελεί προέκταση
της εσωτερικής πολιτικής που υπηρετεί τα συµφέροντα του κε-
φαλαίου κατά της εργατικής τάξης και των λαϊκών στρωµάτων.
Εντάσσεται στις στοχεύσεις της ελληνικής αστικής τάξης για τη
δική της αναβάθµιση στην περιοχή, τη µεγαλύτερη εµπλοκή
στους ενδοϊµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς. 

Η χώρα µας είναι γνωστό ότι συνορεύει µε τις εστίες των ση-
µερινών ιµπεριαλιστικών επιχειρήσεων. Αποτελεί πύλη εισόδου
προσφύγων και µεταναστών και διέλευσής τους προς την Ευ-
ρώπη. Προβάλλεται η θέση ότι δεν επιτρέπεται τα σύνορά µας
να γίνουν ξέφραγο αµπέλι. Ακολουθείτε, όµως, τις λεγόµενες δε-
σµεύσεις που εκχωρούν κυριαρχικά δικαιώµατα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, στο ΝΑΤΟ και κυρίως κυριαρχικά δικαιώµατα στο Αιγαίο. 

Η Κυβέρνηση, στα πλαίσια αυτά, υλοποιεί τις αντιδραστικές
και επικίνδυνες αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις οποίες
και η ίδια υπέγραψε. Το αίτηµα της ελληνικής Κυβέρνησης προς
τη FRONTEX για να αναλάβουν οι οµάδες ταχείας επέµβασής
τους -οι λεγόµενες RABIT- τη φύλαξη των θαλάσσιων συνόρων
στο Αιγαίο και για αναβάθµιση του ρόλου τους στα βόρεια σύ-
νορα, πλήττει τα κυριαρχικά δικαιώµατα. Ανοίγει νέο και επικίν-
δυνο κεφάλαιο στην κατεύθυνση που επιδιώκουν οι ισχυρές
δυνάµεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η αστική τάξη της Τουρ-
κίας, για κοινή φύλαξη των συνόρων και συνδιαχείριση του Αι-
γαίου. «Μια λωρίδα νερού» το χαρακτήρισε η Μέρκελ το Αιγαίο,
κύριε Υπουργέ!

Μετατρέπετε, κύριε Υπουργέ, τα λεγόµενα κέντρα πρώτης
υποδοχής, που λειτουργούν σε νησιά του Αιγαίου, σε κέντρα δια-
λογής και καταναγκαστικής συγκέντρωσης προσφύγων και µε-
ταναστών. Τα νησιά µετατρέπονται σε µια πρώτη ζώνη
εγκλωβισµού και συγκέντρωσης κατατρεγµένων, από όπου οι πιο
ισχυρές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα επιλέγουν να απορ-
ροφήσουν ελάχιστους πρόσφυγες, µόνο όσους χρειάζονται ως
φθηνό εργατικό δυναµικό, προκειµένου να ενισχύσουν την κερ-
δοφορία των επιχειρηµατικών τους οµίλων.

Η λειτουργία των hotspot, η αναβάθµιση της FRONTEX και η
στήριξη που παρέχουν στην τούρκικη Κυβέρνηση η Ευρωπαϊκή
Ένωση και το ΝΑΤΟ πραγµατοποιούνται την ώρα που οι ιµπερια-
λιστικές δυνάµεις κλιµακώνουν τις επιχειρήσεις τους στη Συρία
µε διάφορα προσχήµατα και τροφοδοτούν συνεχώς µε νέες
µάζες δυστυχισµένων τα προσφυγικά ρεύµατα. Η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έχει µεγάλες ευθύνες για αυτές τις επιλογές. Εµείς
λέµε ότι πρέπει να καταδικαστεί από τον λαό. 

Ενώ τοπικά λένε και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και ιδι-
αίτερα η Χρυσή Αυγή και οι άλλοι «όχι στα hotspot», µε τη λογική
να δηµιουργηθούν κάπου αλλού, όπως και µε τη δέσµευση για
παραµονή των πενήντα χιλιάδων προσφύγων, αποδέχεστε όµως,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και οι υπόλοιποι που στηρί-
ζετε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την Ευρωπαϊκή
Ένωση και τις αποφάσεις της, που σηµαίνει καταστολή και εγ-
κλωβισµό των προσφύγων στη χώρα µας. Γιατί αυτή η πολιτική
τούς εγκλωβίζει. 

Ο λαός µας όλη αυτήν την περίοδο έχει εκφράσει την αλλη-
λεγγύη και τη θέση του, ότι δεν θέλει στις θάλασσές µας να πνί-
γονται πρόσφυγες και µετανάστες, παιδιά και γυναίκες.
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Απορρίπτει να γίνει η χώρα τόπος εγκλωβισµού απελπισµένων
και αστυνόµευσης από τους µηχανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, που έχει την πρώτη ευθύνη, µαζί µε τις ΗΠΑ, για τους πολέ-
µους και τη ληστεία των λαών, για τα µαζικά κύµατα προσφύγων
και µεταναστών. 

Το ΚΚΕ έχει πάρει σαφείς θέσεις και καλεί τον λαό να παλέψει
ενάντια στη δηµιουργία και λειτουργία των hotspot, διεκδικώντας
ταυτόχρονα την κατάργηση του Κανονισµού του Δουβλίνου και
της Σένγκεν, ώστε να διευκολυνθεί η απευθείας ασφαλής µετα-
κίνηση των προσφύγων και µεταναστών στις χώρες του πραγµα-
τικού προορισµού τους. 

Επίσης, επιδιώκει τη δηµιουργία αξιοπρεπών και υγιεινών προ-
σωρινών χώρων υποδοχής, καταγραφής και φιλοξενίας, µε ευ-
θύνη των ελληνικών αρχών και όχι των διάφορων χρηµατο-
δοτούµενων ή και ύποπτων ΜΚΟ, κύριε Υπουργέ, που έχουν γίνει
κράτος εν κράτει, και που ξέρετε και τι άλλα παιχνίδια παίζονται
σε όλη αυτή την περιοχή στο όνοµα της αλληλεγγύης, για τη δια-
χείριση παραµονής των προσφύγων και µεταναστών. 

Επίσης, την αναγκαία ενίσχυση των υποδοµών και του προσω-
πικού που σχετίζεται µε τη διάσωση και περίθαλψη, ειδικά τους
χειµερινούς µήνες. Είµαστε υπέρ της κατάργησης της FRONTEX
και των άλλων κατασταλτικών µηχανισµών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Καλούµε τον λαό να υπερασπιστεί τα κυριαρχικά δικαιώµατα
της χώρας, σε σύγκρουση µε τα µονοπώλια και τις διακρατικές
λυκοσυµµαχίες, που µόνο δεινά προκαλούν στους λαούς. Πάνω
από όλα, καλούµε να παλέψει ο λαός µας για να σταµατήσουν οι
ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των ΗΠΑ,
του ΝΑΤΟ και άλλων ιµπεριαλιστικών χωρών και η συµµετοχή της
χώρας µας στις πολεµικές επιχειρήσεις. Να το απαιτήσουµε, έτσι
ώστε η χώρα µας να µην είναι ορµητήριο πολέµου, γιατί αυτά
είναι τα δεινά που γεννούν τους πρόσφυγες και τους µετανά-
στες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κατσώτη. 

Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο, επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Γυµνάσιο Σκάλας Λακωνίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Φωτήλας
από το Ποτάµι. 

ΙΑΣΩΝ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι

ότι είχα σκοπό να είµαι ιδιαίτερα καταγγελτικός και οξύς. Όµως
µετά την πρωτολογία του κυρίου Υπουργού, δεν έχω πια αυτή τη
διάθεση και αυτό οφείλω να του το καταλογίσω ως µία µικρή
νίκη. 

Μία από τις πρώτες ερωτήσεις που είχα απευθύνει ως Βου-
λευτής στον τότε Υπουργό Εσωτερικών και στο νεοσύστατο
Υπουργείο Μετανάστευσης ήταν σχετικά µε το σχέδιο της Κυ-
βέρνησης για το µεταναστευτικό και η απάντηση που είχα λάβει
ήταν ότι είναι ακόµα σε διαβούλευση και ότι θα ήταν άµεσα
έτοιµο. Δέκα µήνες µετά, ακόµα είναι σε διαβούλευση αυτό το
σχέδιο! 

Ξέρουµε όλοι ότι το ζήτηµα της αντιµετώπισης των µετανα-
στευτικών ροών, αλλά και των προσφυγικών δεν είναι κάτι που
προέκυψε επί των ηµερών σας. Επί πολλά χρόνια αυτό το ζήτηµα
βρίσκεται σε εκκρεµότητα και πραγµατικά και η Νέα Δηµοκρατία,
που κατέθεσε και την επίκαιρη επερώτηση, δεν τα είχε καταφέρει
και πολύ καλύτερα.

Από το 2012 µέχρι το 2014 που είχε δεσµευτεί η τότε κυβέρ-
νηση για τη δηµιουργία δύο χιλιάδων πεντακοσίων θέσεων ανοι-
χτής φιλοξενίας, στο τέλος του 2014, κύριε συνάδελφε της Νέας
Δηµοκρατίας, είχατε-δεν είχατε έτοιµες χίλιες θέσεις.

Το Ποτάµι, από την πρώτη στιγµή που µπήκε στη Βουλή -και

το προσφυγικό-µεταναστευτικό ζήτηµα δεν ήταν τόσο οξύ όσο
σήµερα- είχε επισηµάνει την ανάγκη ύπαρξης ενός ολοκληρωµέ-
νου εθνικού σχεδίου για την αντιµετώπιση του ζητήµατος. Επί-
σης, είχε τονίσει την ανάγκη η Ελλάδα, ως χώρα εισόδου
µεταναστών, να λάβει συγκεκριµένες πρωτοβουλίες για την ανά-
δειξη και διεθνοποίηση του ζητήµατος. Είχαµε καταθέσει επί-
καιρη επερώτηση στον Πρωθυπουργό –η οποία δεν συζητήθηκε-
η οποία συνοδευόταν από συγκεκριµένες προτάσεις. 

Είχαµε προτείνει την ανάγκη δηµιουργίας ευρωπαϊκής Υπηρε-
σίας Ασύλου για την εύρεση µιας φόρµουλας για δίκαιη κατα-
νοµή των αιτηµάτων. Σήµερα, κύριε Υπουργέ, στην Υπηρεσία
Ασύλου υπηρετούν εξήντα άτοµα. Το θεωρείτε αρκετό; Ξέρουµε
ότι η Κυβέρνηση στις προσλήψεις είχε άλλες προτεραιότητες,
αλλά πέρα από τις κοµµατικές υποχρεώσεις καλό είναι να λαµ-
βάνονται πού και πού υπόψη και οι πραγµατικές ανάγκες της
χώρας. 

Και δεν µπορεί κανείς παρά να αναρωτηθεί: Άραγε η παρούσα
Κυβέρνηση τι κατάφερε; Έπειτα από µήνες απραξίας, ατυχών
δηλώσεων και σπασµωδικών κινήσεων –για τις οποίες δεν ευθύ-
νεστε εσείς προσωπικά, κύριε Υπουργέ, αλλά κυρίως η προκά-
τοχός σας και ο Πρωθυπουργός βέβαια, ο οποίος την επέλεξε
και την κράτησε, και ξέρετε ότι οι πολιτικές ευθύνες δεν παρα-
γράφονται- φτάσαµε στο σηµείο οι ροές των προσφύγων και µε-
ταναστών να είναι εκτός ελέγχου, η χώρα µας να απειλείται µε
έξωση από τον χώρο Σένγκεν και µία-µία οι ευρωπαϊκές χώρες
να κλείνουν τα σύνορά τους γύρω µας. Μιας και η Ελλάδα δεν
µπορεί να κλείσει τα σύνορά της, καθ’ ότι στο µεγαλύτερο µέρος
τους είναι θαλάσσια, βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε το να γίνουµε
µια αποθήκη ψυχών, εξαθλιωµένων ανθρώπων που δεν θα έχουν
καµµία διέξοδο ούτε προς τα εµπρός ούτε προς τα πίσω.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Και µέσα σε όλα αυτά ακούµε ότι η Κυβέρνηση συµφώνησε
στην παραµονή πενήντα χιλιάδων προσφύγων στην Ελλάδα, την
ώρα που όλες µαζί οι χώρες του βαλκανικού διαδρόµου µέχρι τη
Βιέννη έχουν συµφωνήσει να δεχτούν πενήντα χιλιάδες πρόσφυ-
γες. Η χώρα µας, µε τόσα προβλήµατα που αντιµετωπίζει πρέπει
να φιλοξενήσει και πενήντα χιλιάδες πρόσφυγες επιπλέον όλων
των παράνοµα εισερχοµένων µεταναστών και των καραβιών των
προσφύγων!

Ειλικρινά, περιµένω να ακούσω από τον αρµόδιο Υπουργό τι
ακριβώς περιλαµβάνει αυτή η συµφωνία και µε ποιους όρους και
προϋποθέσεις την αποδέχθηκε. Άκουσα κάποια πράγµατα στην
πρωτολογία. Θα ήθελα, όµως, περισσότερα και πιο συγκεκρι-
µένα. 

Κακά τα ψέµατα, κύριε Υπουργέ, -το ξαναείπα- το κακό ξεκί-
νησε από την προκάτοχό σας, η οποία όµως έπαιρνε µέρος σε
µία κυβέρνηση. Δεν ήταν µόνη της. Άρα, όπως είπα, η ευθύνη
είναι και του Πρωθυπουργού, ο οποίος άλλωστε την αντάµειψε
για τις καλές υπηρεσίες της στο Υπουργείο Μετανάστευσης, βά-
ζοντάς την επικεφαλής στο ψηφοδέλτιο επικρατείας.

Γιατί, ξέρετε, οι δηλώσεις της κ. Χριστοδουλοπούλου για µε-
τανάστες που λιάζονται και τη νύχτα εξαφανίζονται δεν ήταν τυ-
χαίες. Το έγγραφο δε του κ. Νίτσα που στάλθηκε και την ίδια
µέρα αποσύρθηκε από το Αρχηγείο, στην ουσία είναι σε ισχύ. Ξέ-
ρετε, ο κ. Πανούσης άνοιξε την Αµυγδαλέζα και η πολιτική της
Κυβέρνησης, κυρίως κατά την προηγούµενη περίοδο έδωσε το
πράσινο φως στους κατά τόπους δουλεµπόρους να προτιµήσουν
τη χώρα µας ως πύλη εισόδου για την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εάν δείτε τα στατιστικά της ελληνικής Αστυνοµίας, το 2014 ει-
σήλθαν στη χώρα µας σαράντα χιλιάδες µετανάστες. Και τους
µήνες Ιανουάριο και Φεβρουάριο του 2015 η πορεία ήταν πτω-
τική. Ξαφνικά από τον Μάρτιο και µετά υπάρχει µία εκτόξευση.
Το καταθέτω και στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιάσων Φωτήλας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι συνέβη άραγε τότε; Ο πόλεµος στη Συρία είναι σε εξέλιξη
εδώ και πέντε χρόνια. Δεν είµαι πολεµικός ανταποκριτής, αλλά
εξ όσων γνωρίζω δεν υπήρξε κάποια ραγδαία επιδείνωση του πο-
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λέµου. Αντίθετα, όµως, υπήρξαν συγκεκριµένες δηλώσεις και
πράξεις κυβερνητικών στελεχών, που στην ουσία τούς προσκά-
λεσαν να έρθουν εδώ, µιας και ήξεραν ότι δεν θα συλληφθούν
ούτε θα απελαθούν. 

Και ειλικρινά, πρέπει να γίνει ένας διαχωρισµός των προσφύ-
γων από τους µετανάστες και να µας πει και η Κυβέρνηση εάν
αποδέχεται αυτόν τον διαχωρισµό ή δέχεται ότι δεν υπάρχουν
µετανάστες, όπως είχε πει η κ. Χριστοδουλοπούλου. Τουλάχι-
στον διακρίνω µε χαρά ότι εσείς, κύριε Υπουργέ, βλέπετε τα
πράγµατα διαφορετικά.

Σηµαντικός παράγοντας αυτής της εξίσωσης, πρόσφυγες-µε-
τανάστες, είναι η Τουρκία, η οποία όχι µόνο δεν εφαρµόζει, ως
οφείλει, το υπογεγραµµένο πρωτόκολλο επανεισδοχής, αλλά κα-
τάφερε να διαπραγµατευτεί και να λάβει τρία δισεκατοµµύρια
για τους πρόσφυγες και να εξαιρεθεί από τη δηµιουργία hotspot
στο έδαφός της. Και δεν µπορεί παρά να αναρωτηθεί κάποιος:
Τελικά, η ελληνική Κυβέρνηση τι διαπραγµατεύτηκε και τι πέτυχε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, λίγο την ανοχή σας ζητώ.
Τελικά να δεχτεί, δηλαδή, πρόσφυγες χωρίς χρηµατική βοή-

θεια; 
Μας είπατε στην πρωτολογία σας ότι θα υπάρξει χρηµατική

βοήθεια. Διευκρινίστε, απαντήστε ξεκάθαρα ποια ακριβώς είναι
η συµφωνία, τι θα κερδίσουµε. Γιατί αν το έχετε δεχθεί χωρίς να
έχει υπάρξει και ανάλογη κατανοµή στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές
χώρες, είναι τραγικό. Ποιες δεσµεύσεις έχουµε λάβει, ως χώρα,
µέχρι το τέλος του έτους; 

Κύριε Υπουργέ, η χώρα µας κινδύνευσε τελευταία, και δεν
ξέρω αν κινδυνεύει ακόµα, να δει την έξοδο από τη Σένγκεν.
Άκουσα το πρωί τον κύριο Πρωθυπουργό µε περίσσιο θράσος
να καταγγέλλει κάποιους κύκλους δήθεν που θα ήθελαν την Ελ-
λάδα εκτός Σένγκεν, όταν το βιντεάκι όπου ο ίδιος λέει ότι δεν
έχει να χάσει τίποτα η Ελλάδα από την έξοδό της από τη Σένγκεν
παίζει σε όλα τα κανάλια. Δηλαδή, κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας; 

Θα κλείσω θέτοντας δύο ερωτήµατα. Για να απαντήσει στα
ερωτήµατα, κανονικά πιο αρµόδιος είναι ο Υπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη ο οποίος, κατά τη γνώµη µου, θα έπρεπε να είναι
εδώ σήµερα, αλλά φαντάζοµαι ότι και εσείς µπορεί να έχετε
γνώση. 

Με επισκέφθηκαν προχθές στο γραφείο µου εκπρόσωποι της
Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Συνοριοφυλάκων και µου έθεσαν το
ζήτηµα του νέου οργανογράµµατος της Ελληνικής Αστυνοµίας,
το οποίο περιλαµβάνει την κατάργηση της Υπηρεσίας Συνορια-
κής Φύλαξης. Για όσους δεν γνωρίζουν, οι υπηρεσίες συνορια-
κής φύλαξης συστάθηκαν ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, δηλαδή
την αντιµετώπιση του φαινοµένου της παράνοµης µετανάστευ-
σης και την αντιµετώπιση του διασυνοριακού εγκλήµατος. Τέ-
τοιες υπηρεσίες λειτουργούν σε όλους τους συνοριακούς
νοµούς της χώρας -να µην τους πω όλους- αλλά και σε περιοχές
που δέχονται µεγάλο αριθµό µεταναστών. Το ερώτηµα, λοιπόν,
είναι: Αληθεύει αυτό; Σκοπεύει η Κυβέρνηση να καταργήσει τη
φύλαξη των συνόρων από το ειδικό Σώµα της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας και να την εκχωρήσει εξ ολοκλήρου στη FRONTEX; 

Και µια τελευταία αναφορά στο θέµα της Ειδοµένης, στον
χρόνο που µου αποµένει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον έχετε υπερβεί
τον χρόνο. Αν έχετε την καλοσύνη, σας παρακαλώ, συντοµεύετε. 

ΙΑΣΩΝ ΦΩΤΗΛΑΣ: Μισό λεπτό µόνο. 
Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω δευτερολογία, όπως γνωρίζετε, και

δεν µιλάει άλλος από το κόµµα µου. Έχουν µιλήσει όλοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει.
ΙΑΣΩΝ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ο Υπουργός παραδέχθηκε χθες ότι δεν

υπάρχει κανένας σχεδιασµός για τους µετανάστες που µεταφέρ-
θηκαν στο Ταεκβοντό και όλα γίνονται βήµα προς βήµα. Στοιβά-
ξατε άρον-άρον δύο χιλιάδες και πλέον ανθρώπους στο γήπεδο,
περίπου χίλιοι από αυτούς αναχώρησαν και ήδη ψάχνουν εναλ-
λακτικούς τρόπους µετάβασης στην Ευρώπη. Δηλαδή, άντε βρες
τους!

Εσείς, κύριε Υπουργέ, δηλώσατε ότι στις 17 Δεκεµβρίου το
στάδιο πρέπει να εκκενωθεί. Φαντάζοµαι και να καθαριστεί, για

να παραδοθεί στην Αθλητική Οµοσπονδία. Όµως, ακόµα δεν
είστε σε θέση, µας είπατε, να µας ανακοινώσετε τα επόµενα βή-
µατα. Εν τω µεταξύ, χθες είχαµε επεισόδια στο Ταεκβοντό, επε-
νέβη διµοιρία των ΜΑΤ, είχαµε τραυµατίες. Σήµερα το πρωί, δε,
πρώτη είδηση στα site είναι η επιστολή των δηµάρχων. Το ερώ-
τηµα, λοιπόν, είναι ποιο ακριβώς είναι το σχέδιο για όλους αυ-
τούς που δεν είναι πρόσφυγες και καταφθάνουν κατά χιλιάδες
στην Ελλάδα. 

Κλείνοντας, θέλω απ’ αυτό το Βήµα να πω ένα µεγάλο µπράβο
στα στελέχη της Αστυνοµίας και του Λιµενικού, που µε τις υπε-
ράνθρωπες προσπάθειές τους βγάζουν τη χώρα ασπροπρό-
σωπη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Φωτήλα, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από το Ποτάµι.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος, Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, για έξι λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Έστω και µετά από πολλά χρόνια οφείλω ένα «ευχαριστώ»

στην κ. Μπακογιάννη, γιατί ήταν Υπουργός Εξωτερικών όταν µε-
σοπέλαγα στη Μεσόγειο, µε κάποιους άλλους, πηγαίναµε για αν-
θρωπιστική βοήθεια στη Λωρίδα της Γάζας και οφείλω να
οµολογήσω ότι η στάση της ήταν για εµάς τουλάχιστον σωτήρια.
Και το λέω αυτό γιατί, αντιπαλότητα σε τέτοια θέµατα θέλω να
πιστεύω ότι δεν πρέπει να υπάρχει. Δεν προσφέρεται η σηµερινή
κουβέντα για αντιπολιτευτικές κορώνες. 

Θέλω να θέσω τρία-τέσσερα ρητορικά ερωτήµατα. 
Μπορεί να σταµατήσει ο πόλεµος αυτή τη στιγµή στη Συρία;

Γιατί πιστεύω ότι είναι κατανοητό απ’ όλους ότι όσο θα συνεχί-
ζεται αυτή η ένταση σ’ αυτή τη χώρα οι ροές θα συνεχίζονται.
Και µπορεί η χώρα µας να κάνει κάτι για να τον σταµατήσει; Ανα-
πάντητα ερωτήµατα.

Δεύτερο ερώτηµα είναι: Μπορούµε εµείς να επιβάλουµε στην
Τουρκία να σεβαστεί αυτά που έχει υπογράψει; Και αυτό είναι
από τα δύσκολα που δεν απαντώνται. 

Το σίγουρο είναι ότι η γεωγραφική θέση της χώρας δεν αλλά-
ζει, αυτή είναι. Αυτό είναι σίγουρο. Απαντιέται αυτό το ερώτηµα.
Θέλω να πω ότι είναι µία πραγµατικότητα πάρα πολύ σκληρή και
αν ήθελα να τα βάλω σε µία ζυγαριά, εάν η κρίση είναι χειρότερη
ή το µεταναστευτικό, είναι από τα δύσκολα ερωτήµατα που δεν
µπορώ να το απαντήσω.

Χαίροµαι ιδιαίτερα πάντως, γιατί έχω αυτή τη στιγµή εδώ δίπλα
έναν άνθρωπο που τον ξέρω πάρα πολλά χρόνια. Δεν τον ξέρετε
εσείς, τον ξέρω εγώ από τις πάρα πολλές αποστολές και την
πραγµατική αλληλεγγύη που έχει δείξει, όταν τα παράταγε όλα
και πήγαινε σε αποστολές. Νιώθω ειλικρινή σεβασµό και για τον
τρόπο που µιλάει και για την ηρεµία που διαθέτει.

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή πάρα πολλές θέσεις. Μερικές δυ-
ναµιτίζουν το κλίµα. Θα αναφερθώ πάλι στην κ. Μπακογιάννη,
που µε φιλότιµες προσπάθειες προσπαθούσε να καλύψει και
ακραίες φωνές µέσα από το κόµµα της. Δεν ξέρω αν το κατα-
φέρνει, αλλά θέλω να της πω ότι δεν είναι όλοι ίδιοι σε όλη αυτή
τη Βουλή. Σίγουρα, η ίδια αρθρώνει έναν λόγο µεστό, που τον
προσέχεις, µε προτάσεις, αλλά οι φιλότιµες προσπάθειές της να
καλύψει και κάποιους άλλους από το κόµµα της πιστεύω ότι πέ-
φτουν στο κενό.

Εν κατακλείδι, αυτή τη στιγµή, ό,τι και να λέµε –το είπαν κά-
ποιοι συνάδελφοι- το µεταναστευτικό είναι ένα ζήτηµα που πι-
στεύω ότι ξεπερνά τα όρια αυτής της χώρας, µίας χώρας που
είναι σε κρίση. Και σε κρίση να µην ήµασταν και οικονοµική ευ-
µάρεια να είχαµε, φοβάµαι ότι δεν είναι πια δικό µας θέµα, αλλά
έχει ξεφύγει.

Γίνονται κάποιες προσπάθειες να δείξουµε ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση προσελκύει τους µετανάστες µε κάποιον τρόπο. Να τα ξε-
καθαρίσουµε αυτά; Γιατί εγώ ανήκω στην κατηγορία των
ανθρώπων που την Ευρώπη τη θέλω µε ανοιχτά σύνορα, τη θέλω
αλληλέγγυα, να είναι πρώτη σ’ αυτό που λέγεται διαφωτισµός
και ήταν ό,τι χειρότερο αυτό που συνέβη στο Παρίσι, ό,τι χειρό-
τερο ήταν η κατάρριψη του ρωσικού αεροπλάνου από τους
Τούρκους που πολώνει και βλέπουµε πού οδηγεί µε την έκρηξη
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που είδαµε από τη συγκεκριµένη πτέρυγα που τώρα δεν είναι κα-
νείς εκεί και που δεν θέλω να τη σχολιάσω. 

Ξέρουµε όλοι ότι όσο κάποιοι είναι απελπισµένοι, όσο βιάζον-
ται µε κάποιον τρόπο, η βία θα φέρνει βία. Η τροµοκρατία και τα
ακροδεξιά κινήµατα είναι αποτέλεσµα µιας απίστευτης συνεχι-
ζόµενης ανισότητας. Εάν θέλετε να πάµε σε βάθος, θα µου πείτε:
Θα λύσουµε τώρα αυτό το πρόβληµα; Όχι. Μπορούµε µέσα στο
σπίτι µας να λύσουµε κάποια προβλήµατα; Μπορούµε. Θέλω να
πιστεύω ότι εδώ και αν χρειάζεται να ενωθούµε όλοι -και νοµίζω
ότι το είδα τουλάχιστον, δεν είδα αντιδράσεις και αυτό το χαιρε-
τίζω θετικά- µαζί µε τις προσπάθειες που κάνει αυτή η Κυβέρ-
νηση θα ενωθούµε γι’ αυτό το θέµα. 

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή τις προτάσεις σας. Πραγµατικά,
πολλές απ’ αυτές είναι συζητήσιµες και νοµίζω ότι θα µπορού-
σαµε να τις δούµε. Δεν είµαστε έµπειροι, δεν είχαµε πάντα αυτές
τις φοβερές ροές. Νοµίζω ότι είναι η πρώτη φορά. Λάθη έγιναν,
παραλείψεις έγιναν, αλλά θέλω να πω µισή κουβέντα για έναν
δήµαρχο, τον Σπύρο Γαληνό. Βλέπω ότι είναι εδώ και ο κ. Αθα-
νασίου. Είναι ένας Δήµαρχος που αναδείχθηκε µέσα απ’ αυτή
την ιστορία και έδωσε το καλό παράδειγµα, όχι µόνο στον τόπο
του και σε όλη την Ελλάδα, αλλά και σε άλλο επίπεδο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, έχω µισό λεπτό ακόµη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Νοµίζω ότι πρέπει να κα-

θίσουµε κάτω µε πολύ καλή πρόθεση. Δεν έχω και εγώ αντίρ-
ρηση. 

Θέλω να πω το εξής: Πράγµατι, υπάρχει µία διαφορά ανάµεσα
στους πρόσφυγες και στους οικονοµικούς µετανάστες. Θα πρέ-
πει να τη δούµε αυτή τη διαφορά. Μπαίνει ένα θέµα χρηµατοδό-
τησης. Έχουµε τα χρήµατα εµείς σε κάποιους απ’ αυτούς µε
ωραίο τρόπο να τους εξηγήσουµε ότι εδώ δεν είµαστε γη της
επαγγελίας και πάνω απ’ όλα να παλέψουµε για να µην έχουµε
και άλλες Ουγγαρίες µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Όχι άλλες
φοβισµένες χώρες, όπως είναι η Σλοβενία, η Σλοβακία, η Πολω-
νία και κυρίως η Ουγγαρία, που είναι παράδειγµα προς αποφυγή.

Θέλω να πω το εξής και να τελειώσω µε αυτό. Μου έκανε θε-
τική εντύπωση το ότι η ίδια η Καγκελάριος της Δυτικής Γερµα-
νίας, που έχει περάσει και αυτή τα πάνδεινα, γιατί έχει ξεκινήσει
από την Ανατολική Γερµανία, είναι αντικείµενο φοβερής επίθεσης
στη χώρα της από κύκλους που ανήκουν σε πιο ακραία τάση
µέσα στο κόµµα της και κυρίως από τους ακροδεξιούς της Γερ-
µανίας.

Και να πω ότι ο έπαινος που έχει δεχθεί η ελληνική Κυβέρνηση
τον τελευταίο καιρό –και δεν είναι υπερβολή- είναι µια παρακα-
ταθήκη για το µέλλον, θετικό σηµάδι για το ότι µπορούµε πραγ-
µατικά µέσα από αυτή τη λαίλαπα να επιβιώσουµε και να τα
λύσουµε καλύτερα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, κ. Πα-
παχριστόπουλο.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ένωσης Κεντρώων, κ. Γεώργιος-Δηµήτριος Καρράς, για έξι
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ξεκινήσω ως εξής: Μου φαίνεται συµπαθής ο κ. Μουζάλας
και φιλότιµος στην προσπάθεια που κάνει, αλλά θα πρέπει να πω
ότι δεν αρκεί µόνο το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής. Το
θέµα έχει ξεφύγει πια και γίνεται και ζήτηµα εξωτερικής πολιτι-
κής. 

Με λύπησε που έφυγε ο κ. Ξυδάκης προηγουµένως, γιατί
άπτεται των θεµάτων του Υπουργείου Εξωτερικών. Και για να
γίνω σαφέστερος. Η Μέση Ανατολή είναι εµπόλεµη. Η Μέση Ανα-
τολή έχει εµφυλίους πολέµους –σπαράσσεται- και έχει θρησκευ-
τικούς πολέµους. Επεκτείνονται και επεκτείνονται και προς τα
βόρεια της Αφρικής. 

Έχουµε παραδείγµατα. Στο Σινά υπάρχει εµφύλιος πόλεµος.
Η Λιβύη έχει κοµµατιαστεί, το Μάλι, ο Νίγηρας. Όλα αυτά πού

καταλήγουν; Στο υπογάστριο της Ευρώπης, το οποίο είναι σή-
µερα η Ελλάδα. 

Φοβούµεθα, λοιπόν, ότι θα ενταθούν αυτές οι ροές των προ-
σφύγων, γιατί είναι ένα γενικότερο ζήτηµα, είναι µια µετακίνηση
πληθυσµών, είναι µια µεταβολή συνόρων -αν θέλετε- είναι ένα
γεωπολιτικό παιχνίδι τεράστιας υφής, αυτή τη στιγµή, και εκτά-
σεως.

Έχουµε, όµως, κάτι δυσµενές. Ήδη η Τουρκία, µπαίνοντας µε
επαµφοτερίζουσα στάση στο παιχνίδι αυτό, έχει αποκτήσει
έναντι της Ελλάδας και γεωπολιτικά και οικονοµικά οφέλη. Τι ση-
µαίνει, λοιπόν, αυτό; Ότι ήδη έχουµε τα πρώτα παραδείγµατα
του Αιγαίου, ένας υγρός τάφος παιδιών, ανηλίκων, βρεφών,
έχουµε τα παραδείγµατα της Ειδοµένης, έχουµε µια τεράστια
συγκέντρωση στα σύνορα, την οποία προσπαθεί η Κυβέρνηση
να αποφορτίσει, αλλά δεν ξέρουµε πόσο θα κρατήσουν οι αντο-
χές της. Και πού πάµε; Θα πρέπει να διαχειριστούµε αυτό το ζή-
τηµα. 

Πώς θα το διαχειριστούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Θα
το διαχειριστούµε µε φωνές; Θα το διαχειριστούµε αντιπολιτευ-
τικά; Θα τσακωθούµε µεταξύ µας; 

Εµείς προτείνουµε όχι. Στην Ένωση Κεντρώων δεν θέλουµε να
εκµεταλλευθούµε πολιτικά το γεγονός αυτό. Θέλει να σταθεί, να
δει την πορεία του, θέλει να βοηθήσει όσο το δυνατόν µε τις
όποιες δυνάµεις έχει. 

Τι λέµε, λοιπόν; Λέµε ότι από την πλευρά του Διεθνούς Δι-
καίου, όπως είπε και ο κ. Παπαχριστόπουλος, πρέπει να εργαστεί
όλη η Ευρώπη και εµείς µαζί της, προς την πλευρά της ανακωχής
στην εµπόλεµη περιοχή της Μέσης Ανατολής. Καταλαβαίνω ότι
είναι ένα δύσκολο σηµείο, αλλά τουλάχιστον θα πρέπει, µέσω
του ΟΗΕ –δεν έχω ακούσει αν το Συµβούλιο Ασφαλείας έχει επι-
ληφθεί, αν το Συµβούλιο Ασφαλείας έχει οµονοήσει, νοµίζω ότι
γνωρίζουµε όλοι ότι είναι δύσκολο να παίρνει αποφάσεις το Συµ-
βούλιο Ασφαλείας- να µπορεί να επιβληθεί µια ανακωχή στην πε-
ριοχή αυτή. 

Τι συνέπειες θα έχει; Δεν λέµε ότι θα σταµατήσουν οι ροές,
αλλά τουλάχιστον θα περιοριστούν. Θα χρηµατοδοτηθούν αυτές
οι περιοχές από τους διεθνείς οργανισµούς, για να µπορέσουν
να σταµατήσουν αυτές οι µεγάλες µετακινήσεις.

Η Ένωση Κεντρώων βλέπει µε ανθρωπιστικό τρόπο τους λό-
γους στο ζήτηµα αυτό, το οποίο αντιλαµβάνεται ότι είναι εθνικό.
Δεν είναι ζήτηµα µικρής εκτάσεως. Υπερβαίνει πάρα πολλά άλλα
ζητήµατα. Και θέλετε την άποψή µας; Το ζήτηµα αυτό υπερβαίνει
τις διαµάχες των µνηµονίων, της οικονοµικής κρίσης, διότι είναι
ζήτηµα ανθρώπων και δεν είναι µόνο ζήτηµα, για να το κοστολο-
γήσουµε, δηλαδή πόσο θα στοιχίσουν τα hotspot, πόσο θα κο-
στίσουν οι ταυτοποιήσεις, τι έσοδα θα προκύψουν από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ως εθνικό, λοιπόν, ζήτηµα πρέπει να αντιµετωπιστεί συλλογικά
από τις πολιτικές δυνάµεις του τόπου. Γιατί θέλω να πω και κάτι
άλλο. Ήδη έχουµε το παράδειγµα της Δανίας, της Γαλλίας που
αρνείται να εισαγάγει ευρωπαϊκή δικαιοσύνη ενιαία, των πρώην
ανατολικών χωρών που είναι ήδη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και βλέπουµε ένα κύµα ευρωσκεπτικισµού, το οποίο αναµφίβολα
θα επηρεάσει τις πολιτικές που ασκούν αυτές οι χώρες και αναµ-
φίβολα θα δούµε εντονότερα τα τείχη, τα φράγµατα, που στή-
νονται τους δρόµους της Ευρώπης, όπου θα µπορούν να
οδηγηθούν οι πρόσφυγες. 

Γιατί; Είναι βέβαιον ότι οι πρόσφυγες τυγχάνουν και πρέπει να
τύχουν µιας αµέριστης προστασίας, όχι µόνο από την Ελλάδα
αλλά από ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Βεβαίως, εδώ οφείλω να διαχωρίσω το ζήτηµα των µετανα-
στών, το οποίο πρέπει να πω ότι είναι πολύ λεπτότερο, ίσως και
πολύ δυσκολότερο. Έχουµε αυτή τη στιγµή µια ανάµειξη πληθυ-
σµού και είναι δύσκολο πολλές φορές να διαχωρίσουµε ποιοι
είναι πρόσφυγες και ποιοι δεν είναι. 

Άκουσα το πρωί –ή στο ραδιόφωνο ή στην τηλεόραση, δεν το
συγκράτησα- ότι εκείνοι οι οποίοι επέστρεψαν από την Ειδοµένη
σκίζουν και πετάνε τα χαρτιά τους -είναι µια παλιά τεχνική- και
επανέρχονται στη Λέσβο, στην Κω και δεν ξέρω πού αλλού, προ-
σπαθώντας µέσω κυκλωµάτων που τους εκµεταλλεύονται να
βγάλουν καινούρια χαρτιά και να αποκτήσουν το καθεστώς του
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πρόσφυγα. 
Άκουσα -δεν ξέρω αν ισχύει- ότι το καθεστώς Άσαντ, το µπα-

αθικό κόµµα στη Συρία ήδη εφοδιάζει µε συριακά διαβατήρια,
έναντι αµοιβής, πολλούς άλλους µη Σύριους, ούτως ώστε να
µπορέσουν να µετακινηθούν στην Ευρώπη, για να ασκήσουν
πίεση στην Ευρώπη από τον αριθµό που θα διακινηθεί, προκει-
µένου να διατηρηθεί το καθεστώς Άσαντ. Όµως, είναι και µια
πηγή πλουτισµού των κυκλωµάτων της περιοχής εκεί. 

Κυρία Μπακογιάννη, νοµίζω ότι διαφωνείτε;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι, όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Συγχωρείστε µε, λοιπόν.
Υπάρχουν, λοιπόν, παιχνίδια, τα οποία λέω ότι υπερβαίνουν

την Ελλάδα. 
Ποια είναι η πρότασή µου αυτή τη στιγµή; Μία και µοναδική

µπορεί να υπάρξει. Να οµονοήσουν οι πολιτικές δυνάµεις, να
προχωρήσουν προς τα έξω σε κοινή γραµµή, όχι µόνο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, αλλά και στον ΟΗΕ. Γιατί, όπως είπα, όλα αυτά
είναι πέρα από τα µνηµόνια και δεν µπορούµε να αντέξουµε,
πέραν της οικονοµικής κρίσης, και το µεγάλο ζήτηµα, το µετα-
ναστευτικό. 

Θα πρέπει, λοιπόν, σε αυτά σηµεία να µπορέσουµε να πετύ-
χουµε κάτι. Δεν θωρούµε ότι µπορεί να υπάρξει απόλυτος λύση.
Προτείνουµε, όµως, στον ενδιάµεσο χρόνο κάτι άλλο. Το
άκουσα. Ειπώθηκε από όλες τις πτέρυγες. Τι ειπώθηκε; Η ενερ-
γοποίηση των δήµων. 

Βλέπουµε ότι οι δήµοι ξεκινάνε να κάνουν µια προσπάθεια.
Βλέπουµε τις περιφέρειες να προσπαθούν κι αυτές να αντιµετω-
πίσουν την κατάσταση. Δεν αρκούν, όµως, µόνο αυτές οι πρω-
τοβουλίες, διότι δεν είναι συντονισµένες. Πρέπει να ξεκινήσει το
Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Μετανάστευσης να
δώσει τις δυνατότητες και τα εφόδια στους δήµους και τις περι-
φέρειες να κινηθούν προς αυτή τη κατεύθυνση. 

Δεν έχω ακόµα τέτοια ενηµέρωση, πληροφόρηση, αν υπάρχει
µια πράγµατι συντονισµένη πολιτική προς αυτή την κατεύθυνση.
Γιατί; Γιατί στο τέλος θα γίνει το εξής: Θα µας µείνουν οι µετα-
νάστες εδώ και δεν θα µπορούµε να τους διαχειριστούµε. Διότι
θα είναι αυξανόµενος ο αριθµός τους. 

Το προσφυγικό κουτσά-στραβά κάποια στιγµή θα αντιµετωπι-
στεί, έστω και µε πολλές δυσκολίες, έστω και µε πολλές θυσίες
και της Ελλάδος και των Ευρωπαϊκών λαών. Όµως, θα µας µείνει
ένας µεγάλος αριθµός, που δεν θα είναι διαχειρίσιµος. Πρέπει
να αναχθούµε, λοιπόν, στη σκέψη ότι εµείς θέλουµε µεν να βοη-
θήσουµε, αλλά τότε πλέον θα κλονίζονται και οι δηµοκρατικές
αρχές, όχι µόνο της Ελλάδος, αλλά και οι ευρωπαϊκές. Γιατί οι
άνθρωποι αυτοί δεν θα µπορούν να έχουν περίθαλψη, δεν θα
µπορούν να έχουν προστασία, δεν θα µπορούν να έχουν οικογε-
νειακή ζωή. 

Ζητούµε, λοιπόν, προς αυτή την κατεύθυνση, να υπάρξει µια
ενιαία πολιτική των κοµµάτων, και δη της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΣΥΡΙΖΑ. Ακούσαµε διάφορες αποκλίνουσες απόψεις, αλλά
βλέπουµε ότι στη σύνθεση µπορούν να συνυπάρξουν. Αυτή την
εντύπωση αποκόµισα από αυτή τη συζήτηση σήµερα. Μπορεί να
κάνω λάθος, αλλά θέλω να πιστεύω ότι αυτό θα ισχύσει στο
τέλος, λόγω του µεγέθους του προβλήµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πω κάτι, κύριε Πρόεδρε, και θα τελειώσω. Θέλω να παρα-
τηρήσω και το εξής: Έχουµε ακόµα µια αναχρονιστική νοµοθε-
σία. Εφαρµόζουµε την οδηγία περί ασύλου του 2008. Έχουµε το
νόµο του 2011 για την ίδρυση Υπηρεσίας Ασύλου και πρώτης
υποδοχής και προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε αυτά τα ζητή-
µατα µε υπουργικές αποφάσεις. Ίσως εκεί κρίνεται το ζήτηµα
των hotspot, διότι υπάρχουν οι αντιδράσεις των νησιών, υπάρ-
χουν οι αντιδράσεις των δηµάρχων, όσο και να είπε ο Πρωθυ-
πουργός ότι οι αντιδράσεις αυτές είναι ενδεχόµενα
περιορισµένες ή και υποκινούµενες. Θα υπάρξουν αντιδράσεις
στους τοπικούς πληθυσµούς. Διότι δέχονται την πίεση του αριθ-
µού των προσφύγων και των µεταναστών.

Οπότε µε την έννοια, αυτή θα πρέπει να καλέσουµε και την Κυ-
βέρνηση και την Αντιπολίτευση να εργαστούµε σε µία σύγχρονη
νοµοθεσία «εκτάκτου ανάγκης», θα την ονόµαζα, έστω και αν δεν

σας αρέσει η έκφραση -διότι εδώ πιστεύω ότι θα πρέπει να βγουν
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, έστω και αν έχω στηλιτεύσει
αυτήν την πολιτική, που ήταν οµαδόν στο προηγούµενο διά-
στηµα- για να βρούµε τη λύση. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στην επίκαιρη ερώ-
τηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, όµως,
σας παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι ο
τελευταίος. Ελάχιστοι µε ακούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχουµε κι άλλη δια-
δικασία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Θα αναφερθώ και στην
επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου, του Βασίλη Λεβέντη, που συ-
ζήτησε το θέµα των hotspot µε την εξής έννοια: Κάπου θα πρέπει
να υπάρξουν. Δεν ξέρω πού. Ίσως στην ενδοχώρα ή στη νησιω-
τική χώρα. Δεν έχει σηµασία. Να µην γίνουν, όµως, µόνιµες εγ-
καταστάσεις των διερχοµένων. Διότι, αν γίνουν µόνιµες
εγκαταστάσεις των διερχοµένων, τότε πλέον δεν θα µπορούν
ούτε οι άλλοι να έρχονται ούτε να µετακινούνται προς τα πάνω
κι εκεί πλέον ο αριθµός των προσφύγων και των µεταναστών ιδι-
αίτερα θα είναι ασφυκτικός και τελικά µη διαχειρίσιµος. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καρρά, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ένωσης Κεντρώων. 
Ρωτούµε τους επερωτώντες Βουλευτές, οι οποίοι, βεβαίως,

έχουν εξαντλήσει τον χρόνο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν εξαντλήσαµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχω κρατήσει τους

χρόνους, όπως µου τους παρέδωσαν οι Υπηρεσίες. 
Κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και

για την κατανόησή σας. 
Σε συνέχεια της αναφοράς του κ. Καρρά, επιτρέψτε µου να

καταθέσω στα Πρακτικά µία δηµοσίευση από ηλεκτρονικό Τύπο
–είναι πολλές, βέβαια- όπου αποτυπώνεται η άποψη των δηµάρ-
χων της Αθήνας ότι οι χώροι φιλοξενίας έγιναν µόνιµες εγκατα-
στάσεις πλέον παράνοµων µεταναστών. Αυτό, λοιπόν, σε σχέση
µε το να δούµε την πραγµατικότητα και να µη δρούµε ακτιβιστικά
και σε σχέση µε την αναφορά φυσικά που έκανε ο κύριος Υπουρ-
γός, αλλά και ο κύριος Πρωθυπουργός το πρωί. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, τα αισθήµατα αλληλεγγύης των Ελλήνων είναι
έκδηλα και έχουν αποτυπωθεί από τον βορρά µέχρι και τον νότο.
Για τα αισθήµατα αλληλεγγύης της Ευρώπης, ωστόσο, έχουµε
πολλά ερωτηµατικά. Και αυτό γιατί βλέπουµε ότι οι φράχτες
υψώνονται καθηµερινά. 

Είναι, λοιπόν, δεδοµένη η κατάσταση στην Ευρώπη, γιατί συσ-
σωρεύεται στην Ειδοµένη κόσµος, επιστρέφουν στην Αθήνα. Το
Ταεκβοντό στις 17 Δεκεµβρίου κλείνει, σύµφωνα µάλιστα και µε
την αναφορά του κυρίου Υπουργού. Τι θα γίνει από εκεί και πέρα;

Σε σχέση τώρα µε την αρνητική στάση που κρατάει η Κυβέρ-
νηση για την επαναπροώθηση, εµείς θέλουµε να επαναφέρουµε
αυτό που είπε και η κ. Μπακογιάννη. Τι συνέβη στην Τουρκία στις
25 Οκτωβρίου; Υπάρχει κάποια δέσµευση ή λήφθηκε κάποια από-
φαση εκεί; 

Θα κλείσω µε µία αναφορά σε σχέση µε τις µη κυβερνητικές
οργανώσεις: Αναµένουµε την απάντηση, κύριε Υπουργέ. Υπάρ-
χουν µη κυβερνητικές οργανώσεις, που πραγµατικά προσφέρουν
τεράστιο κοινωνικό έργο. Υπάρχουν, όµως, και µη κυβερνητικές
οργανώσεις ιδιαίτερα στην περιοχή µας που δρουν ανεξέλεγκτα.
Μάλιστα, έχουν δει το φως της δηµοσιότητας αποφάσεις των µη
κυβερνητικών οργανώσεων να µοιράζουν και παραλίες. 

Δεν είναι τραγελαφική εικόνα, αλλά αρχίζει και γίνεται επικίν-
δυνη. Εδώ, ίσως συµφωνούµε στο γεγονός ότι µπορεί να χρει-
άζεται ένα έκτακτο σχέδιο για την αντιµετώπιση αυτών των
προβληµάτων. Η σεζόν είναι προ των πυλών. Αναφέροµαι και
επαναλαµβάνω για την τουριστική σεζόν. 
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Εγώ χαίροµαι που η κ. Κατριβάνου διαψεύδει ότι η κ. Κουν-
τουρά έγινε κοινωνός αυτών των προβληµάτων στην Αγγλία. Οι
αριθµοί, όµως, µιλούν αδιάψευστα. 

Αυτή τη στιγµή, κύριε Υπουργέ –και το γνωρίζετε, το ξέρω ότι
το γνωρίζετε- είναι σε αναµονή τα διεθνή πρακτορεία που διακι-
νούν τουρίστες και περιµένουν να δουν τι θα συµβεί µε τις απο-
φάσεις της Κυβέρνησης, για να δουν αν θα µειώσουν τα slots -τις
πτήσεις- προς τα νησιά ή όχι. 

Η Κως είναι τέταρτος τουριστικός προορισµός. Δεν µπορούµε
να παίξουµε άλλο. Γνωρίζετε και τις αποφάσεις που έχουν πάρει
οι τουριστικοί παράγοντες. Ζητούµε, λοιπόν, να δηµιουργηθούν
κέντρα διεκπεραίωσης και όχι κέντρα κράτησης, σύντοµης πα-
ραµονής και να διαβεβαιώσετε ότι θα κάνει κάθε δυνατή προ-
σπάθεια η Κυβέρνηση να φεύγουν εκεί οι πρόσφυγες, οι
µετανάστες σε λιγότερο από σαράντα οχτώ ώρες, όπως είπε και
ο κύριος Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κόνσολα. 

Κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που βάλαµε σήµερα µία διαχωρι-

στική γραµµή στο τι σηµαίνει «πρόσφυγας» και τι σηµαίνει «µε-
τανάστης», µε την έννοια του παράνοµου. 

Αναφερθήκαµε στη φύλαξη. Ορθά τονίσατε ότι παραµένουν
τα σύνορά µας και ότι πρέπει να φυλάσσονται, όπως δηλαδή
στον Έβρο έχουµε τον φράχτη. Βεβαίως, η κ. Κατριβάνου ήταν
εκεί όπου µε την παρουσία της ενίσχυε φωνές να πέσει ο φρά-
χτης. To ερώτηµα, όµως, είναι εάν γίνει προσπάθεια παραβίασης
της φύλαξης, δεν πρέπει να ληφθούν µέτρα;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Τι εννοείτε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Λέω εάν κάποιος πάει να παραβιά-
σει τη φύλαξη, να µπει παράνοµα, δεν πρέπει να ληφθούν µέτρα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Τι είδους µέτρα;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Στα σύνορα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Στη θάλασσα;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για τη θάλασσα, µιας και ανακα-

λύψαµε ότι υπάρχουν και σύνορα στη θάλασσα, σηµειώνουµε το
εξής: Η πρότασή µας είναι ότι θα πρέπει να υπάρξει µια ευρω-
παϊκή ακτοφυλακή, διότι έτσι θα µπορέσουµε να αντιµετωπί-
σουµε το ζήτηµα, διότι τα σύνορα της Ελλάδας είναι και σύνορα
της Ευρώπης.

Προαναχωρησιακά κέντρα για την ταυτοποίηση των παρανό-
µων πρέπει να υπάρξουν. Δηµιουργήθηκαν µε χρήµατα της Ευ-
ρωπαϊκής Κοινότητας. Είναι στην Ανατολική Μακεδονία, στο
Παρανέστι. Έχει χίλιες πεντακόσιες θέσεις, είναι ένα πρότυπο
κέντρο και το έχετε κλείσει. Είναι ζήτηµα.

Σε ό,τι αφορά τη διαχειριστική αρχή, πρέπει να υπάρξει, γιατί
πού θα οδηγηθούν µε τα προγράµµατα φιλοξενίας, µε το πρό-
γραµµα παροχής επιδότησης ενοικίου; Θα πρέπει να υπάρξουν
και διαχειριστικές µελέτες, να τις στείλουµε, για να εγκριθούν
αυτές, και να ληφθούν και τα χρήµατα. Όλα αυτά είναι ζητήµατα
που δεν έχουν απαντηθεί. 

Σε ό,τι αφορά τον επαναπατρισµό, αναφέρατε ότι το 2014 εί-
χαµε 11 µε 11,5 χιλιάδες, το 2015 δέκα χιλιάδες τριακόσιους.
Ναι, αλλά πέρσι είχαµε σαράντα χιλιάδες µετανάστες -ας το
πούµε- παράνοµους και φέτος τόσους ων ουκ έστιν αριθµός. 

Και έρχοµαι στη Συνθήκη του Δουβλίνου ΙΙ και στο αν θα εφαρ-
µοστεί από αρχές του έτους. Δεν πήραµε απάντηση κι έχουµε το
ζήτηµα επιστροφής από τις λοιπές χώρες της Ευρώπης αυτού
του µεγάλου αριθµού. Είµαστε προετοιµασµένοι, ακριβώς για να
αντιµετωπίσουµε αυτό το ζήτηµα;

Χαίροµαι ιδιαίτερα γιατί από εσάς υπάρχει µια φωνή της πραγ-
µατικότητας και η αποδοχή της. Δεν υιοθετείτε ψέµατα. Ήρθατε
στην πραγµατικότητα, αλλά υπάρχει κι ένα βαθύ κοµµατικό του
ΣΥΡΙΖΑ που, αν θέλετε, κάπως στα πράγµατα δηµιουργεί µια
σύγχυση.

Ερχόµαστε και δεχόµαστε τη δική σας φωνή και προσπάθεια,
την οποία και εµείς, από πλευράς, µας θα στηρίξουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Κυριαζίδη.
Κύριε Αθανασίου, δεν ξέρω αν θέλετε, αλλά έχετε υπερκαλύ-

ψει όλους τους χρόνους.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Με έχουν καλύψει, κύριε Πρό-

εδρε. Ένα λεπτό µόνο θα χρειαστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε ένα λεπτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κατ’ αρχάς, θέλω να τονίσω ότι

είναι δυο διαφορετικά ζητήµατα η ανθρωπιστική βοήθεια και η
ανθρωπιά, την οποία πρέπει να έχουµε προς τους παρανόµους
µετανάστες -άνθρωποι είναι κι αυτοί, δεν έχει σηµασία- και τους
πρόσφυγες από το ζήτηµα των προβληµάτων που δηµιουργήθη-
καν στη χώρα µας και ειδικά στα νησιά. 

Συνεπώς, πρέπει να τονίσω εδώ, ειδικά για τη Λέσβο, ότι όλοι
οι Έλληνες, αλλά ειδικά οι Λέσβιοι, δεν διακατέχονται ούτε από
ξενοφοβία ούτε από συναισθήµατα ρατσισµού. Πρέπει, λοιπόν,
να το τονίσω αυτό το πράγµα και θα σας βεβαιώσουν όλοι και
βεβαιώνω κι εγώ το Κοινοβούλιο και ο κύριος Υπουργός µπορεί
να σας πει µε πόση ανθρωπιά µεταχειριστήκαµε τους µετανά-
στες.

Κύριε Υπουργέ, δεν απαντήσατε σε δύο ερωτήµατα: Το πρώτο
ήταν τα ερωτήµατα που έθεσα για τις ΜΚΟ που λειτουργούν στη
χώρα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Θα απαντήσω. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Αν έχετε την καλοσύνη, να
απαντήσετε. Υπάρχει και η πληροφορία ότι υπάρχουν δύο ή
τρεις ΜΚΟ στα νησιά, ειδικά στη Λέσβο, που παρέχουν υπηρε-
σίες µόνο σε µουσουλµάνους. Δεν ξέρω αν το έχετε υπόψη σας.

Και το δεύτερο ερώτηµα είναι ότι τελευταία επισκέφτηκε,
όπως γνωρίζετε, τη Λέσβο ο Επίτροπος Υγείας ο κ. Αντριουκάι-
τις, ο οποίος τελικώς έστειλε µια επιστολή, πράγµατι, καταπέλτη
στο Κολλέγιο των Επιτρόπων και δυσφηµεί µε τον χειρότερο
τρόπο τη Λέσβο, µετά από τόσες προσπάθειες και έµπρακτη αλ-
ληλεγγύη την οποία έχουµε προς τους µετανάστες.

Θα ήθελα να ξέρω µε ποιους κριτικούς παράγοντες συναντή-
θηκε ο κύριος Επίτροπος στη Λέσβο και τι του είπαν και αν εσείς,
ως Κυβέρνηση, ως αρµόδιος Υπουργός, ζητήσατε ευθύνες γι’
αυτή την άδικη επίθεση την οποία δέχτηκε η πατρίδα µου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Αθανασίου.
Κυρία Μπακογιάννη, θέλετε τώρα να µιλήσετε;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Μετά τον Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μετά τον Υπουργό.

Πολύ ωραία.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Για δέκα λεπτά; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τόσος είναι ο χρό-

νος, ο οποίος έχει καθοριστεί.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Συγχωρέστε µε, αλλά
θα µιλήσω πολύ λιγότερο. 

Πολιτικά, µε τον τρόπο που εγώ µιλάω πολιτικά, µίλησα πριν.
Δεν θα κάνω κριτικές. Δεν είναι απαραίτητο να έχουµε όλοι τα
ίδια συµπεράσµατα. Νοµίζω ότι κάτι έχει βγει από αυτή τη συζή-
τηση. Απλώς, θέλω να επισηµάνω µερικά πράγµατα:

Πρώτον, σχετικά µε την FRONTEX. Θέλουµε FRONTEX, αλλά
τη θέλουµε µε βάση τον Κανονισµό της FRONTEX και γίνονται
προσπάθειες, πάντα από κάποια κράτη µέλη, να αλλάξει ο Κανο-
νισµός της FRONTEX. Στα Σκόπια ήθελαν να έχουµε Σκοπιανούς
παρατηρητές στα σύνορα. Ευτυχώς, ο κ. Αβραµόπουλος έλαβε
την επιστολή µας και έδρασε. 

Και τώρα, κυρία Μπακογιάννη, σχετικά αυτή την πρόταση που
κάνει το Συµβούλιο της FRONTEX για να ενεργεί αυτόνοµα, εµείς
πάλι απευθύναµε επιστολή στον Επίτροπο. Περιµένουµε την
απάντηση και είµαι βέβαιος ότι ο Επίτροπος θα δράσει. 

Σχετικά µε τις ροές, δεν τις ελέγχουµε εµείς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Η πόρτα είναι η Τουρκία και εµείς είµαστε ο διάδρο-
µος. Δεν τις ελέγχουµε εµείς, άρα δεν τις ελέγχει η Ευρώπη.
Όσο δεν τις ελέγχει η Ευρώπη, δεν µπορεί να λυθεί το πρό-
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βληµα. Γι’ αυτό βρίσκεται στην Τουρκία.
Γιατί έχουµε αύξηση τον Μάιο; Παρουσιάζεται, ξέρετε, ένα επι-

χείρηµα -ας πούµε- ότι πάντα ήταν έτσι. Είναι προφανές ότι δεν
ήταν πάντα έτσι. Τον Μάιο παρουσιάζεται µια αύξηση σε σχέση
µε τους τρεις-τέσσερις προηγούµενους µήνες της τάξεως του
300-400%. Τι έχει γίνει; Έπεσαν τα χρήµατα που έδινε ο Οργανι-
σµός Ηνωµένων Εθνών στα camps στην Ιορδανία, στον Λίβανο
και στην Τουρκία. Αυτά είναι στοιχεία. Έφτασε το φαΐ πενήντα
σεντς την ηµέρα και έκλεισαν τα σχολεία. Ξεκίνησαν να φεύγουν,
όχι µόνο από την Τουρκία, αλλά και από τα τρία αυτά camps. Τον
Ιούνιο βοµβαρδίστηκε το Χαλέπι και έφτασε η κρίση εκεί που
έφτασε. 

Υπάρχουν αντικειµενικές συνθήκες πίσω από τα πράγµατα.
Δεν είναι, δηλαδή, ότι βγήκε ένας µουεζίνης, ο Μουζάλας, και
είπε «Παιδιά, πάµε όλοι στην Ελλάδα» και πήγαν. Η Ελλάδα γεω-
γραφικά είναι αυτό που είναι και δεν µπορούµε να την αλλά-
ξουµε. Και στα σύνορα –το επαναλαµβάνω- δεν µπορούµε να
κάνουµε ανάσχεση και αποτροπή. 

Εάν δείτε τις ροές, θα καταλάβετε ότι η αύξηση των ροών δεν
έχει καµµία σχέση µε τα κέντρα ταυτοποίησης. Η αύξηση των
ροών δηµιουργεί τα κέντρα ταυτοποίησης και όχι τα κέντρα ταυ-
τοποίησης την αύξηση των ροών. Εάν κανείς το δει αυτό χωρίς
αγκυλώσεις, είναι µαθηµατικά, είναι καταγεγραµµένα!

Σχετικά µε τα Eurodac και την ταυτοποίηση είναι αληθές -και
το έχω πει, τόσο στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και εδώ- ότι στην
αρχή είχαµε πολύ µεγάλες δυσκολίες. Όµως, κύριοι και κυρίες,
στην αρχή είχαµε είκοσι Eurodac. Μετά από τέσσερις µήνες,
όταν εγώ ανέλαβα Υπηρεσιακός Υπουργός, ακόµα είχαµε
τριάντα έξι και τα φτάσαµε πενήντα πριν από ένα µήνα. Το κάθε
Eurodac µπορεί να καταγράφει σε εικοσιτετράωρη βάση εκατό
άτοµα. 

Χρειαζόµαστε εκατό και τώρα έχουµε πενήντα. Δεν είναι αµέ-
λεια δική µας. Έχουµε µια τεράστια βελτίωση, η οποία πάλι ακο-
λουθεί µαθηµατικούς κανόνες και κανόνες ανθρώπινης
προσπάθειας –και όντως οι αστυνοµικοί µας έχουν εξοντωθεί-
στην καλυτέρευση της καταγραφής. 

Για τα προγράµµατα «Return» δεν εννοούσα ότι είναι εννέα χι-
λιάδες από εδώ και εννέα χιλιάδες από εκεί. Εννοούσα ότι και
εσείς, όπως και εµείς, βιώσαµε την αναποτελεσµατικότητα, δη-
λαδή ότι κάνεις εννέα χιλιάδες αιτήµατα και σου εγκρίνουν σα-
ράντα οκτώ. Αυτό ήθελα να πω. Έχω βαθιά γνώση του ότι είναι
άλλες οι ροές τώρα και άλλες τότε. 

Όµως, και εκατό χιλιάδες αιτήµατα να είχαµε κάνει τώρα, πάλι
δέκα χιλιάδες αιτήµατα θα είχαν κάνει δεκτά. Και αυτό το ξέρετε.
Εποµένως, δεν νοµίζω ότι στέκει. 

Κύριε Αθανασίου, που είµαστε και συµπατριώτες, έχετε δίκιο
για τις καταστροφές στα χωράφια. Είναι µια θέση –το πιστεύει
και η Κυβέρνηση- ότι εάν θέλεις να µην αφήσεις την ξενοφοβία
και τον ρατσισµό να πάνε να καθίσουν πάνω στους ανθρώπους,
πρέπει να απαλύνεις το βάρος, που όλο αυτό το προσφυγικό
ρεύµα δηµιουργεί πάνω στην καθηµερινή ζωή των ανθρώπων. 

Η ζωή δεν θα είναι ποτέ ίδια. Ζούµε ιστορικές στιγµές. Ζούµε
την ιστορία. Τι να κάνουµε; Όµως, οφείλει κανείς να ελαφρύνει.
Έχετε δίκιο λοιπόν. Υπήρξαν οι καταστροφές και δεν ισχυρίζοµαι
πως, επειδή κάποιοι νοίκιασαν τα χωράφια τους και θησαύρισαν,
αυτό αλλάζει κάτι ή είναι ένα επιχείρηµα κ.λπ.. 

Θέλω να σας πω ότι ζητάµε από έναν οργανισµό –το υπέ-
γραψα εγώ- που ελέγχει αυτά τα πράγµατα -συγχωρήστε µε, δεν
ξέρω ποια είναι τα αρκτικόλεξα- να πάνε γεωπόνοι για να δουν
τις ζηµιές.

Όσον αφορά τις ΜΚΟ έχετε απόλυτο δίκιο. Εγώ δεν θα έλεγα
γενικά οι ΜΚΟ, αλλά ο τρόπος που γίνεται η εθελοντική δουλειά
και η ανθρωπιστική βοήθεια, πλέον είναι προβληµατικός ή –θα
το έλεγα αλλιώς- έχει προβλήµατα. Έχετε απόλυτο δίκιο. Είναι
µεγάλο µέληµα για µένα. 

Έχω µιλήσει –και µπορείτε να το επιβεβαιώσετε- µε τον Πρό-
εδρο του Ιατρικού Συλλόγου Μυτιλήνης, µε τον Πρόεδρο των
γιατρών του Νοσοκοµείου Μυτιλήνης, µε την Αστυνοµία και το
Λιµενικό. Το Υπουργείο Υγείας κάνει αύριο, µαζί µε το δικό µου
Υπουργείο, µία προσπάθεια να δούµε τι γίνεται. Στο επόµενο δε-
καπενθήµερο εγώ ή οι συνεργάτες µου –θα προσπαθήσω να

είµαι εγώ- θα είµαστε στη Μυτιλήνη για να αρχίσουµε πια να
επεµβαίνουµε.

Έχετε δίκιο. Δεν είναι θεωρητικό ζήτηµα. Δυσκολεύει πρακτικά
τη δράση και, κατά τη δική µου άποψη, σε ένα ευνοµούµενο κρά-
τος δεν µπορεί όποιος θέλει να φοράει ένα ακουστικό και να πη-
γαίνει να κάνει το γιατρό ή να παίρνει ένα σωσίβιο και να κάνει
τον ναυαγοσώστη. Δεν ξέρω αν θα τα καταφέρουµε. Θέλει θε-
ραπεία. Θα προσπαθήσουµε.

Για την Τουρκία τι να σας πω; Ούτε ο Πρωθυπουργός ούτε
εγώ είµαστε ευχαριστηµένοι. Μία δυναµική είναι. Μπορεί να χά-
σουµε, µπορεί να κερδίσουµε. Προφανώς, όµως, πρέπει να παί-
ξει κανείς µέσα σε αυτό, µε τη σοβαρότητα που έχει αυτό. Δεν
µπορεί να µείνει απέξω. Πρέπει όσο µπορεί, να πιέσει. Και δεν
νοµίζω ότι διαφωνεί κανείς µε αυτό.

Όσον αφορά το οικονοµικό, θα καταθέσω τα χαρτιά που λένε
για τη Διαχειριστική Επιτροπή κ.λπ.. Έχει γίνει, έχει στελεχωθεί
και έχει αρχίσει η εκταµίευση. Είναι γραµµένα. Μπορείτε να τα
πάρετε από τα Πρακτικά.

Όσον αφορά τη Σένγκεν, η θέση µας είναι: περισσότερη Σένγ-
κεν, προσπάθεια για περισσότερη Σένγκεν. 

Όσον αφορά την Ευρωπαϊκή Ακτοφυλακή, αυτό ήταν και αί-
τηµά µας. 

Θέλω να σας πω ότι µε πάρα πολλά συµφωνώ, µε πάρα πολλά
διαφωνώ. 

Ήθελα, όµως, να πω και τούτο: Η κ. Μπακογιάννη είπε κάτι που
πρέπει όλοι να το λάβουµε σοβαρά υπόψη µας, ότι το προσφυ-
γικό έχει µία εσωτερική και µία εξωτερική διάσταση. Αυτό πρέπει
να το λαµβάνει κανείς πάρα πολύ σοβαρά υπόψη. Αν γίνει το
στραβοπάτηµα στην εσωτερική διάσταση, εντάξει. Αν το στρα-
βοπάτηµα για την εσωτερική διάσταση γίνει στην εξωτερική διά-
σταση, θα είναι µείζον πρόβληµα πιθανώς. 

Εποµένως, θα συµφωνήσω –και δεν νοµίζω να διαφωνεί κα-
νείς- ότι θέλει µία πάρα πολύ καλή ισορροπία πάνω σε αυτά τα
πράγµατα, καταλαβαίνοντας τη βαρύτητα που µπορεί να έχει η
εξωτερική διάσταση. 

Νοµίζω ότι έχω καλύψει το θέµα. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να
ξαναµιλήσω, εκτός αν µου ζητηθεί να απαντήσω σε κάτι.

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Ιωάννης Μουζάλας καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης κ. Μουζάλα.

Τον λόγο έχει για να δευτερολογήσει για έξι λεπτά η κ. Μπα-
κογιάννη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω πως ήταν
µία χρήσιµη συζήτηση και µία απαραίτητη επερώτηση εκ µέρους
της Νέας Δηµοκρατίας. Χαίροµαι που, έστω και µε πολύ µεγάλη
καθυστέρηση η Κυβέρνηση απάντησε. 

Δεν νοµίζω πως θα εξαντληθεί το θέµα, γιατί έχουµε µέλλον
µπροστά µας. Νοµίζω, όµως, ότι ήταν χρήσιµο να κατατεθούν οι
απόψεις και των συναδέλφων που βιώνουν καθηµερινά στις πε-
ριοχές τους το πρόβληµα, όπως ο συνάδελφος κ. Κόνσολας από
τα Δωδεκάνησα. Και νοµίζω ότι συµφωνήσαµε πως πλέον οι
ανάγκες συνεργασίας, ιδιαίτερα µε την αυτοδιοίκηση Α’ και Β’
βαθµού, είναι πάρα πολύ µεγάλες. 

Η Νέα Δηµοκρατία θα παρακολουθήσει από πάρα πολύ κοντά
την εφαρµογή, όχι για να κουνήσει το δάκτυλο στην Κυβέρνηση
-ούτε καµµιά τέτοια διάθεση έχουµε µπροστά σε ένα τέτοιο πρό-
βληµα- αλλά για να τονίσει, δυστυχώς, τις ανεπάρκειες στην προ-
σπάθεια που κάνει η Κυβέρνηση προσαρµογής στην
πραγµατικότητα και αντιµετώπισης των δυσκολιών οι οποίες πα-
ρουσιάζονται.

Επειδή, όµως, λείπει ο Υφυπουργός Εξωτερικών -και λυπάµαι
που λείπει, διότι δεν σας αφορά το θέµα,-θέλω, όµως, να πω,
έστω για τα Πρακτικά και για να το ακούσει το ελληνικός λαός
το εξής: Υπάρχουν δύο δεσµεύσεις που έχετε αναλάβει. Το
Υπουργείο Εξωτερικών θα έπρεπε να σας είχε ενηµερώσει ότι
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στο Leaders’ Statement για το Western Balkans, στην οποία συ-
νάντηση ήσασταν κι εσείς, υπάρχουν δύο φράσεις οι οποίες είναι
ανοικτές σε ερµηνείες. Η µια φράση αφορά την Τουρκία και λέει:
«Making full use of the potential of the EU-Turkey readmission
agreement and the visa liberalization». Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά;
Σηµαίνει ότι τον χρόνο στον οποίο δεσµεύεται η Τουρκία να προ-
χωρήσει στο να δεχθεί την επανεισδοχή, τον συνδέουν µε τον
χρόνο που θα προχωρήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση το visa liberal-
ization. 

Γι’ αυτό ενδεχοµένως εχθές ο κ. Ξυδάκης µίλησε για τον Ιούνιο.
Εάν, όµως, είναι ο Ιούνιος, κύριε Υπουργέ, τότε είναι πολύ αργά.
Πάρα πολύ αργά! Και αυτό χρήζει πολύ ξεκάθαρης αντιµετώπισης
στο επόµενο συµβούλιο το οποίο θα έχετε, διότι, δυστυχώς, τα
γραπτά µένουν και πίσω από τα γραπτά κρύβονται ιδιαίτερα οι δι-
πλωµάτες –εννοώ οι Τούρκοι διπλωµάτες- και χρησιµοποιούν αυτή
τη συµφωνία, την οποία η Ελλάδα έχει υπογράψει, για να µην προ-
χωρήσουν από εκεί και πέρα στην επανεισδοχή.

Είπατε µια πολύ σωστή κουβέντα πριν για την FRONTEX και
συµφωνώ. Πλην, όµως, το χαρτί το οποίο η Κυβέρνηση έχει υπο-
γράψει εδώ λέει το εξής: «Strengthening the Frontex Western
Balkans Risk Analysis Network with intensified reporting from all
participants». Το «from all participants» σηµαίνει τους Σκοπιανούς
µαζί. Αυτό σηµαίνει. Και είναι πολύ δύσκολο µετά να βγει κάποιος
και να πει ότι έχει διαφορετική ερµηνεία.

Επαναλαµβάνω ότι είναι δύσκολη δουλειά η διπλωµατία. Καλό
είναι το Υπουργείο Εξωτερικών να αντιληφθεί ότι οφείλει να σας
στηρίξει σε αυτή την προσπάθεια. Δεν είναι δυνατόν το Υπουρ-
γείο Μετανάστευσης να έχει ούτε την τεχνογνωσία του wording,
ούτε, αν θέλετε, και τη δυνατότητα να αντιληφθεί πού οδηγούν
το κόµµα και η τελεία. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν θέλει να το κάνει µεγάλο θέµα αυτή τη
στιγµή και όπως καταλαβαίνετε, σας το λέω µόνο και µόνο για
να προσέξετε τι µας περιµένει στο µέλλον. 

Διότι, πράγµατι, στα θέµατα τα οποία ετέθησαν από εµάς, σε
ό,τι αφορά το Υπουργείο Εξωτερικών, δεν πήραµε καµµιά απάν-
τηση ούτε εχθές ούτε σήµερα. Πήραµε τις απαντήσεις από εσάς,
σε ό,τι αφορά το προσφυγικό, αλλά σε ό,τι αφορά τα θέµατα που
άπτονται της εξωτερικής πολιτικής, εκεί υπήρξε «σιγή ασυρµά-
του», όπως έλεγαν κάποιοι άλλοι.

Να επαναλάβω τώρα για το θέµα ότι έχει µεγάλη σηµασία,
κύριε Υπουργέ, να στείλουµε το µήνυµα και στα νησιά µας πως
πράγµατι αυτά τα κέντρα θα είναι κέντρα ελάχιστης παραµονής.
Εσείς το καταλαβαίνετε κι εγώ το καταλαβαίνω, ότι βεβαίως όπου
φθάνουν, αυτά τα hotspot ακολουθούν τη ροή. Εννοείται κι έχετε

απόλυτο δίκιο σε αυτό. Απλώς, εννοείται, επίσης, ο φόβος των
ανθρώπων ότι µπορεί αυτά τα κέντρα να είναι µόνιµα. 

Άρα, η ρητή σας σηµερινή διαβεβαίωση ότι αυτό θα είναι µά-
ξιµουµ για σαράντα οκτώ ώρες, νοµίζω θα καθησυχάσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Εβδοµήντα δύο ώρες.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Εντάξει, εβδοµήντα δύο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ο Πρωθυπουργός είπε σαράντα

οκτώ ώρες.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Καλά, ο Πρωθυπουργός είπε σα-

ράντα οκτώ. Εγώ δέχοµαι και τις εβδοµήντα δύο, κύριε Υπουργέ.
Είκοσι τέσσερις θα ήθελα. Εκεί, όµως, να τελειώνουµε, διότι αυτό
θα το παρακολουθήσουµε από πάρα πολύ κοντά, γιατί έχει ση-
µασία. Χωρίς τις τοπικές κοινωνίες, είναι αδύνατον να αντιµετω-
πιστούν τα προβλήµατα.

Άρα, κύριε Υπουργέ, εύχοµαι καλή επιτυχία στο έργο σας.
Φαντάζοµαι ότι όλοι οι συνάδελφοι, απ’ όλες τις πτέρυγες της
Βουλής, έστειλαν το µήνυµα ότι το προσφυγικό δεν είναι θέµα
κοµµατικής αντιπαράθεσης, αλλά θέµα εθνικό. Απλώς, έχετε υπ’
όψιν σας ότι οι διοικητικές ανεπάρκειες είναι πάρα πολλές και θα
χρειαστεί πολύ γρήγορα να αντιµετωπιστούν, αν δεν θέλουµε να
βρεθούµε µπροστά σε µεγαλύτερα προβλήµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Μπακογιάννη.
Κύριε Υπουργέ, θα θέλατε να συµπληρώσετε κάτι;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ωραία.
Εποµένως, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’

αριθµόν 1/ 2-11-2015 επίκαιρης επερώτησης είκοσι Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Εξωτερικών, σχετικά µε την
άµεση αντιµετώπιση του µεταναστευτικού-προσφυγικού προβλή-
µατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.55’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη Δευτέρα 14 Δεκεµβρίου 2015 και ώρα 18.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α)
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επίκαιρης επε-
ρώτησης, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµη-
θεί.
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